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قطع برق پمپ های 
غیرقانونی آب

 شهریه در مدارس دولتی 
اصلا مجاز نیست

 استاندار تاکید کرد در چهار روز آینده
جلوگیری جدی از برداشت های غیرمجاز آغاز می شود

مدیرکل آموزش و پرورش  استان: مردم شکایت کنند تا پیگیری کنیم

استاندار اصفهان در خصوص اقداماتی که برای حفاظت فیزیکی از بالادست زاینده رود به منظور برداشت 
غیرمجاز آب انجام می شود، اعلام کرد: دو روز پیش جلسه مفصلی در تهران داشتیم که استاندار 
کید بر این شد که در هر استان شوراهای  چهارمحال و بختیاری، وزیر نیرو و کشور هم حضور داشتند.  در این جلسه تا
گر بخواهیم منصفانه  تامین با دقت بیشتری موارد را کنترل کنند.  محسن مهرعلیزاده در گفت وگو با ایسنا  افزود: ا
صحبت کنیم باید بگوییم این برداشت های غیرمجاز محدود به استان بالادست نیست و در استان اصفهان نیز انجام 
می شود.  باید ضمن ابلاغ قانون، شرکت های آب منطقه ای با فرستادن ماموران ویژه از برداشت غیرمجاز آب جلوگیری 
و پمپ های غیرقانونی را متوقف و برق این دستگاه ها را محدود کنند.  استاندار اصفهان تصریح کرد: آنچه از اردیبهشت 

امسال تصویب شده است ...

کبر کمالی، حدود یک ماه  صندلی ریاست آموزش و پرورش نزدیک به هفت ماه خالی بود تا سرانجام علی ا
پیش این کرسی را از آن خود کرد و بر آن تکیه زد. او روز گذشته در محل سالن اجتماعات اداره متبوعش، 
اولین نشست خبری خود را برگزار کرد تا ضمن بیان مهم ترین دغدغه های آموزشی به سوالات خبرنگاران نیز پاسخ دهد. 
کمالی میکروفون مقابلش را که روشن کرد، از اهمیت و جایگاه آموزش و پرورش گفت. جایگاهی که پیشرفت های 
اقتصادی و سیاسی را به همراه خواهد داشت و تحولات چشم گیری را ایجاد می کند، البته به این شرط که »آموزش و 

پرورش دغدغه مسئولان باشد.« 
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سیدعلی نکویی، استاندار وقت کرمانشاه از عملیات مرصاد می گوید

همه حقایق »مرصاد« فعلا گفتنی نیست

03اقتصاد

04شهر

15رسانه

کنش اتاق اصناف به  وا
اعتراض کسبه شاهپور

اصفهان برای بانوان 
زیست پذیر شود

رسانه های بُت ساز 
هواداران بت شکن

   این اعتراضات مربوط به کسب و کار 

است و ربطی به دشمنان نظام ندارد

   شهردار اصفهان از برنامه مدیریت 

شهری برای تحقق حقوق زنان خبر داد 

      رسولی، مدرس ارتباطات:  رسانه ها  

از ستاره های واقعی واهمه دارند

11مدیریت توسعه

10اقتصاد  شهری

اث 13م�ی

حاشیه نشینی،  مولود 
توسعه نامتوازن

 رویای 
اصفهان شبانه

تک مسافرِ   هاستل 
پررونق پارسال!

   کوروش محمدی: به بافت های 

حاشیه ای توجه لازم نشده است

   گردش اقتصادی شهرهای شب 

در جهان حیرت انگیز است

      جهانگردی که برای ملاقات

 با مردم سفر می کند

 پاس فیروزه ای
 در لاجوردِ نجف

ح شورا    طر
برای احیای جهان نما

05شورا06فرهنگ

   تجلیل  از محمدعلی نجفی

فیلمساز اصفهانی، در اصفهان

   خسروی می گوید ارگ  جهان نما  

می تواند  فضای نمونه کارآفرینی شود
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اســتاندار اصفهان در خصوص اقداماتــی که برای 
حفاظت فیزیکی از بالادست زاینده رود به منظور 
برداشت غیرمجاز آب انجام می شود، اعلام کرد: دو روز پیش 
جلسه مفصلی در تهران داشــتیم که استاندار چهارمحال و 
بختیاری، وزیر نیرو و کشور هم حضور داشتند.  در این جلسه 
کید بر این شــد که در هر اســتان شــوراهای تامین با دقت  تا
بیشتری موارد را کنترل کنند. محسن مهرعلیزاده در گفت وگو 
گــر بخواهیــم منصفانه صحبــت کنیم باید  با ایســنا  افزود: ا
بگوییــم ایــن برداشــت های غیرمجــاز محــدود بــه اســتان 
بالادست نیست و در استان اصفهان نیز انجام می شود.  باید 
ضمن ابلاغ قانون، شــرکت های آب منطقه ای با فرســتادن 
ماموران ویژه از برداشت غیرمجاز آب جلوگیری و پمپ های 
غیرقانونی را متوقف و برق این دســتگاه ها را محدود کنند.  
اســتاندار اصفهان تصریح کرد: آنچه از اردیبهشــت امســال 
تصویب شده است و در چهار روز آینده به شکل جدی مصوبه 
شورای هماهنگی زاینده رود اجرایی می شود این است که با 
قطع برق به شکل نوبتی در پمپ هایی که در مسیر قرار دارند 
به همان اندازه که ســهمیه برای بخش های مختلف دیده 
شده است افراد بتوانند برداشت کنند. این راهکاری است که 
اندیشــیده شــده کــه امیدواریــم در اصفهــان و چهارمحــال 
بختیاری عملیاتی شود. مهرعلیزاده خاطرنشان کرد: اجرای 
مطلوب این مصوبه به همراهی باغداران و کشاورزان نیاز دارد 

که امیدواریم همکاری لازم را بکنند.

     چند هکتار از باغات استان در معرض نابودی است
شــورای  جلســه  در  همچنیــن  اصفهــان  اســتاندار 
هماهنگــی مدیریــت بحــران اســتان گفــت: چنــد هکتــار از 
کمبــود آب در  باغــات اســتان بــه دلیــل خشکســالی و 
معــرض نابــودی قــرار گرفتــه اســت امــا بــرای زنــده نگــه 
 داشــتن درختــان ایــن باغــات نهایت تــلاش خــود را بــه کار 
مــی گیریــم.  بــه گــزارش ایرنــا، محســن مهرعلیــزاده در این 
جلســه که با حضور رئیــس ســازمان مدیریت بحران کشــور 
برگــزار شــد، افــزود: در نشســت بــا باغــداران اســتان در مــاه 
گذشــته به آنهــا اطمینــان دادم کــه نگــران تامیــن آب برای 
جلوگیــری از نابــودی درختــان خــود نباشــند.  وی افــزود: 
گــر با آبپــاش هم شــده، درختان شــما آبیاری   به آنهــا گفتم ا
می شود و ابتدا با همکاری شرکت های آب منطقه ای، آبفا 
و آبفار مقرر شــد تا با تانکر به باغات اصفهان آبرســانی کنیم. 
استاندار اظهار داشــت: به دلیل افزایش قیمت کرایه حمل 
کوشیدیم تا با روش های دیگر از جمله اختصاص چاه های 
آب آشــامیدنی برخی شهرســتان ها بــه باغــات و تامین آب 
 شرب این شهرها از طریق دیگر، مشــکل درختان را برطرف

 کنیــم.  مهرعلیــزاده بــا بیــان اینکــه درخــت حاصــل عمــر 
باغــدار اســت و انصــاف نیســت که بــرای زنــده نگهداشــتن 
حاصل عمرش زیر فشــار قــرار گیرد، افزود: بــه همین منظور 
پیشنهادهایی به شورای هماهنگی زاینده رود ارائه کردیم 
و امیدواریــم بــا ایجــاد ســازوکارهای اجرایی در ســریع ترین 
زمان ممکــن، اجرایــی شــوند. وی تامیــن آب را مهــم ترین 

مســئله اســتان دانســت و افــزود: مشــکل کــم آبــی نــه تنها 
امســال بلکه در دو دهه اخیر خــود را نشــان داده، به طوری 
کــه در۵۰ ســال گذشــته میــزان ورودی زاینــده روز از یــک 
 میلیــارد و۸۵۰ میلیــون مترمکعــب به یــک چهــارم کاهش

 یافته اســت. مهرعلیزاده اظهار داشت: ســال آبی جاری به 
دلایلــی از جمله خشکســالی پــی در پی، ســالی اســتثنایی 
اســت به طوری کــه میانگیــن بــارش هــا از میانگیــن میزان 
کمترین حد بارش های ماهانه اســتان اصفهان در ۴۰ سال 
گذشته نیز کمتر بوده و امسال معادل یک دوم سال گذشته 
است. وی با بیان اینکه با این روند نمی توان انتظار معجزه 
داشــت، گفت: به یقین این روند نزولی ادامــه خواهد یافت 
لذا بایــد تدابیــر لازم را برای 1۰ ســال آینده، از همیــن امروز به 
کار گرفت. استاندار اصفهان با اشاره به اقدامات انجام شده 
برای جلوگیری از ایجاد بحران آب در اســتان گفت: با کمک 
مدیران اســتان و همکاری خوب مــردم در صرفه جویی آب 
آشامیدنی توانستیم این وضعیت را مدیریت و از ایجاد بحران 

آب جلوگیری کنیم. 

     مشکلات آبی بحران نیست، ضعف مدیریت است
رئیس ســازمان مدیریــت بحران کشــور هــم در این جلســه 
گفــت: بحــران زمانــی معنــی دارد کــه یک اتفــاق بــه صورت 
گهانی رخ دهد و دولت برای رفع سریع آن وارد عمل شود،  نا
مشکلات مربوط به آب و خشکســالی که 2۰ ســال روز به روز 
حادتر شــده اســت بحران نیســت، ضعــف مدیریت اســت. 
به گزارش ایســنا، اســماعیل نجار اظهار کرد: در کنفرانســی 
که بــا حضــور ٧٠ کشــور برگــزار شــد، وزیران همه کشــور هــا از 
بحــث خشکســالی و کمبــود آب در ســطح جهــان اظهــار 
 نگرانی کردنــد. وی ادامه داد: این مشــکل متعلــق به ایران

 نیست. تغییر اقلیم واقعیتی است که با آن رو به رو هستیم. 
تغییرات اقلیم باعث ١.٧ درجه سانتیگراد گرم شدن زمین و 
از طرفی موجب افزایش مصرف آب شده است. نوع بارش و 
زمان بازش تغییر کرده و موجب بیابان زایی می شود. از خود 
بپرســیم بارش برف در ٢٠ ســال گذشــته چه تغییری کرده و 
امروز چقدر برف می بینیم؟! همه دغدغه های اصفهان را در 

همه استان های کشور می شنویم. اساس کار امروز مدیریت 
صحیح آب است که جز آن راهی نداریم.

    وضعیــت ذخیره ســدهای مخزنی اصفهــان مطلوب 
نیست

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اصفهان هم در این جلسه 
گفت: علاوه بر سد زاینده رود، وضعیت سایر سدهای مخزنی 
اســتان بحرانی اســت. به گــزارش مهــر، مســعود میرمحمد 
صادقی با اشاره به بارش های سال آبی ۹۷- ۹۶ در اصفهان 
اظهار داشت: محل اصلی بارش در حوضه زاینده رود چلگرد 
اســت که تا تاریخ  هشــتم مردادماه ۷۶2 میلی متر بارش در 
این بخــش داشــتیم. وی افزود: ســال قبــل در چلگــرد یک 
هزار و ۴۰۰ میلیمتر بارش داشتیم و بر این اساس بارش های 
ســال جاری در این منطقه ۴۴ درصد کاهش داشته است. 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای اصفهان با اشاره به کاهش 
۴۶ درصدی بارش در محدوده میان حوضه ای ابراز داشت: 
بارش های پیش بینی نشــده اردیبهشــت ماه بسیار کمک 
کننده بود اما همچنان با وضعیت کم آبی روبه رو هســتیم. 
وی با بیان اینکه در ورزنه نیز ۳۰ درصد کاهش بارندگی وجود 
دارد، ابراز داشت: در ســال آبی جاری در تمامی ماه ها به جز 
یک ماه کمتر از مینیمم بارش های ماهانه سال اخیر  را شاهد 
بودیم. میرمحمدصادقی با بیــان اینکه آب ســد زاینده رود 
نسبت به میانگین بلندمدت ۶۹ درصد کاهش داشته است، 
اظهار داشت: آب پشــت ســد از ۳۳۷ میلیون متر مکعب در 
سال گذشــته به 2۹۰ میلیون مترمکعب رســیده است. وی 
اضافه کرد: سال گذشته هزار و 1۰۰ میلیون متر مکعب آب از 
سد رهاسازی شد اما حجم خروجی از سد در سال جاری ۴1۰ 
میلیون متر مکعب بوده اســت. میرمحمدصادقی در پایان 
گفت: به جز سد زاینده رود، وضعیت سایر سدهای مخزنی 
استان نیز بحرانی است به نوعی که سد حنا در سمیرم از ۵۰ 
میلیون متر مکعب حجم خود تنها 2.۶ میلیون متر مکعب 
آب دارد. وی اضافه کرد: همچنین ســد گلپایگان که ســال 
کنون حدود  ۸.1  گذشته ۳1 میلیون مترمکعب آب داشت ا

میلیون متر مکعب آب در خود جای داده است.   

قطع برق پمپ های غیرقانونی آب
کید کرد در چهار  روز آینده جلوگیری جدی از برداشت های غیرمجاز آغاز می شود استاندار تا
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 افکار عمومی
پاسخ می خواهد

افکار عمومی پاســخ می خواهد. این 

جلال 
خوش 
چهره

کــه بداننــد چــرا  حــق مــردم اســت 
پول ملــی در ماه هــای اخیــر چنــان 
آسیب دید که حداقل ظرف یک روز 
۱۶ درصــد کاهــش یافــت؟ ایــن حق 
مردم است که بدانند چگونه اوضاع 
به اینجا رســیده اســت. تبعات افزایش قیمــت دلار و 
کاهش ارزش پول ملی بــه رقابت ها میان جناح های 
سیاســی محــدود نمی شــود،  بلکــه دامنــه آن تــا 
سفره های مردم زبانه کشیده است. همچنین مردم 
با نگرانــی می خواهند بداننــد این وضع تــا کجا و چه 

زمان ادامه دارد؟
بدون شانه خالی کردن از بار مسئولیت، لازم است به 
مردم درباره آنچه پاسخ داد که یکشنبه را به »یکشنبه 
ســیاه« تبدیــل کــرد و ادامه اش هنــوز چشــم اندازی 
نگران کننده را پیش رو قرار می دهد. در ماه ها و بلکه 
سال های گذشته مردم فقط اخبار تلخ و ناامید کننده 
شــنیده اند؛ از اختــاس و ارتشــاء گرفتــه تــا فضاحت 
بنگاه هــا و موسســه های مالــی خصوصــی، افزایــش 
آســیب های اجتماعی و اخاقی، سوءاستفاده های 
رانتی و آقازاده های دارای ژن متفاوت و... اما تبعات 
زیانبــار هیچ کدام تــا ایــن اندازه بــه ســفره های مردم 
گرچــه وضع جاری  نزدیــک و ملموس نبوده اســت. ا
حاصــل فراینــد طبیعی همــه اخبــار تلخی اســت که 
مردم شــنیدند و بردبارانه اصاح شــجاعانه امــور را از 
مسئولان، به ویژه منتخبان خود در دولت و مجلس 

انتظار کشیدند. 
 بخشــی از آشــفتگی بــازار ارز می تواند ناشــی از جنگ 
روانی و ایجاد ســختی هایی باشــد که دولت ترامپ و 
یا به تعبیر آسان تر، دشمنان خارجی در آستانه اعام 
دورتازه تحریم ها از نیمه ماه جاری به راه انداخته اند، 
امــا آیــا سوءاســتفاده های مالــی، خــروج کــم منطق 
30 میلیــارد دلار از کشــور، ورود 20 میلیــارد کالاهــای 
لوکس،ارتشــاء و اختاس ها... و همه دیگــر مواردی 
که انتشار اخبار آنها بر دل 
و جــان مــردم زخــم زده و 
می زند، مربوط به دشمن 
گر بانیان  خارجی است؟ ا
خارجــی  دشــمن  آن 
نباشند، بی گمان به دلیل 
منافع شخصی با دشمن 
و یــا دشــمنان خارجــی 
هم ســویی کرده اند. دود 
ایــن منفعت طلبــی حالا 
بــه چشــم مردمــی رفتــه 
اســت که همین یکســال 
پیــش بــا هــزاران امیــد و 
آرزو پــای صندوق هــای 
و  تدبیــر  تــا  رفتنــد  رأی 
امیــد، جایگزین منفعت 
طلبی هــای ماجراجویانــه شــود.  دشــمن خارجــی 
درپــی ایجاد شــکاف میــان مــردم و دولتی اســت که 
هشــیارانه پای صندوق های رأی انتخاب شــد. این 
شکاف با تعمیق مشکات اقتصادی و تهدید طبقات 
اجتماعی می کوشد بستر لازم را برای تحمیل هرگونه 
عقب نشــینی خفت بــار در برابــر مطالبــات بیرونــی 
فراهــم کنــد. دشــمن خارجــی از تشــدید تضادهای 
کمیت بیشــترین بهره را بــرده و می برد تا به  درون حا
این وســیله بار خود را ببندد. این بار هیچ نیست جز 
کمیــت و بــه عبارت روشــن تر،  القــای این بــاور که حا
نظام سیاسی فاقد هرگونه برنامه روشن برای کنترل 
و مدیریت اوضاع اســت. امــا آیا دشــمن بیرونی همه 
ایــن اهــداف را بــه تنهایی دنبــال می کنــد؟ یــا اینکه 
هم سویان داخلی نقش جاده صاف کن او را به عهده 
دارند؟  دولت نباید از سرعت اتفاقات عقب بماند. این 
عقب ماندن، خسارت جبران ناپذیر را به اعتماد و باور 
مردمی وارد کرده که او را بر کرسی قدرت نشانده اند. 
این باور شــامل همه طبقاتی اســت که بالاترین رأی 
اعتماد را به دولت دادند تا همانگونه که در شعارهای 
انتخاباتی خود شجاعت داشت، شجاعانه از چرایی 
و چگونگی وضــع جاری بگویــد و برنامه روشــن برای 
برون رفت از این وضع داشــته باشد. ســرعت زمان را 
نمی شــود کنترل کرد اما می توان همراه با آن سرعت 
گرفت. جلب اعتماد مردم ســخت اســت اما از دست 
دادن آن چه آســان! افکار عمومی پاسخ می خواهد. 

دانستن حق مردم است.

خبر                      ویژه

نامه 200 نماینده به روحانی  
برای تغییر تیم اقتصادی 

نماینــده مــردم تهــران در مجلــس از افزایش 
امضاهای نامه نمایندگان به رئیس جمهور با 
200 امضا برای تغییر در تیم اقتصادی دولت خبر داد و 
گفت: با رئیــس جمهور و دولــت اتمام حجــت کردیم و 
قطعا وزرای اقتصاد و صنعت، معدن و تجارت را عوض 
می کنیم. ابوالفضل سروش در گفت وگو با ایسنا گفت: 
مجلس بــا رد لوایح تفکیک وزارتخانــه های اقتصادی 
به روشــنی بــه دولت مــی گویــد شــما »ســرخط« را گم 
کرده اید. رئیس جمهور و تیم اقتصادی دولت ابتدا باید 
مبانی اقتصاد بحران زده را ســامان دهنــد، بعد دنبال 
کسیون امید  تغییر ساختار اداری باشند. این عضو فرا
مجلس تغییر رئیس کل بانک مرکزی را به تنهایی رافع 
گر  کید کرد: ا مشــکات اقتصادی کشــور ندانســت و تا
وزرای اقتصــاد، تعــاون و کار، صنعــت و معــدن و حتی 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه توســط رئیس جمهور 
عوض نشوند، قطعا مجلس استیضاح و برکناری آنان را 
گر چه بــرای کشــور هزینــه ایجاد مــی کند، بــه جریان  ا
می انــدازد. وی ورود مجلــس بــرای برکنــاری وزرای 
اقتصادی را بــرای دولت دارای هزینه دانســت و متذکر 
گر این ســه چهار مدیر اقتصادی دولت با تفاهم  شد: ا
مجلس و دولت تغییر نکنند، مجبور خواهیم بود این 

آقایان را با استیضاح برکنار کنیم.

 مفسدان  را دار بزنید تا مردم
باور کنند کاری انجام می دهید
نماینــده مــردم تهران

در مجلــس شـــــورای  
گفــــــــت:  اســـامـــــــــی 
مفـسدان فـــــی الارض 
چــــــهــــــارراه  در  را 
اســــتانبـــــــول بــه دار 
بکشــید تــا مــردم بــاور 
کننــد کــه کاری انجام 

می دهید. 
کبیــان در جلســه  گــزارش ایلنــا، مصطفــی کوا بــه 
ح ســوال از وزیر راه  مجلس شــورای اســامی در طر
گفــت:  خداوکیلــی مــردم مشــکل دارنــد. در بحث 
خ ســکه و ارز و دلار بــه عنوان  افزایــش روزافــزون نــر
وزیر یکــی از وزارتخانه های مهم چه پاســخی برای 
افزایــش سرســام آور اجاره خانه هــا دارید؟ بــا مردم 
صادقانه صحبت کنید. رئیس قوه قضائیه می گوید 
دســت های مافیایی در کار است که باعث افزایش 

خ سکه و دلار می شود. نر
کســیون امیــد مجلــس شــورای  ایــن عضــو فرا  
اســامی گفــت: بایــد بــه عنــوان خادمیــن مــردم 
در تمــام موضوعــات بــا ملــت شــفاف مســائل را در 
میــان بگذاریــم. بــی تردیــد مــا نماینــدگان مــردم 
کــه در حــوزه  در مجلــس در خصــوص تخلفاتــی 
ارز و ســکه و خــودرو انجــام شــده، مــو را از ماســت 
خ کــه ایــن ارز بــا نــر  بیــرون خواهیــم کشــید؛ چــرا 

گرفتــه شــده و بایــد   ۴200 تومــان از جیــب ملــت 
مشــخص شــود چــرا بــه افــرادی داده شــده و آنهــا 

اینطور عمل کرده اند. 

کره ایران و آمریکا نباید  مذا
 به تابو تبدیل شود 

کمیســیون  رئیــس 
امنیت ملی و سیاست 
در  مجلــس  خارجــی 
شرایـــــــط  خصــوص 
موجــود بیــن ایــران و 
آمریکا، اظهار داشت: 
زمام اختافات ایران و 
اختیــار  در  آمریــکا 
بازیگــران ثالــث اســت و تــا زمانی کــه یک خــط قرمز 
ارتباطی میــان دو طرف ایجــاد نشــود، منافع ملی 
تهران و واشنگتن بازیچه دیگرانی خواهد بود که از 
تصاعــد بحــران میان ایــن دو قــدرت منطقــه ای و 

جهانی سود می برند.
 حشــمت الله فاحــت پیشــه  در گفت وگــو بــا خانه 
کــره بــه تابویــی در  کــرد: نبایــد مذا ملــت، بیــان 

مناسبات ایران و آمریکا تبدیل شود. 
خوبــی  بــه  ترامــپ  داد:  گفــت  ادامــه  در   وی 
کــه تــوان مدیریــت جنــگ بــا ایــران را  مــی دانــد 
نــدارد، امــا در عیــن حــال حتــی از درک تــوان و 
 جذابیت هــای اقتصــادی و تجاری ایــران نیز عاجز

 است.
 رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلــس بــا اشــاره بــه اینکــه دو طــرف راهبــردی 
کــرد: از طــرف دیگــر  کیــد  بــرای جنــگ ندارنــد، تا
کانال هــای  تاریخــی،  بی اعتمــادی  دلیــل  بــه 
کشــور نیــز صعــب العبــور  دیپلماســی میــان دو 
شــده اســت و جالب اینکه ســنگ های پیــش پای 
دیپلماســی ایــن دو قــدرت بیــش از آنکــه ایرانی یا 
آمریکایــی باشــد، ارتجاعــی و صهیونیســتی بــوده 
 و بــرای منافــع ملــی دو طــرف هزینــه ســاز شــده

 است.

ترامپ تکلیفش را با خودش و 
پمپئو مشخص کند

پیشــین  ســخنگوی 
خـــــــارجــــــــه  وزارت 
کشــورمان با اشــاره به 
اظهــارات وزیر خارجه 
از  پــس  آمـــــــریکـــــــا 
صحبت هــای ترامــپ 
کــــــــره  مذا مــورد  در 
واشــنگتن و تهــران، 
گفت: لازم اســت کــه ترامپ ابتــدا تکلیف خــود را با 
تندروهــای کاخ ســفید مشــخص کنــد. بولتــون و 
پمپئــو دنبــال ماجراجویی هســتند، ایــن در حالی 
کــره بــا ایــران کــه ترامــپ صحبــت از مذا  اســت 

 می کند.
حمیدرضا آصفــی در گفت وگو با ایســنا، مــا درواقع 
کاخ ســفید یــک ســردرگمی مشــاهده  در درون 
گر واقعا  می کنیم و بهترین راهنمایی بــرای ترامپ ا
کره با ایران اســت، این است که افراد  به دنبال مذا
تندرو را از خــود دور کند، چــرا که اولیــن مانع برای 
 ایــن موضوع افــرادی چــون پمپئــو و جــان بولتون 

هستند.
ایــن دیپلمــات کشــورمان  بــا بیــان اینکه پیــش از 
ایــن از آمریــکا در مــورد ایــران صداهــای مختلفــی 
می شــنیدیم، چنان کــه دموکرات هــا یــک موضــع 
می گرفتنــد و جمهوری خواه هــا موضــع دیگــری 
بیــرون  آمریــکا  از  واحــدی  صــدای  واقــع  در  و 
کنون می بینیــم که صدای  نمی آمــد، اظهار کــرد: ا
 واحــدی از کاخ ســفید در مــورد ایــران نیــز بیــرون

 نمی آید.             
 آصفــی افــزود: نمی شــود کــه دولتــی ملت ایــران را 
تحت فشــار قــرار دهــد، بی ادبی کنــد و بعــد از این 
کــره کنــد. آقــای ترامــپ  اقدامــات صحبــت از مذا
 بایــد در ابتدا پاســخ قانع کننــده ای به این مســائل 

بدهد.

نقل                  قول نگاه                    دیگری

  سرعت
 زمان را 
نمی شود 

 کنترل کرد 
اما می توان 

 همراه 
 با آن 

 سرعت 
گرفت

کنون توپ در زمین اروپاست ا
روحانی می گوید ایران از حقش نمی گذرد

اعلام وصول استیضاح وزیر آموزش و پرورش 
بررسی های کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس آغاز می شود

رئیس جمهور  هنــگام دریافت 
اســتوارنامه »رابــرت مک ایر« ، 
سفیر جدید انگلیس در ایران، ماقات ها 
کرات مسئولان دو کشور در مسائل  و مذا
دوجانبه و بین المللی را سازنده توصیف 
کرد و گفت: امروز در مقطع تاریخی بسیار 
مهمی در رابطه با برجام قرار داریم و بیان 

شفاف موضع اروپا نسبت به اقداماتی که باید برای جبران 
خروج غیرقانونــی آمریکا از برجــام انجام دهــد، برای ملت 
کید کرد:  ایران بسیار حائز اهمیت است. حسن روحانی تا
جمهوری اســامی ایــران هرگز بــه دنبال تنــش در منطقه 
نبــوده و نمی خواهــد مشــکلی در آبراه های جهانــی ایجاد 
شود، اما هیچگاه از حق خود در صادرات نفت نیز، به راحتی 

نمی گــذرد. وی بــا انتقــاد از عــدم اجرای 
کامــل برجــام در بخش هــای تجــاری و 
اقتصادی و روابط بانکی از سوی برخی از 
اعضا، اظهار داشــت: جمهوری اسامی 
ایران همــواره برای توســعه مناســبات و 
حسن رابطه با کشورهای اروپایی آماده 
کنون پــس از خــروج غیرقانونی  اســت و ا
آمریکا از برجام، در فرصت محدود باقیمانده توپ در زمین 
اروپا قرار دارد. »رابرت مک ایر« نیز در این دیدار  با اشاره به 
اینکه دولت بریتانیا از اجرا و تداوم برجام حمایت می کند، 
گفت: امروز  تاش گسترده ای میان کشورهای اروپایی برای 
حفظ برجام بــه ویــژه در زمینه اقتصــادی برقرار اســت که 

بی سابقه بوده است.

عضــو هیئــت رییســه مجلــس 
شورای اسامی گفت: تقاضای 
 اســتیضاح وزیــر آمــوزش و پــرورش بــا 
28 امضا تقدیم هیئت رئیســه مجلس 
شــده که به زودی با ارائه به کمیسیون 
آموزش و تحقیقات در این کمیســیون 
گــزارش ایرنــا،  بررســی مــی شــود. بــه 

علی اصغر یوسف نژاد به ۱5 محور استیضاح وزیر آموزش و 
پرورش اشاره کرد و افزود: عدم اجرای سند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش، عدم اجرای نظام رتبه بندی معلمان، 
عــدم دقــت در کتــب درســی، عــدم پرداخــت مطالبــات 
فرهنگیان و بی توجهی به مشکات رفاهی آنان، توجه به 
معلمان حق التدریس و کارشکنی در مسیر قانونی کردن 

بــه کارگیــری آنهــا، عــدم وجــود ضابطه 
در انتخــاب مدیــران و عــدول از قانــون، 
 کاهــش اعتبــارات آمــوزش و پــرورش 
به دلیل عــدم پیگیری و ســوء مدیریت 
در تاثیرگذاری در دولت، کاهش شــدید 
اعتبــارات ســازمان نوســازی مــدارس از 

محورهای این استیضاح است. 
وی همچنین تضعیف دانشــگاه فرهنگیــان، عدم توجه 
و عــدم تــوان برنامــه ارائه شــده بــه مجلس، جعــل تاریخ 
در کتاب هــای درســی ، ورود زود هنــگام و خــاف قانــون 
دانشگاه فرهنگیان به تبلیغات انتخابات مجلس یازدهم 
و سوء استفاده از جایگاه را از دیگر محورهای این تقاضای 

استیضاح بیان کرد.

برای گشایش سیاسی تمام اختیارات 
دست دولت نیست

عضو کابینه دولت دوازدهم گفت: قطعا بسیاری از گشایش ها فرهنگی، 
اجتماعی و سیاسی بر وضعیت اقتصادی، سرمایه گذاری خارجی و 
سیاست های دولت تاثیر می گذارد. شهیندخت مولاوردی درباره مصادیق 
 گشایش های سیاسی انجام شده در دولت دوازدهم به خبرآناین گفت: ما 
در حال انجام اباغ معاون اول هستیم. تمام دستگاه های اجتماعی، فرهنگی و 
سیاسی مربوطه موارد را شناسایی کرده و راهکارهایی را ارائه دادند که امیدواریم 
در دولت به تصویب برسد، در عین حال به صورت موردی پیگیر این مطالبات 

هستیم. 
عضو کابینه دولت دوازدهم درباره این صحبت منتقدان که دولت را فاقد اعتقاد 
به گشایش سیاسی توصیف می کنند، گفت: معتقد نیستم که دولت اعتقادی 
کم بر جامعه را به ویژه از بُعد  به گشایش سیاسی ندارد. دولت واقعیت های حا
معیشتی و اقتصادی در نظر دارد و باید در اولویت ها  اقدام کند، اما به موازات 
آن شاهد هستیم که تاش های لازم برای انبساط های اجتماعی، فرهنگی و 
گشایش های سیاسی صورت می گیرد،  ولی به هر شکل زمان بر است. وی گفت:  
تمام اختیارات و اقتضائات این حوزه دست دولت نیست و باید این واقعیت را 

هم درنظر گرفت.

 توضیح مجمع تشخیص درباره 
سخنان محسن رضایی

بعد از آنکه محسن رضایی چند روز پیش درباره احتمال وقوع حمله 
نظامی آمریکا به ایران گفته بود: »من به ملت ایران به عنوان یک سرباز 
گر آمریکایی ها بخواهند به ایران چشم بدی داشته باشند و به فکر  قول می دهم ا
حمله نظامی باشند، مطمئن باشند، حداقل هفته اول هزار نفر آمریکایی را اسیر 
می گیریــم که آن موقع برای آزاد کـــــردن هر کدامشــــان باید چند میلیـــــارد دلار 
بدهند...«، روزنامه جمهوری اسامی در مطلبی کنایه ای به دبیر مجمع تشخص 
مصلحت نظام زد و نوشت:» عجیب است که این آقا فکر می کند آمریکایی ها به ما 
حمله زمینی می کنند و ما ظرف یک هفته هزار نفرشان را اسیر می کنیم! عجیب تر، 
حضور فردی که اینگونه فکر می کند در مجمع تشخیص مصلحت نظام است.« این 
انتقاد به سخنان رضایی موجب شد تا روابط عمومی مجمع تشخیص جوابیه ای 
صادر کند و فیلم اظهارات رضایی را تقطیع شده بداند.  در این جوابیه آمده است: 
»روزنامه جمهوری اسامی و برخی سایت ها بر اساس فیلمی تقطیع شده از گفت وگوی 
کرات برجام  دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در سال ۱39۴ و در ایام برگزاری مذا
و تهدیدات نظامی آن زمان انجام شده است، به هشدار فرمانده کل سپاه پاسداران 
در دوران دفاع مقدس به ارتش آمریکا و گروگان گرفتن سربازان آنها درصورت حمله 

به ایران، خرده گرفته و با ادبیاتی به دور از انصاف، قضاوتی ناروا داشته اند.«

 امان از مسئولانی که
کاربلد نباشند 

معاون اول رئیس جمهور گفت: از همه استانداران می خواهم که 
در شرایط جدید اقتصادی تمام ابزارها را به کار بگیرند تا برنامه های 
که یکی از راه های آن تقویت   آمریکا برای تحریم ما به زمیــــــن بخورد 
مـــــرزی  مبادلات  طریـــــق  از  مردم  نیازهــــای  و  کالاها  تامین  و   مرزها 

است. 
گزارش ایسنا، اسحاق جهانگیری با اشاره به تحریم های اقتصادی  به 
آمریکا علیه ایران، گفت: فشارهایی که آمریکا می خواهد بیاورد و اقتصاد 
گر مردم در کنار هم باشند، مسئولان و مردم هماهنگ  ما را زمین بزند، ا
کنار بگذاریم، دولت قادر است  باشند و تفاوت های مذهبی و قومی را 
کار  که مسئولی نخواهد  مشکات را پشت سر بگذارد، اما امان از زمانی 
کردن نداشته کار  کاربلد نباشند و انگیزه  که   کند و امان از مسئولانی 

 باشند.
 معاون اول رئیس جمهور  با اشاره به انجام پروژه های اقتصادی برای توسعه 
منطقه آزاد قصر شیرین، ادامه داد: منطقه آزاد قصرشیرین با شرایطی که 
دارد یکی از قطب های صنعتی آینده ایران خواهد بود و من این را با تجربه ای 

که دارم می گویم. 

شـاید کمتـر کسـی باشـد که نقدهـای خود به نهـاد مختلـف و البته آنهایـی را که بعضـا خطر قرمز 
محسـوب مـی شـوند، ایـن چنیـن علنـی بیـان کنید امـا علـی مطهری بـه ایـن کار شـهرت دارد؛ چه 
آنکـه بارهـا بـه رونـد تصمیم گیـری هـا در شـورای نگهبـان انتقـاد کـرده و چـه آنهایـی را کـه بـه گفتـه او 

»موشک هوا« کردند و »اجازه اجرای برجام را ندادند«، مسبب وضعیت این روزهای کشور می داند.

نماینـدگان مجلـس در جلسـه علنـی روز گذشـته بـه انتخـاب یـک عضـو حقوقـدان شـورای نگهبـان 
نشسـتند و در جریـان ایـن نشسـت، سـیامک ره پیـک توانسـت اعتمـاد بهارسـتانی ها را بـه خـود جلب 
کنـد. بـا درگذشـت محمدرضـا علیـزاده از اعضای حقوقدان شـورای نگهبان، بهارسـتان نشـینان بایـد جایگزین 

وی را مشخص می کردند که در جلسه علنی دیروز این موضوع در دستور کار مجلس قرار گرفت.

مخاطبان مطهری ره پیک با وعده راهی شورا شد
مسئول وضع امروز کسانی هستند که نگذاشتند برجام اجرا شود ره پیک  درباره اصلاح قانون انتخابات به نمایندگان قول داد

سیامک ره پیک، احمد بیگی حبیب آبادی و همچنین 
محمدحسین صادقی مقدم از سوی رئیس قوه قضائیه 
به مجلس معرفی شدند که البته صادقی مقدم پیش از 
که  رای گیری انصراف داد. به گــزارش خبرآناین، از آنجا
هرکــدام از نامزدهــا باید چنــد دقیقــه در دفــاع از خود به 
معرفی سوابق و برنامه های خود می پرداختند، سیامک  
ره پیک پشــت تریبون قرار گرفت. او که پیش از این یک 
دوره شش ساله عضو حقوقدان شــورای نگهبان بود بار 
دیگر ســوابق تحصیلی و اجرایی خود را برای نمایندگان 
توضیح داد. او البته درباره تعامل دو نهاد شورای نگهبان 
و مجلس شورای اسامی هم صحبت کرد و گفت: آنچه 
اهمیت دارد مربوط به تعامل مجلس شورای اسامی و 
شورای نگهبان است، برخاف آنچه در افواه مطرح است 
این دو نهاد در موضوع تقنین دو نهاد مازم هم هستند 
و شــورای نگهبان بدون مجلس بی معناست، بنابراین 
مجلس نیازمند شــورای نگهبان اســت. او با بیان اینکه 
رابطه دو نهاد باید هم پیش از تصویب قوانین باشد و هم 
پس از آن، اعام کرد در راستای ارتقای این تعامل تاش 
خواهم کرد تا قوانینی با کمترین هزینه داشــته باشــیم. 
ره پیک دربــاره اصــاح قانــون انتخابــات بــه نمایندگان 
قول همکاری داد و گفــت: هم درباره انتخابــات نیز باید 

گفت فرصت مناســبی وجود دارد که نمایندگان قوانین 
انتخابــات را مــورد بازبینــی قــرار دهند کــه در ایــن رابطه 
شورای نگهبان آماده همکاری است.  احمد بیگی دیگر 
حقوقدان معرفی شده از سوی رئیس قوه قضائیه بود که 
پشت تریبون قرار گرفت تا خود را معرفی کند و از رزومه و 
برنامه هایش بگویــد. او که تا پیش از این معرفی مشــاور 
رئیس قوه قضائیه در امور ایثارگران بود، از آملی لاریجانی 
بابت این معرفی تشکر کرد و به توضیح سوابق تحصیلی 
و قضایی خود پرداخت، اما این همه آن چیزی نبود که 
بیگی مطرح کرد، بلکه وعده ای هم به نمایندگان درباره 
بررسی صاحیت ها داد. او گفت: تاش می کنم اختافات 
که تــاش کردم در بررســی  را بــه حداقــل برســانم؛ از آنجا
صاحیت از علقه های سیاسی مبرا باشم و در تصمیمات 
اســتقال خود را حفظ کنم،  تحت تاثیر هیچ قدرتی قرار 
نگیرم. نهایتا نمایندگان سیامک ره پیک را به عنوان عضو 
حقوقدان شورای نگهبان انتخاب کردند و او از مجموع 
2۴3 رای توانســت  ۱۴5 رای را به خــود اختصاص دهد و 
در این رای گیری مشاور رئیس قوه قضائیه تنها توانست 
اعتماد  93 نماینــده را به خود جلب کند. بر این اســاس 
ســیامک ره پیک با وعده اصــاح قانون انتخابــات راهی 

ساختمان شورای نگهبان شد.

او دیروز و در حاشیه جلسه علنی مجلس به خبرنگاران 
گر کل نظام در اجرای برجام مصمم بود و  گفته اســت: ا
گر همه تاش می کردند برجام درست اجرا شود، امروز  ا
بسیاری از شرکت های اروپایی و آمریکایی که وارد ایران 
شدند، در ایران می ماندند و سرمایه گذاری می کردند و 
ج شود،  ترامپ هم به آسانی نمی توانست از برجام خار
اما بخشــی از حکومــت از ابتــدا مایل بــه اجــرای برجام 
نبود و بالاخــره به هدفــش هم رســید. مشــکات امروز 
کشور هم به گردن این افراد اســت، اما این افراد مدعی  

به هم خوردن وضعیت کشور هستند.
 به گزارش ایســنا، وی خطاب به آنان متذکر شــد: وضع 
فعلــی جــاری کشــور کاری اســت کــه خودتــان کردیــد 
و نمی تــوان همــه تقصیــر را بــه گــردن دولــت روحانــی 
انداخــت. وضعیــت جــاری کشــور تقصیــر دلواپســان 
کــه تــاش کردنــد برجــام اجــرا  و همــه کســانی اســت 
 نشــود؛ البتــه دولــت هــم حتمــا ســوء مدیریت داشــته

 است. 
نایب رئیس مجلس شــورای اســامی در بخش دیگری 
کــره ترامپ،  از ســخنانش بــا اشــاره بــه درخواســت مذا
گفت: با تحقیرهایی که ترامپ نســبت به ایران داشــته 
کره در این وضعیت توام با  کره مناسب نیست، مذا مذا

گر ترامپ از  ذلت، خواری و تحقیر است. وی ادامه داد: ا
ج نشــده بود و تحریم های جدید به تصویب  برجام خار
کرات اشــکال نداشــت؛ البته بــرای ما  نمی رســاند، مذا
کــرات را بــا آمریکا  بهتــر بــود در زمــان اوباما روابــط و مذا
انجام می دادیم و بسیاری از مشکات را با دولت اوباما 

حل می کردیم.
کره در شــرایط عادلانه و توام  مطهری در عین حال مذا
کره و  بــا احتــرام متقابــل را مفیــد دانســت و افــزود: مذا
گانه اســت. ممکن اســت رابطه  رابطــه دو مفهــوم جدا
با آمریکا برقرار شــود تا تســهیاتی مثا برای اتباع ایرانی 
کره یعنی توافق با  کن در آمریکا به وجود آید، ولی مذا سا

آمریکایی ها در حوزه ها و مسائل مختلف. 
کنش به سرنوشت لایحه  کسیون امید در وا این عضو فرا
پالرمــو و اختــاف دیــدگاه مجمــع تشــخیص مصلحــت 
نظــام، شــورای نگهبــان و مجلــس، گفــت: حــل لایحه 
پالرمو باید توسط مجلس انجام شود و ورود مقام معظم 
رهبری به این موضــوع ضرورتی نــدارد. رهبــری درباره 
الحاق به کنوانسیون تامین مالی تروریسم موضع گیری 
داشــتند و خواســتار دقت بیشــتر در این لایحه شدند. 
بــه هــر حــال بایــد منتظــر نظــر شــورای نگهبــان در این 

خصوص ماند.



نمی توانیم سرنوشت ریل را به  
ذوب آهن اصفهان گره بزنیم 

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به قرارداد این 
وزارتخانه با یک شرکت داخلی برای تولید 
ریل، گفت: نمی توان سرنوشت کل بخش ریل را به 
تولید یک کارخانه گره زد.به گزارش ایســنا، عباس 
آخونــدی در جلســه علنــی مجلــس دربــاره علــت 
واردات تجهیزات حمل و نقل ریلی دارای تولیدات 
مشــابه داخلی، افــزود: تولید ریل در ایران به ســال 
۷۳ بر می گردد. خوشبختانه در سال ۹۳ با حمایت 
جدی وزارت راه،  پروژه ای که ۲۰ سال معطل مانده 
بود بــه نتیجه رســید. مــا ســال ۹۳ توافقنامــه ای با 
وزرای صنعت و کار امضا کرده و پشتیبانی خود را از 
اینکه شــرکت ذوب آهن اصفهان خــط تولید ریل را 
مســتقر کنــد، اعــام کردیــم و همــان جــا گفتــم که 
تولیــدات تــا چهــار ســال آینــده را بافاصلــه خریــد 
می کنیم.وی اضافه کــرد: ما بافاصله ســفارش ۴۰ 
هزار تن ریل را به ذوب آهن اصفهان دادیم اما آنها تا 
ســال ۹۶ موفق بــه تولید نشــدند. در ســال ۹۶ این 
شرکت موفق به تولید شد و اولین محموله ۵۰۰ تنی 
را تحویل داد. به تازگی هم گفتنــد هزار تن آن قابل 
تحویل است، بنابراین قرارداد منعقد شده و کار در 
حال انجــام اســت.وزیر راه تصریح کرد: در ســال ۹۱ 
کل بــار حمــل شــده توســط ریــل ۲۲ میلیــارد تــن 
کیلومتر بوده که در ســال ۹۶ به بیــش از ۳۰ میلیارد 
تن کیلومتر رسیده که میزان صرفه جویی آن در یک 
گازوئیــل اســت.وزیر راه و  ســال ۱۰ میلیــارد لیتــر 
شهرسازی با بیان اینکه بخش ریلی در اولویت این 
وزارتخانــه اســت، همچنــان کــه در سیاســت های 
اباغی رهبــری و تذکــرات مجلــس هم آمــده، بیان 
داشت: سوال این است که ما چه مقدار از ۳۶۰ هزار 
تن ریل را می توانیم در داخل تولید کنیم؟ به همین 
خاطر به شــرکت ذوب آهــن اصفهان رفتــم و به آنها 
گفتم هر آنچه را در چهار ســال آینــده تولید می کنید 
یکجــا می خریــم، ولی آیــا باید سرنوشــت کل بخش 
ریل را به تولید یک کارخانه گره بزنیم؟ ما از سال ۹۳ 
که پیگیر تفاهمنامه بودیم نهایتا در سال ۹۶ موفق 
شــدیم قــرارداد ببندیــم، مشــروط بــه اینکــه ریــل 
اســتاندارد به ما تحویل شــود. پیش از این قرار بود 
ظرف چهار ماه تا شــهریور، ۴۰ هزار تــن ریل تحویل 
شــود که نهایتا در مــرداد ۹۷، ۵۰۰ تن تحویل شــد.
آخوندی با بیان اینکه میــزان مطالبات وزارت راه از 
شرکت ذوب آهن اصفهان ۱۷۰ میلیارد تومان است، 
اظهار کــرد: ما حتــی توافــق کردیــم کــه ۱۰۰ میلیارد 
تومان را در جهت حمایت از این شرکت پروژه کنیم 
اما نمی توانیم پروژه ها را متوقف کنیم زیرا کل ریلی 
که آنها به ما تحویل دادند برای چهار کیلومتر بوده 
و ما در چهار سال گذشــته بیش از سه هزار کیلومتر 
ریل گذاری کردیم. کدام عقل ســلیم می گوید تمام 
 بـــخش ریــل را بــه خــاطـــر ایــن شرکـــت مـتـوقـــف 

کنیم؟

کنش اتاق اصناف به  وا
اعتراض کسبه شاهپور

برخــی از کســبه خیابــان شــاهپور جدیــد 
اصفهــان در اعتراض به قطعــی مکرر برق  و 
کــه ایــن مســئله در  گرانــی ، دســت از کار کشــیدند 
رسانه های بیگانه، بازتاب هایی داشت.  رئیس اتاق 
اصناف اصفهان در این باره با بیان اینکه مهم ترین 
مطالبه و گایه کلی روز گذشته  اصناف در اصفهان 
هماننــد کشــور، نوســانات بــازار ارز اســت، گفــت: از 
متولیان اقتصادی کشــور می خواهیــم که فکری به 
حال این نوسانات داشته باشند تا تولیدکنندگان و 
اصناف بتوانند حداقل برای شش ماه آینده و ادامه 
فعالیت خود تصمیم گیری کنند. رسول جهانگیری 
اعتــراض  خصــوص  در  ایســنا،  بــا   گفت وگــو  در 
مغــازه داران خیابان شــاهپور جدیــد و دیگر اصناف 
اصفهان، اظهار کرد: بیشتر این اعتراضات صنفی و 
مربوط به کسب و کار است و نباید این اعتراض ها را 

به مخالفان نظام نسبت داد.
کید بر اینکــه تجمعات این چنینــی را تایید  وی با تا
نمی کنم، افــزود: مطالبــات صنفی بایــد از کانال ها 
ح شــود، در ایــن خصــوص  و راه هــای قانونــی مطــر
نیز روز گذشــته جلســه ای بــا حضــور مغــازه داران و 
اصناف خیابان شــاهپور، اعضــای اتحادیه و هیئت 
امنــای شــهرک صنعتــی امیرکبیر برگزار شــد کــه آنها 

ح کردند. خواسته های خود را مطر
رئیس اتــاق اصنــاف اصفهــان با بیــان اینکه بیشــتر 
کــرد:  مطالبــات ایــن افــراد بحــق اســت، تصریــح 
مطالبــات ایــن افــراد مربــوط بــه مباحــث مالیاتــی، 
مشــکل و تاخیــر در بــاز پس گیــری مطالبات خــود از 
شرکت های بزرگ استان و بحث قدرالسهم ۱۰ درصد 
بیمه کارگری برخی از کارگاه های تولیدی اســت که 
کنــون درخواســت ۳۰ درصدی را  تامیــن اجتماعی ا
دارد و قرار است این مشکات در جلسه ای با تامین 
اجتماعی، اداره کل مالیات و دیگر دستگاه ها مطرح 

و مرتفع شود.
جهانگیری در خصوص اعتراضــات دیگر اصناف در 
محدوده میدان نقش جهان، اظهار کرد: اطاعی از 
گر تجمعاتی بوده بیشتر در  این اعتراضات ندارم، اما ا
گایه به نوســانات بازار ارز و عدم اعتماد فروشــنده و 
خریدار نسبت به اینکه نمی توانند درآمدهای خود 

را مدیریت کنند، بوده است.
وی دربــاره اعتراضــات مغــازه داران بــازار طــا در 
اصفهان نیز بیان داشت: بازار طا، سکه و ارز در عمل 
کنــون فعالیــت اقتصــادی ندارنــد و درخواســت ها  ا
کاذب اســت و خرید و فروشی نمی شــود و مبادلات 

به صورت حواله انجام می شود.
رئیس اتاق اصناف اصفهان در پاســخ به این سوال 
که در این شرایط بازرسی اصناف یا تعزیرات چگونه 
عمل می کند، خاطر نشــان کرد: نوســانات بــازار ارز 
هیــچ ارتباطی بــه اصنــاف نــدارد و دلالانی کــه وارد 

می شوند مرتبط با اصناف نیستند.

03 سال چهاردهم، شماره 3260 اقتصاد
چهار شنبه

10  مرداد  1397 

خبر                   روز

بنابر گزارش های میدانی فضای روانی در بازار 
ارز از دو روز قبــل تشــدید شــده اســت. حضــور 
مامــوران انتظامــی در محــدوده خیابــان فردوســی و 
منوچهری تهران افزایش یافتــه و  حتی خبرهایی مبنی 
بــر دســتگیری دلالان ارزی شــنیده مــی شــود. بــا ایــن 
حال حضور افراد خانه دار و کســانی که نیاز مبرم به دلار 
ندارند در بازار مشــهود است. دلار ســقف ۱۱ هزار تومانی 
را شکســته و به رکوردهای بی ســابقه ای در تاریخ ایران 
دســت یافته اســت. دربــاره علــت ایــن افزایــش قیمت، 
اختاف نظر وجــود دارد. برخی از کارشناســان، افزایش 
حجم نقدینگی، سوء مدیریت و دست های پشت پرده 
را دلیل التهابات بازارها دانسته، عده ای توطئه عوامل 
خ  خارجی و برخی نیز هیجان بی دلیل را علت افزایش نر

ارز می دانند. هیجانی که پای بسیاری 
از افراد را بــه بازارهای ارز و طــا باز کرده 
اســت.بازار غیر رســمی ارز اصفهــان نیز 
این روزها شــلوغ تــر از هر زمــان دیگری 
است و بررســی های میدانی نشان می 
دهــد دلالان خیابــان ســپه تا ســاعات 

پایانی شب حضور دارند.  
لان، ایــن روزهــا اغلــب  گفتــه برخــی از ایــن دلا بــه 
مراجعه کنندگان کسانی هســتند که نه فعال اقتصادی 
بــوده، نــه بازرگان انــد و نــه نیــازی بــه حوالــه ارز دارنــد 
بلکه خانــه دارهــا، کارمندان و کســانی که تا بــه حال ارز 
خریداری نکرده اند، بیشترین مراجعه را برای خرید دلار 
و یورو دارند. انگیزه خرید در این افراد به قدری بالاست 

ل اعــام کنــد، بازهم  که هــر قیمتــی دلا
برای خرید ارز اصرار می کنند. با این حال 
براساس آخرین مشاهدات، از صبح روز 
گذشــته تعداد ماموران نیروی انتظامی 
در خیابــان فردوســی و منوچهــری در 
کز عمده تجمع دلالان،  قالب یکی از مرا
افزایــش داشــته و از هرگونــه تجمعــی در 
مقابل صرافی ها و پیاده روها ممانعت به عمل می آید. از 
سوی دیگر، پالس های مثبتی در یکی دو روز گذشته به 
گوش رسیده اســت که در نتیجه آن، قیمت ارزها در روز 
گذشته با کاهش محسوسی همراه بود. به اعتقاد فعالان 
بــازار، تقویت اجــرای مصوبه شــورای پول و اعتبــار برای 
شارژ بازار ثانویه دلار و عقب نشــینی ترامپ از رجزخوانی 

کــره، از عمــده ترین دلایــل افت  و دعــوت ایــران بــه مذا
قیمت ها در بازار ارز در روز گذشته بوده است. 

برخی از فعالان بازار اعتقاد دارند به زودی سیاست های 
جدیــد ارزی اعــام مــی شــود کــه مــی توانــد بــه کاهش 
قیمــت ارز منجــر شــود. بــه گفتــه رئیــس کمیتــه پولی و 
بانکی مجلس، دولت پذیرفته تا تصمیمات کمیسیون 
اقتصــادی مجلــس را در حــوزه بــازار ارز اجــرا کنــد و در 
صورتی که پتروشیمی ها ارزشــان را در بازار ثانویه عرضه 
خ ارز کاهــش می یابد. عرضــه ارز پتروشــیمی ها  کننــد نــر
در بــازار ثانویــه و امــکان معاملــه ارز در صرافــی هــا از 
مهــم تریــن نیازهــای مــردم در حــوزه بــازار ارز اســت که 
 می توانــد از هیجــان خریــد دلار در بازارهــای غیررســمی 

بکاهد. 

اقتصاد                    استان

چالش بر سر»نفت در برابر غذا«
واردات مواد غذایی  به جای پول نفت، درگیر تایید و تکذیب است

افت قیمت ارز با پالس های سیاسی
شارژ بازار ثانویه و عقب نشینی ترامپ ارز را ارزان کرد

چالـش نفـت در برابـر غـذا، از مباحثی اسـت که بعـد از خروج آمریـکا از برجام و اعمال شـدیدترین 

سعید 
غفاری

تحریم ها علیه ایران، شـنیده می شـود. از یک سـو معاون اول رئیس جمهور از تشـکیل کمیته تهاتر 
بـرای معاوضـه نفـت بـا کالاهای اساسـی خبر می دهـد و از سـوی دیگر عضو کمیسـیون امنیت ملی 
و سیاسـت خارجـی مجلـس، سیاسـت نفـت در برابـر غـذا را تکذیب مـی کند. با ایـن حال، ایـران در 
سـال هـای گذشـته نیـز در مقابل دریافـت وجه نقد، چـای، برنج و برخـی کالاهای اساسـی دیگر وارد 

کرده است. سیاستی که ممکن است در آینده نیز با توجه به شرایط کشور انجام شود. 

به تازگی هئیت چایی سریانکا پیشــنهاد  داده تا بدهی 
کشورشــان  به ایران را با چای  بپردازند. شــرکت  »سیلون 
پترولیوم« در ماه های گذشــته حــدود ۲۵۰ میلیون  دلار 
نفت از ایران خریده است که به دلیل تحریم های آمریکا 
و مشــکات بانکی بــه وجود آمــده، تــوان پرداخــت آن را 
گر با این پیشــنهاد  به صــورت نقدی نــدارد و در نتیجــه ا
هیئت چایی سریانکا موافقت شود بدهی ایران با چایی 
پرداخت خواهد شــد. البته این اولین بار نیست که یک 
کشــور خارجی اعام می کند که حاضر اســت نفــت ایران 
را با یک کالای دیگــر معامله کند.در ســال ۱۳8۴ بعضی 
از روزنامه ها مدعی شدند که تایلند  می خواهد در مقابل 
خرید نفت از ایران، برنج  تحویل دهد، افراد زیادی حتی 
در بدنه  دولت این ادعــا را رد  کردند تا اینکه اردیبهشــت 
8۴ سخنگوی وزارت کشاورزی و تعاون تایلند به صورت 
رســمی اعام کرد که طی یک تفاهم نامه، برنج  تایلند با 
نفت وارداتی از ایران معاوضه خواهد شــد. در ســال 8۷ 
به دلایل مختلف به ویژه افزایش قیمت برنج تایلندی، 
واردات برنج  ایران از تایلند به کمتر از ۱۰۰ هزار تن رسید تا 
آبان که دبیرکل دپارتمان تجارت خارجه وزارت بازرگانی 
تایلند به ایران سفر کرد تا برای معاوضه  برنج  با نفت، یک 
قرارداد  رســمی امضا کند. تایلندی ها در آن ســال حاضر  
شــدند برای معاوضه  برنــج  با نفــت تخفیف ارائــه دهند 
تا اینکــه در ماه هــای انتهایــی دولت احمدی نــژاد، خبر 

تشــکیل کارگروهــی بــا نــام کمیتــه تهاتــر بــا عضویــت 
وزارتخانه هــای نفــت، صنعــت، معــدن و تجــارت، امور 
خارجــه، امــور اقتصــادی و دارایــی، جهــاد کشــاورزی و 
سازمان برنامه و بودجه شد و  گفت: لازم است کارگروهی 
با محوریت وزارت نفت تشکیل شود و برای تهاتر نفت با 
کالاهای اساسی برنامه ریزی و ساز و کار آن تعیین و نتیجه 
تصمیمات گزارش شــود. با ایــن حال روز گذشــته عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اســامی درباره بحثــی که برخــی در  خصوص سیاســت 
نفــت در برابــر غــذا مطرح مــی کنند، گفــت: ایــن حرف، 
حرف بی ربــط و غیرواقعی اســت و چنین چیزی صحت 
ندارد. پزشکیان،نایب رئیس مجلس نیز با اشاره به طرح 
مباحثی مبنی بر مبادله نفت ایران با کالای روسی، گفت: 
چنین موضوعی را نشنیده ام و تصور نمی کنم که ایران با 
روسیه درباره تبادل نفت در برابر غذا توافقی کرده و اقدامی 
انجام دهد. جدیدترین آمار ارائه شــده از سوی سازمان 
جهانی فائو نیز نشان می دهد، ایران از خودکفایی بالایی 
در زمینــه کشــت و تولید مــواد غذایــی برخوردار اســت و 
نیاز غذایی کشــور ما بــه خارجی ها در حدی نیســت که 
سناریوی تحریم مواد غذایی مطرح باشد. با این حال با 
توجه به تحریم های نفتی جدید آمریکا و  مشکل مراودات 
بانک های ایرانی با دیگر بانک ها احتمال دارد نفت ایران 

با برخی کالاهای اساسی معامله شود. 

معاوضه  برنج هندی با نفت ایران منتشر شد.رئیس اتحادیه 
صادرکنندگان برنج هند در آن سال با خوشحالی از این گفت 
که تقاضای بالای ایران برای برنج باعث شــده  تا  کشاورزان 
هندی سطح زیر کشت برنج خود را ۱۰ درصد افزایش دهند. 
ایران در آن سال ها به دلیل تحریم های بانکی و موانعی که 
منجر به عدم دریافت پول نقد می شد، از کشور  هند در ازای 
فروش نفت خام برنــج دریافت می کرد که میزان آن ســالانه 
بیشتر از ســه میلیون تن بود. برخی  تصور می کردند که این 
معامات با شــروع دولت روحانــی پایان خواهــد یافت ولی 
هر  از چند گاهی اخبار ضــد و نقیض زیادی دربــاره معاوضه  
نفت با محصولاتی مانند برنج و چایی شــنیده می شــد.در 
ســال ۹۵ اخبــاری دربــاره معاوضه  پــول نفت بلوکه شــده  با 
پارچه، ماشین آلات و برنج در مطبوعات منتشر شد. حتی 
خیلی از مقامات هندی نیز این موضوع را تایید کردند، ولی 
حســن عباســی، معاون شــرکت بازرگانی دولتــی در انتهای 
ســال ۹۵ اعام کرد که این موضــوع را به شــدت  رد می کند، 

با این حــال آبــان ۹۶ اعام شــد که شــرکت بازرگانــی دولتی 
ایران برای مناقصــه  خرید ۳۰ هــزار تن برنــج  از هند ثبت نام 
کرده اســت.تاجران دیگری که در این مناقصه شرکت کرده  
بودند از ایــن گفتند که ایــران می خواهد این مقــدار برنج  را 
در قبال پول نفت بلوکه شــده خریداری کند، موضوعی که 
باز هم توسط مسئولان مربوطه رد شد، درحالی که روحانی 
در مناظره هــای انتخاباتی ســال ۹۶ نیــز گفته  بــود خیلی از 
کشور ها به دنبال معاوضه  نفت با کالا و محصولات مختلف 
هســتند و برای آن پولی پرداخت نمی کنند. در سال جاری 
نیــز کــه از تحریم هــای جدیــد آمریکا صحبــت به میــان آمد 
خیلی از مسئولان  مدعی شدند که در صورت  تحریم شبکه  
بانکی به جای نفت، کالا های مختلف از جمله چایی و برنج 

خریداری خواهد شد. 

     تکذیب تهاتر
حدود یک مــاه قبــل، معــاون اول رئیس جمهور خواســتار 

03 سال اول، شماره 1 اقتصاد
 چهار شنبه

18 اردیبهشت 1۳۹۲ 

گهی وقت رسیدگی آ
38810/44706-شماره: 312/97  حل9- مرجع رسیدگی: شعبه نهم حقوقی شورای حل اختلاف 
خمینی شهر به نشانی درچه خ سجاد/ وقت رسیدگی:ساعت 18:00 بعدازظهر مورخه 1397/06/12 
مشــخصات خواهان: 1-نام و نــام خانوادگــی: منصور اســحاقیان ، نام پــدر: ناصر ، نشــانی:درچه خ 
ک9 ، مشخصات خوانده: 1-نام و نام خانوادگی: محمدرضا نوری  شریعتی روبروی پاساژ المهدی پلا
، نام پدر: مهدی 2- نام و نام خانوادگی: مهدی نوری ، نام پدر: احمد ، خواسته و بهای آن: مطالبه 
ح دادخواســت به انضمام کلیه خسارات  مبلغ 150/000/000 ریال بخشــی از یک فقره ســفته به شــر
دادرسی ، دلایل خواهان: فتوکپی مصدق ســفته ، گردش کار: خواهان.خوانده را مجهول المکان 
اعلام و تقاضای ابلاغ دادخواست و وقت رسیدگی جهت استماع شهادت شهود به وی از طریق نشر 
گهی در یکی از روزنامه های کثیرالانتشــار وفق ماده 73 قانون آئین دادرسی دادگاه های عمومی و  آ
انقلاب در امور مدنی نموده است. لذا در اجرای قانون مذکور خلاصه دادخواست و مستندات یک 
گهی می گردد خوانده می تواند با مراجعه به این شــورا نســخه ثانی دادخواســت و ضمائم را  نوبت آ

دریافت نموده و در وقت مقرر جهت رسیدگی حاضر گردد. م/الف: 215435 
رئیس شعبه نهم حقوقی شورای حل اختلاف خمینی شهر

گهی وقت رسیدگی آ
38811/44708- شماره: 314/97  حل9- مرجع رسیدگی: شعبه نهم حقوقی شورای حل اختلاف 
خمینی شهر به نشانی درچه خ سجاد- وقت رسیدگی:ساعت 18:30 بعدازظهر مورخه 1397/06/12 
مشــخصات خواهان: 1-نام و نــام خانوادگــی: منصور اســحاقیان ، نام پــدر: ناصر ، نشــانی:درچه خ 
ک9 ، مشــخصات خوانده: 1-نام و نام خانوادگی: قاسم محبی  شــریعتی روبروی پاســاژ المهدی پلا
اشنی ، نام پدر: حسن ، خواسته و بهای آن: مطالبه جمعاً مبلغ 150/000/000 ریال وجه دو فقره چک 
ح دادخواســت ، دلایل خواهان: فتوکپی مصدق چک ها ـ فتوکپی گواهی عدم پرداخت ها ،  به شــر
گــردش کار: خواهان.خوانده را مجهول المکان اعلام و تقاضای ابلاغ دادخواســت و وقت رســیدگی 
گهی در یکی از روزنامه های کثیرالانتشار وفق  جهت استماع شــهادت شــهود به وی از طریق نشــر آ
ماده 73 قانون آئین دادرسی دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنی نموده است. لذا در اجرای 
گهی می گردد خوانده می تواند با مراجعه  قانون مذکور خلاصه دادخواست و مستندات یک نوبت آ
به این شورا نسخه ثانی دادخواست و ضمائم را دریافت نموده و در وقت مقرر جهت رسیدگی حاضر 

گردد. م/الف: 215436 
رئیس شعبه نهم حقوقی شورای حل اختلاف خمینی شهر

گهی وقت رسیدگی آ
38812/44709- شــماره: 314/97  حــل9- مرجــع رســیدگی: شــعبه نهــم حقوقی شــورای حل 
اختلاف خمینی شــهر به نشــانی درچه خ ســجاد- وقت رسیدگی:ســاعت 18:15 بعدازظهر مورخه 
1397/06/12 مشــخصات خواهــان: 1-نام و نــام خانوادگــی: منصور اســحاقیان ، نام پــدر: ناصر ، 
ک9 ، مشخصات خوانده: 1-نام و نام خانوادگی:  نشانی:درچه خ شریعتی روبروی پاساژ المهدی پلا
موســی اله یاری ، نام پدر: حجت اله ، خواســته و بهای آن: مطالبــه جمعاً مبلــغ 32/000/000 ریال 
وجه یک فقره چــک به انضمــام کلیه خســارات دادرســی اعــم از هزینه دادرســی و خســارت تاخیر 
تادیــه ، دلایــل خواهــان: فتوکپی مصــدق چــک ـ فتوکپی مصــدق گواهی عــدم پرداخــت ، گردش 
کار: خواهان.خوانده را مجهول المکان اعلام و تقاضای ابلاغ دادخواســت و وقت رســیدگی جهت 
گهی در یکی از روزنامه های کثیرالانتشار وفق ماده 73  استماع شهادت شهود به وی از طریق نشر آ
قانون آئین دادرســی دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنی نموده است. لذا در اجرای قانون 
گهی می گردد خوانده می توانــد با مراجعه به  مذکور خلاصه دادخواســت و مســتندات یک نوبت آ
این شورا نسخه ثانی دادخواســت و ضمائم را دریافت نموده و در وقت مقرر جهت رسیدگی حاضر 

گردد. م/الف: 215437 
رئیس شعبه نهم حقوقی شورای حل اختلاف خمینی شهر

گهی حصروراثت رونوشت آ
38813/44710- شــماره: 366/97 ش حــل7 - خانــم هنگامــه عموشــاهی فروشــانی دارای 
ح دادخواست به کلاسه 366/97 از این دادگاه درخواست گواهی  شناسنامه شماره 12468 به شر
حصروراثت نموده وچنین توضیح داده که شادروان حسینعلی عموشــاهی فروشانی بشناسنامه 
6596 در تاریخ 1373/03/09 اقامتگاه دائمی خود را بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصر است به:1-جواهر ســلطان حاجی باقری فرزند حاجی رمضانعلی، ش ش 5897 )همسر( 
2-منور سلطان عموشاهی فروشانی فرزند حســینعلی، ش ش 192 )فرزند( 3-فاطمه عموشاهی 
فروشانی فرزند حســینعلی، ش ش 56 )فرزند( 4-هنگامه عموشاهی فروشــانی فرزند حسینعلی، 
ش ش 12468 )فرزند( ولاغیر اینک با انجام تشــریفات مقدماتی در خواســت مزبور را در یک نوبت 
گهی می نماید تا هرکســی اعتراضی دارد و یــا وصیتنامه از متوفی نزد او  پی در پی ماهی یک مرتبه آ
گهی ظرف یک ماه به دادگاه تقدیــم دارد و الا گواهی صــادر خواهد  باشــد از تاریخ نشــر نخســتین آ

شد. م/الف: 215535
شعبه هفتم شورای حل اختلاف شهرستان خمینی شهر ـ پیمانی

گهی حصروراثت رونوشت آ
38814/44711-شماره: 367/97 ش حل7 - خانم هنگامه عموشاهی فروشانی )ذی نفع( دارای 
شناسنامه شماره 12468 به شرح دادخواست به کلاسه 367/97 از این دادگاه درخواست گواهی 
حصروراثت نموده وچنین توضیح داده که شادروان فاطمه صغری عموشاهی فروشانی بشناسنامه 
183 در تاریخ 1349/09/16 اقامتگاه دائمی خود را بــدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصر است به:1- حسینعلی عموشاهی فروشانی فرزند محمدکاظم، ش ش 6596 )پدر( 2-جواهر 
سلطان حاجی باقری فرزند حاجی رمضانعلی، ش ش 5897 )مادر( ولاغیر اینک با انجام تشریفات 
گهی می نماید تا هرکســی  مقدماتی در خواســت مزبــور را در یک نوبت پــی در پی ماهی یــک مرتبه آ
گهی ظرف یک ماه به دادگاه  اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آ

تقدیم دارد و الا گواهی صادر خواهد شد. م/الف: 215539
شعبه هفتم شورای حل اختلاف شهرستان خمینی شهر ـ پیمانی

گهی حصروراثت رونوشت آ
38815/44712- شماره: 365/97 ش حل7 - خانم هنگامه عموشاهی فروشانی دارای شناسنامه 
ح دادخواست به کلاسه 365/97 از این دادگاه درخواست گواهی حصروراثت  شماره 12468 به شر
نموده وچنین توضیح داده که شــادروان جواهر سلطان حاجی باقری بشناســنامه 5897 در تاریخ 
1381/10/16 اقامتگاه دائمی خود را بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به:1- 
منور سلطان عموشاهی فروشانی فرزند حسینعلی، ش ش 192 )فرزند( 2-فاطمه عموشاهی فروشانی 
فرزند حسینعلی، ش ش 56 )فرزند( 3-هنگامه عموشاهی فروشانی فرزند حسینعلی، ش ش 12468 
)فرزند( ولاغیر اینک با انجام تشــریفات مقدماتی در خواســت مزبــور را در یک نوبت پــی در پی ماهی 
گهی می نماید تا هرکســی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشــد از تاریخ نشــر  یک مرتبه آ

گهی ظرف یک ماه به دادگاه تقدیم دارد و الا گواهی صادر خواهد شد. م/الف: 215542 نخستین آ
شعبه هفتم شورای حل اختلاف شهرستان خمینی شهر ـ پیمانی

گهی حصروراثت رونوشت آ
38816/44713- شماره: 376/97 ش حل7 - آقای عبداله دهقانی دارای شناسنامه شماره 1317 
به شرح دادخواست به کلاسه 376/97 از این دادگاه درخواست گواهی حصروراثت نموده وچنین 
توضیح داده که شادروان عباس دهقانی بشناسنامه 6 در تاریخ 1396/09/05 اقامتگاه دائمی خود 
را بدرود زندگی گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر اســت به:1-اشــرف اسحاقی کوپانی فرزند 
غلامرضا، ش ش 41 )همسر( 2-مجید دهقانی فرزند عباس، ش ش 798 )فرزند( 3-عبداله دهقانی 
فرزند عباس، ش ش 1317 )فرزند( 4-جواد دهقانی فرزند عباس، ش ش 4998 )فرزند( 5-حســن 
دهقانی فرزند عباس، ش ش 553 )فرزند( 6-حجت الله دهقانی فرزند عباس، ش ش 754 )فرزند( 
7-مهین دهقانی فرزنــد عبــاس، ش ش 590 )فرزند( 8-اعظــم دهقانی فرزند عبــاس، ش ش 451 
)فرزند( 9-لیلا دهقانی فرزند عباس، ش ش 6941 )فرزند( 10-اشــرف دهقانی فرزند عباس، ش ش 
200 )فرزند( 11-معصومه دهقانی فرزند عباس، ش ش 2422 )فرزند( ولاغیر اینک با انجام تشریفات 
گهی می نماید تا هرکســی  مقدماتی در خواســت مزبــور را در یک نوبت پــی در پی ماهی یــک مرتبه آ
گهی ظرف یک ماه به دادگاه  اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آ

تقدیم دارد و الا گواهی صادر خواهد شد. م/الف: 215622
شعبه هفتم شورای حل اختلاف شهرستان خمینی شهر ـ پیمانی

دادنامه
38583/44444- کلاسه پرونده: 960742 شماره دادنامه:97/2/31-9709976795800313 
مرجع رسیدگی:شعبه 28 شورای حل اختلاف اصفهان/ خواهان: افشین امینی نشانی: اصفهان، 
بهارستان میدان ولیعصر بلوار بهشت نبش زمزم مجتمع کارون واحد 7 طبقه دوم / خوانده: محسن 
جمالی ارمندی نشــانی: لردگان/ خواســته: مطالبــه یک فقره چک بــه شــماره 1592/116900/49 
مورخ96/4/30 - گردشکار: با عنایت به محتویات پرونده و اخذ نظریه مشورتی اعضای محترم شورا 
ح آتی مبادرت به صدور رای می نماید:  ضمن اعلام ختم رسیدگی با استعانت از خداوند متعال بشر
رای قاضی شورا: در خصوص دادخواست افشین امینی بطرفیت محسن جمالی ارمندی به خواسته 
مطالبه مبلغ 82/000/000 ریال وجه یک فقره چک به شماره 1592/116900/49 عهده بانک ملت به 
انضمام خسارات دادرسی و تاخیر تادیه با توجه به دادخواست تقدیمی و ملاحظه اصول مستندات 
دعوی و اینکه خوانده با ابلاغ قانونی وقت و انتظار کافی در جلسه شورا حاضر نشده و در قبال دعوی 
و مستندات ابرازی خواهان ایراد و تکذیبی به عمل نیاورده و مستندات ابرازی نیز حکایت از اشتغال 
ذمه ی خوانده به خواهان را حکایت می کند. علی هذا ضمن ثابت دانستن دعوی به استناد مواد 
198، 519، 522 قانون آیین دادرسی مدنی و مواد 310،309،307،249،315  قانون تجارت حکم به 
محکومیت خوانده به پرداخت مبلــغ 82/000/000 به عنوان اصل خواســته و پرداخت 2/115/000 
ریال به عنوان خسارت دادرسی به پرداخت خسارات تاخیر و تادیه از تاریخ 96/4/30 لغایت زمان 
خ شــاخص بانــک مرکزی در حــق خواهان صــادر و اعلام می گــردد. رای  وصول و ایصــال آن طبق نر

صادره غیابی و ظرف 20 روز پس از ابلاغ  قابل واخواهی در این شعبه خواهد بود.م الف/207865
شعبه ۲8 شورای حل اختلاف اصفهان 

فراخوان دعوت به مشارکت 
شهرداری بهارستان به اســتناد مصوبه شــماره 456 / ش ب مورخ 97/4/14 شورای 
 محترم اســامی شــهر بهارســتان و مصوبه هیات عالی ســرمایه گــذاری در نظــر دارد

 پــروژه احداث، تجهیز  و بهــره بــرداری گلخانــه در بلوار پــارک کوهســتان را از طریق 
مشارکت و سرمایه گذاری با بخش خصوصی به شرح ذیل اجرا نماید. 

یحیی عیدی - شهردار بهارستان 

متقاضیان می توانند با در دســت داشــتن مدارک لازم که موید توانایی مالی و فنی می باشــد، 
جهت دریافت اســناد و مدارک فراخوان از تاریــخ 97/5/3 تا تاریخ 97/5/17 به آدرس شــهر 
بهارســتان، بلوار بهشــت، خیابــان آزادی، شــهرداری بهارســتان، دفتر امور ســرمایه گــذاری و 

مشارکت ها مراجعه نمایند. 
مشخصات فراخوان:

1-آورده شهرداری 
  اختصاص قطعه زمین به مساحت 2000 مترمربع در بلوار کوهستان 

2-آورده سرمایه گذار 
  احداث، تجهیز و بهره برداری از گلخانه، محوطه و دیوارکشی زمین مورد نظر 

  تهیه طرح توجیهی جامع و کامل )اقتصادی - مالی - فنی(
3-نحوه مشارکت 

  نحوه مشارکت براساس روش B.L.T می باشد. 
4-شرایط فراخوان 

  هیات عالی سرمایه گذاری و مشارکت شهرداری بهارســتان در رد یا قبول پیشنهادات مختار 
می باشد. 

  هزینه چاپ بعهده برنده فراخوان می باشد. 
  مدت زمان اجرای پروژه جهت بهره برداری یک ماه می باشد. 

  چنانچه برندگان اول و دوم و سوم فراخوان حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنها به ترتیب 
ضبط خواهد شد. 

  میزان سپرده شرکت در فراخوان 110/000/000 ریال می باشد. 
ج گردیده است.    سایر اطلاعات و جزییات مربوطه در اسناد فراخوان در



احداث آرامگاه های خانوادگی 
در باغ رضوان

مدیـــر عامــل ســـــــازمـــــان 
آرامستان های شــهرداری 
اصفهان با اشــاره بــه اینکه 
نبود مرکز پزشکی قانونی به 
منظور ارائه خدمــات ویژه 
بــه مــردم در کنــــار سالــــن 
تطهیــــــــــر آرامســتان بــاغ 
رضوان به شدت احساس می شد که با توافق مدیرکل 
پزشــکی قانونــی اســتان اصفهــان عملیــات احــداث 
ســاختمان پزشــکی قانونــی در کنــار ســالن تطهیــر در 
دستور کار قرار گرفت گفت: اقدامات مربوط به ساخت 
و طراحی این مرکز پس از هماهنگی با دفتر فنی پزشکی 
قانونــی اســتان اصفهان صــورت گرفت و پــس از اعلام 
خیــران اســتان اصفهــان در خصــوص آمادگــی بــرای 
ســاخت بنا مقرر شــد این مرکز توســط خیران اســتان 
احداث و در اختیار پزشکی قانونی قرار گیرد. سیدرضا 
جعفریــان از اجــرا و بهــره بــرداری چنــد پــروژه دیگر در 
آرامســتان باغ رضوان خبر داد و افزود: در کنار احداث 
ســاختمان پزشــکی قانونــی، عملیات ســاخت قطعه 
نام آوران و ایثارگران، احداث پــارک کودکان و نوجوان 
در نزدیکی سالن تطهیر، آغاز عملیات هوشمندسازی 
منابع آبی در ۱۷۰ هکتار از اراضی آرامستان باغ رضوان، 
آغاز عملیات احــداث آرامگاه هــای خانوادگی در ضلع 
جنوب غربی آرامســتان و امتــداد آن در بلــوار رضوان، 
بهره بــرداری از خــط انتقــال پســاب تصفیــه خانــه 
سپاهان شــهر به باغ رضــوان، بهره برداری از سیســتم 
ســرمایش ســالن تطهیر و بهره برداری از ایستگاه های 
صلواتی کلنگ زنی شــده یــا به بهره برداری رســید.  به 
گفته وی کلنگ احداث پارک بهشت در نزدیکی سالن 
تطهیر نیز پس از طراحی و تصویب به زمین زده خواهد 

شد.    

 بهسازی خیابان های
 منطقه 15

مدیر منطقه ۱5 شهرداری 
کید بــر اینکه  اصفهان بــا تا
نامناسب بودن خیابان ها و 
معابر اصلی از دغدغه های 
اصلــی شــهروندان اســت 
گفت: در این راستا بهسازی 
خیابــان هــا و تســهیل در 
رفــت و آمــد شــهروندان و وســایل نقلیــه، عملیــات 
آســفالت خیابــان رضوی بــا تــلاش و همــت مجموعه 
شهرداری با شتاب بیشــتری اجرا می شود. امیری در 
حاشیه بازدید از عملیات خیابان سازی و ساماندهی 
خیابــان رضــوی حــد فاصــل چهــار راه گاز تــا خیابــان 
ســلمان با اشــاره به اینکه این پروژه با اعتباری بالغ بر 
هشــت میلیــارد ریــال، بــه طــول ۱۲۰۰ متــر در حــال 
اجراست افزود: تیم مدیریت شهری در راستای توسعه 
و عمران شهری تمام تمرکز خود را برای توسعه آبادانی 
شــهر قرارداده اســت. وی رضایتمندی شــهروندان را 
سرمایه و تکیه گاهی برای شهرداری برشمرد و تصریح 
 کــرد: تــلاش مجموعــه شــهرداری بــر این اســت کــه در 
کوتــاه ترین بــازه زمانی بــا اتمــام عملیات لکــه گیری و 
آســفالت خیابان ها، زمینه خشــنودی شــهروندان را 

فراهم کند.   

 شهروندان فرصت را 
از دست ندهند

رئیس اداره ممیزی درآمد شهرداری اصفهان 
گفت: با توجه به ارائه بسته تشویقی عوارض 
خودرو کــه با پیشــنهاد شــهرداری اصفهــان، تصویب 
شورای اسلامی شهر و تایید فرمانداری اصفهان از اول 
تیرمــاه آغــاز شــده و تــا ۳۱ شــهریورماه ادامــه خواهــد 
داشت، شهروندان فرصت اســتفاده از بسته تشویقی 

عوارض خودرو را از دست ندهند. 
مهــدی زارعــی اظهارکــرد: بــر اســاس بســته تشــویقی 
عوارض خودرو، چنانچه شهروندان بدهی و جریمه ای 
بابت عــدم پرداخت عــوارض خودرو داشــته باشــند، 
در صورت مراجعــه و پرداخــت عوارض، معــادل مبلغ 

جریمه اصفهان کارت آنها شارژ می شود. 
وی ادامــه داد: در بســته تشــویقی عوارض خــودرو آن 
دســته از شــهروندان خوش حســابی کــه هــر ســال به 
موقــع بــرای پرداخــت عــوارض خــود اقــدام می کنند، 
معادل ۱۰ درصد میزان عوارض در اصفهان کارت شارژ 

هدیه می گیرند.
رئیس اداره ممیزی درآمد شهرداری اصفهان با اشاره 
به نحوه محاسبه و تعیین مبلغ عوارض خودرو تصریح 
کرد: طبــق دفترچــه ای کــه اداره دارایی به شــهرداری 
ارائه و مبنای محاســبات قــرار می گیرد، بــرای عوارض 
خــودرو باید ســالانه مبلغی معــادل یک و نیــم در هزار 

قیمت خودرو پرداخت شود.
 رئیس اداره ممیزی درآمد شهرداری اصفهان با بیان 
اینکــه شــهروندان بــرای پرداخــت عــوارض می توانند 
از طریــق مراجعــه بــه پورتــال شــهرداری اصفهــان بــه 
نشــانیEsfahan.ir  ، درگاه هــای بانکــی و مراجعــه 
حضــوری بــه شــهرداری مناطــق اقــدام کننــد، افزود: 
چنانچــه پرداخــت عــوارض بــه صــورت غیرحضــوری 
انجام شــود، باید بــرای دریافت شــارژ اصفهــان کارت 
 به یکــی از مناطق ۱5 گانــه شــهرداری مراجعه صورت

 گیرد.
 وی هدف از اجرای طرح بسته تشویقی عوارض خودرو 
را ترغیب شــهروندان بــرای پرداخت عــوارض و تامین 
ح هــای عمرانــی  منابــع شــهرداری جهــت اجــرای طر
عنوان کــرد و گفــت: عــوارض پرداختی شــهروندان در 
کیزگــی همچنیــن  مســیر توســعه، آبادانــی و حفــظ پا
ح های عمرانی، زیباســازی، آسفالت معابر  اجرای طر

و ... هزینه می شود. 

سال چهاردهم، شماره 3260 04
 چهارشنبه

10 مرداد 1397
شهر

 بررسی تخلفات حریم شهر 
در کمیسیون ماده 99

مدیرکمیســیون های ماده صد شــهرداری 
اصفهان گفــت: ماده ۹۹ قانون شــهرداری 
ج از محدوده شــهری و  در خصوص زمین هــای خار
جــدا از کمیســیون مــاده صــد اســت، در این راســتا 
خ می دهــد از طریــق  تخلفاتــی کــه در حریــم شــهر ر
کمیسیون ماده ۹۹ بررسی می شود. در واقع ماده ۹۹ 
قانون شــهرداری هــم جدا از مــاده صد بــه تخلفات 
ساختمانی رسیدگی و رای صادر می کند و رای صادر 

شده قطعی است. 
غلامعلــی فیــض اللهــی افــزود: قانــون بــه صراحــت 
اعــلام کــرده تخلفــات ســاختمان هایی کــه خــلاف 
پروانــه یــا ضوابــط قانونــی ســاخته شــده باشــد در 
کمیســیون های مــاده صــد مــورد رســیدگی قــرار 

می گیرد. 
وی در توضیح مفهوم »کمیسیون هم عرض« و اینکه 
گر در یک شهر کمیسیون هم عرض وجود نداشته  ا
باشــد، بایــد چــه اقداماتــی انجــام داد؟ اظهارکــرد: 
وقتی در ارتباط بــا صدور یک رای بــه دیوان عدالت 
اداری شــکایت شــود، ممکــن اســت دیــوان رای را 
نقــص و بــه کمیســیون هــم عــرض ارجــاع دهــد؛ به 
عنــوان مثال شــهر اصفهــان که هشــت کمیســیون 
گر کمیســیون یک و دو رسیدگی کرده باشد و  دارد، ا
پرونده بار دیگر به کمیسیون های ســه و چهار برود 
که هم تراز آن کمیســیون های قبلی باشد، به آن در 
اصطلاح کمیسیون هم عرض گفته می شود.فیض 
اللهی تصریح کرد: ســال ۹۱ برخی قوانیــن به دیوان 
عدالت اداری اضافه شــد کــه از جمله آنهــا ماده ۶۳ 
بود، ماده ۶۳ می گوید وقتی مالک یا ذی نفع از رای 
صادر شده در کمیسیون ماده صد به دیوان عدالت 
اداری شــکایت کند، دیوان ممکن است اعلام کند 
رای کمیســیون ماده صد صحیح اســت، یا از لحاظ 
شکلی به رای صادر شده ایراد بگیرد و آن را به سمت 

کمیسیون هم عرض هدایت کند تا بررسی شود.

نگاه                         روز

من آشغال ریز نیستم!

گر کسی آشغال بر زمین بریزد  در سنگاپور ، ا
کاردی بــا مضمون  بایــد روز یکشــنبه با پــلا
»من یک آشغال ریز هستم« ، مشــغول نظافت شهر 

شود. 
برخورد با زباله ریزهای شهری شاید در نظر بسیاری 
از شــهروندان ســاده و کم اهمیت بــه نظر برســد، اما 
در بسیاری از کشــورها جریمه ریختن زباله در سطح 
گر آن دســته از معدود  شهر آنقدر سنگین اســت که ا
شهروندان متخلف ما در آنجا زندگی می کردند شاید 
مجبور بودند بابت پرتاب کردن زباله در ســطح شــهر 

بخش قابل توجهی از حقوق شان را بپردازند.
در یــک نمونــه، در منطقــه »زی لانــد« کشــور هلنــد 
مردی که ســیب خورده و آن را از ماشین بیرون پرت 
کرده بود به ۲۲۰۰ یورو جریمه محکوم شد و جالب تر 
اینکه شبکه های مختلف تلویزیونی ده ها بار تصویر 

او را نشان داد!
ریختــن زبالــه در ایــن کشــور جریمــه مالی ســنگینی 
گر شــهروند متخلفی پول نداشــته باشد باید  دارد و ا

به زندان برود.
در کشــور کره جریمه ریختن اندکی زبالــه در خیابان 

برابر با ۱۱ تا ۱۳ درصد پایه حقوق یک کارمند است.
در ســنگاپور ریختــن زبالــه در معابــر عمومــی جــرم 
محســوب می شــود و پلیس می تواند فــردی را که در 

معابر و خیابان ها آشغال ریخته جریمه کند.
گر فردی سه بار به دلیل کثیف کردن  جالب تر اینکه ا
خیابان ها، توسط پلیس سنگاپور جریمه شود برای 
بار چهــارم دولت او را مجبــور خواهد کرد یکشــنبه با 
پیش بنــدی کــه روی آن عنــوان »من شــهر را کثیف 
کــرده ام« نوشــته شــده اســت، خیابان هــای شــهر را 

جارو کند.
در انگلیس نیز پلیس رانندگانی را که از خودرو زباله به 

بیرون پرتاب می کنند، جریمه می کند.
در ژاپن هــر کس کــه کوچک تریــن زباله یــا حتی آب 
دهان را در معابــر عمومی بریزد 8۰ تــا۱۶۰ ین جریمه 

می شود.
با این حــال در ایران ریختن هرگونــه زباله، مایعات و 
اشــیا از درون خودرو بــه معابر هر چند ممنوع اســت 
اما طبق قانون تنها ۳۰ هزار تومان جریمه دارد. این 
در حالی است که در ســنگاپور ریختن زباله هزار دلار 
جریمه دارد. در کانادا جریمه ایــن کار بین هزار تا دو 

هزار دلار تعیین شده است.
ریختن آشــغال در فضاهــای عمومی شــهر موضوعی 
نیست که فقط مختص یک شهر یا یک کشور باشد. 
این کار را می تــوان در همه جــای دنیا دیــد اما نکته 

مهم در نوع برخورد با این تخلف است. 
آنطــور کــه در بــالا آمــد در نظــر گرفتــن جریمــه های 
ســنگین برای ریختن زباله در معابر شــهری به مثابه 
عاملــی بازدارنده باعث شــده تا شــهروندان نســبت 
بــه رفتارهای خــود در فضاهــای عمومی شــهر دقت 
بیشــتری داشــته باشــند. هر چنــد اصفهان شــهری 
تمیز شناخته می شود و این تمیزی برای آن یک برند 
است با این حال بارها شاهد بوده ایم که شهروندان 
به راحتــی زبالــه هــای خــود را در معابــر عمومــی رها 

می کنند. 
علاوه بر اصــلاح قوانین در این حوزه لازم اســت خود 
شــهروندان نیــز در کنــار همتی کــه مدیریت شــهری 
کیــزه نگاه داشــتن ســیما و ظاهر شــهر به کار  برای پا
می بندد، احســاس مســئولیت کرده و مــدام قامت 

نیروهای خدماتی شهر را خم نکنند.

در                        شهر

تبدیل خطوط بی.آر.تی به تراموا
تا پایان تابستان توافقات احداث تراموا نهایی می شود

لزوم افزایش ایستگاه های آتش نشانی شهر 
مدیرعامل سازمان از کمبود تجهیزات خبر داد

معــاون حمل و نقــل و ترافیک 
بیــان  بــا  اصفهــان  شــهردار 
 اینکه ســه خط تراموا برای شهر اصفهان 
پیــش بینــی شــده اســت، گفــت: خــط 
میدان جمهوری_ شــهرک کوثــر خیابان 
امــام خمینــی)ره(، میــدان جمهــوری _ 
میدان آزادی، میدان جمهوری _ میدان 

شهدا برای احداث تراموا در نظر گرفته شده است. علیرضا 
صلواتی با بیان اینکه اولویت نخســت احــداث تراموا خط 
میدان جمهوری تا میدان آزادی است، خاطرنشان کرد: 
بــر اســاس مطالعــات مشــاور، خطــوط بی.آر.تــی قابلیت 
تبدیــل بــه خــط ترامــوا را دارد، بــر ایــن اســاس می توانیــم 
جابه جایی مســافران غرب اصفهان را با اســتفاده از تراموا 

پوشش دهیم. وی گفت: تا پایان فصل 
تابســتان توافقــات بــرای احــداث تراموا 
در شــهر اصفهــان بــا ســه گزینــه چیــن، 
فرانســه و شــرکت مبنای داخلــی نهایی 
می شــود. صلواتی تصریح کرد: از حدود 
کــرات  دو ســال گذشــته رایزنی هــا و مذا
برای احداث تراموا با کشورهای مختلف 
چین، روسیه، ایتالیا، چک، فرانسه و ...  آغاز شده است. 
پس از بررســی به ســه گزینه چین، فرانســه و  مپنــا داخلی 
کنون در  رســیدیم که هر ســه مباحث فنی را ارائه کردند و ا
حال تکمیل مستندات خود هستند. در نظر داریم تا پایان 
تابستان با یکی از گزینه ها و یا کنسرسیومی از سه گزینه به 

توافق برسیم. 

مدیــــــــــــر عامــل ســـــازمـــــان 
آتـــــش  نشـــــانی و خـــدمــــات 
ایمنــی شــهرداری اصفهــان بــا اشــاره 
آتش نشــانی  تجهیــزات  کمبــود  بــه 
اصفهــان گفــت: هیــچ گاه نمی تــوان 
ادعــا کــرد کــه تجهیــزات آتش نشــانی 
به روز اســت، زیرا روز بــه روز فناوری ها 

جدیــد می شــود و نیازهای شــهری بــا توجه بــه فرایند 
توســعه آن تغییــر می کند.محســن گلابــی اظهارکــرد: 
اولویت هــای ســازمان آتش نشــانی اصفهــان در دو 
بخش نرم افزاری و ســخت افزاری خلاصه می شــود که 
در بخــش اول ارتقای آرامــش روحی و روانــی کارکنان و 
ایجاد نشاط و شادابی در بین پرسنل آتش نشانی مورد 

توجه اســت و در بخش ســخت افزاری 
احــداث چند ایســتگاه، به روزرســانی 
تجهیــزات و جــذب نیروهــای جدیــد 
در دســتور کار قــرار دارد.وی افــزود: از 
آنجایــی کــه آتش نشــانی جزو مشــاغل 
ســخت محســوب می شــود، باید برای 
آتش نشــانان و خانــواده  آنهــا فضــای 
پرنشــاط همراه بــا رفــاه و امکانــات فراهم شــود.گلابی 
آتش نشــانی  ایســتگاه های  تعــداد  اینکــه  بیــان  بــا 
کنــد، ادامــه داد:  شــهر اصفهــان بایــد افزایــش پیــدا 
به کارگیــری تکنولوژی هــای پیشــرفته و ســریع مطابق 
 بــا اســتانداردهای جهانــی در آتــش نشــانی اصفهــان 

مهم ترین اولویت برنامه های این سازمان است.

اصفهان برای بانوان زیست پذیر شود
شهردار اصفهان از برنامه مدیریت شهری برای تحقق حقوق زنان خبر داد

شهردار اصفهان با اشاره به برگزاری نخستین جلسه 
شــورای راهبردی امور بانــوان و خانواده شــهرداری 
افــزود: شایســته ســالاری از سیاســت هــای کلان 
مدیریت شهری است که این مهم دارای مولفه های 

تعهد، تخصص، تجربه و عدالت است.
نــوروزی بــا بیــان اینکــه مدیریــت شــهری بــه معیار 
شایسته سالاری توجه ویژه ای داشته است، ادامه 
داد: در مدت مدیریت فعلی شــهری ، ۱۲ نفر از زنان 
توانمنــد بــدون نــگاه بــه حــزب و گرایــش خاصی در 
بخش های مختلف مدیریتی منصوب شــده اند که 
دو نفر از آنها برای سمت شهردار منطقه و مدیرعامل 

سازمان انتخاب شدند.
نوروزی شبکه سازی برای شناسایی بانوان توانمند 
شــهر را مهم دانســت و افزود: باید حلقه اتصال بین 
بانــوان نخبه و توانمند ایجاد شــود تا شــاهد رشــد و 

توسعه اجتماعی در امور بانوان باشیم.
گاه شدن و  شهردار اصفهان رشد جامعه را در گرو» آ
گاهی بخشی« برشمرد و تصریح کرد: رونق بخشی  آ
بــه کســب و کارهــای خانگــی بــا برپایــی بازارچــه ها 
همراه با خلاقیت و نوآوری می تواند کانون خانواده 
را تحکیم بخشد و علاوه بر این زنان را برای حضور در 

اجتماع آماده کند و به میدان آورد.
وی ارتبــاط دوســویه شــورای راهبــردی بانــوان و 
خانواده را با شورای شهر اصفهان به منظور گسترده 
کردن شعاع فعالیت ها در حوزه بانوان مهم خواند و 
گفت: با همدلــی، وحدت، صداقت و یکصدا شــدن 
می توان شاهد تحولاتی خوبی در حوزه رشد جامعه 

زنان باشیم.

     شهر برای بانوان زیست پذیر شود
مشــاور راهبــردی و دســتیار اجرایــی شــهرداری 
اصفهــان در ادامه این جلســه اظهار کرد: باید شــهر 
برای بانوان زیست پذیر شــود به طوری که نگاه ها و 
رویکردها تغییر کند. علیرضا صادقیــان اضافه کرد: 
مدیریت شهری درصدد است میزان رضایت بانوان 

را در شهر افزایش دهد.

     تشکیل پنج گروه در شورای راهبردی بانوان
دســتیار شــهردار اصفهان در امور بانــوان و خانواده 
در این جلســه از برگزاری نشســت و جلسات متعدد 
با بانوان شــاغل همه ارگان های دولتــی، غیردولتی 
و  ســازمان های مردم نهاد در جهت رشــد و توســعه 
پایــدار جامعــه بانــوان و خانــواده در شــهر اصفهــان 
خبــر داد و گفــت: شــورای راهبــردی امــور بانــوان و 

خانواده شــهرداری دارای پنج کارگروه مشاوران بانوان 
و خانواده، دســتگاه هــای دولتــی اســتان، نمایندگان 
بانوان و خانواده حوزه های شــهرداری و سازمان های 
مردم نهــاد، هویت بخشــی و پیشــگیری از آســیب ها و 
احیای فرهنگ کار در جامعه به خصــوص برای بانوان 

در خانه  است.
ع افــزود: با توجه بــه اینکه حــدود 5۰ درصد  فاطمــه زار
جمعیــت جامعــه را زنان تشــکیل مــی دهند امــا از این 
ظرفیت به درستی استفاده نمی شود و به آنها به صورت 

ابزاری نگاه می شود.

    مشاور بانوان در تمام مناطق شهر تعیین شود
ورزشــی  و  اجتماعــی  فرهنگــی،  کمیســیون  رئیــس 
شــهرداری اصفهــان نیــز در ادامــه بــا بیــان اینکــه بایــد 
در امــور بانــوان بخــش خصوصــی را فعــال کــرد، افزود: 
بــا توجــه بــه اینکــه 5۰ درصــد جمعیــت شــهر را بانــوان 

 تشکیل می دهند باید به مســائل این حوزه توجه ویژه
 کرد. 

گــر ۱۰ درصد  فریده روشــن با بیان اینکه حتی ا
از مشکلات بانوان رفع شود تاثیر آن در جامعه 
بسیار مشهود خواهد بود، بیان کرد: لازم است 
مشاور بانوان در تمام مناطق شهر تعیین شود 
تا بــا برنامه ریــزی، شــورای راهبــردی بانوان و 

خانواده تقویت شود.

    نگاه زنان به خود باید تغییر کند
عضــو شــورای اســلامی شــهر اصفهــان در این 
جلســه با بیان اینکه زنان نگاه به خــود را باید 
تغییــر دهنــد و خــود بــاوری را در خــود تقویت 
گفــت: لازم اســت بانــوان از لحــاظ  کننــد، 
فرهنگــی و اعتقــادی خــود را تغییر دهنــد و در 
 این راســتا بانوان ابتدا باید بــه یکدیگر احترام 

بگذارنــد. شــیرین طغیانــی بنیادهــای فرهنگــی 
را در امــور بانــوان مهــم خوانــد و خاطرنشــان کــرد: 
 بایــد برنامــه هــای شــورای راهبــردی بانــوان در 
بســته های فرهنگــی قرار گیــرد و با زبان مشــترک به  

تعامل برسیم.
کــرد: لازم اســت تبعیــض  کیــد  ایــن عضــو شــورا تا
جنســیتی در سیســتم اداری شــهرداری اصفهــان 

رفع شود.

    باید قالب های ذهنی و فکری شکسته شود
 دیگــر عضــو شــورای اســلامی شــهر اصفهان بــا بیان 
اینکــه اهــداف شــورای راهبــردی بانــوان و خانواده 
اســت  لازم  کــرد:  اظهــار  شــود،  مشــخص   بایــد 
سیاست گذاری شــورای راهبردی به شورای شهر و 

شهرداری برای اجرا ابلاغ شود.
کوروش محمدی با بیان اینکه نگاه جامعه زیر نفوذ 
افکار و نگــرش مرد ســالاری اســت، ادامــه داد: باید 
قالب های ذهنی و فکری که در مورد جنسیت زن و 
مرد است شکسته شــود تا برنامه ریزی در امور زنان 

اثر گذار باشد.
کــرد: بایــد شایســته ســالاری و  وی خاطرنشــان 
توانمندســازی زنــان بــدون نــگاه جنســیتی انجــام 

شود.

    بایــد بــه ســمت شــهر فرهنگــی بــدون نــگاه 
جنسیتی گام برداریم

رئیــس ســازمان فرهنگــی، اجتماعــی و ورزشــی 
شــهرداری اصفهــان در ادامــه ایــن جلســه بــا بیــان 
اینکــه بــرای رشــد مدنــی بایــد فرایندهایــی تحقــق 
یابد، گفــت: همه ما باید به ســمت شــهر 
 فــــرهنگی بـــــدون نــگاه جنسیتـــــــــی گام 

برداریم.
محمد عیدی زیســت پذیر، انســان محور 
گــرا بــودن را ســه شــاخصه شــهر  و معنا
کــرد: بــرای  فرهنگــی دانســت و تصریــح 
تحقــق شــهر فرهنگــی نبایــد بــه صــورت 
کارکردی بــه حــوزه فرهنگی نــگاه کنیم و 
باید نــگاه مان به فرهنگ ســاخت گرایانه 

باشد.
وی بــا بیــان اینکــه بایــد ســاز و کارهــای 
شــورای راهبردی مشخص شــود، ادامه 
داد: این شورا باید در حوزه تصمیم گیری 
جایگاه خود را در شهرداری و شهر تعیین 

کند.

شـهردار اصفهان »آگاه شـدن و آگاهی بخشـی«را کلید واژه رشـد جامعه دانسـت و گفت: مدیریت 
شـهری سـعی دارد زمینـه و بسـتر مسـاعدی برای رشـد شـخصیت بانـوان و احیای حقـوق مادی و 
معنـوی ایـن قشـر فراهـم کنـد و مدیـران شـهری در ایـن راسـتا گام بر مـی دارند. قـدرت اله نـوروزی در 
نخسـتین جلسـه شـورای راهبـردی امـور بانـوان و خانـواده شـهرداری در قالـب سلسـله نشسـت هـای 
»اصفهـان فـردا« اظهـار کـرد: تاکنـون سـی و چهـار نشسـت از سلسـله نشسـت هـای اصفهـان فـردا بـا 
حضـور اصنـاف، اقشـار مختلـف جامعـه و فرهیختگان بـه منظور اسـتفاده از نظـرات و مشـارکت مردمی 
در امـور شـهر بـه صـورت کارشناسـی برگـزار شـده اسـت. وی تاکیـد کـرد: شـهرداری اصفهـان سـعی دارد 
زمینـه و بسـتر مسـاعدی بـرای رشـد شـخصیت بانـوان و احیـای حقوق مـادی و معنـوی این قشـر فراهم 

کند و مدیران شهری در این راستا گام بر می دارند.

راهنمای                              حقوقی

مدیریت 
شهری اصفهان 

سعی دارد 
زمینه 
و بستر 

مساعدی برای 
رشد شخصیت 

بانوان 
فراهم کند

حضور شهردار و رئیس شورای شهر در مرکز انتقال خون به مناسبت روز اهدای خون

نزدیک نمای 



 مقامات بازنشسته 
از شهرداری می روند

اصلاحیه مصوبه منع به کارگیری بازنشستگان،  
به تایید مجلس رســید تــا حضــور جوانان در 
جایــگاه مدیران و اســتخدام دولتــی، از مرحلــه رویا به 
واقعیت تبدیل شــود. با ابلاغ این قانون باید در انتظار 
پوست اندازی نهادهای مهم کشور از جمله شهرداری ها 

بود.
شهرداری اصفهان به زودی شــاهد تغییراتی در حوزه 
شــهرداران مناطق و روســای ســازمان ها خواهد بود. 
علیرضا نصر اصفهانی، نایب رئیس شورای اسلامی شهر 

خ می دهد. از تغییراتی گفت که به زودی ر
اواخر سال گذشته، شورا درباره بازنشستگی 
کــه بیــش از30ســال در شــهرداری  شــاغلانی 
اصفهان و سازمان های ذی ربط کار کرده بودند، 
طرحی مصوب کرد که مورد تایید فرمانداری قرار 

نگرفت. سرنوشت آن مصوبه چه شد؟
امــروز می تــوان گفت  کــه مصوبه ما نشــانه پیشــگامی 
شــورا بر مجلس درباره قطع همکاری با بازنشســتگان 
بود.  در واقع شورای شهر به این جمع بندی رسید که 
با مصوبه ای  از به کارگیری بازنشستگان جلوگیری شود. 
دلیل این تصمیم، مراجعه مکرر مردم به اعضای شورا 
برای اشتغال است  که در وضعیت فعلی امکان اجابت 
گر بخشی از بازنشستگان  درخواست آنها وجود ندارد و ا
برکنار شــوند، زمینه برای ایجاد اشــتغال جدید فراهم 

شود. مجلس هم در همین راستا حرکت کرد .
 فرمانداری به علت وجود قوانین بالادســتی با مصوبه 
شورا مخالفت کرد.  یکی از ماموریت های کمیته انطباق 
فرمانداری، تطبیق مصوبات شورا با قوانین بالادستی 
کشور اســت.  با توجه به اتفاقی که در مجلس افتاد آن 
مصوبه هم می تواند عملیاتی شود. فرمانداری معتقد 
بود قوانین بازنشســتگی توســط مجلس ابلاغ شــده و 

نیازی به مصوبه جدیدی توسط شورا نیست.
بنابراین مصوبه جدید مجلس در مدیریت 

شهری اصفهان، اجرا خواهد شد.
گــر مصوبــه اخیــر مجلــس بــه تصویــب شــورای  بلــه، ا

نگهبان برسد، برای همه 
لازم الاجــرا مــی شــود از 
جمله برای شــورای شــهر 
و شهـــــــرداری اصفهــان. 
مســئولان ماموریــت پیدا 
مــی کننــد ایــن مصوبــه را 
اجــرا کننــد و کســانی کــه 
در معــرض بازنشســتگی 
 قــرار دارنــد نیــز قانــون را 
می پذیرند و از آن استقبال 
می کننــد. قانــون بــه غیر 
از مــواردی کــه قانونگــذار 
کــرده، اســتثنا  مشــخص 
ندارد. اما معتقد هســتیم 
فضای کشور باید به گونه ای 
باشــد کــه هر فــرد به ســن 

بازنشســتگی که می رســد خودش از آن استقبال کند 
و شــرایط برای او مهیا باشــد.  یک بازنشســته به اولین 
چیــزی کــه  نیــاز دارد آرامــش و آســایش اســت ولــی بــا 
وضعیــت فعلــی، یــک بازنشســته نــه آرامــش دارد و نه 

آسایش. چون بازنشستگی زمان آغاز هزینه هاست. 
 بخشــی از ایــن آســایش بــا میــزان حقــوق و 

مزایای بازنشستگان گره خورده است.
بلــه،  امیدواریــم همیــن گونــه که مجلــس ایــن قانون 
را مصــوب کــرد، نیازهــای بازنشســتگان را هــم بعــد از 
بازنشســتگی درنظر بگیرد و نســبت به افزایش حقوق 
در حــد نیازهــای بازنشســته و خانــواده او اقداماتــی را 
گر این اتفــاق نیفتد و بازنشســته حقوق  انجام دهــد. ا
کافــی نداشــته باشــد، دچــار افســردگی و ســرخوردگی 
اجتماعــی شــده و به علــت شــرایط نامناســب روحی، 
هزینه هایی را به خانواده اش تحمیل می کند. در عین 
حال برای شــاغلان هم اضطــراب ایجاد می کنــد. آنها 
وقتی شرایط بازنشستگان را می بینند، نگران وضعیت 
خود پــس از بازنشســتگی می شــوند. هرچند شــرایط 
دولت خاص است ولی باید با تدبیر، حقوقی که حداقل 
نیاز بازنشسته و خانواده او را تامین کند، پرداخت شود.  
 در ابتدای مصاحبه شما گفتید که با تصویب 
قانون مجلــس امــکان اجــرای مصوبــه شــورا نیز 
فراهم می شود. این مصوبه دوباره در قالب لایحه 

به شورا باز می گردد؟
طرحی که ما مصوب کردیم توسط فرمانداری رد شد. 
بنابراین ما مصوبه ای نداریم. در گذشــته، شــهرداری 
برای مباحث بازنشستگی به قوانین کشور عمل می کرد 
و امروز با  مصوبه جدید مجلس،  تحت پوشش مصوبه 

جدید قرار می گیریم. 
چه تعداد از کارمنــدان و مدیــران رده بالای 
 شهـــــــرداری اصفهــان مشمـــــول ایــن قانــــون 

می شوند؟
  شــهردار اصفهــان و معاونانــش شــامل ایــن قانــون 
نمی شــوند. آقای طهرانی، معاون اقتصادی ایشــان 
هــم بــه دلیــل جانبــاز بــودن، مشــمول بازنشســتگی 
نیستند.  ولی تعدادی از شــهرداران مناطق، روسای 
 ســازمان هــا و بدنــه شــهرداری، شــامل ایــن قانــون 
می شوند. زمانی که این دستور العمل برای اجرا ابلاغ 
شــود حتمــا شــهردار و مســئولان، خــود را موظــف به 
اجرای قانون می دانند. در بعضی بخش ها به تجارب 
ارزشــمند این مدیران نیاز داریم که باید این مشــکل 
مدیریت شــود. شــاید بتوانیم در قالب های مختلف 
مثل مشاور از آنها استفاده کنیم و تجارب به جوانانی 
منتقل شود که با باز شــدن عرصه در جایگاه مدیران 

قرار می گیرند./گروه شورا

 محیط های شهری
 ملال آور شده اند

فقــدان ارتباطــات اجتماعی باعث شــده تا 
فضای شهری به فضایی خاموش و سوخته 
تبدیل شــده و گردشــگری شــهری که منبعــی پایدار 
برای اقتصاد شهری محسوب می شــود نیز فراموش 
شود.توجه به فضاهای شهری به منزله بستری برای 
گردشگری شهری بسیار اهمیت دارد.امروز با کاهش 
ارتباطات اجتماعی، روزمرگی گریبان شهر و مردمش 
را گرفته و فضاهای شــهری به خصوص نواحی که در 
بافت سنتی قرار داشــته و از آن به عنوان آثار باستانی 
یاد می شــود،به فراموشی سپرده شــده و استفاده یا 
دیدار از آنهــا به اجبار و برای رفع نیاز انجام می شــود. 
هماننــد میــدان امام کــه مــردم اصفهــان، نــه از دید 
 گردشــگری کــه بــه چشــم بــازار و مقولــه خرید بــه آن 

می نگرند.
در بخــش توســعه یافتــه و بــه اصطــلاح مــدرن شــهر 
گی های گردشــگری خالی  نیزفضاهای جدیــد از ویژ
اســت و فضاهای طراحی شــده، مردم را بــه حضور و 
گردش در آن ترغیب نمی کند. شاید به همین دلیل 
اســت که بیشــتر مردم برای گذران اوقــات فراغت به 

گردی روی آورده اند. پاساژ
 وقت آن رسیده که شوراهای شهر به منزله نمایندگان 
مردم کلانشهرها و مدیریت شهرها برای تغییر چنین 
نگرشــی در طراحی فضاهــای مدرن مداخلــه کرده و 

گردشگری شهری را در بافت سنتی شهر  زنده کنند.
به منظــور مداخلــه در چنیــن فضایی درمرحلــه اول 
باید  کیفیت محیط های مرتبط با گردشگری شهری 

بازتعریف شود.
امروز نواحی شــهری بــدون روح کــه پس لــرزه زندگی 
صنعتی اســت، بــا اتکا بــه حضور بــی امــان خودروها 
محیطــی یکنواخــت و مــلال آور را برای شهرنشــینان 
فراهم آورده اند.این امر نشــان می دهد به فضاهای 
شــهری و جایــگاه آنهــا در ایجــاد ســرزندگی، تفریــح 
و در نهایــت گردشــگری شــهری بــرای شــهروندان و 

توریست ها بی توجهی شده است.
 فضاهای گردش شهری، 
بستری برای حضور، وقت 
گذرانــی، دیــدن و دیــده 
شــدن فراهم می آورد. در 
این فضاست که به جای 
عبور صرف، حضور اتفاق 

می افتد.
امــــا  جـــایــــگاه چنیـــــــــن 
فضـاهـــایی در شهـــرهای 
مــا بــه درستــــی تعــــــریف 
نشـــــــده اســـت. به ایـــــن 
معنا که فضاها در بیشــتر 
مــوارد مطابــق بــا نیازهــا، 
گـــی هـــای   علائـــق و ویــــــژ
استفــــــــــاده کننــــــدگان، 
طراحی نشده اند. هنگامی 
که فضای بیرون دارای کیفیت خوبی نباشد، مردم، 
حضور در فضای شــهری را انتخاب نمــی کنند. برای 
رفع این مشــکل درک ارتبــاط میان کیفیــت موجود 
 و فعالیــت در فضــای گردشــگری شــهری ضــروری

 است.
 بــرای یافتــن ایــن ارتباط،باید تحلیــل هایــی درباره 
ســطح کیفیت شــهری و میزان فعالیت ها در فضای 
شهری انجام شود. با اجرای این مرحله، ویژگی های 
کیفــی و فعالیتــی محیــط و ارتباط میــان آنهــا معلوم 

می شود. 
تحلیــل هــای انجــام شــده مــی توانــد پایــه و اســاس 
 تصمیمات آینده در این باره باشد که کدام کیفیت ها
را در فضای مورد نظر باید ارتقا بخشــید تا اســتفاده از 

فضا خوشایند شود. 
بناها، خیابان ها، مناطق حومه شهر و موقعیت های 
منحصربه فرد مکانی در بافت شهری به ویژه از لحاظ 
تاریخــی، امتیــاز ویــژه ای بــرای مقاصــد گردشــگری 

هستند. 
چنیــن مناطقــی معمــولا از لحــاظ محیطــی بافتــی 
بســیار مهمان نــواز و دل نشــین دارنــد. گردشــگران 
در ایــن مناطــق علاوه بــر آشــنایی بــا تاریــخ منطقه، 
به دلیل تجربه محیطی متفاوت و صمیمی، خاطرات 

مطلوبی را نیز به یاد می سپارند و یا به یاد می آورند.
یکی از مهم ترین عوامل ایجاد جاذبه در گردشــگری 
شهری به ویژه برای گردشگران اقتصادی و سیاسی، 

کز  و سالن های همایش است. مرا
 در برخــی شــهرها در هنــگام برگــزاری نشســت ها و 
کنفرانس ها، علاوه بر تعداد رسمی دعوت شدگان، تا 
کز اقامتی در اختیار گردشگران  40درصد از ظرفیت مرا
شــهری قرار می گیــرد. مناطــق شــهری که ترکیبــی از 
جاذبه هــای گردشــگری ماننــد تســهیلات ورزشــی، 
تفریحی یا فرهنگی را در خود جای داده اند، می توانند 

نقاط دیدنی ویژه شهری در نظر گرفته شوند. 
بافــت هــای قدیمــی بــه دلایلــی هماننــد اتفاقــات 
تاریخی، سکونت رجال و شخصیت ها، خاطره های 
شهروندان، ارزش معماری خاص و... دارای ارزش و 

خاطره تاریخی است.
گر بافــت های تاریخی ارزشــمند از نظر گردشــگری و  ا
تفرج مــورد توجه قــرار گیرد بــه فضایی جــذاب برای 
ارائه پاسخ به نیازهای روحی شهروندان و گردشگران 
تبدیل شده و توســعه و بازســازی بافت فرســوده نیز 

امکان پذیر می شود.
 منبع: بیکن ادموند،1376، طراحی شهرها،

 ترجمه فرزانه ظاهری، مرکز مطالعات و تحقیقات 
شهرسازی و معماری ایران، تهران 

05 سال چهاردهم، شماره 3260 شورا
 چهارشنبه

10 مرداد 1397

گپ                   هفته اصفهان، بدون افق توسعه 
سال ها هیچ هدف گذاری برای توسعه شهر  وجود نداشته است

به گفته رئیس کمیسیون اقتصادی و گردشگری 
شورای شهر اصفهان، ســال ها هیچ هدف گذاری 
بــرای توســعه شــهر وجــود نداشــته و اســناد و برنامه هــای 
موجود، افق مشخص و روشنی برای آنچه باید در اصفهان 
 رخ بدهد، نشان نداده است. ملت معتقد است که  برنامه ریزان 
و مدیران، افق و چشم انــــداز مشخصی ندارند تا اقدامـــات 
و تصمیماتشــان، در راســــتای آن چشــم انــداز باشــد و 
کندگی هایی که در مدیریت شهر شاهد هستید ناشی از  پرا
همین فقدان است. او از تغییر شرح خدمات طرح جامع در 
اصفهان خبـــر دادو نقش شورا را در این زمینه بسیار پررنگ 

توصیف کرد.
بیش از یک دهه است که شهرسازان و برنامه ریزان شهری 
کارآمد کــه فضــا را برای  به تــداوم تهیــه طرح هــای جامــع نا

فساد فضایی در شهر هموار می کند، نقد 
ح  دارند و به همین دلیل ملت ازتغییر شر
خدمــات طــرح جامــع در شــهر اصفهــان 
برای نخســتین بار خبر داد. گفتنی است 
ح های جامع عقلانی که حدود هفت  طر
دهــه اســت در ایــران اســتفاده می شــود 
همــواره توســط تیــپ 12 قراردادهــا بــه 

وســیله اداره راه و شهرسازی انجام می شــده و این در حالی 
ح جامع اصفهان باید مســیر توسعه شــهر را بر  اســت که طر
اســاس امکانــات، ظرفیت هــا و شــرایط موجود اصفهــان را 
در مقابل تصمیم گیران قرار  دهــــــد . به گفتــه ملت به علت 
 نبــود اطلاعــات آمــاری لازم، بــه روز، دقیــق و کافــی بــرای 
برنامه ریزی در شهر، هر تحلیلی اشتباه است و باید تحلیل ها 

بــر اســاس اطلاعــات، آمــار و واقعیت هــای 
کید مــی کند که  مســتند انجام شــود. او تا
گر مطالعه ای مبنی بر توسعه چهاربرابری  ا
اصفهان نســبت به ظرفیت و اندازه بهینه 
آن بــا توجــه بــه دو میلیــون و 100 هــزار نفــر 
شــهروند آن انجام شــده باشــد،  اوضــاع از 
این نیز بــــه مراتـــــب بحرانی تر است چرا که 
اصفهان یک مجموعه شهری است و امکانات مــــوجـــود در 
کلانشـــهر اصفهان به شهروندان همه شهرهای واقع در این 
گر این جمعیت را نیز مورد نظر  مجموعه خدمات می دهد و ا

قـــرار دهیم شرایط سخت تر خواهد شد.
به گفتــه ملت، قبـــــل از اینکــه مطابق با همــان تصمیمات 
اشتباهی که در گذشته برای شهر گرفته می شده تصمیمی 

بگیریم، باید طــرح جامع جدیــد اصفهــان و بازنگری طرح 
تفصیلی مبتنــی بر آن آماده شــود چــرا که طــرح تفصیلی بر 
روی جزییات ورود پیدا می کند و الزامات کالبدی را نشــان 

می دهد. 
رئیس کمیسیون اقتصادی شورای شــهر اصفهان توضیح 
می دهد اتفاق جدیدی که در این بخش افتاده و می تواند 
یکی از مهم ترین دستاوردهای شورای پنجم باشد، نتایج 
حاصل از ورود شــورا  به تهیــه طرح جامع اســت . این طرح 
در آینده نقطه عطف برنامه ریزی و مدیریت شــهر اصفهان 
خواهــد بــود و مشــارکت در طــرح، انعطــاف برنامــه، در نظر 
گرفتن کل مجموعه شهری اصفهان و مســئله محور بودن 
این برنامه از ویژگی هایی اســت که می توان برای این طرح 

برشمرد./ گروه شورا  

شهر                                 خلاق 

طرح شورا  برای احیای جهان نما
خسروی می گوید ارگ  جهان نما  می تواند  فضای نمونه کارآفرینی شود

     تهدید تحدید
آغــاز ماجــرای ارگ جهان نمــا بــه  29آذر74بازمی گردد. 
زمانی که در کمیسیون ماده5 شهرداری وقت، با تغییر 
ج، از فضای ســبز به مجتمع  کاربری مکان کنونی این بر
کاروانســرای  فرهنگــی، تجــاری و اداری، موافقــت و 
تحدید که از آن به عنوان یک معماری ارگانیک و سازگار 
با عناصر شهری یاد می شــد، به مثابه تهدید مرکز شهر، 

قربانی شد. 
کمیســیون مــاده5   طبــق بنــد اول صــورت جلســه 
ح ســاخت ارگ، تعیین کاربری هــای مختلف  باید»طــر
و تفکیــک آن پــس از طــی مراحــل بررســی وکارشناســی 
به تصویــب کمیســیون مــاده5 برســد« که ایــن مراحل 

انجام نشد.
شــهرداری وقــت بــا عنــوان تغییرکاربــری کاروانســرا بــه 
فضــای ســبز توانســت مغازه هــای داخــل کاروانســرا را 

آزادسازی و تخریب کند. 
کاروانســرا، محمد حســن  مدتــی بعــد  از آغــاز تخریــب 
محبعلــی، معاون وقت حفــظ و احیای ســازمان میراث 
 فرهنگی کشــور در نامه ای به اسحاق جهانگیری در  27 
فروردین 76 خواســتار جلوگیری از تخریب کاروانسرای 

تحدید شد.
ح ارگ جهــان نمــا از نظــر کاربری،   او بر تجدیــد نظر طــر
ج در حریم محور  کم و ارتفاع به علت قرارگیری این بر ترا
تاریخــی و ثبــت شــده چهاربــاغ در فهرســت آثــار ملــی، 

کید کرد. تا
سرای تحدید  از صفویه تا قاجار و پهلوی خود را بازسازی 
و با فضای شــهر تطبیــق داده بود. هر چند فرســودگی را 
یدک می کشید اما با تدبیر »باز زنده سازی« می توانست 

به میراثی ارزشمند تبدیل شود.
ح و  هادی میرمیــران از مخالفــان ایــن طــر
ح جامــع شــهر اصفهان،  تدوین کننــده طر
بر حفظ این کاروانســرا و ســاماندهی بافت 
کید داشت و مطالب متعددی  اطراف آن تا
را در ایــن خصــوص بــه کمیســیون مــاده 5 

ارائه کرد. 
موافقان اجرای این پروژه با اصرار بر دیدگاه 
اقتصــادی خود معتقــد بودنــد می توانند با 
احداث ارگ  جهان نما رونق اقتصادی را به 

چهارباغ برگردانند.
نــادر جلالــی، مدیــر عامــل وقــت شــرکت 
»سامان گســتر«، ســرمایه گذار ایــن پــروژه، 
بــه ایــن منطقــه، نــگاه تاریخــی و میراثــی 
نداشــت. از دیــد او ســرای تحدیــد، »بافت 
 فرســوده  و محل تجمع پست ترین شغل ها

 بــود.« هر چنــد بنــای فعلی، نــام »جهــان نمــا« را یدک 
کنــون ارگ  در آن قــرار گرفته،  می کشــد، اما مکانی کــه ا
 ارتباطــی بــا مــکان اصلــی کاخ جهان نمــای صفــوی،

 ندارد. 
این کاخ زیبــا که ظل الســلطان تخریبش کــرد، ابتدای 

خیابان چهارباغ قرار گرفته بود.

      متروک و بدون سند
از تحدیــد، جهــان نمــا، تهدیــد میــدان نقــش جهــان و 
هیاهوی رســانه ها حدود20ســال گذشــت. آنچه امروز 
بر جای مانده، ســاختمانی تنهاســت که بی رونقی اش 

بلای جان کسبه پر دغدغه اش شده است.
 نیمی متروک و نیمه ســاز و مابقــی، هر از گاهــی چراغی 
روشن به خود می بینند و دریغ از هیاهوی مردم و رونق 

ج تجاری! کسب در یک بر
جهان نمــا با90 هــزار متــر  زیــر بنــا، 340 واحد تجــاری و 
اداری و 600 واحد خدماتی، باید بخشی از چرخش پول 
در شهر را برعهده داشــته باشــد اما از 340 واحد تجاری 
فقط70 تا 80 واحــد و حدود60 دفتــر کار، نیمه جان کار 
ج همچنــان در مرحله  مــی کننــد و بخــش خدماتــی بــر

سفت کاری باقی مانده است.
به گفتــه امیر ایــزدی، رئیس هیئــت مدیــره ارگ جهان 
نما،  بعد از گذشــت 12 ســال که ارگ افتتاح شده، هنوز 
پایان کار نــدارد و به همیــن دلیــل، فعالیت هایی که در 
آن انجام می شــود، طبق قوانین شــهرداری غیر قانونی 
اســت. او مــی گوید:»پرونــده جهــان نمــا در شــهرداری 
منطقه یک اصفهان گم شده و حتی پروانه ساخت این 
مجموعه نیز در دست نیست و به سختی توانستیم یک 
کپی از آن را به نام سازمان بهسازی و نوسازی شهرداری 

پیدا کنیم.«
 ایزدی از ســرمایه های چند صــد میلیونی 
می گوید کــه 13ســال قبل، کســبه در این 
گــذاری کردنــد امــا هنــوز  مــکان ســرمایه 

سندی به آنها تحویل داده نشده است.
نبود آسانسور باربر و سامانه اطفای حریق، 
عدم تحویــل و اجــرای تاسیســات و کامل 
کشــی و نقــص  نبــودن روشــنایی و بــرق 
ج، از دیگــر مشــکلاتی  تابلوهــای بــرق بــر
اســت که ایزدی همچون ســکه های پول 
 خــرد، دانــه، دانــه آنهــا را مــی شــمارد. او 
می گویــد: »شــهرداری وقــت از یــک زمان 
به بعــد، حمایــت خــود را از ارگ جهان نما 
قطع و ســعی کــرد واحدهای تجــاری ارگ 
را به امثــال ما بفروشــد. قــرار داد کســبه با 

شــهرداری وقــت، بســیار بــد تنظیــم شــده و یــک طرفه 
است.«

بــه گفته ایــزدی »مصوبــه ای، بــرای تخریــب جهان نما 
وجود نداشــت. ســازه ایــن مجموعــه زیگوراتی اســت و 
تخریــب طبقــات بــالای آن امــکان دارد بــرای طبقــات 
 پایین مشــکل ایجاد کرده باشــد اما شــهرداری وقت در 

سال های گذشته، این موضوع را نیز بررسی نکرد.«

     آینه دق
شــهردار اصفهــان هــم در گفت و گــو بــا روزنامــه دنیای 
اقتصاد یکی از معضلات شهرداری را جهان نما دانسته 
و بــا اشــاره بــه صرفــه جویــی هــای مالــی در شــهرداری  
کید کرده است:»البته سیاست ما به معنای سیاست  تا
ح های زیربنایی نیست،  انقباضی برای جلوگیری از طر
ح هــای  کنتــرل هزینه هــا به منظــور توســعه طر بلکــه 
ح های  زیربنایی است. عده ای می گویند بسیاری از طر
عمرانــی متوقف یا ملغی شــده، درصورتی که شــهرداری 
ح های عمرانی نیمه تمام را تکمیل کند.  در نظر دارد طر
کدام طرح بزرگ تر از قطار شهری که خط یک آن تکمیل 
ح بزرگ تــر از جهان نما که سال هاســت  شــد؟ کدام طــر
نیمــه کاره مانده و برای مــا به یک آینه دق تبدیل شــده 

است؟ «

   مشکل اسناد ارگ
ک و آزاد ســازی  اردیبهشــت ســال گذشــته، مدیــر امــلا
شهرداری اصفهان به خبرگزاری موج از تشکیل هیئتی 
پنــج نفــره  از اشــخاص حقیقــی و حقوقــی بــرای رفــع 

مشکلات کسبه ارگ جهان نما خبرداد.
 افروزی توضیح داد که برای حل و فصل مشکلات ثبتی 
ارگ جهان نما باید تکلیف پایان ســاخت این مجموعه 
مشــخص و برای ایــن امر  ابتــدا باید نواقص ســاختمان 

مانند تاسیسات، آتش نشانی و ...  برطرف شود.
کید کرد که زمان مشــخصی را نمی توان   افروزی البته تا
برای حل مشکل اسناد ارگ جهان نما اعلام کرد چرا که 
این امر مســتلزم عملکرد هیئــت پنج نفره اســت و البته 

بودجه مورد نظر نیز باید توسط آنها تعیین شود. 

     امکان انتقال سند وجود  دارد
گفتــه رئیــس شــورای اســلامی شــهر  اصفهــان،  بــه 

شــهرداری، تملک اراضــی، پرداخــت بهای 
ک های ســرای تحدید را  اراضی و تجمیع پلا
انجــام داده و هر ملکــی که امــکان پرداخت 
بهای آن میسر نبوده، مبلغ آن را به صندوق 

دادگستری واریز کرده است. 
فتح الله معیــن می گویــد: »ایــن مجموعه را 
شــهرداری ســاخت  و  ایــن نهــاد بــرای هیچ 
کــدام از ســاختمان هایی کــه خــــودش مــی 
سازد، پروانه صادر نکرده و فقط طرح و نقشه 
را در کمیسیون های مربوط مثل کمیسیون 
ح هــای عمرانــی بررســی   رســیدگی بــه طــر
می کنــد. نقشــه ارگ نیــز  در کمیســیون های 
ذی ربــط در شــهرداری بررســی، تاییــد و بــه 

پیمانکار ابلاغ شده است.«
 او توضیح می دهد که ســاخت و ســاز انجام 

شــده بر اســاس ابــلاغ نقشــه ایــن مجموعه توســط 
شــهرداری بوده که این امر می تواند بــه منزله مجوز 
ساخت یا پروانه تلقی شــود. چون کل بنا متعلق به 

شهرداری بوده، پایان ساخت نیز صادر نمی کند. 
کن در ارگ مــی گویــد:  او دربــاره ســند کاســبان ســا
»امــکان انتقــال ســند خریــداران را بایــد پیگیــری 
گر ایــرادی دارد، رفع و امکان انتقال ســند،  کنیم تا ا
فراهم شــود.« به گفته رئیس شــورای اســلامی شهر 
گر کســی درباره تملکات اولیه جهان نما  اصفهان، ا
نیــز مشــکلاتی دارد بایــد از طریــق دســتگاه قضایی 
اقدام  و دادخواســت تضییع حق بدهد اما تک تک 
مغازه ها خریداری و مبالغ آن پرداخته شــده است.
بخشــی از حــوزه خدماتــی ارگ از جملــه هتــل پنــج 
گذار  ســتاره آن ســال ها قبل به بنیاد تعاون ناجــا وا
شد که چندماه قبل و با مصوبه شورای پنجم، هتل 

پنج ستاره و ملحقات آن به شهرداری بازگشت.
معین درباره نحوه بازگشــت این هتل به شــهرداری 
مــی گوید:»شــهرداری، بخشــی از ارگ را بــا کاربــری 
گذار کرد که ناجا به  خدماتی و هتل به تعاونی ناجا وا
تعهداتش عمل نکرد بنابراین شهرداری با پرداخت 
بها، آن را پس گرفــت و امروز با ســرمایه گذاران برای 
کــره مــی کنــد.« او دربــاره تعــدادی  تکمیــل آن مذا
از واحدهــا کــه شــهرداری بــه منزلــه تهاتــر بدهی به 
گذار و زمینه رکود ارگ را فراهم کرده،  پیمانکارانش وا
می گوید:»آنچه که به عنوان معوض به پیمانکاران 
داده شــده، توســط آنها در بازار عرضه می شــود. در 
واقع شــهرداری قصد دارد واحدها را بدون واســطه 

به خریداران عرضه کند.«

     تلاش برای رونق
مرکز پژوهش های شورای شهر برای رفع این تهدید 

در مرکز شهر، آستین بالا زده است.
 کوروش خســروی، رئیس ایــن مرکــز ارگ جهان نما 
را یکــی از گــره هــای کــور اصفهــان در دو دهــه اخیــر 
ج  مدیریت شهری می داند.او که ســعی دارد این بر
کد را بــه پاتــوق جوانــان کارآفریــن و اســتارتاپ ها  را
تبدیل کنــد، می گویــد:»ارگ جهــان نمــا فضاهای 
کی دارد.  مناســبی برای دفتر کار و فضای کار اشــترا
گر تلاش کنیم می تــوان ارگ را به یک فضای نمونه  ا
کارآفرینی در کشور تبدیل کنیم.« او از انعقاد قرارداد 
و تجهیز مرکز رشد فناوری های نوین شهری توسط 
شــهرک علمــی و تحقیقاتی اصفهــان خبر مــی دهد 
و مــی گوید:»شــهرک علمــی تحقیقـــاتی می توانــــــد 
در ارگ جهــــان نمـــــا ســرمایه گذاری کند و واحدها 
را به عنــوان دفتــر کار در اختیــار تیم هــای کارآفرین 
کی بــزرگ در   قــرار دهد.ایجاد یــک فضای کار اشــترا
طبقه های پنجم و ششــم توسط بخش خصوصی، 
نویــد دیگری اســت که خســروی برای رونــق جهان 
نما می دهد. او امیدوار اســت که تا پایان تابستان، 
گذاری واحدها آغاز شود. خسروی اما از یک تلاش  وا
شبانه روزی و چهارســاله برای رونق ارگ جهان نما 

خبر می دهد.

     ماهی25میلیون تومان!
کــه  گــزاف هســت  آنقــدر  هزینــه نگهــداری ارگ 
ماهیانه25میلیون تومان روی دست کسبه بگذارد. 
در واقــع هزینــه گــران و ناتوانــی در پرداخــت شــارژ، 
جهان نما را ماهیانه25میلیون تومان مقروض می 
کند. برای حل مشــکل ســند و نواقــص ارگ، جهان 
نما پروانه پایان ساخت می خواهد و این پروانه سه 
میلیارد تومان روی دســت شــهر هزینه مــی گذارد.
جهـــــان نمــــا بــا طــــراحی منحصـــــر بــه فــــــردش بــا 
زیگـورات ها و نمای گلبهی اش با جنجال دهه 70و 
تهدید ســرای تحدید، با جنجــال دهه80و 
فریاد خبرنگاران و اعتراض یونسکو و با سایه 
سرد و سنگینش بر نقش جهان و چهارباغ، 
هنوز هم به سامان نرسیده است.این سازه 
سرد و ســخت که در سال 80برای نخستین 
بــار پرونــده اش در یونســکو باز شــد و نقش 
جهان را تهدید کرد، سرانجام در سال های 
1384 تــا 1389 طبقــات بالایــی آن تخریب 
شد تا نقش جهان از تهدید یونسکو در امان 
بماند.جهان نما که باید به نماد و شــاهکار 
اصفهان معاصر، تبدیل می شد، امروز تنها و 
متروک در وسط کلانشهر اصفهان، ایستاده 
و به تدبیر نیــاز دارد تا چرخــش بچرخد و در 
وانفســای خشکســالی بودجــه شــهرداری، 

خ اقتصاد شهر را هم بچرخاند. چر

سـایه سـرای تحدیـد، ارگ جهـان نمـا و چهاربـاغ را تهدیـد مـی کند تا باز شـدن گره کـور نماد 

 لیلی 
زواره ای

تاریخ معاصر اصفهان، با سختی توأم شود . 
جهـان نمـا، چـه آن زمـان کـه سـایه ارتفـاع غیرمجـازش، میـدان نقش جهـان را تهدیـد کـرد و 
چـه امـروز کـه پس از گذشـت سـال ها از آن جنجـال تاریخی، رونق نـدارد و کسـبه اش حیران 
هزینـه هـا مانـده انـد بـه گره کـور شـهر و بار مضاعـف مدیریت شـهری، تبدیل شـده اسـت. 
کسـبه تحدیـد، آنهـا کـه زنـده مانـده انـد، ارگ نشـین شـدند بـدون سـند و مدرکـی و آنهـا که 
رفتـه انـد، وارثانشـان هنـوز هـم معتقدند که حقوقشـان را از شـهرداری طلـب دارند و شـهرداری همچنان 
حیـران تهدیـد ارگ اسـت بـرای هزینـه هـای کلانـش، بـرای رونق مرکـز شـهرش و بـرای دروازه بافـت تاریخی 

چهارباغش!

جهان نما 
توسط 

شهرداری 
ساخته شده و 
این نهاد برای 

ساختمان هایی 
که می سازد، 
پروانه صادر 

نمی کند

 جهان نما 
فضاهای 

مناسبی برای 
کار اشتراکی 

دارد و می توان 
ارگ را به یک 
فضای نمونه 
کارآفرینی 
تبدیل کرد

به غیر از 
شهرداراصفهان 

و معاونانش، 
تعدادی از 
شهرداران 

مناطق، روسای 
سازمان ها  

شامل این قانون 
می شوند

شوراهای 
شهر باید 

در طراحی 
فضاهای مدرن 
مداخله کرده 
و گردشگری 
شهری را در 
بافت سنتی 

زنده کنند
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فرهنگ و هنر

پاسخگوترین دستگاه در سامانه 
دسترسی آزاد به اطلاعات

به گفته دبیر کمیسیون انتشار و دسترسی 
آزاد بــه اطلاعــات، وزارت کشــور بــا صد در 
صــد، بیشــترین درخواســت های دسترســی بــه 
 اطلاعات را در میان دســتگاه های مشــمول داشته 
 و بــا وجــــــود ایــن، بــه همــه آنهــــــا پاســخ داده 

است.
بــه گــزارش مهــر، »حســین انتظامــی« در نامــه ای 
بــه وزیــر کشــور از پاســخگویی و حضــور فعــال ایــن 

وزارتخانه در سامانه قدردانی کرد.
انتظامــی در متــن نامــه خــود خطــاب بــه رحمانی 
فضلــی آورده اســت: از ۳۹۶ دســتگاه متصــل بــه 
ایــن ســامانه، وزارت کشــور بــا ۹ درصــد بیشــترین 
درخواســت های دسترســی بــه اطلاعات را داشــته 
اســت، اما با وجود کثرت درخواست ها اولا به همه 
آنها پاســخ داده و ثانیا معدل زمان پاســخگویی آن 
وزارت )۲۸ روز( از معدل کل دستگاه ها کمتر است؛ 
ج در قانــون )۱۰ روز(  هرچنــد با ضــرب الاجــل منــدر
هنوز فاصله دارد کــه امید می رود این شــاخص نیز 

بهبود یابد.
دبیــر کمیســیون در ادامــه، جدیــت ایــن وزارتخانه 
نســبت بــه پاســخگویی بــا وجــود حجــم بــزرگ 
فعالیت های وزارت کشور را شایسته تبریک دانسته 
و افــزوده اســت: همچنیــن وظیفه خــود می دانم از 
تلاش های ارزنده مدیران ذیربط )آقایان شــجاعی 
کیاسری و جابری انصاری( که وزارت کشور را به الگو 

تبدیل کرده اند، قدردانی کنم.
گــزارش منتشرشــده از ســوی  بــر اســاس آخریــن 
بیشــترین  تیرمــاه(،   ۲۵ کمیســیون ) دبیرخانــه 
درخواســت و ســوالات مردمی )۲۳۲ درخواســت(، 
مربوط به وزارت کشــور اســت که ایــن وزارتخانه به 
تمامــی درخواســت ها در میانگیــن زمانــی ۲۸ روزه 

پاسخ داده است.

توقف فعالیت تعدادی از 
ناشران به دلیل گرانی کاغذ

رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران 
با ابراز نگرانی نســبت به نوســانات شــدید 
قیمتی در بــازار کاغذ، گفــت: متاســفانه تعدادی از 
ناشــران به خاطر مشــکلات موجود، موقتافعالیت 

خود را متوقف کرده اند.
به گــزارش مهــر، »محمود آمــوزگار« رئیــس اتحادیه 
ناشــران و کتابفروشــان تهران دربــاره تاثیــر افزایش 
تقریبــا صددرصــدی قیمــت کاغــذ در بــازار مصرف 
کننــده بر رونــد فعالیــت ناشــران عضو ایــن اتحادیه 
کــه در ایــن زمینــه بــرای ناشــران  گفــت: اتفاقــی 
کــه آنهــا همــان ابتــدا بایــد  افتــاده، ایــن اســت 
صددرصد پولشــان را بــرای تامین کالای مــورد نیاز 
خــود جهــت چــاپ کتــاب، ســرمایه گذاری کننــد؛ 
در حالــی کــه پیش تــر بــا پرداخــت ۱۰ درصــد مبلــغ 
 پروفوما، می شد برای واردات کاغذ، گشایش اعتبار 

کرد.
وی افــزود: ما اطــلاع داریم کــه تعدادی از ناشــران، 
کرده انــد و بایــد نســبت  فعالیتشــان را متوقــف 
 بــه نوســانات قیمتــی در بــازار کاغــذ بســیار نگــران 

باشیم.
 حرفه نشــر کتاب در تمــام دنیا حتی در کشــورهای 
پیشرفته، به عنوان شغلی که نیازمند حمایت های 
مالــی اســت، شــناخته می شــود. در ایــن زمینــه 
نهادهــای صنفــی اقتصــادی و تعاونی هــای حــوزه 
نشــر، در صورتی کــه نقدینگی لازم بــرای آنها فراهم 
شود، می توانند کمک خوبی برای برون رفت از این 

وضعیت بکنند.
آموزگار ادامه داد: در واقع به خاطر کمبود نقدینگی 
در صنعت نشــر از یک طــرف و بهره هــای بانکی بالا 
از طــرف دیگــر، مــا در حــال حاضــر بــا یــک »خــواب 
ســرمایه« در زمینــه فعالیــت در ایــن حــوزه روبــه رو 

شده ایم. 
در چنیــن شــرایطی بهتریــن راهــکار ایــن اســت که 
نهادهــای اقتصــادی صنفــی بــه میــدان بیاینــد و 
کم بهــره بــه ناشــران، از آنهــا  بــا ارائــه تســهیلات 
حمایــت کننــد. مــا ایــن پیشــنهاد را در قالــب یــک 
 بســته به وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی داده ایم و 
به نظرم موثر است؛ کما اینکه شرکت تعاونی ناشران 
قم توانســته بــا جــذب حمایت هایی ۱۵۰ تــن کاغذ 

بالکی وارد کند.
وی همچنیــن ضمــن یــادآوری تلاش هایــی کــه از 
آبــان مــاه ســال گذشــته بــرای مهــار بحــران کاغذ و 
ایستادگی در مقابل پیشنهاد افزایش تعرفه گمرکی 
ج کــردن ایــن کالای اســتراتژیک حوزه نشــر  یا خــار
کــه مشــمول ارز مبادلــه ای  از فهرســت کالاهایــی 
می شوند، توسط نهادهای مســئول صورت گرفت 
و بیــان ایــن نکتــه کــه هــم وزارت فرهنــگ و ارشــاد 
اسلامی و هم اتحادیه ناشران و کتابفروشان تهران 
برای جلوگیــری از افزایش قیمت کاغــذ، جدیت به 
ج دادنــد، در عین حال اذعــان کرد: مــا در حال  خــر
حاضر تاثیــر تزریق ارزهای مبادلــه ایِ ۳۸۰۰ تومانی 
 را در قیمــت کاغذهایــی کــه الان عرضــه می شــود، 

نمی بینیم.
رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشــان تهران یادآور 
شــد: ســال گذشــته در همین ایام که دلار ســه هزار 
و ۸۰۰ تومان معامله می شــد، می شــد هــر بند کاغذ 
چاپ و تحریر را با ۸۰ تا ۸۵ هزار تومان تهیه کرد ولی 
الان رقمی در حدود ۱۵۰ تا ۱۶۰ تومان باید بابت آن 

پرداخت کرد.
تلاش هــای  همــه  کــه  می دهــد  نشــان  ایــن   
گرچــه  صــورت گرفتــه بــرای مهــار بحــران کاغــذ، ا
کیــد  کافــی نبــوده و مــن بــار دیگــر تا لازم بــود امــا 
وضعیــت،  ایــن  از  رفــت  بــرون  راه  کــه  می کنــم 
تقویــــــت مالــی نهادهــــــای صنفــی اقتصــــــادی و 
 تعاونی هــای موجــود در حــوزه صنعــت نشــر کتاب

 است.

 بررسی نمادپردازی پنهان
در عمارت سعدی

نشســت های  سلســله  از  دوم  نشســت 
تخصصــی هنرهــای تجســمی بــا عنــوان 
»نمادپردازی پنهان« و با پرداختن به دو موضوع »از 
دیــدن تــا خوانــش«  و »نمــاد پرســپکتیو در نقاشــی 

ایرانی« در عمارت سعدی اصفهان برگزار می شود.
بــه گــزارش ایمنــا، رئیــس حــوزه هنــری اصفهــان در 
ایــن بــاره اظهــار کــرد: مــا از ســال گذشــته در مــورد 
نشست هایی که در رابطه با سلسله مباحث مرتبط 
بــا هنرهــای تجســمی اســت، این گونــه برنامه ریــزی 
کردیــم کــه در حــوزه مســائل تبیینــی ورود کنیــم و 
بازخوانی حرفه ای تری نســبت به هنرمان و پیشینه 
آن، وضعیت حال و همچنین نسبت به برنامه ریزی 
برای آینده داشته باشــیم.مهدی احمدی فر افزود: 
گر بتوانیم این مسیر را درســت طی کنیم می توانیم  ا
سطح هنری خودمان و هنرمندانمان را ارتقا دهیم، 
به همین دلیــل ایــن برنامه ریــزی صــورت گرفت که 
تعــدادی نشســت های تبیینــی در حــوزه هنرهــای 
تجســمی صــورت بگیــرد.  در واقــع می تــوان گفــت 
گــر بتوانیم ایــن جلســات را بــا همیــن رویکــرد برگزار  ا
کنیــم، حتماحــوزه ادبیــات و گفتمــان هنــری بیــن 
هنرمندانمان ارتقــا پیدا می کنــد و می توان مباحث 
ح کــرده و  کلان تــر و موضوعات برجســته تــری را مطر
بــه نتایج بهتــری دســت پیدا کــرد. مــا نشســت ها را 
به گونــه ای برگــزار می کنیم کــه همه رشــته هایی که 
در ارتبــاط بــا مبانــی هنرهــای تجســمی هســتند نیز 
بتواننــد اســتفاده کنند.احمــدی فــر تصریــح کــرد: 
نکته دیگری که در مورد موضوع این نشســت وجود 
دارد این اســت که در هنرِ همه ملل، اقــوام و جوامع، 
اســتفاده از نمادها یکی از روش های شــناخته شده 
و رایج اســت و نمــاد می تواند خیلی وقت هــا تعاریف 
بسیار گسترده و حتی گاهی تعاریف تخصصی داشته 
باشــد. به طور مثال ما خودمــان در خیلــی از متون و 
هنرهایمان از نمادهایی اســتفاده کردیم که هرکدام 
می تواننــد توضیحــات و مشــخصه خاصــی داشــته 
باشــند و این نمادها می تواننــد خیلــی از دیدگاه ها و 
اعتقادات را منتقل کنند و به این ترتیب، بدون اینکه 
ما از مباحث طولانی استفاده کنیم، با استفاده از یک 

نماد می توانیم مفاهیم زیادی را منتقل کنیم.
رئیس حوزه هنری اصفهان گفت: این موضوع تنها به 
جامعه و هنرهای ما برنمی گردد، همین الان هالیوود 
مرتــب از نمادهــای مختلــف بــرای انتقــال بســیاری 
از مباحــث موردنظــر خــود در حوزه هــای سیاســی، 
اجتماعی و فرهنگی اســتفاده می کنــد و در مجموع، 
اســتفاده از نمــاد جــزو راهکارهــا و برنامه ریزی هایی 
اســت کــه در همــه هنرهــا و همــه جوامــع اســتفاده 
می شــود. وی ادامــه داد: مــا هم بــه این دلیــل که در 
تاریــخ معرفتــی خودمــان از نمادهــا اســتفاده های 
زیــادی داشــتیم بــه ایــن جمع بنــدی رســیدیم کــه 
بازخوانی مجددی در این زمینه داشته باشیم و هم 
به تاریخ هنرمان بازگردیم و هم نمادهای پنهان و آثار 
تاریخی خودمان را شناسایی و به هنرمندان منتقل 
کنیــم؛ به دنبــال ایــن موضوعــات علامت ســوال ها و 
روشــنگری هایی به وجــود می آیــد و مــا می توانیــم از 
همه این شرایط برای ارتقای جایگاه هنر و توانمندی 
هنرمندانمــان و همچنیــن برنامه ریزی هــای آینــده 

استفاده کنیم.
گر به کتیبه ها و   احمدی فر تصریح کرد: برای مثــال ا
بــه حروفــی کــه در کتیبه هــا اســتفاده شــده مراجعه 
کنیم، مــی بینیم کــه این حــروف ایســتاده بــه مثابه 
لشــکریان ایســتاده در نظــر گرفتــه شــده اســت و در 
این خصــوص می تــوان گفت کــه اســتفاده بهینــه از 
نمادهایی است که بتواند خیلی راحت مفاهیم خیلی 
بزرگ و عمیق را منتقل کند.نشســت دوم از سلســله 
نشســت های تخصصــی هنرهای تجســمی ازســوی 
حوزه هنری اســتان اصفهان با عنوان »نمادپردازی 
پنهان« و با حضور »بهار مختاریان« دانشیار دانشگاه 
هنر اصفهان و »عبدالله آقایی« دکترای پژوهش هنر 
در عمارت سعدی اصفهان برگزار خواهد شد. در این 
نشســت، موضوع »از دیدن تا خوانش« توســط بهار 
مختاریان و »نماد پرسپکتیو در نقاشی ایرانی« توسط 

عبدالله آقایی بررسی خواهد شد.
علاقه مندان برای حضــور در نشســت »نمادپردازی 
پنهان«می توانند پنجشــنبه ۱۱ مردادماه ســاعت ۱۷ 
تا ۲۰ به عمارت سعدی، واقع در خیابان استانداری، 

کوچه سعدی مراجعه کنند.

سِوِن در اصفهان 
کنســرت موســیقی »گــروه سِــوِن« در ســالن 
گــروه  سیتی ســنتر برگــزار می شــود. ایــن 
موسیقی پاپ ایرانی که اعضای آن امیر قنادی، آرش 
قنــادی و کیارش پوزشــی هســتند فعالیت خــود را از 
۱۳۷۶ شروع کرد.آرش قنادی، امیر قنادی و کیارش 
پوزشی اعضای گروه سِوِن هستند و ســه آلبوم »با تو 
می مونم«، »دوسِــت دارم« و»دنیای بعد تو« توسط 
کنون  این گروه منتشر شــده اســت؛ آنها همچنین تا
تک آهنگ های اعتراف، همدست، زمانه، احساس 
شک، آسمونی، بوی عید، باور و حالم خرابه را نیز روانه 
بازار نشر موسیقی کرده اند.اعضای این گروه در سریال 
»زمانه« نیز به ایفای نقش پرداختند و آهنگ های آنها 
در ایــن مجموعــه مورد اســتفاده قــرار گرفــت. آنها در 
برنامه های مختلــف تلویزیونی نیز به اجــرای برنامه 
پرداخته اند. آرش قنادی متولد ۱۳۵۷ در تهران است 
و سرپرستی گروه سِوِن را بر عهده دارد و ساز تخصصی 
کاردئــون اســت. امیــر قنــادی بــرادر  کیبــورد و آ او 
کوچک تر آرش قنادی و متولد ۱۳۶۲ در کرج است که 
به صورت تخصصی گیتار می نوازد. همچنین کیارش 
پوزشــی متولــد ۱۳۵۶ در بندرعبــاس اســت و ســاز 
تخصصی او پیانو و کیبورد است؛ ضمن اینکه هر سه 
در گروه ســون  در جایگاه  خواننده نیز فعالیت دارند. 
گــروه سِــوِن گــزارش ایمنــا، کنســرت موســیقی   بــه 

 ۱۹ مردادمــاه در دو ســانس ســاعت های ۱۸ و ۲۱ در 
سالن سیتی سنتر برگزار می شود. 

هنر                            اصفهان خبر                              فرهنگ

در روزهایی که خبرهای مشوش بالا رفتن لحظه به 
لحظه قیمت دلار و سکه و طلا و البته تاثیر بالای این 
جریان بر قیمت اقلام مورد نیــاز مردم، موجی از نــا امیدی در 
فضــای اجتماعــی ایجــاد کــرده اســت، همایــون شــجریان، 
خواننده محبوب موسیقی کشورمان، پیشنهاد اجرای یک 

کنسرت خیابانی را برای همدردی با مردم داده است.
گرامش  این خواننده و موزیســین مردمــی در صفحه اینســتا
ک گذاشته است: »عزیزان،  پستی با این مضمون را به اشــترا
در این ایام که چون سیاوش در گذر از آتش هستیم نمی دانم 
چه کنیــم تا حالمــان کمی بــه شــود، چنانچه مشــکل مجوز 
نباشــد ســراپا در خدمتــم تــا بــدون هیــچ انتفاعــی کنســرت 
خیابانی گســترده برای شــما عزیزان اجرا کنم، شــاید دلمان 
در کنار یکدیگر آرام گیرد.« پسر محمدرضا شجریان که قبلا نیز 

در جریان زلزله کرمانشاه جزو هنرمندانی 
بود که بــرای کمــک بــه زلزله زده ها تلاش 
و کنســرت هایی بــه نفــع آنهــا برگــزار کــرد 
همچنیــن بــه خریــد چهارصد یخچــال و 
کولر برای خانواده هــای مصیبت دیده در 
پیگیری برگزاری کنســرتش بــه نفع مردم 
زلزله زده اشــاره کرد. سابقه فعالیت های 
اجتماعی او به قبل اینها هم  برمی گردد.  

او کنســرت-نمایش »ســی« را بــه دلیــل وضعیــت نامســاعد 
اقتصادی مردم لغو کرد و همچنین در سال ١٣٩٢ اعلام کرده 
بــود: »حاضرم ســال آینده بــرای هر کــس که دلــش بخواهد، 
اجرای خیابانــی داشــته باشــم و البته این اجــرا را فقــط برای 
دل مردم و بدون هیچ مناسبتی در نظر گرفته ام که امیدوارم 

این شرایط از سوی خانه موسیقی فراهم 
شود.« اما بعد از انتشار پست آخر همایون 
شــجریان، مدیر عامل خانه موســیقی،  از 
اعلام آمادگی برای ایــن حرکت خبر داده و 
گفته اســت: خانه موســیقی آمادگــی دارد 
برای همایون شجریان و سایر هنرمندان 
دیگر با مسئولان وزارت ارشاد و شهرداری 
تعامــل و ایــن موضــوع را پیگیــری کنــد تا 
آنها کنســرت خیابانی برگزار کنند. حمیدرضا نوربخش گفته 
اســت:  مــا در جایــگاه خانــه موســیقی یــک صنف هســتیم و 
همایون شجریان عضو صنف ماســت و همچنین مشاور من 
در ســمت مدیرعامل خانه موســیقی اســت. او با بیان اینکه 
ســابقه برگزاری کنســرت خیابانی بــرای هنرمنــدان را به این 

شکل نداشته ایم، گفت: به هر حال در استادیوم های ورزشی 
اجراهایی داشــته ایم. شاید منظور آقای شــجریان این باشد 
گر این هنرمند  که کنســرتی در فضایی مثل پارک برگزار کند. ا
آمادگی برگزاری چنین کنسرتی داشته باشد، ما نیز می توانیم 
در این زمینه کمک کنیم، اما ارائه مجوز کنســرت موســیقی 
به ما مربــوط نمی شــود و باید مرکــز موســیقی وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی این مجوز را بدهد.  حالا بایــد منتظر ماند و 
دید مرکز موسیقی ارشاد و دیگر نهادهای شهری وابسته چه 
موضعی نســبت به این ماجرا نشــان خواهنــد داد؟  اینکه آیا 
به تدابیری برای محقق شــدن چنین جریانی در شهرســتان 
ها هــم فکر خواهــد شــد و بالاخره هنــر می توانــد تا انــدازه ای 
 مرهمی بر تالم این روزهــای مردم و نگرانی های مداومشــان 

باشد؟  

یکصد و بیست و پنجمین شماره مجله »بخارا« در 
کتابفروشــی ها و دکه های روزنامه فروشــی عرضه 
شــد. در این شــماره که تصویر انــور خامه ای تنهــا بازمانده 
»پنجاه و سه نفر« را روی جلد خود دارد، به مناسبت یکصد 
و یک ســالگی وی به فعالیت هــای سیاســی و مطبوعات او 
پرداخته شده است. بخشی از عناوین مجله بخارا به قرار زیر 
است: سوزنی سمرقندی و هجوِ نظامی/ محمدرضا شفیعی 
کدکنــی، مقایســه خان هــای پهلوانــان با اشــاره به رســتم، 
اسفندیار، گرشاسب و هرکول / ژاله آموزگار، زبان، ثمره تکامل 
بشر )بخش نخست( / محمدرضا باطنی، بخش ششم سی 
سال پس از پیامبر )ص( / محمدعلی موحد، نگاه افلاطونی 
به عهــد الســت/ نصــرالله پورجــوادی، بخش ششــم تغییر 

جایگاه شــاعران در تاریخ ادبیات / مسعود جعفری جزی، 
داریوش شــایگان و جهان ایرانی/ محمدمنصورهاشمی، 
ج دریایی و دهمین شماره  ایرانیت در دوران باســتان/ تور
نشــر و تمدن/ عبدالحســین آذرنگ. در این شــماره بخارا، 
همچنین ضمن انتشار گزارش شب انور خامه ای، مطالب 
زیر هم در پرونده مربوط به وی آمده است:  سرگذشت پدرم/ 
ملیحه خامه ای، در پی کشــف واقعیات حیــات / عبدالله 
انــوار، نام بلنــدش به نکویــی مشــهور/ هرمــز همایون پور، 
روزنامه نگار و شبنامه نویس/ سیدمحمدعلی شهرستانی، 
سخن بســیار داری اندکی کن/ صادق سمیعی، این است 
گلســتان، یکــی از شــاخص ترین  واقعیــت.../ ابراهیــم 

چهره های انشعابیون و... .

شــماره تازه مجله فیلم نگار به تازگی منتشر شده 
است. گفت وگو با فیلمنامه نویسان هزارپا، نگاهی 
به ساختار دراماتیک، روند روایت داستان و شخصیت پردازی 
این فیلمنامه ازجمله مباحث مطرح شده است.همچنین 
در این شماره، داستان پیش روی فیلمنامه در وجه حامل 
و سیر تحول شخصیت در این فیلمنامه بررسی شده است.
گفت وگو بــا فیلمنامه نویــس و کارگــردان فیلم ســایه فیلم، 
نگاهی بــه فیلمنامه ایــن اثر از دیگــر بخش هــای مربوط به 
گونیست،  سینمای ایران است.تفاوت های قهرمان و پروتا
قهرمان و عناصر فیلمنامه ای، قهرمان و شــخصیت، کهن 
الگوهای قهرمان، نکوهش بازنمایی مردانه از زن، مطالعه 
ایندیانا جونــز، قهرمان و اســطوره، بازنگری ســفر قهرمان و 

گونیســت های متعــدد عنوان  فیلم هــای تعاملــی بــا پروتا
مطالب بخش پرونده یک موضوع در مجله فیلم نگار است.

همچنین در این شــماره از فیلم نگار و در بخش ســینمای 
جهــان، فیلمنامــه کامــل مظنونین همیشــگی بــه همراه 
یادداشت مترجم و سکانس برگزیده دیده می شود. برهان 
شــیطان فریبــکار دکارت در فیلمنامه و تحلیل شــخصیت 
غایب کایزر سوزه در فیلمنامه به همراه سیناپس فیلمنامه های 
رودخانه تاریک، فقط می تونم تصورش کنم، شگفت انگیزها۲،  
هشت یار اوشن، سیکاریو: روز سرباز، گرگم به هوا و دیوانه نیز 
منتشر شده است. سخنرانی پارک چان ووک در سمینار بفتا 
خ پــرده دوم از دیگر  و کارگاه فیلمنامه با عنــوان عبــور از دوز

بخش های این شماره فیلم نگار است.

همدردی همایون با مردم
شجریان در انتظار مجوز برای برگزاری کنسرت خیابانی است

آخرین بازمانده »پنجاه و سه نفر«  
بخارا  فعالیت های   انور خامه ای را تشریح کرده است

»مظنونین همیشگی«  در فیلم نگار
فیلم »هزارپا« در این  شماره مورد ارزیابی قرار گرفته است 

پاس فیروزه ای در لاجوردِ نجف
تجلیل  از محمدعلی نجفی فیلمساز اصفهانی، در اصفهان

باپرشــدن صندلــی هــا از مــردم و هنرمنــدان، غوغــای 
جمع با شــیبی ملایم به تهیت و ســلام منتهی و صدای 
مرتضی رضوانی، سردبیر ماهنامه »برای فردا« در سالن 
اجتماعــات طنیــن انــداز شــد کــه باتبییــن مشــی ایــن 
ماهنامه، از رســالت آن بــرای بــزرگ داریِ ســرمایه های 
نمادیــن و ســرمایه هــای اجتماعــی اصفهــان در جهت 
توســعه ســخن گفت. ســپس الهــه باقــری، دبیــر تاریخ 
ایــن ماهنامــه، دربــاره پرونــده تاریخــی ایــن شــماره که 
در آن رویکــرد ویــژه ای بــه جامعــه زرتشــتیان اصفهــان 
داشــته اند و همچنین پرونده اجتماعی این شماره که 
گــرم رفت و  به دوچرخه ســواری زنــان پرداخــت. درگرما
آمدِ گروه موســیقی کلاســیکِ کاغذ رنگی به سرپرســتی 
شهریار بلوچســتانی، محمدعلی حدت، نقاش و طراح 
پوسترهای سینمایی، در میان تشویق حضار، با گفتن 
غ  اینکه سال 4۶ از هنرستان هنرهای زیبای اصفهان فار
التحصیل شده و تا سال ۱۳۷۷، طی ۲۸ سال ۶۰۰ پوستر 
سینمایی ساخته است، گفت: در زمینه طراحی پوستر 
اولین کاری که کشیدم، پوستر فیلم »پلیس و دزد« بود 
و آخرین آن هم پوستر فیلم »روســری آبی«. وی سپس 
با اشاره به نحوه آشــنایی اش با محمدعلی نجفی ادامه 
داد: افتخار داشــتم کــه در دهــه ۶۰، برای فیلــمِ »گزارش 
یک قتلِ« آقای نجفی پوستری ســاختم و آشنایی ما با 
هم از آنجا آغاز شد. اصفهان شــهر آقای نجفی است. در 
ســینمای ایران، افــراد بســیاری در پــس و پیش صحنه 
زحمت کشیدند که پشت صحنه ای ها، از کارگر تا طراح 
پوســتر، کمتر دیده شــدند و حال وقــت آن اســت که به 
جامعه شناسانده شوند. زحمت بسیار، باتشویق حضار 
همراه شد تا محمود ملاباشی، معلم بازنشسته، بازیگر و 
از دوستانِ نزدیک کارگردان سریال سربداران گفت: من 
در طول سالیان، بسیار از آقای نجفی آموخته ام و از آموزه 
های ایشان حتی در کلاس های درســی ام بهره ها برده 
ام، به همیــن خاطر باید به حرکتِ عینی و ذهنی ســیال 
اصفهان در جــان و روان هنرمندان و طبیعت آن اشــاره 
کنــون وجود  کنم. حرکتــی کــه لااقــل از ده قرنِ پیــش تا
داشــته و نمونــه عینــی آن زاینــده رود بود که خشــکید. 
نمونه ذهنی آن اما حرکتِ سیالی اســت که در آثار شعرا، 
نویسندگان، فیلمسازان، نقاشان، مجسمه سازان و...

می بینیم. وقتی به حرکتِ جوهریِ سیالِ نجفی معمار 
در ســینما فکر می کنیم، وجود آن را در سخنان علیرضا 
سی  رضا داد و مرضیه برومند می یابیم. رضا داد که دبیر ِ
و یکمین جشــنواره بین المللی فیلــم کــودک و نوجوان 
اصفهان است و به همراه کارگردان محبوب بچه ها برای 
آیین رونمایی از پوســتر این جشــنواره به اصفهان آمده 
در ابتدای سخنانش از برگزار نشدن این آیین به دلایلی 

خبر داد و گفــت: من برای اولین بار و درجوانی در حســینیه 
گر به سوی سینما  ارشاد با نام محمدعلی نجفی آشنا شدم و ا
کشیده شدم،  از تاثیرِ رشحات قلمی ایشان بوده است.  وی 
با یادآوری فعالیت های نجفی و ارتباطی که تا دهه ۶۰ میان 
آنها قوام مــی یابد، به ســابقه مدیریتِ وی در ســمت اولین 
مدیراجرایی سینمای ایرانِ پس از انقلاب اشاره کرد و افزود: 
ایشان پس از آن زمان دیگر به فعالیت اجرایی نپرداختند، اما 
چنان سنگ بنایی برای مدیریت سینمای ایران پی نهادند 
کنون نیز هویداست. بنابراین ایشان هنوز  که آثارش تا هم ا
گر اثر فاخری هنوز بر پرده  هم مدیر سینمای ایران هستند و ا
گر نمی بینیم، از رها  می بینیم از دنبال کردن این راه است و ا
کردن آن. ســپس مرضیه برومند با لبخند آفتابــی اش روبه 
مخاطبان گفت: سال ها بود که آقای نجفی را ملاقات نکرده 
بودم. آن روزها ایشــان را در بنیاد فارابی می دیدم و باوجود 
نظــرات متفاوتی کــه وجود داشــت، بده بســتان می کردیم 

و به نتیجه می رســیدیم. امــروز اما آنچه که نیســت، همان 
دیالوگی است که در آن سال ها برقرار می شد .  برومند با اشاره 
کید کرد:  به برگزاری جشــنواره فیلم کــودکان و نوجوانــان تا
جشنواره فیلم کودک و نوجوان جزو میراث معنوی اصفهان 
محســوب می شــود و باوجود مشــکلات اقتصادی، زیست 
محیطی و...که وجود دارد، این گنجینه می تواند همدلی 
و امید ایجاد کند چرا که اصفهان جای هنر و اندیشه است و 
طغایِ  آقای نجفی فرزندِ خلفِ اندیشه و هنر.  سپس دیالوگ ُ
ســربدار از میان پرده نقره ای به میان جمعیت پرتاب شد: 
»طغای مانند رودخانه است، هرجا جلویش را ببندند از راه 

دیگری می رود.« 
کارگردان سربداران درمیان تشویق حضار، سکانِ تریبون را 
به دست گرفت و با گفتن اینکه علاوه بر فیلمسازی، معماری 
با تخصص شهرسازی نیز هستم گفت: آقای شهردار! مردم 
اصفهان!شهری که در آن زندگی می کنید استثنایی است 

و مــن اســم آن را می گذارم مــوزه هنــر. به این دلیــل و به 
بهانه های مختلــف همواره ســعی کرده ام سکانســی از 
اصفهان در فیلم هایی که می سازم وجود داشته باشد، 
همانطورکــه فیلــم» افســانه شــهر لاجــوردی« را دربــاره 
اصفهان و فلورانس ساختم. روزی دکتر شریعتی به من 
گفتند نجفی! دوتا  زنجیر  داری که جلوی رشــدت را می 
گیرد: یکی نام و دیگری نان. یادت باشد هر چه هستی، 
محمد علی نجفی هســتی. آنها به دلیل منافعشــان به 
تو  می گویند آقای مهندس نجفی به دلیل منافعشان تو 
را بالا می برند یا پایین می آورنــد و بدان دیگران به دلیل 
گر این را باور کردید  منافعشان از شما صحبت می کنند، ا
شــروع دیکتاتــوری اســت. دیکتاتورها چــرا به وجود می 
آیند؟ به دلیل آنکه دیگران برای منافعشان آنها را بالا می 

برند و باورشان می کنند. 
نجفی  با اشاره به نقل قولی از آیت الله طالقانی ادامه داد:  
گر می خواهی با مردم باشی  ایشان به من گفتند نجفی ا
و آنها را بفهمی، سعی کن همیشه متوسط باشی، نگذار 
به جایی برسی که مردم تو را ببینند اما تو مردم را نبینی. 

وی در پایــان از خاطــره ملاقاتــش در مصاحبــه بــا امــام 
خمینی در نوفل لوشــاتو گفت و از طرح مســئله زنان در 
جامعه اسلامی و پاســخ امام)ره( که عنوان کرده بودند: 
ما با حضــور زن به عنوان عروســک مســئله داریــم وگرنه 

باحضورش مشکلی نداریم.
 در پایان، قدرت اله نوروزی، شهردار اصفهان نیز با گفتن 
اینکه نســل دهه ۶۰ با فیلم ها و سریال های محمدعلی 
نجفی بزرگ شده اند و کســی از این نسل نیست که این 
برنامه ها به خصوص »سربداران« را ندیده باشد،  گفت:  
نجفی معمار فرهنگ است و ســریال سربداران، سریالی 
برای همه دوران هاست. سینما وسیله ای است که می 
تواند در راســتای آزادی یک ملت حرکت کند.  هنوز هم 
وقتی صدای موســیقی یا تصاویــری از این ســریال را می 
شنویم و می بینیم به نظرمان از بهترین سریال هاست. 
سینما وســیله ای برای فرهنگ ســازی و بیان دردهای 

جامعه است.
 امیــدوارم اصفهــان بــا وجــود هنرمندانی ماننــد نجفی 
بتواند در عرصه هــای مختلف هنــری خودنمایی کند. 
در این آیین که با حضور چهره های سرشناس هنرهای 
تجســمی و مدیریت شــهری بــه آیین شــد، محمد علی 
نجفی، محمــد علی حــدت، علیرضــا رضــا داد، مرضیه 
برومند، سید مرتضی رضوانی و شهردار اصفهان به ایراد 
ســخنرانی پرداختنــد. همچنیــن فریــده روشــن رئیس 
کمیسیون فرهنگی شورای شهر اصفهان و محمد عیدی 
رئیس سازمان فرهنگی تفریحی شهرداری در این مراسم 

حضور یافتند. / گروه فرهنگ و هنر 

افسـانه لاجـوردی شـهر فیروزه ای زیرآفتاب عصرِ هشـتم مـرداد جان می گیرد و رویای سـربدارانِ 
بـه دارِ مکافـات از میـان اشـعه هـای خورشـیدِ زمیـن آسـمانی بـه گنبـدِ مینـا بـر مـی شـود. زمـان 
شـوریدگی بـه پایـان رسـیده امـا لوحـه صفـورا در برابر عشـق طاهـر باز اسـت تا بـار دیگر کارگـردان جنگ 
اطهـر را بـه شـهری کـه دوسـتش مـی دارد بازگردانـد. معاملـه گرگ بـازیِ خانان خراسـان، مجادلـۀ طغُایِ 
طاغـی را بـر رواق زبرجـد شـمع آجیـن کرده تا چراغی باشـد در بادِ شـرجیِ شـرق و نفت بپاشـد بـه صورتِ 
رنگیـن از خـونِ شـهیدانِ بـردارِ باشـتین. بـاد، دسـتارِ حـاجِ زمـان را بر صـورت مغـولانِ نهان مـی کوبد و 

رشته پریشانِ روایت شیخ حسنِ جوری را در برابر توده به خاک پوده می سپارد....
قرار اسـت امروز به پاس سـال های سـاختن از محمد علی نجفی، چهره شـناخته شـده سـینما و تلویزیون 
بـه بهانـه پرونـده ای کـه در بیسـت و دومین شـماره ماهنامـه فرهنگی اجتماعی »برای فردا« متتشـر شـده 
بـا همـکاری دفتر تخصصی سـینما، در سـالن اجتماعات کتابخانه مرکزی شـهرداری اصفهان تجلیل شـود. 



بیشترین کانکس های آموزشی 
در چادگان و فریدن است

دبیــر اجرایی پــروژه مهــر آمــوزش و پرورش 
اســتان اصفهــان گفــت: بیشــترین میــزان 
کانکــس هــای آموزشــی را در چــادگان، فریــدون و 
فریدونشهر داریم. به گزارش مهر، مسعود حمیدی 
در نشست خبری مسئولان آموزش و پرورش استان 
با اصحــاب رســانه اظهار داشــت: بــه دنبــال حذف 
کانکــس از ســطح مــدارس هســتیم و ایــن در حالــی 
کنون ۱۵۴ کانکس در سطح مدارس  اســت که هم ا
اســتان اصفهان مســتقر اســت. وی بیان داشت: از 
 ۱۵۴ کانکــس، ۶۲ کانکــس آموزشــی و ۹۲ کانکــس 
غیــر آموزشــی اســت کــه بــه دنبــال حــذف ایــن نوع 

کانکس ها هستیم.
 دبیــر اجرایــی پــروژه مهــر آمــوزش و پرورش اســتان 
اصفهــان تصریح کــرد: پروژه مهر امســال در اســتان 
اصفهــان مطابــق بــا سیاســت های وزارت آموزش و 
پــرورش اجرایــی شــده اســت. وی اظهــار کــرد: این 
پروژه در پنج کارگروه نیروی انسانی، تعمیر و تجهیز، 
توجیــه و تبلیــغ و اطــلاع رســانی، تاییــد صلاحیت، 

نظارت و ارزیابی فعالیت می کند. 
حمیدی با بیــان اینکه پروژه مهر امســال تــا ۱۵ مهر 
ادامه دارد، اضافه کرد: در این بــازه زمانی ۴۱ ناحیه 
آموزشی استان مورد ارزیابی قرار می گیرد و بر مبنای 
امتیاز کســب شــده رتبه بنــدی می شــود. وی بیان 
داشت: بیشترین تعداد این کانکس ها در چادگان، 
فریــدن و فریدون شــهر وجــود دارد کــه ســعی داریم 
تعداد این کانکس ها را در سال تحصیلی آینده کاهش 

دهیم.

نگاه                   دیگری

راه نرفته مدارس در آموزش 
مهارت های اجتماعی

 عضــو هیئــت علمــی موسســه پژوهــش و 
برنامه ریــزی آمــوزش عالــی در گفت وگــو با 
وزیر آموزش وپــرورش، راه نرفته مــدارس در آموزش 
مهارت های اجتماعی و ۹ خط مشــی ضروری برای 

ارتقای آموزش و پرورش را تبیین کرد.
به گزارش ایلنــا، مقصود فراســتخواه جامعه شــناس در  
گفت و گو  با ســید محمــد بطحایــی به بررســی اهمیت 
نقــش وزیر آمــوزش و پــرورش در نظــام تعلیــم وتربیت و 

خط مشی های ارتقای آن پرداخت.
فراســتخواه بابیــان دیدگاه هــا و پیشــنهاد های خــود 
درباره نظام تعلیم و تربیت، گفت: جامعه ایران ساختار 
چندان توســعه یافته ای ندارد و با توجه به تنوع و ابعاد 
آن، تغییــرات در حال تکمیلــی دارد اما هنــوز در جامعه 
سیستم هوشمند، ساختار توسعه یافته و تثبیت شده 
نداریم و در چنین جامعه ای عاملیت  نقش محوری دارد 
و عقلانیت به صورت فرآیند در آن نهادینه و تعبیه نشده 
و در چنین دســتگاه هایی انســان کنشــگر، هوشــمند، 
تحلیلگــر و دارای تفکــر انتقــادی و قدرت عمــل نداریم. 
وی افزود: در این جامعه، انســان سیاست گذار، منتقد 
اجتماعــی و کنشــگر می توانــد بســیار تاثیرگــذار باشــد و 
گــر وزیــر آموزش وپــرورش تعلقات و  با چنین توصیفــی ا
وابستگی نداشته باشــد و به معنای کامل مدیر باشد و 
سیستم سازی کند، بسیار نقش آفرین و موثر خواهد بود. 
عضو هیئت علمی موسسه پژوهش و برنامه ریزی آموزش 
عالی با اشاره به اهمیت نقش وزیر در نظام تعلیم و تربیت 
گر وزیر آموزش وپرورش مورد اعتماد جامعه  اظهار کرد: ا
فرهنگیان و بدنــه نظام تعلیــم و تربیت و ظرفیت ســاز، 
توانمند ساز، تسهیلگر، گفت وگوکننده، متفکر، تحلیلگر 
و از همه مهم تر یادگیرنده باشد، می تواند منشأ اثر شود 

و امید جامعه برای پیشرفت و تحول را افزایش دهد.
فراســتخواه ۹ خط مشــی برای ارتقــای آموزش وپرورش 
را ضــروری دانســت و تصریح کــرد: برای ظرفیت ســازی 
و تســهیلگری ۹ خط مشــی: خانه-مدرســه، مدرســه- 
مدرســه، مدرســه - نظــام صنفــی، مدرســه - نظــام 
حرفــه ای، مدرســه - محلــه، مدرســه - وزارت، وزارت 
- جامعه فرهیختــه فرهنگــی، وزارت -دولــت و ایران - 
اجتمــاع جهانی، را بــرای نظــام تعلیم و تربیــت ضروری 
می دانــم. وی دربــاره خط مشــی خانــه - مدرســه 
خاطــر نشــان کــرد: وزیــر آموزش وپــرورش بــرای ایجــاد 
ظرفیت سازی باید خط خانه و مدرســه را تقویت کند و 
بین این دو نهاد در خصوص اقدامات انجام گرفته دائم 

ارتباط برقرار کند.
فراســتخواه با اشــاره بــه گسســت بیــن عوامــل اجرایی 
مدرســه بیــان داشــت: بیــن عوامــل اجرایــی در داخــل 
مدرسه گسست هایی وجود دارد و اغلب مدیر برخاسته 
ازنظــر معلمــان نیســت، درحالی کــه مدیــر مدرســه بــا 
گفت وگــو، مشــارکت و توافــق جمعــی بادانــش آمــوزان 
و معلمــان می توانــد مدرســه را به یک ســازمان پیشــرو 
تبدیل و استانداردسازی کرده و استقلال حرفه ای را در 

مدرسه ایجاد کند.
عضــو هیئــت علمــی موسســه پژوهــش و برنامه ریــزی 
آمــوزش عالی ابراز داشــت: باید مدرســه بــا نظام صنفی 
معلمان ارتباطات و تســهیلگری هایی داشته باشد و از 
این ظرفیت استفاده کند و بسیار مهم است که معلمان 
در نظــام صنفی، افــرادی قــوی و ســرافراز بــوده و گرفتار 

معیشت نباشند.
وی بابیــان کاســتی های حرفه ای گــری در مــدارس و 
اهمیت نظــام تعلیــم و تربیــت حرفه ای، به خط مشــی 
کید کرد: مدرسه باید در بستر  مدرسه و محله اشاره و تا
محلــه شــکل بگیــرد و خانواده هــا، نهادهــای محلــی، 
خیــران مدرسه ســاز و بخــش غیردولتــی در مدرســه 
حضورداشته باشــند تا مدرسه در بســتر اجتماع زندگی 
 کند و در متن جامعه دیده شود و کارآفرینی آموزش شکل 

بگیرد.
گفــت: بیــن مــدارس و وزارت  فراســتخواه در ادامــه 
آموزش وپــرورش بایــد خــط تعاملــی وجــود داشــته 
باشــد و مرتبــا از مــدارس بــه ســتاد پیشــنهاد ارســال و 
گاه  مــدارس از سیاســت ها و تصمیم هــای وزارت آ
شــوند و وزارت آموزش وپــرورش بــا چنیــن تعاملــی، 
 ســازمانی چابــک و تســهیلگر در نظــام تعلیــم و تربیــت 

باشد.

ناخشنودی مدرن
در شــیوه نقــد مارکــس دیالکتیــک 

برگردان: 
روشنک 
موسوی*

حضور دارد: در بازشناسی، دو قطب 
ناسازگار در تنش با یکدیگر هستند و 
ایــن پیشــروی نیازمنــد ظهور شــق 
کــه از دو قطــب اول  ســومی اســت 
گــر در مقام  مشــتق می شــود. نقــد ا
ناسازگاری یا خطایابی باشد در آن باید طرف مقابل 
ح حکم نقادانه به آن پرداخت. نقد  را رد کرد یا با طر
دغدغه آن را ندارد که به حکم قطعی و نهایی برسد، 
بلکه بــا اســتفاده از نیــروی اولیه ناســازگاری، امری 
پیچیده تــر و بنیادی تــر را کشــف می کنــد که پشــت 
عامــل مولــد ناســازگاری پنهــان اســت. بــه طعنــه 
می توان گفت نقد مارکس شبیه به سیاست انقلابی 
است که پس از برانداختن ســاختارهای سیاسی و 
اقتصــادی ســرکوبگر، ســاختارهای جدیــدی بنــا 
می کند و آن هم رنج های مخصوص به خود را دارد. 
نوع نقد حاضر در نظریه انتقادی عموما از سیاست 
عملی از جمله سیاســت رادیکال مربوط به انقلاب 
اجتناب می کند تــا ابزار نقد خود را به ســمت کلیت 
جامعــه نشــانه رود. عمده تــلاش نظریــه انتقادی، 
شــبیه به آنچــه در نقــد مارکــس بــه هــگل و اقتصاد 
سیاسی دیدیم، متوجه متون و افکار موجود است 
)از جمله مارکس و هگل(. البته مکتب فرانکفورت از 
مارکــس آموخته اســت کــه نقــد نباید خیلی ســاده 
باورهای جامعه را نشــانه رود، بلکه باید نقدی پویا 
و سرتاسری به خود جامعه و هیئت آن باشد. با آنکه 
نقد مارکس به جامعه پیچیده و گســترده است اما 
خلاصــه  زیــر  صــورت  بــه  را  نظــرم  مــد   نــکات 

کرده ام.
   صنعتی شــدن ارزش های مالکیت خصوصی را 
به )حوزه( روابط اقتصادی میان انباشت سرمایه و 
به کارگیری نیروی کار و تولید کالا گسترش می دهد.

   کار در نظام سرمایه داری افراد را از طبیعت خود، 
یعنی انسان بودن، بیگانه می سازد.

   اقتصــاد سیاســی بــه کالا ارزش می دهــد، نه به 
نیــروی کار تولیدکننــده کالا )تصــور یادگارپرســتی 

کالا.(
   در زیســت روزانــه مــا، ارزش مبادلــه ای کالا تــا 

حدی از ارزش مصرفی آن زدوده است.
   جامعه مدرن نه فقط با تغییر باورها بلکه با تغییر 

روابط مادی هم تغییر می کند.
زیگموند فروید، مبدع روانــکاوی، تحلیلگر دیگری 
بود که هیئت کلــی جامعه مــدرن را نقد کــرد. او به 
این دلیل در تاریخ اندیشــه قرن بیســتم سرشناس 
است که می خواست فرد انسان را نسبت با محیط 
کار  اجتماعــی اش بشناســد. پایــه نظریــات وی 
کلینیکــی بــا اشــخاصی بــود که رنــج جسمانیشــان 
)تیــک، درد، ســردرد، اســتفراغ، ســرفه و ناتوانی در 
انجام وظایف( علت فیزیکی مشخص نداشت. او در 
حین تلاش برای درمان آنها با روانکاوی بر »اختلال 
عصبی« )neuroses( متمرکز شــد که باعث می شــد 
شــخص از وضعیــت طبیعــی انســانی خــود فاصلــه 
بگیــرد. فروید تــلاش کــرد پیچیدگی حیــوان دارای 
ذهنی )هــم گونــه و هم فــرد( کــه در جامعــه زندگی 
می کند را درک کند. او جامعه شــناس نبود اما برای 
رسیدن به هدفی که در سر داشت قصد کرد بفهمد 
چطور رنج انسان به جای روابط جزئی میان افراد، 
از وضعیــت جامعه ناشــی می شــود. به نظــر فروید، 
جوامــع متمــدن مــدرن حالــت ناخشــنودی تولید 
می کنند که این حالت را صرفا با بهره کشی اقتصادی 
نمی تــوان توضیــح داد.)بــه نظــر او علتــش در خود 

فرهنگ و تمدن است(
*برگردان از کتاب نظریه  اجتماعی انتقادی: 

فرهنگ، جامعه و نقد اثر تیم دنت

خبر                  آخر

خسارت ۱۳۰۰ میلیاردی خسارت 
به کشاورزی اصفهان

اســتانداری  بحــران  مدیریــت  مدیــرکل 
اصفهان گفت: خسارت ناشی از خشکسالی 
در ســال زراعی جاری حدود یک هزار و ۳۰۰ میلیارد 

تومان بوده است. 
گــزارش مهــر، منصــور شیشــه فروش در جلســه  بــه 
شــورای هماهنگــی مدیریــت بحــران اســتان اظهار 
داشــت: جلســات ســتاد مدیریــت بحــران اســتان 
اصفهان در ارتباط با خشکسالی به طور منظم برگزار 
می شــود و ۱۴ کارگروه در این زمینه به شــکل شبانه 

روزی فعالیت دارند. 
وی بــا اشــاره بــه خســارات ســرمازدگی، ســیل و 
خشکسالی در اســتان ابراز داشــت: در فروردین ماه 
سرمازدگی خســاراتی به باغات اســتان وارد کرد و در 
اردیبهشــت و خــرداد نیز ســیل موجبات آســیب به 

بخش هایی از استان را فراهم ساخت. 
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان با اشاره 
به اینکه خســارات ناشی از ســیل با پیش بینی های 
لازم به حداقل رســید، ابراز داشــت: خسارت ناشی 
از خشکســالی در ســال زراعی جاری حدود یک هزار 
و ۳۰۰ میلیــارد تومــان بــوده اســت. وی بــا اشــاره به 
تخصیــص  ۷۹ میلیارد تومــان اعتبار بــه منظور حفر 
چاه هــای اضطــراری و انجــام اقدامــات در راســتای 
مبارزه با خشکســالی در اســتان تصریح کــرد: بدون 
تامیــن اعتبــارات لازم ۷۰ چــاه اضطراری در اســتان 
بــرای تامیــن آب شــرب و نیازهــای دیگــر حفر شــده 

است. 
شیشــه فروش با اشــاره به اینکه همدلی و همکاری 
خوبی میــان نهادهای مختلف اســتان در راســتای 
عبــور از مشــکلات و شــرایط ســخت کم آبــی وجــود 
دارد، ابــراز داشــت: عــلاوه بــر همیــاری در راســتای 
رفع مشــکلات اســتان از کمک به دیگر اســتان های 
کشور در زمان بحران مانند زلزله کرمانشاه و سقوط 
هواپیمــا در دنــا غافــل نبودیــم و بــا وجــود تمامــی 
مشــکلات کم آبی در ماه های گذشــته در زمان نیاز، 

محموله  آبی به بوشهر ارسال کردیم.

07 سال چهاردهم، شماره ۳26۰ جامعه
چهار شنبه

۱۰  مرداد  ۱۳97 

کمیســیون بهداشــت ودرمــان  نایــب رئیــس 
مجلس گفت: جاذبه های پرداختی به پزشکان 
به میزان کافی نیست. محمد نعیم امینی فرد درگفت وگو 
با خانه ملت،  با اشــاره به برخی مســائل مبنی بر اینکه ۱۵ 
هزار پزشــک دارای شماره نظام پزشــکی در مشاغل دیگر 
فعالیــت مــی کنند، افــزود: بــرای تربیت پزشــک درکشــور 
هزینه سنگینی پرداخت می شود، البته که این هزینه تنها 
کثر ۱۱ تا ۱۳  مسئله مالی نبوده و حداقل هفت سال و حدا
صــرف آمــوزش پزشــکی در دوره هــای تخصصــی و فــوق 
تخصصــی مــی شــود، بنابرایــن بهتریــن زمــان و بهتریــن 
نیروی انســانی بــه کارگرفته می شــود تا پزشــکی مجرب، 

کارآزموده و متخصص تربیت شود.

نماینــده مــردم ایرانشــهر در مجلــس شــورای اســلامی، 
درخصــوص علــت عــدم اســتفاده از برخــی پزشــکان در 
سیســتم ســلامت، بیــان داشــت: در حــال حاضــر بــرای  
سیستم و شبکه خدمات بهداشتی ودرمانی نه دربخش 
دولتی و نه عمومی با وجود برخی کمبودها، اما جانمایی 
بــرای ایــن پزشــکان انجــام نشــده اســت، یعنــی جایــگاه 
پزشــک درسیســتم خدماتی بهداشــتی ودرمانــی تعریف 
نشــده و متناســب با آن امکانات ســخت افزاری مناسبی 
وجود ندارد، یا اینکه جاذبه های پرداختی به پزشکان به 
میزان کافی نبوده، ضمن اینکه ممکن است برخوردهای 
نامناسب با پزشــکان ســبب جدایی این گروه از سیستم 

سلامت شود.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: خلأ  نبود 
وزارتخانه آســیب های اجتماعی و مــواد مخدر و 
حوزه مدیریت بحران و موقعیت های اضطراری درکشور در 

عدم موفقیت و کاهش این آسیب ها موثر است.
رسول خضری درگفت وگو با خانه ملت، درخصوص پیگیری 
طــرح تشــکیل ســازمان مــددکاری اجتماعــی درمجلس، 
گفت: در بیشتر حوزه های مربوط به آسیب های اجتماعی 
نیازبــه حضــور مــددکار وجــود دارد. درحــال حاضــر میزان 
آســیب های اجتماعی  درکشــور افزایش پیدا کرده و بدون 
فعالیت مددکار نمی توان با معضلات در این بخش مقابله 
کرد، البته درجلســه چندی پیش کمیســیون اجتماعی با 
رئیس مجلس شورای اسلامی نسبت به رفع این مشکلات 

کنون فعالیــت مددکاری تحــت نظر یک  کید شــد و هم ا تا
نهاد و سازمان مشخصی نیست. نماینده مردم سردشت 
و پیرانشــهر درمجلس شــورای اســلامی، با اشــاره به اینکه 
متاسفانه کشورما دربخش های مختلف از جمله مصرف 
مواد مخدر، رتبه های اول را به خود اختصاص داده است، 
تصریح کرد: سن مصرف مواد مخدر درجامعه کاهش پیدا 
کرده و از طرفی گرایش افراد نسبت به استفاده از مواد مخدر 
صنعتی نیز افزایش پیدا کرده اســت. متاسفانه زنگ خطر 
افزایش چالش ها درحوزه آســیب های اجتماعی از خیلی 
وقــت پیش به صــدا درآمده و دراین مســیر شــاید بتــوان با 
تشکیل ســازمان مددکاری اجتماعی بخشــی از معضلات 

را کاهش داد.

خبر                     جامعه مطالعات                      فرهنگی

شهریه در مدارس دولتی اصلا مجاز نیست
مدیرکل آموزش و پرورش  استان: مردم شکایت کنند تا پیگیری کنیم

پزشکی دیگر جاذبه ندارد
موج مهاجرت پزشکان در پی بیکاری ۱۵ هزار پزشک

مددکاری تحت نظر سازمان مشخصی نیست
نقش سازمان مددکاری اجتماعی در کاهش اعتیاد چیست؟

حال برخی از مدارس خوب نیست. این موضوع را از لابه لای 
حرف های رئیس اداره کل نیز می توان فهمید، آنجا که گفت: 
یکی از نگرانی های ما قدمت بالای فضاهای فیزیکی است، 
متاسفانه کالبد فیزیکی مدارس ما در وضعیت مطلوبی قرار 
ندارد و برخی از مدارس استان اصفهان قدمت ۱۰۰ ساله دارند. 
کمالی در رابطه با مدارس در حال نشست افزود: این مشکل 
کنون در استان اصفهان با نرخی  در تمام کشور وجود دارد و ا
حدود ۴۰ درصــد از مدارس نیاز بــه مرمت و بازســازی دارند. 
او به مبحث شــادی و نشاط دانش آموزان اشــاره کرد و بیان 
داشت: تربیت دانش آموزان دارای سه ضلع معلم، دانش آموز 
و مدرسه است. ایجاد روحیه شاداب و با نشاط در مدارس از 
موضوعات دیگری اســت که باید در مدارس نهادینه شود و 

باید شاهد حیات و پویایی در مدارس باشیم.

     به دنبال تربیت دانشمند نیستیم
 بــه گفتــه او، دوره ابتدایــی از حســاس تریــن دوره هاســت 
و اولویــت مــا ارتقای نظــام آموزشــی ابتدایی اســت، چــرا که 
بیشترین درصد شخصیت کودک در این دوره شکل می گیرد 
و ما تنها به دنبال تربیت دانشمند نیســتیم، بلکه به دنبال 
تربیت و پرورش انسان و کسی که راستگو، امانتدار و با صداقت 
باشد هستیم. کمالی تصریح کرد: توسعه فضای کسب و کار 
همراه بــا آموزش های فنی و مهندســی از دیگــر برنامه هایی 
اســت که باید در نظام آموزشی درنظر گرفته شــود. تلاش ما 
این است که فضای هنرستان ها را تقویت کنیم، با توجه به 

اینکه ۴۲ درصد از دانش آموزان مــا در عرصه فنی و حرفه ای 
تحصیل می کنند.مدیر کل اداره آموزش و پرورش به تعداد 
معلمان  نیز اشاره کرد و اظهار داشت: در استان ۵۷ هزار معلم 
و فرهنگی خدمت می کند. از نظر ما معلم بازنشسته وجود 
نــدارد، به ایــن خاطــر که معلمــی کســب و کاری نیســت که 

تعطیل شود، بلکه تکلیف و رسالت است.

     هنرستان ها سه ساله می شوند
ســند تحول بنیادین آمــوزش و پــرورش پس از اجــرای نظام 
۳-۳-۶  نیز یکی دیگر از مباحثی بود که کمالی گریزی به آن 
زد و گفت: استقرار پایه دوازدهم از چالش های ما در آموزش و 
پرورش است. در آخرین سال اجرای نظام ۳-۳-۶  قرار داریم 
و باید پایه دوازدهم ایجاد شود، برای نخستین بار هنرستان ها 
ســه ســاله می شــوند و این یعنی نیاز بــه مکانی بــرای کلاس 
و تجهیــزات.  او یکی از اشــکالات ایــن نظام آموزشــی را تغییر 
ساختار قبل از تامین زیرساخت دانست و بیان کرد: متاسفانه 
در تغییر نظام آموزشی کشــور به نظام ۳-۳-۶ همین اتفاق 
رخ داد، یعنــی به جای اینکه زیر ســاخت ها را تغییر دهند در 
ابتدا به تغییر ســاختار روی آوردنــد و این بزرگ ترین اشــکال 
نظام ۳-۳-۶ اســت. در قالب این نظام آموزشی به یک باره 

یک پایه بــه مقطع ابتدایی افزوده شــد کــه پیامدهایی 
در پی داشت. برای مثال، اولین نمونه آن کمبود نیروی 
انسانی اســت، چرا که با همان یک پایه ای که به مقطع 
ابتدایــی اضافه شــده اســت، نیاز جدیــد به وجــود آمد. 
مشکل دیگری که در اجرای این نظام آموزشی به وجود 
آمد کمبود فضاست، زیرا وقتی یک پایه به مقطع ابتدایی 
افزوده می شود با کمبود کلاس درس مواجه می شویم و 
ناچار هستیم فضاها را تغییر داده و انبار، نمازخانه و...را 

تبدیل به کلاس های درس غیراستاندارد کنیم.

     شهریه های غیرمجاز!
از نظر مدیرکل اداره آموزش و پرورش، همه این مشکلات 
ناشــی از این اســت که از ابتدای اجــرای این نظــام، این 
پیش بینی ها انجام نشــده و حالا ما باید این وضعیت را 
که این مشکلات همچنان ادامه  ساماندهی کنیم، چرا
دارد.چالش هدایت تحصیلی که حالا دو سالی می شود  
اعتراض دانــش آموزان و خانــواده ها را در پــی دارد، یکی 
دیگر از موضوعاتی بود که کمالی به آن اشاره کرد، آنجا که 
گفت: عدم توسعه متوازن و مشکلات هدایت تحصیلی 
مســائلی اســت که امروز دامنگیر آموزش و پرورش شــده 
اســت، بنابرایــن وقتــی زیرســاخت های یــک موضــوع 
آمــاده نیســت و آن را اجــرا می کنیم چنین مشــکلاتی به 
وجود می آید. ممنوعیت اخذ شهریه در مدارس دولتی، 
موضوعــی تکــراری اســت کــه بارهــا از ســوی مســئولان 
مختلف اعلام شــده، اما هشــدارها و تهدیدهــای آنها در 
ایــن بــاره نتوانســته کاری از پیش ببــرد. کمالی با اشــاره 
به این موضوع ابراز داشــت: در این زمینه مدرسه ای که 
شهریه داشته باشــد نداریم و گرفتن وجه در موقع ثبت 
نام در مدارس دولتی اصلا مجاز نیست و مردم می توانند 
از طریق سامانه رسیدگی به شکایات، تخلفات را گزارش  
دهند تا پیگیری شود. این موضوع را باید متذکر شویم که 
مشارکت در امر مدرسه امری اجتناب ناپذیر است، اما این 
موضوع باید بعد از ثبت نام و توسط انجمن اولیا و مربیان 
مدرسه پیگیری شود. در همین باره حبیب الله عسگری، 
رئیس اداره ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات نیز 
گفت: نظارت های مدارس غیردولتی تخصصی است و در 
شورای نظارت، شکایت هایی که به آنها می رسد بررسی 
می شود. مدارس نمونه دولتی مجاز به دریافت وجه در 
فصل ثبت نام نیســتند و در طول ســال از طریق انجمن 
اولیا و مربیان با اطلاع رسانی به اولیا می توانند به صورت 
داوطلبانه از مشارکت مردمی استفاده کنند. تمامی موارد 
در بحث ثبت نام دانش آموزان ذکر شده و دستورالعمل ها 
 انجــام گرفتــه و نقطــه مبهمــی در ایــن زمینــه وجــود 

ندارد.

صندلـی مدیـر کلـی آمـوزش و پـرورش نزدیـک بـه هفت مـاه خالـی بود تا سـرانجام علـی اکبر 

لیلا 
مقیمی

کمالـی، حـدود یـک مـاه پیش این کرسـی را از آن خود کرد و بـر آن تکیه زد. او روز گذشـته در 
محـل سـالن اجتماعـات اداره متبوعش، اولین نشسـت خبری خـود را برگزار کرد تـا ضمن بیان 
مهم تریـن دغدغـه هـای آموزشـی بـه سـوالات خبرنـگاران نیز پاسـخ دهـد. کمالـی میکروفون 
مقابلـش را کـه روشـن کـرد، از اهمیـت و جایـگاه آمـوزش و پـرورش گفـت. جایگاهـی کـه 
پیشـرفت های اقتصـادی و سیاسـی را بـه همـراه خواهـد داشـت و تحـولات چشـم گیری را 

ایجاد می کند، البته به این شرط که »آموزش و پرورش دغدغه مسئولان باشد.« 

لایحه تامین امنیت زنان، متناسب با نیازهای امروز است
این لایحه،تضمین هایی برای تامین وضعیت مطلوب زنان دارد

کید بر لزوم تصویب لایحه  یک وکیل دادگستری با تا
تامین امنیت زنان در برابر خشونت گفت: دیدگاه 
حمایتی قانون گذار در این لایحه متناســب بــا ظرفیت ها و 
نیازهای امروز جامعه ایران بوده و تضمین هایی برای تامین 
وضعیت مطلوب زنان در آن لحاظ شده است. عثمان مزین 
درخصوص برخی ویژگی های لایحه تامین امنیت زنان در 
برابر خشونت به ایرنا توضیح داد: جنبه حمایتی این لایحه 
بســیار مهم و قابل توجــه اســت و از زنــان در مقابــل هر نوع 

خشونتی دفاع می کند. 
وی افــزود: در ایــن لایحــه بــه انــواع خشــونت هــا ماننــد 
خشــونت های کلامــی، اقتصادی و جنســی اشــاره شــده 
است که دید حمایتی دارد. زنان توان چندانی برای دفاع از 
خود در مقابل مردان ندارند و بر همین اساس ممکن است 

برخی اعمال علیه افراد عادی مجازاتی 
گر علیه زنان انجام  نداشته باشد ولی ا
شــود، مجــازات خواهد داشــت مانند 
گر علیــه زنان صورت  ح که ا ضرب و جر
بگیــرد، علاوه بــر دیــه، مجــازات هایی 

مانند جزای نقدی و حبس دارد.
ایــن حقوقــدان بــا بیــان اینکــه قانون 
تامین امنیــت زنان در واقــع حمایت از 

کل جامعه اســت، بیان داشــت: قوانینی بــرای حمایت از 
اقلیت ها و افراد معلول تصویب شده است. زنان نیز نیازمند 
حمایت هستند و برای اینکه از اعمال خشونت علیه آنان 

جلوگیری کنیم، باید قوانین حمایتی تصویب شود.
وی با اشاره به حضور زنان در عرصه های مختلف همچون 

دوران دفاع مقدس و دوران ســازندگی، 
خاطر نشــان کــرد: این قانون متناســب 
با نیازهــای جامعــه و ظرفیــت هایی که 
زنان دارند، نوشته شده اســت. زنان در 
عرصه های جنگ، اقتصاد و حتی وزارت 
حضــور داشــته اند و بــه همیــن دلیل به 

قوانین حمایتی نیاز دارند.
این وکیل دادگستری با اشاره به جوانب 
مختلف این لایحه که از سوی کارشناسان مورد توجه قرار 
گرفته اســت، اظهار داشــت: این قانون حساســیت هایی 
از نظــر فقهــی و دینــی ایجاد نمــی کنــد، تدویــن کنندگان 
اولیــه دغدغه های فقهــی و شــرعی را مدنظر قــرار داده اند 
و این لایحه با قوانیــن مربوط به نهاد خانــواده یا وضعیت 

زنان هیچ تعارضی نــدارد و منطبق با تمام قوانینی اســت 
کنــون تصویــب شــده و هیــچ تعــارض و تضــادی بــا  کــه تا

دیدگاه های فقهی که مقبول جامعه است، ندارد. 
وی مزیت تصویــب این لایحــه را در راســتای عمــل کردن 
کیــد کرد: منشــور  به معاهــدات بیــن المللــی دانســت و تا
میثاق بین المللی حقوق مدنی و سیاســی کــه معروف به 
»میثاقین« اســت یکی از این قوانین اســت و ما بر اســاس 
این منشور مکلف هستیم از حقوق زنان و کودکان حمایت 
کرده و از هرگونه تبعیض و خشــونت علیه آنــان خودداری 
کنیم. ما در مقابل جامعــه بین المللی تعهداتــی داریم، از 
جمله اینکه مقررات و قوانین داخلی خودمان را متناسب 
با نیازها و پیشرفت های بین المللی تصویب کنیم و سطح 

قوانین را در این زمینه بالا ببریم.
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همه حقایق »مرصاد« فعلا  گفتنی نیست
سیــدعلی نکویی، استانـدار وقت کرمــانشاه از عملیات مرصاد می گوید

چطور سر از استانداری کرمانشاه درآوردید؟ 
این انتصاب بدون هماهنگی با شما بود؟

 بحث استانداری کرمانشــاه از آنجا آغاز شــد که از وزارت 
کشــور با من تماس گرفتند و خبری تحت این عنوان به 
من دادند که شما به عنوان گزینه اســتانداری باختران 
انتخــاب شــده اید. طبیعتــا مــن در آن زمــان نــه منتظر 
شــنیدن این خبر بــودم و نــه آمادگــی خاصی بــرای این 

پست داشتم. 
فکر می کنیــد چرا برای این پســت مهم ســراغ 
شما آمدند یا بهتر بگویم چرا یک اصفهانی را برای 

مدیریت چنین استانی انتخاب کردند؟
براساس ارزیابی های وزرات کشــور به اتفاق دولت وقت 
و آقای میرحسین موسوی، نخست وزیر وقت و با توجه 
به اینکه کرمانشاه موقعیت استراتژیکی خاصی داشت، 
به ایــن نتیجه رســیده بودنــد که چــون من در گذشــته 
موفقیت هایی در اصفهان داشته ام، می توانم برای این 

کار مناسب باشم.  
باتوجه بــه اینکه اســتانداری باختــران اولین 
تجربه کاری شما در اســتان دیگر بود، این پست را 

راحت پذیرفتید، آن هم در بحبوبه جنگ؟
نه! برای من سخت بود، چون هم محیط، محیط جدید 
با فرهنگ و آداب و رسوم متفاوتی برای من بود و هم زمانِ 
حساسی بود و از طرف دیگر، مشکل خانواده هم مطرح 
بــود. حتی با یکــی از دوســتان هم کــه  در ایــن خصوص 
مشورت کردم، در ابتدا توصیه کردند تا آنجا که می توانم 
کثر برای شش و حداقل برای  گر هم رفتم، حدا نروم،  ولی ا
دو ماه برنامه ریزی کنم. و اینکه سفارش کردند راننده و 
محافظم را هم از اصفهان ببرم، چون آنجا نمی توانم به 
 کســی اعتماد کنم. امــا با کمــک خداوند، راهی شــدم و 
به جای شش ماه، نزدیک به شش سال توفیق خدمت 

در استان باختران را پیدا کردم. 
نیرو هم با خودتان از اصفهان بردید؟

شعار من این بود که همه جای ایران سرای من است. آن 
روز شرایط کشور خاص بود و ما هم دنبال خدمت بودیم. 
از ســوی دیگر، وضعیت کارکــردن هم وضعیت ســختی 
بود. ما از هر دو گروه نیرو داشــتیم؛ هم نیروهای محلی، 
هم نیروهای غیرمحلی. مثلا معاونت عمرانی من آقای 
پنجه فولادگران از اصفهان بود، آقــای طاهری فرماندار 
باختران، آقای رضوانی فرماندار اســلام آباد غرب و آقای 

فراست بخشدار صحنه. 
ایــن همزمــان شــدن بخشــی از ســال های 
مدیریت شــما با دوران جنگ تحمیلــی چقدر کار 

شما را تحت تاثیر قرارداد؟
با توجه بــه همزمانــی دوران حضور مــن در اســتانداری 
کرمانشــاه)باختران ســابق( با اتفاقــات مهمــی از دوران 
جنــگ تحمیلــی، حــوادث مهــم و عجیبــی را طــی ایــن 
مدت تجربــه کردیم کــه یکی از آنهــا عملیات ســنگین و 
متفاوت مرصاد بود. طبیعتا تاثیر زیــادی هم بر روی کار 

من گذاشت.
غیر از مرصاد چه حــوادث دیگــری از جنگ را 

در کرمانشاه پشت سر گذاشتید؟
بمباران هــا بود، موشــک باران بــود، حلبچه بــود، ورود 
آزادگان به کشور بود، بازســازی جنگ بود، اما به عقیده 
من ســخت ترین و پرکارترینــش همان عملیــات مرصاد 
بود. البته برای همه اینها، خاطرات تلخ و شیرینی دارم. 
چــون لحظاتــی پیش می آمــد کــه آدم احســاس می کرد 
خودش اســت و خدای خودش. آن لحظــات، لحظات 
خیلی شــیرینی بــود، آنقدر کــه در مــوردش همیشــه به 
برخی از دوســتان گفته ام: »روزهای خوبی بــود اما خدا 
کند که دوباره تکرار نشود... .« خوبی اش به خاطر حالات 
معنوی و روحی بود ولی به دلیل مشــکلاتی که داشت، 

خدا کند دیگر تکرار نشود. 
خب برویم سراغ مرصاد...

مرصاد عملیاتی بود که در مقابــل عملیاتی که منافقان 
به نام »فروغ جاویدان« راه اندازی کردند، شکل گرفت. 
تحلیــل این افــراد این بــود که بعــد از پذیــرش قطعنامه 
توســط امــام خمینــی)ره(، جمهــوری اســلامی در یــک 
بن بست سخت قرار می گیرد. لذا خودشان را آماده کرده 
بودند که با پیش آمدن این شــرایط بیایند و حکومت را 
در دست بگیرند. موضوع دیگری که با پذیرش قطعنامه 
خ داد، این بود که کار نیروهای نظامی ما در پادگان ها  ر
کم شد.  سبک تر و یک حالت استراحت بعد از جنگ حا
که همین امر شــرایط را مهیا کرد تا منافقــان با اطمینان 

خاطر بیشتری از این وضعیت استفاده کنند. 

چرا منافقــان از مرز عــراق وارد ایران شــدند؟ 
می شــود گفــت بــه نوعــی بــده و بســتان سیاســی 

داشتند؟
به هرحال منافقان ســال های ســال به صــدام خدمت 
کرده و در مقابل صدام و اطرافیانش هم در این مدت به 
آنها امکانات و خدمات زیادی داده بودند. از جا و مکان 
بگیر تا امکانات و تجهیزات و حتی آموزش بیش از پنج تا 
شش هزار نفر به عنوان نیروهای قوی اجرایی عملیاتی 
گرفتــه بودنــد،  کــه بــا تعلیمــات نظامــی ســختی کــه فرا
یــک روزه بیایند تــا تهــران و حکومت ایــران را در دســت 
بگیرند. جالب اینجاست در مصاحبه با نیروهایی که در 
مرصاد بازداشت شده بودند،  عنوان شده بود که به این 
افراد حتی حکم هم داده بودند. مثلا برای منِ استاندار 
 هــم جانشــین انتخــاب کــرده  و حکمــش را هــم زودتــر 

به او داده بودند.
پس با این اوصاف، مهره اصلی خود منافقان 

بودند؟
بله خود منافقان بودند و البته با حمایت های وســیع و 
صددرصدی عراق که بحث پشــتیبانی و لجســتیک به 
خصوص حمایت هوایی هوانیروز با آنها بود. البته این را 
هم بگویم که صدام نیز برخلاف تعهداتش در قطعنامه، 
چندین حمله در غرب و جنوب داشت که خوشبختانه 

با تلاش نیروهای ایرانی خنثی شد. 
اصلا چرا پای منافقان در آن شــرایط به ایران 
باز شــد؟ بــه هرحال مــا جنگمــان بــا صدام بــود و 

قطعنامه را هم با عراق بسته بودیم... .
منافقــان بعــد از ماجــرای آن ترورهــای ســهمگین و 
کشــتارهای عظیمی که در اوایل پیروزی انقلاب از خود 
 به جــا گذاشــتند، جایــگاه دیگری در کشــور نداشــتند؛
در نتیجه رفتند و خودشــان را به عــراق فروختند. یعنی 
ما هیچ گــروه مخالــف درونــی نداشــتیم یا کم داشــتیم 
که حاضــر بشــود بــا دشــمنی کــه دارد بــا ملــت خودش 
می جنگــد، همــکاری کنــد و دســت دوســتی و رفاقــت 
بدهــد. صــدام هــم از ایــن فرصت اســتفاده کــرد و بــا در 
اختیار گذاشتن همه امکانات و تجهیزات نظامی و شبکه 
رادیویــی و تلویزیونی و تربیت نیرو،  ســعی در بهره بردن 
از آنها کــرد تا بتواند در فرصتی مناســب زهــرش را به کام 
ایران بریزد. بنابراین طراحی این حمله، کمکِ عراق به 

منافقان در راستای رسیدن به اهدافشان بود. 
به عقیده شــما به غیر از بن بســتی که آنها به 
خیالشان بعد از پذیرفتن قطعنامه، ایران در آن قرار 
می گیرد، چه تحلیل دیگری می توانست منافقان را 

به داخل مرزهای ایران بکشاند؟ 
آنها از یک طــرف فکر کــرده بودنــد چون مــردم از جنگ 
خســته شــده اند، وقتی بیایند، قــدرت مردمــی به طور 
حتم همراهشان خواهد بود که عملا این اتفاق نیفتاد و از 
طرف دیگر هم این فرصت را زمینه ای برای سبک شدن 
بدنه نظامی شان به حساب می آوردند و پیش خودشان 
گفته بودند می رویم؛ سنگ مفت و گنجشک مفت. این 
گر شــرایط برای ما ایجاد شد  حمله را انجام می دهیم، ا
گر هم موفق نشــدیم، این  و موفق شــدیم که چه بهتر، ا
بدنه سنگین شش هزار نفری ســبک تر شده است و شرّ 
ّعده ای از سرمان کم می شــود که دقیقا هم همین طور 
کله جنگی شان از دست رفت. من بشخصه این  شد و شا

تحلیلشان را خیلی قبول دارم. 
و بالاخره طراحــی این عملیــات از چه زمانی 

آغاز می شود؟

این مســائل چیزهایی بوده که درون خودشــان بوده و 
هیچ کس اطلاع دقیقی در مورد آن ندارد.   

 شــما در آن زمــان چقــدر آمــاده بودیــد بــرای 
جنگی که از مرزها گذشــته شــده بود و به ســیطره 

حکومتی تان در باختران رسیده بود؟
یادم هســت چند وقتی مانده به این آشــوب، گزارشــی 
مبنی بر فعالیت هــای منافقان در آن ســوی مرزها به ما 
داده شــد و بر حســب معمول در جلســه شــورای تامین 
اســتانداری نیــز مطــرح شــد.  در همــان جلســه یکــی از  
فرمانــداران نظامی که جزو اعضای شــورای تامین بود، 
به من گفت: »آقای استاندار به شما قول می دهم اجازه 
ندهــم از گردنه پاتــاق حتی یــک پرنده هم پــرواز کند.« 
}پاتاق یک گردنه اســتراتژیک بین کرند و سرپل ذهاب 
و در اختیار ارتش بود که می توانســت جلــوی نیروهای 
مهاجم را بگیرد { و ما هم برحسب اعتمادی که داشتیم 
این موضوع را زیاد جدی نگرفتیم، برای همین غافلگیر 
شدیم. البته خیانت و جاسوسی عواملی در داخل کشور 
و از بینِ مجموعه دستگاه های اداری و نظامی و انتظامی 

و حتی ارتش نیز در این ماجرا بی تاثیر نبود.
یعنــــــــی از داخــل استانــــــداری هــم ایــــــن 

جاسوسی ها  انجام می شد؟ 
نه از کل کشور و مجموعه ها بود. استانداری تصفیه شده 
بود و آنقدر شرایط کار در آن سخت بود که هر کسی امکان 
ورود و حتی نزدیک شــدن به آن را نداشــت. فقط یادم 
است قبل از مرصاد، عراق یک بار ساعت 10 شب نزدیک 
اســتانداری را زده بود و بعد در تلویزیون اعلام کرده بود 

ک یکسان کرده  است. که استانداری را با خا
خب کار تیم شما از کجا شروع شد؟  

      طاهری: حاج آقا تحت تاثیر مطالبی که در شــورای 
تامین گفته می شــد و به ویژه از طــرف نیروهای نظامی 
ح می شــد،  دنبــال راســتی آزمایــی قضایــا بودند.  مطــر
لــذا ابلاغــی را بــه مــا دادنــد و گفتنــد شــما از جانــب من 
ماموریت دارید به اســلام آباد و گیلانغرب و هر جایی که 
امکان نفــوذ دارنــد، بروید و گزارشــی برای مــن بیاورید. 
ایــن ماموریتی کــه حاج آقــا به مــا دادنــد چهــارم مرداد 
بود. یعنــی یک روز قبــل از عملیــات فروغ جاویــدان که 
خ داد. ما این دســتور را  تحت تاثیر آن عملیات مرصاد ر
که گرفتیــم، بی هیچ تعللی به ســمت اســلام آباد حرکت 
کردیم. در اولین اقدام، خانواده آقای رضوانی، فرماندار 
اســلام آباد را که در خانه های ســازمانی فرمانداری آنجا 
کن بودند، به اصفهان فرســتادیم و بعد خودمان با  ســا
یک وانت پیــکان به ســمت گیلانغــرب حرکــت کردیم. 
به نزدیکی های پادگان ابوذر که رســیدیم، یک نفر پرید 
جلوی ما و گفت کجــا می روید؟   گفتیــم می رویم داخل 
شــهر. گفت شــهر دســت عراقی هاســت که البته دست 
منافقان بود. ما همان موقع برگشتیم به داخل پادگان 
ابــوذر و دیدیم فقط یــک گروهــان کوچــک از بچه های 
ارتش آنجا مانده اند و بقیه نیروها اعم از بسیج و سپاه و 
نیروهای مردمی به داخل شهر رفته اند. این نکته را هم 
بگویم خانم خیلی قدبلندی بود که الان مجسمه اش را 
در گیلانغرب ســاخته اند. این بانو دامنش را پر از سنگ 
کرده بــود و هر فــردی را کــه از خط می گریخت، با ســنگ 
می زد تا فرار نکند. می گفت مردم باید بایستند و مقاومت 
کنند. ما آن روز تا ساعت پنج و شش بعدازظهر در پادگان 
کی بود. ساعت حدود  ابوذر ماندیم. بمباران وحشــتنا
هشت تا هشت و ربع بود که با آقای رضوانی به سر گردنه 
اسلام آباد رسیدیم و دیدم که عراقی ها کمک منافقان، 

کبر را بمباران کرده اند. آنها حتی به کارخانه  پادگان الله ا
قند بــه خیــال اینکــه نیروهای پشــتیبانی کننده ســپاه 
داخــل آن اســت،  رحم نکردنــد و بــا بمبــاران آن نزدیک 
به 60 نفــر از منافقــان را کــه آنجا کمیــن کــرده بودند، به 

کت رساندند.  هلا
وضعیــت در اســلام آباد غــرب به چــه صورت 

بود؟
      طاهری: به اســلام آباد که رســیدیم، قیامت خدا را 
دیدیم. یعنی پیر و جــوان،  زن و مرد ، کودک و بزرگســال 
هر کدام یک چوب دستشان بود و درحال دفاع بودند. 
آن موقع آقای رضوانی، فرماندار اسلام آباد پشت فرمان 
بود. خواســت پیاده بشــود که مــن گفتم، شــرایط اصلا 
شرایط پیاده شــدن نیســت. زود از کوچه پس کوچه ها 
برویم که سریع تر به فرمانداری برسیم. داخل فرمانداری 
محافظی داشــتیم که از بچه های شــهربانی آن روز بود. 
آن موقع فقط این محافظ داخل فرمانداری مانده بود. 
وقتی ما رسیدیم، جلو آمد و با همان لهجه کرمانشاهی 
گفت: »شما کجا بودید؟ شــهر افتاده دست منافقان.« 
تازه ما آنجا بود که فهمیدیم چه اتفاقی افتاده و منافقان 

وارد شهر شدند.
همه اینها در عرض چند ساعت اتفاق افتاد؟

      طاهــری:  ما صبــح که رفتیــم اســلام آباد،  شــهر آرام 
بود. شاید ساعت پنج صبح از کرند غرب وارد اسلام آباد 
شــده بودند و هشــت و نیم کــه آنجــا بودیم، دو ســاعت 
قبلش رســیده بودند. دلیلش هــم این اســت که وقتی 
وارد فرمانداری شدیم، محافظ ما گفت تمام بچه های 
فرمانداری ماشــین های فرمانــداری را بردند و من فقط 
ماشین شــما را  نگه داشــته ام. پرسیدم: »شــما چرا فرار 
نکردید؟« گفت: »اینهــا وقتی آمدند داخــل فرمانداری 
به من گفتند تو اینجــا چکاره ای؟« گفتــم: »آبدارچی.« 
گفتند: »خب ما با تــو کار داریم. «با همــه این اوصاف ما 
هنوزم باورمان نمی شد، واقعا شهر دست منافقان است، 
چون عراق برخــلاف تعهــدش، از اینها پشــتیبانی کرده 
گر اتفاقی هم افتاد مدعی باشــد کــه کار، کار خود  بود تا ا

مخالفان حکومتی است. 
و بعــد از اینکــه باورتان شــد منافقان به شــهر 

رسیده اند، چه اقدامی انجام دادید؟
      طاهری:  سریعا از داخل فرمانداری با حاج آقا نکویی 
تماس گرفتم }تا اون لحظه هنوز تلفن ها رو قطع نکرده 
بودنــد.{ و گفتــم چــه خبــر اســت. اتفاقــا همــان لحظه 
دوتا خمپاره وســط حیاط فرمانداری خــورد و صدایش 

به قدری بلند بود که حاج آقا هم متوجه آن شد. 
یعنی تــا آن لحظه خبــری به حاج آقا نرســیده 

بود؟
      طاهری: چرا خبر درگیری ها رسیده بود، ولی این را 
که شهر دست منافقان اســت، ما به آقای نکویی اطلاع 
دادیم که ایشــان هم بلافاصله از ما خواســتند سریع به 

کرمانشاه برگردیم. 
و حســب دســتور اســتاندار، در آن شــرایط 

نابسامان توانستید به کرمانشاه برگردید؟
      طاهــری: بلــه همــان موقــع حرکــت کردیــم. در راه 
برگشت از اســلام آباد به ســمت کرمانشــاه، بعد از گردنه 
حسن آباد بودیم که یک گروه از منافقان جلوی ما ظاهر 
شــدند و درب خودروی ما را که یک مینی پاترول بود باز 
و شــروع به بازرســی کردند. آنجا شــانس یارمــان بود که 
گــر ژ3 داشــتیم قطعا  ســلاح مان، کلاشــینکف بود، که ا
ترتیب ما را جور دیگری میدادند. از طرف دیگر لباسمان 

هم خیلی شبیه به لباس آنها بود که همه اینها دست به دست 
هم داد تا فکــر کنند ما از خودشــان هســتیم و این ماشــین را از 
جایی برداشــته ایم و مثل بقیه ما هم داریــم می رویم. وقتی به 
گردنه چارزبر کــه بعدا به گردنــه مرصاد تغییرنام داد رســیدیم، 
هــوا تاریــک و بی تابی های آقــای رضوانی هم بیشــتر شــده بود 
و تقاضا می کــرد که به داخل شــهر اســلام آبــاد برگردد. مــن از او 
خواســتم تنها نرود و همراهــی اش کنم. بــا همه ایــن اوصاف، 
هنوز وخامت اوضــاع باورمان نبود که در راه با انبوه ماشــین ها 
و نفربرهای منافقان که در یک صف بودند، روبه رو شــدیم. به 
آقای رضوانی گفتم ظاهرا وضع برعکس آن چیزی اســت که ما 
فکرش را می کنیم و بهتر اســت که برگردیم. برگشــتن ما همانا و 
تیربار بستن ماشــین ها توســط هوانیروز همانا. ساعت 11 شب 
بود که به استانداری کرمانشاه رسیدیم و گزارش اوضاع شهرها 

را به صورت کامل خدمت استاندار ارائه کردیم. 
وضعیت استانداری به چه شکل بود؟ بحرانی بودن 

شرایط را می شد از آنجا هم حس کرد؟
      طاهری: ما ســاعت 11 و نیم شــب بــود که رســیدیم داخل 
استانداری. حاج آقا در حال گزارش گرفتن از ما بودند که همان 
لحظــه فرمانده لشــکر 81 وارد اتاق ایشــان شــد. موضوع بحث 
من و اســتاندار، پادگان ابــوذر بود و مــن در حــال ارائه وضعیت 
گر پادگان ابوذر  آن بودم که یکدفعه فرمانده لشــکر 81 گفت: »ا
دســت منافقان بیفتد، تا خود تهــران مهمات دارنــد.« من که 
از شــرایط آنجــا خبر داشــتم در پاســخ به ایشــان گفتــم: »اتفاقا 
یکی از افســران رشــید شــما در پــادگان ابــوذر، ایســتاد و جانانه 
مقاومت کرد و توانســت کل پادگان را حفظ کند.« آنجا بود که 

این بنده خدا نفس راحتی کشید. آن شب ساعت تقریبا یک و 
دو بود که }آقای مختار، فرمانده کمیته انقلاب اسلامی و آقای 
هادی غفــاری و چند نفــری دیگر از تهــران به کرمانشــاه آمده و 
در اســتانداری بودند { گــزارش آمــد چندنفر داخل یک ســنگر 
بالای گردنه چارزبر کمین کرده و به هیچ وجه اجازه نمی دهند 
نیروهای ما بالا بروند. همان موقع بود که این  افراد با یک سری 
نیروهای مردمی تحت فرماندهی سپاه و ژاندارمری و هوانیروز 

به میدان رفتند.  
طبــق معمــول در همــه جــای دنیــا در ایــن شــرایط، 
مقامــات سیاســی بــا مــردم از طریــق رســانه ها صحبــت 
می کننــد. شــما بــه عنــوان اســتاندار اســتانی کــه دســت 
منافقان افتاده بود، در آن شرابط نابسامان چطور با مردم 

ارتباط گرفتید؟
    نکویی:  ما وقتی با منافقان روبه رو شدیم، وحشت کردیم 
گر اینها بیایند شــهر را بگیرند، چه اتفاقی خواهــد افتاد و ما  که ا
باید چه کنیم؟ بــرای همین واقعا مــردد بــودم در تلویزیون به 
گر شــما  مردم واقعیــت را بگویم یا نگویــم. بعضی ها می گفتند ا
حرف بزنید، مــردم روحیه شــان را از دســت خواهنــد داد و فرار 
می کنند و می روند. بگذارید روحیه مردم حفظ بشود. بعضی ها 
هم می گفتند نه باید همه چیز را به مردم گفت. همین شد که 
برای مشورت به سراغ حاج آقا زرندی امام جمعه رفتم. ایشان 
معتقــد بودنــد هرطــور خودتــان صــلاح می دانید عمــل کنید. 
از طرفــی مــن آن موقع در یــک فضای مردد سیاســی گیــر کرده 
بودم و سخت عصبی بودم و مثل همیشه قدرت تصمیم گیری  
نداشــتم. درســت در همان لحظــات بود کــه دو نفــر از مدیران 

زمین گیری منافقان در مرصاد
کام ماند دست درازی خائنان داخلی نا

داغ بر دل بود و داغ حسابی هم تازه بود. رد 

فرزانه 
فرجی

زخم هــا روی تن هــا، خودنمایی مــی کرد. 
طوفان، شهر را به هم ریخته بود. گاه و بی گاه 
صدای ســوت خمپاره و به دنبالش صدای 
انفجــار شــنیده می شــد. موهــای دخترک 
ک گرفته بود. او مدت ها بهت زده  رنگ خا
به انبــوه آواری که عروســکش زیر آن هــا جا مانده بــود، نگاه 
می کرد. گردِ جنــگ روی دیوارهای ترک خورده شــهر، دل را 
ک ها،  می لرزاند. انگار ناله ها در ســینه ها لابــه لای انبوه خا
دفن شده بود، اما شهر همچنان ایستاده بود و غیرت در جان 
حمله های علی وار اثری جانانه از خود بر جای گذاشته بود. 
جبهه ای که مردانگی را در خط به خط آن تا خود خط مقدم 

مــی شــد خوانــد و دیــد. زخــم هــای نــه چنــدان قدیمــی و 
بغض هایــی نــه چنــدان قدیمــی تــر از رفتــن یــک دوســت و 
شهادت همسنگری دل ها را تا کربلا، کربلایی می کرد. آخرین 
صفحــات فصل هشــتم جنــگ تــازه صفحه خــورده بــود. با 
پذیــرش قطعنامــه ۵۹8 از ســوی ایــران، عــراق در بن بســت 
سیاســی و نظامی قرار گرفــت. منافقــان که همــه حیثیت و 
هســتی خود را در گــرو جنگ گذاشــته بودند، برای خــروج از 
بن بســت، توطئــه ای کــه مأموریــت اجــرای آن را بــه عهــده 
داشــتند به مرحله اجــرا درآوردند. به خیال خــام آنها امکان 
قبول آتش بس از سوی ایران زمانی محقق می شد که ایران 
از جنبه های سیاسی، نظامی و اقتصادی به بن بست کامل 
رسیده باشد. مرداد سال 1367 بود. منافقان در توهمی که 

ناشی از نادانی آنها بود طی یک اقدام هماهنگ به سرکردگی 
آمریکای جنایتکار و پشــتیبانی ارتش بعث عراق، یک تجاوز 
ک میهــن انجام دادنــد و امــان از وقتی که  ک پا آشــکار به خا
مست خیال واهی شوی، درست مشابه شرایطی که منافقان 
 در آن حــال، غرق شــده بودنــد. به گمان خامشــان قــرار بود 

 48 ساعته کشور را در اختیار بگیرند... .
منافقان چنان مست در احوال پَست خود بودند که فراموش 
ک ایــران کــه در میــان باشــد غیرت مــردان  کردنــد پــای خــا
ایــن ســرزمین چنــان بــه جوش مــی آیــد کــه خــواب خوش 
آرزوی هــر متجــاوز نادانــی مــی شــود. آخریــن صفحــه دفاع 
ک ایران بــا عملیات مرصــاد و با  ک پــا جانانه شــیرمردان خا
رمز خیبرشــکن »یا علی ابــن ابیطالــب)ع(« آغاز شــد. آغازی 

ناجوانمردانــه که با خلــق صحنه های باشــکوهی که غیرت 
و ازخود گذشتگی ابر مردان این ســرزمین در آن موج می زد، 
بــرای چندمیــن مرتبــه، حقانیت نظــام مقــدس جمهوری 
اســلامی ایران در برابر دید جهانیان به تصویر کشــیده شــد. 
ســاعت حوالی 14:30 ســوم مــرداد 1367بود کــه منافقان و 
ارتش بعثی عــراق عملیات خــود را با هجوم زمینــی از طریق 
ســرپل ذهاب و هلی برد از جنــوب گردنه پاتاق آغــاز کردند و 
سپس به طرف شهر کرند غرب پیشروی کردند. چند ساعتی 
بیشــتر نگذشــته بــود کــه اولیــن تانک هــای عراقی با نشــان 
منافقان وارد شهر شد و پس از تصرف شهر به طرف اسلام  آباد 
غرب پیشــروی کرد. منافقان به محض ورود به شهر با قطع 
برق و ارتباط مخابراتی و تیراندازی سعی داشتند اوضاع را در 

دست بگیرند. تعدادی از نیروهای سپاه و مردم با آنان درگیر 
شدند که به خاطر عدم انسجام نیروها و آمیختگی منافقان 
ج شــد و شــهر  با مردم، اوضاع از کنترل نیروهای نظامی خار
به تصرف منافقان درآمــد، اما در 20 کیلومتری اســلام آباد با 
سازماندهی جدید رزمندگان ایرانی و جمع آوری نیرو، عاقبت 
پیکر پوسیده منافقان زمین گیر شد.جنگ نه کهنه می شود، 
کســتری  جنگ نه رنگ می بــازد و جنگ نه به خاطره ای خا
تبدیل می شــود. لا به لای حــرف های جنــگ و حرف های 
مــردان جنــگ تــا همیشــه مــی شــود رد غیــرت، مردانگــی، 
ک  ایســتادن و تمام قد ایســتادن برای وجب به وجــب از خا
این میهن را نظاره کرد. بارها گفته ام، باز می گویم و همچنان 

خواهم گفت جنگ ما هرگز رنگ نخواهد باخت... !  

08
قـاب عکس هـا و یادبودهایـی کـه در گوشـه و کنـار اتاقـش دارد، خبر از ایـن می دهد که 

زینب 
تاج الدین

او سَـر و سِـری بـا باختـران آن روزهـا و کرمانشـاه ایـن روزهـا دارد. اصلا اینجـا همه چیز 
بـه رنـگ تاریـخ اسـت، حتـی کتاب هـا و عکس هایی کـه بـر روی طاقچه ها ردیف شـده اند 
و خبـر از زندگـی پـر ماجرای او و حتی نسـبت خانوادگی اش با »شـهید مهـدی زین الدین« 
می دهنـد. »سـیدعلی نکویـی زهرایـی« اگرچـه در ابتـدا خرقه معلمـی بر تـن می کند، اما 
مـدت زمـان زیـادی نمی گـذرد کـه سـر از »خیابـان« سیاسـت در مـی آورد و کم کـم پا در 
از  هـم  خدمتـش  می پوشـد.  را  »سیاسـیون«  و  »دولتیـون«  لبـاس  و  می گـذارد  انقـلاب  »میـدان« 
»سیاسـی ترین« شـهر اصفهـان، یعنـی »نجف آبـاد« آغـاز و در بحبوحـه جنـگ مامـور بـه خدمـت در 

»ناآرام تریـن« نقطـه غربـی کشـور یعنـی »باختـران« می شـود. نکویـی هرچنـد در دوران ریاسـتش بـر 
مسـند »غربی تریـن« اسـتان کشـور بـا بمباران هـا و موشـک باران های شـهری، حلبچـه، مرصـاد، ورود 
آزادگان بـه میهـن اسـلامی و ... دسـت و پنجه نـرم کرده و خاطـرات زیادی از همـه آن روزهای پرحادثه 
دارد، امـا معتقـد اسـت »مرصـاد« کامـش را بیشـتر از همـه »تلـخ« کرده اسـت. می گوید بـا وجود همه 
گفته هـا، حرف هـای زیـادی از ایـن عملیـات مانـده کـه هنـوز فصـل »گفتـن« و »خواندن« شـان فـرا 
نرسـیده اسـت. بـا »او«، »علی محمـد رضوانـی« و »مهـدی طاهـری« کـه فرمانـداران اصفهانـی اش در 
از عملیـات مرصـاد  پـای خاطراتشـان  و  بوده انـد، همـراه شـدیم  »باختـران«  »اسـلام آباد غـرب« و 

نشستیم. البته در ابتدا کمی هم از ماجرای رسیدنش به استانداری باختران گفتیم و شنیدیم...

     با توجه به همزمانی دوران حضور من در استانداری کرمانشاه)باختران سابق( با اتفاقات مهمی از دوران جنگ تحمیلی، حوادث مهم و عجیبی را طی این مدت 
تجربه کردیم که یکی از آنها عملیات سنگین و متفاوت مرصاد بود .

    تحلیل منافقان این بود که بعد از پذیرش قطعنامه توسط امام خمینی)ره(، جمهوری اسلامی در یک بن بست سخت قرار می گیرد. بنابراین، خودشان را آماده 
کرده بودند که با پیش آمدن این شرایط بیایند و حکومت را در دست بگیرند.

   منافقان حتی برای منِ  استاندار هم جانشین انتخاب کرده  و حکمش را هم زودتر به او داده بودند.
    یکی از فرمانداران نظامی که جزو  اعضای شورای تامین بود به من گفت: »آقای استاندار به شما قول می دهم اجازه ندهم از گردنه پاتاق حتی یک پرنده هم پرواز 

کند و ما هم برحسب اعتمادی که داشتیم این موضوع را زیاد جدی نگرفتیم، برای همین غافلگیر شدیم.«
    خیانت و جاسوسی عواملی در داخل کشور و از بینِ مجموعه دستگاه های اداری و نظامی و انتظامی و حتی ارتش نیز در ماجرای مرصاد بی تاثیر نبود.

ک یکسان کرده ایم.     قبل از مرصاد، عراق یک بار ساعت 10 شب  نزدیک    استانداری را زده بود و بعد در تلویزیون اعلام کرده بود که استانداری را با خا
گر شما حرف بزنید، مردم روحیه شان را از دست خواهند داد و فرار می کنند       واقعا مردد بودم در تلویزیون به مردم واقعیت را بگویم یا نگویم. بعضی ها می گفتند ا

و می روند. بگذارید روحیه مردم حفظ بشود.
    یکی از نیروهای اداره اطلاعات به من گفت: » آقای استاندار! بیشتر  جوان هایی که ما به عنوان خوش گذران با آنها برخورد می  کردیم، در این وضعیت تجمع کرده 

و می گویند به ما اسلحه بدهید تا شهر را خالی نکنیم. شما می گویید چه کنیم؟« گفتم: »خب شما وظیفه دارید از ظرفیت این بچه ها استفاده کنید.«
    به عقیده من حضور مردم یکی از نکات اصلی این عملیات بود، موضوعی که باید به مراتب، روی آن تکیه کنیم.

گرچه زمزمه هایش را شنیده بودیم ولی بهتر است بگویم آنچه که از نزدیک دیدم،  ک بود. ا       وضعیت اسلام آباد غرب خیلی اسفنا
انگار خود صحنه قیامت بود. زن از شوهر فرار می کرد و شوهر از زن.

    منزل ما که طبقه بالای فرمانداری قرار داشت، به مقر فرماندهی منافقان تبدیل شده بود و از ساختمان فرمانداری به عنوان 
بیمارستان برای زنانشان استفاده می شد. یک بیمارستان هم داشتیم که انگلیسی ها ساخته بودند و قدیمی ترین بیمارستانمان 

بود که آنجا را با مجروحان و مردمی که داخلش بودند، کاملا به آتش کشیدند.
    نه مریم و نه مســعود رجوی هیچکدام از آن فرماندهانی نبودند که در میدان جنگ حضور داشــته باشــند. آنها ترســو تر از این 

بودند که خودشان وارد معرکه بشوند.
    آتش ســوزی بیمارســتان اســلام آباد غرب کار محمود عطایی بود که فرماندهی عملیات را به عهده داشت. وقتی هم مجروح 
 شد کلت و دوربینش به دست ما افتاد که من هم بعدها در سفر آقای هاشمی رفسنجانی به اصفهان، آن غنائم را به ایشان هدیه 

دادم. 
    در عرض این سه روز اسلام آباد سه  فرماندار داشت: یکی خودم، یکی هم توکلی که منافقان جای من گذاشته بودنش و سومی 

فرماندار نظامی که هر سه با هم اسلام آباد غرب را اداره می کردند.
    منافقان قبل از اینکه شکست بخورند، به شدت به حاج آقا فحش می دادند...  به اسم و به عنوان استاندار باختران. روزی هم 

که شکستشان اعلام شد، شروع کردند به رجوی فحش دادن.
 سید علی نکویی زهرایی 

استاندار اسبق باختران
 علی محمد رضوانی

 فرماندار اسبق اسلام آباد غرب



پایداری

همه حقایق »مرصاد« فعلا  گفتنی نیست
سیــدعلی نکویی، استانـدار وقت کرمــانشاه از عملیات مرصاد می گوید

محلی ام با من ملاقات و تقاضای قرص سیانور کردند. گفتم 
سیانور می خواهید برای چه؟ جواب دادند که همسرانشان  
می خواهند در شهر بمانند . برای همین قرص می خواهند 
گر به دســت منافقان افتادند، خودشــان، خودشــان را  که ا
راحت بکشند. گفتم سیانور ندارم ولی این اتفاق سبب خیر 
شد که من عزمم را برای ارتباط تصویری با مردم جزم کرده و 
به آنها راجع به این اتفاقات پیام بدهم. پیش خودم گفتم 
گر اعتبار ما  دلیلی ندارد که چه اتفاقی خواهد افتاد، یا حتی ا
می رود، به جهنم، باید به مردم واقعیت ها را گفت. همین 
شد که خیلی سریع با مردم از طریق تلویزیون ارتباط گرفتم 

و خوشبختانه پیام تاثیرگذاری هم بود. 
چقدر از پیشــروی منافقان گذشــته بــود که این 

پیام را دادید؟
هنوز منافقان به تنگه چارزبر نرسیده بودند که من از طریق 
تلویزیــون بــا مــردم صحبــت کــردم. بــه طــور دقیــق در دل 

جریانات و وسط این اتفاقات بود. 
در این پیام به مردم چه گفتید؟

به مردم خبر دادیم که منافقان حملــه کرده اند و به داخل 
اســتان باختران رســیده اند. ولــی اطمینان هــم دادیم که 
نیروهای ما نیز درحال پیشروی هستند و مردم نباید دیگر  
نگران چیزی باشــند. بــه عقیده مــن، این پیام باعث شــد 

تحول بزرگی در شهر و بین مردم ایجاد شود.
خب این اوضاع به چه شکلی ادامه یافت؟

      طاهری: قبل از اینکه خورشید ششم مردادماه، طلوع 
کند، حاج آقــا که داخــل اســتانداری بود به من گفت شــما 

ســری به منزلتان بزنید. گفتم من ســپرده ام کــه بچه ها به 
اصفهان برونــد ولی ایشــان اصرار داشــتند که باز شــما یک 
ســری به بچه هایتان بزنید. وقتی رســیدیم به منزل، هنوز 
اذان صبح را نگفته بودند. دیدم بچه های من خیلی راحت 
و بــدون هیــچ واهمــه ای خوابیدنــد. بیدارشــان کــردم و با 
اصرار زیاد به منزل بخشــدار صحنه بردمشــان تا هم خیال 
من راحت باشد و هم آنها در امان. وقتی برگشتم و رسیدیم 
کرمانشاه، از ساعت تقریبا هفت ربع کم به بعد کل این جاده 
پر از ماشــین منافقان بود و از طرف دیگــر عراقی ها هم آنجا 
ک ترین  را بمبــاران فســفری یا خوشــه ای }یکی از وحشــتنا
بمباران ها{ کرده بودند.من متاسفانه شاهد این صحنه ها 
بودم و آتش گرفتن خیلی از ماشــین ها و سرنشــینانش را با 

چشمان خود و از نزدیک دیدم.
با این اوصاف که تعریف می کنید و بحث بمباران 
خوشــه ای که به آن اشــاره کردیــد، کرمانشــاه تخلیه 

نشد؟
      نکویــی: خیر. با همه این نابســامانی ها اما شــهر فعال 
بود ولی خب یک عــده ای رفتنــد و یک عده دیگــر ماندند. 
و آنهایــی کــه رفتند بیشــتر کســانی بودند کــه افراد آســیب 
پذیری در خانواده هایشــان داشــتند اما نیروهــای مردمی 
محکم و پابرجا ایســتاده بودند. وضعیت مقاومت مردمی 
به شکلی شده بود که یکی از نیروهای اداره اطلاعات به من 
گفت: » آقای اســتاندار! بیشــتر جوان هایی که ما به عنوان 
خوش گذران با آنها برخورد می  کردیم، در این وضعیت تجمع 
کرده و می گویند به ما اسلحه بدهید تا شهر را خالی نکنیم. 

شما می گویید چه کنیم؟« گفتم: »خب شما وظیفه دارید 
از ظرفیت این بچه ها اســتفاده کنید.« پــس نزدیک به 40 
نفــر از همیــن بچه ها و جوانــان را مســلح کردیم کــه بعدها 
بیشــتر این افــراد از شــهدای این عملیــات شــدند. جالب 
اینجاســت که خیلی از همیــن جوان هــای داوطلب برای 
مبارزه با منافقان، جبهــه هم نرفته بودند ولــی وقتی پای 
منافقان به میان آمد، مردانگی کردند، ایستادند و مقاومت 
نشــان دادند. حتی در مواقع بمباران ها هم خیلی ها شهر 
را خالی می کردند، ولــی در موضوع مرصاد، کاملا همه چیز 

عوض شد. 
پس کرمانشــاه مثل خرمشــهر نبود کــه خالی از 

جمعیت بشود؟
      طاهــری: نــه اصــلا مثــل خرمشــهر نبــود. ما بمبــاران 
داشــتیم، ســه شــنبه ســیاه داشــتیم؛ }روزی که 15 نقطه 
کرمانشاه بمباران شد.{ روزی را داشتیم که هواپیماهای 
عراقی از ســطح پایین در خیابان ها پرواز می کردند و مردم 
را به تیربار می بســتند، اما با همه این اوصاف، قصه حمله 
منافقان خیلی خاص بود. ما در ماجرای مرصاد، کسی را به 
ویژه از گروه جوانان ندیدیم که شهر را ترک کند، اما درمورد 
بمباران ها چرا، شهر را  هم خالی کردند و رفتند. استنباط 
من این بــود که مــردم در ماجــرای مرصاد وقتی احســاس 
کردند، دشمنانشان خائنان داخلی هستند، مقاومتشان 

شکلی دیگر گرفت.
و چقدر نیرو وارد شهر شد؟

      نکویــی: خیلــی نیــرو داشــتیم که بیشــتر هــم مردمی 
بودند. البته تعــدادی از بســیجی ها و نظامی هایــی که در 
جنگ بودنــد و بعد از پذیــرش قطعنامه رفتــه بودند هم با 

مرصاد مجددا به جنگ برگشتند.
از اسلام آباد غرب بگویید؛  شهری که در ابتدای 
صحبت ها اشاره شد منافقان قیامتی در آن به پا کرده 

بودند!
ک        رضوانــی: وضعیــت اســلام آباد غــرب خیلی اســفنا
گرچــه زمزمه هایش را شــنیده بودیم ولی بهتر اســت  بود. ا
بگویم آنچه از نزدیک دیدم، انگار خود صحنه قیامت بود. 
زن از شــوهر فرار می کرد و شــوهر از زن. حتی بچه هایشــان 
را در مســیر فــرار انداختــه و رفتــه بودنــد. طوری شــده بود 
که برخــی خانواده هــا از آن موقع تــا چندمــاه از هم بی خبر 
بودنــد. حملاتشــان بی امــان بــود. بــرق و آب مــردم قطع 
شده بود. مردم اسلام آباد غرب مردمی بودند که با 120هزار 
نفــر جمعیــت در طــول دوران جنــگ بــا آن همه بمبــاران 
شهرشــان را خالــی نکردنــد ولــی حــالا بــا حملــه منافقان 
فــرار را بر قرار ترجیــح  داده بودنــد. منافقان هــر جنایتی که 
توانســته بودند در این شــهر انجام داده بودند و از آدامس 
تا بهترین تجهیزات جنگی را همراه خود داشتند. منزل ما 
که طبقه بالای فرمانداری قرار داشــت، بــه مقر فرماندهی 
منافقــان تبدیل شــده بــود و از ســاختمان فرمانــداری به 
عنوان بیمارســتان برای زنانشــان اســتفاده می شــد. یک 
بیمارســتان هم داشــتیم که انگلیسی ها ســاخته بودند و 
قدیمی ترین بیمارســتانمان بود که آنجا را بــا مجروحان و 
مردمی که داخلــش بودند، کاملا به آتش کشــیدند. حتی 
تانک هایی را دیدم که از روی خودروها با سرنشینانشــان 
عبور می کردنــد و با قیامتی کــه راه انداخته بودنــد، همه را 
زمین گیر کرده بودند. یکی دیگر از جنایاتشــان این بود که 
نیروهــای انقلابی را داخل بشــکه می انداختنــد و بعد یک 
نارنجک خرجشان می کردند و از این طیف کارهای کثیف 
و جنایت ها، فراوان داشتند. یا مثلا در کرند غرب چندتا از 
بچه های بســیجی را انداخته بودند داخل یک تانکر آب و 
درش را بسته بودند. هوای گرم و تابش آفتاب باعث شده 
بود اینها زنده زنده، پخته شوند. یک پادگان هم بود به نام 
پادگان امام حسین)ع( مربوط به بچه های نیروی هوایی 
که متاسفانه به آن هم حمله کردند و بیشتر بچه های آنجا 

را سر بریدند.
 این آتش سوزی بیمارستان با مجروحانش، کار 

مریم رجوی بود؟
      رضوانــی:  نــه مریــم و نه مســعود رجــوی هیچکــدام از 
آن فرماندهانی نبودند که در میدان جنگ حضور داشــته 

باشــند. آنها ترســو تر از این بودند که خودشــان وارد معرکه 
بشــوند. آن چیــزی هــم کــه از آنهــا می شــنیدیم، صــدای 
ضبط شده شان بود که از ضبط صوت خودروهای منافقان 
پخش می شــد. ایــن آتش ســوزی بیمارســتان اســلام آباد 
غرب هم کار محمــود عطایی بود کــه  فرماندهی عملیات 
را به عهده داشت. وقتی هم مجروح شد کلت و دوربینش 
به دســت ما افتاد که من هم بعدها در ســفر آقای هاشمی 
رفسنجانی به اصفهان، آن غنائم  را به ایشان هدیه دادم. 

از نفوذی ها هــم بگوییــد... آدم هایی که ضربه 
فراوانی از آنها خوردید.

      طاهری: بله دقیقا! موضوع دیگری کــه ما از آن ضربه 
فراوانی خوردیم وجود افراد نفوذی به ســرکردگی فردی به 
نام اسکندری در شهرهای مختلف استان بود. متاسفانه 
نفوذی ها آدرس بچه های انقلابی را در اختیار این منافقان 
قرار می دادند و آنها می رفتند و این افراد را به بدترین شکل 
ممکنی که می شــد، به شهادت می رســاندند. برای مثال 
آدرس خانه هــای مجروحان جنگــی را به گروهشــان داده 
بودند تا بروند و این افراد را داخل خانه هایشان به شهادت 

برسانند.
مردم چقــدر خودشــان ایــن بحــران را مدیریت 

کردند؟ چقدر همراه مسئولان بودند؟
      رضوانــی: مــردم خودشــان خیلی بــه فکر هــم بودند؛ 
به طــوری که بــه عنــوان مثال بیشــتر مــواد غذایــی را خود 
مــردم تهیــه می کردنــد. یادم هســت شــب دوم بود ســه تا 
ماشــین از ماشــین های مرغــداری آمده بــود تا بیــن مردم 
غ پخــش کنــد. مــن را که پیــدا کــرد، پرســید: »چــه کار  مر
باید بکنم؟ این ســهمیه مردم اســت که باید به دستشان 
برســد.« گفتم: »نظر خودتــه، می توانــی آنهــا را برگردانی یا 
اینکه بروی بیــن مردم آواره پخششــان کنــی. بالاخره بعد 
از جنــگ، یــا پولــت را می دهنــد یــا نمی دهنــد.« کــه رفت 
پخش کرد و گفت: »من نه یــک ریال از مــردم می گیرم و نه 
در آینده خواهم گرفت.« به عقیده من، مردم کمک بزرگی 
به ما کردند تا در این برهه زمانی جنگ موفق شده و از پس 
دشــمن داخلی برآمدیم. ضمن اینکــه هوانیروز هــم واقعا 
مردانه کنــار مردم ایســتاد و جنگید تا اینکه بالاخــره بعد از 
ســه روز توانســتیم شــهر را آزاد کنیم.  جالب اینجاست که 
در عرض این سه روز اسلام آباد سه نفر را به عنوان فرماندار 
داشــت: یکی خودم، یکی هم توکلی که منافقان او را جای 
من گذاشــته بودنــد و ســومی فرمانــدار نظامی که هر ســه 
اینهــا همزمــان  اســلام آباد غــرب را اداره می کردنــد. البتــه 
 بعد از این ســه روز اولین فرمانداری بودم که برگشــتم و آن

 دو نفر دیگر را به مجموعه فرمانداری راه ندادم. 
مدیریت نظامی استان به چه شکل بود؟

      نکویی: ما از لحاظ رده بندی امنیتی سه دسته شرایط 
داریم: شرایط سفید، زرد و قرمز. در شرایط زرد ما مسئولیم 
اما در شرایط قرمز باید فرماندار نظامی تعیین کرد. آن موقع 
آقای هاشمی رفسنجانی که فرمانده جنگ بودند، شرایط 
را قرمز اعــلام و آقای ســرتیپ وحیدی را به عنــوان فرمانده 
نظامی باختران انتخاب کردند. متناسب با این وضعیت 
در شهرســتان ها نیز فرمانده نظامی انتخاب شــد تا بعد از 
اینکه این ســه روز  همه چیــز به حالت اول برگشــت. با این 
اوضاع دیگر رده از ما بالاتر رفت و مدیریت نظامی استان به 

فرماندار نظامی سپرده شد.
یعنی همکاری شما به چه شکل بود؟

      نکویی: ما هم همکاری هایی داشــتیم ولــی فرماندار 
نظامی ارتباطش با صیادشیرازی و فرماندهی جنگ و کلا 

قصه نظامی جنگ بیشتر بود.
از کمک کردن های مردم در این شرایط گفتید. 
چه مصداق های دیگری می توانید برای این موضوع 

بیاورید؟
      رضوانــی: این کمک کــردن فقط محدود بــه آن چند 
روز نبــود و بعــد از پایــان عملیــات هــم مــا هرزگاهی شــاهد 
این موضوع بودیم. برای مثال حــدود یکی دو هفته بعد، 
منافقان به داخل یکی از روستاها رفته و از مردم آنجا طلب 
آب و غذا کــرده بودنــد و اینکه آنهــا را هدایت کننــد تا برای 
خروج به سمت مرز بروند. یکی از اهالی روستا به آنها گفته 

گر  بود این مقدار نانی که شــما می خواهید من ندارم ولی ا
صبــر کنیــد می توانم بــروم برایتــان مهیا کنــم. و فــورا آمده 
بود به بچه های بســیج خبر داده بود که آنها هم ســریعا به 
سراغشــان رفته و با آرپیچــی آن اتــاق را کامــلا منفجر کرده 
بودند. خلاصه که ما این مدت اتفاقات عجیبی دیدیم. به 
گر مردم و کمک هایشان نبود، منافقان خیلی  عقیده من ا
راحت به کرمانشاه رسیده بودند و شاید کار خیلی سخت تر 

از آن که بود، می شد. 
      نکویی: به عقیده من حضور مردم یکی از نکات اصلی 
این عملیات بود، موضوعی که باید روی آن تکیه کنیم. در 
گر حکومت بتواند در هر شرایطی اعتماد مردم را جلب  کل ا
کند، می تواند جواب دشمن را هم بدهد. همین امروز هم 
به نظر من کلید حل مشکلا ت  دولت این است که بتواند و 

تلاش کند اعتماد عمومی مردم را جلب کند. 
از فرماندهان سپاه و ارتش کسی به اسلام آباد 

غرب نیامد؟
      رضوانی: فرماندهی عملیات در آنجا به عهده محسن 
رضایی و آقــای اســلامیان بــود. روز دوم هم آقــای رضایی 
ســوال کرده بود کســی هســت که با موقعیــت جغرافیایی 
اینجا آشــنایی داشــته باشــد و بتواند یک ســری اطلاعات 
در مــورد منطقه به ما بدهد کــه  آدرس مــن را داده بودند و 
گفته بودند فرماندار هست. بعد من مامور شدم تا با آقایان 
رضایی، اســلامیان و الله کــرم به گردنــه پاتاق بــرای بازدید 
رفته و یکســری اطلاعات به آنها بدهم. با نزدیک شدن به 
پایان عملیــات، آقای الله کرم گفــت من باید به جلــو بروم. 
من هم گفتتم باید بروم شهر را تحویل بگیرم. در نتیجه در 
فلکه مرکزی کنار شهرداری پیاده و از آنها جدا شدم. همان 
جا خبرنگاری که از زنجان آمده بــود، جلوی من را گرفت و 
پرسید:» برادر شــما از کجا اعزام شدید؟« تا گفتم فرماندار 
اســلام آباد هســتم، میکروفن را پرت کرد آنطرف و پیشانی 
گــر  مــن را بوســید و گفــت:» جــدی می گوییــد؟« گفتم:»ا
می خواهید باور کنید، بیایید تا با هم به فرمانداری برویم.« 
نکته عجیب دیگری که آن روزها دیدم این بود که منافقان 
قبل از اینکه شکست بخورند، به شدت به حاج آقا فحش 
می دادند... به اســم و به عنوان اســتاندار باختران. روزی 
هم که شکستشان اعلام شد، شروع کردند به فحش دادن 

به رجوی... .
از استان های دیگر هم به کمکتان آمدند؟

      نکویی: خوشــبختانه کنــار این مصیبت هــا، مدیران 
و جریان هــای اداری مــا که هیــچ جایی هــم اســمی از آنها 
نیســت، شــروع به همــکاری کردنــد و به هر شــکلی کــه در 
توانشان بود به کمک ما آمدند. از وزیر کار و وزیر بهداشت و 
درمان بگیر تا حدود هشت نفر از استانداران اعم از استاندار 
کردستان، کرمان، زنجان، مازندارن و ...؛ خلاصه که آن روز 

مدیریت بحران به معنای واقعی انجام شد.  
به عنوان استاندار باختران بعد از پایان عملیات 

مرصاد، بازدیدی هم از این مناطق داشتید؟ 
خوشــبختانه شــرایط خیلی زود به حالت اول برگشت. ما 
بعد از عملیات طی بازدیدهای متعددی، هم خسارت ها را 
برآورد کردیم و هم تلاش کردیم زندگی های مردم را در اولین 

فرصت دوباره راه اندازی کنیم. 
خاطره ای از این بازدیدها هم دارید؟ 

یــادم اســت روز اول حرکــت کردیم کــه برویم اســلام آبــاد را 
سروســامان بدهیــم. در طــول مســیر صحنه هــای بســیار 
ســخت و مشــمئز کننــده ای از گورهــای دســته جمعــی و 
جنازه هایی که روی هم تلنبار شده  و کنار خودروهایشان 
افتاده بودنــد، دیدیم. به گردنه حســن آباد که رســیدیم، 
اتاقکی کنار جــاده بود که برای اقامت مســافرانی ســاخته 
شده بود که زمســتان از این مسیر عبور می کنند. منافقان 
اینجا را هم پر از جنازه هایشــان کــرده بودند، طــوری که از 

بوی تعفن آورش نمی شد نزدیک آن شد. 
خاطره دیگرم این است که در ورودی اسلام آباد دیوار بزرگی 
بود که روی آن، این جمله حضرت امام )ره( را دیوارنویسی 
کرده بودند: »منافقان از کفار بدترند.« همیشــه هروقت از 
آن طرف رد می شدم، این دیوار و جمله روی آن، توجه ام را 
جلب می کرد. آن روز که به اسلام آباد می رفتم، حواسم بود 

که ببینم چه بر سر این دیوار آمده است. اما چیزی که دیدم 
برخلاف حدس و گمان هایم بود. آن روز دوباره چشمم به 
این جمله افتاد و بــا خودم گفتم این منافقــان موقعی که 
داشتند وارد شهر می شدند این دیوار پشت سرشان بوده، 
آن را ندیده اند و موقع برگشتن هم آنقدر عجله برای رفتن 
داشتند که باز فرصت نکردند بلایی سر این دیوار بیاورند. 

وقتی هم که به ساختمان فرمانداری اسلام آباد رسیدیم، 
کم بود. نزدیک به 20 سانتیمتر خون کف آنجا  وضع بدی حا
جمع شده بود، بوی تعفن اجساد می آمد و زخمی هایشان 
نیز به بالای ساختمان آنجا منتقل شده بودند. وضعیت به 
گونه ای  بغرنج بود که خبر دادیم یک ماشــین آتش نشانی 
برای شست وشوی ساختمان اعزام شــود. بعد هم سریع 
با روسای ادارات جلسه گذاشتیم و گفتیم همه چیز خیلی 

زود باید سرجای خودش برگردد.
چه میزان خسارت به شهرها وارد شده بود؟

      نکویی: خسارتش مثل بمباران و این  حرف ها نبود و 
می توانیم اعلام کنیم که بیشــتر خسارت ها خسارت های 

روحی و روانی بود.
با این همه جنازه ای کــه از منافقان به جامانده 

بود، چه کردید؟ 
      نکویی: بعضی هایشــان را که قابل شناســایی بودند، 
تحویل پزشــکی قانونــی می دادیــم و بعد پزشــکی قانونی 
هم با یک ســری مســائل اینهــا را دفن می کرد. ســابقه اش 

هم موجود بود. 
در طول آن سه روز باز هم با مردم حرف زدید؟ 

      نکویــی: بله ولی خب مهــم همان ارتبــاط اول بود که 
تصمیم گیری درمودش سخت تر بود، و گرنه بعدش مدام 
به مردم گزارش می دادیم، خبــر می دادیم یا اینکه بعدش 
بازدیدهــا را منعکس می کردیــم. آن دیگــر روال طبیعی کار 

ما بود. 
و تا چه زمانی درگیر مسائل بعد از مرصاد بودید؟ 
خوشــبختانه نیروهای اداری مان چه از خود استان و چه 
از استان های دیگر به کمکمان آمدند و انصافا کار عظیمی 
انجام شــد تا شــرایط به حالت نرمال برگشــت. و الحمدلله 
بعد از آن هم باب رحمت برای ما باز شــد و به بهانه بازدید 
از مناطق عملیاتی مرصــاد، مرتب از اســتان های مختلف 

برایمان مهمان می آمد.
از خاطرات به جامانده از روزهای حضورتان در 

کرمانشاه، کدامش شیرینی بیشتری دارد؟
خاطرات که زیاد اســت، اما یادم اســت یک قاضــی دادگاه 
داشتیم به اسم آقای واثقی؛ ایشان مادر پیری داشتند که 
کسی نبود در آن شــرایط جنگ و بمباران ازشان نگهداری 
کنــد. بــرای همین صبــح بــه صبح کــه می شــد مــادرش را 
می آورد داخل اتاق ما }که با توجه به شرایط ناامن آن روزها 
به پناهگاهی در مجوعه استانداری منتقل شده بود.{ این 
پناهگاه هم اتاق اســتاندار بــود، هم اتاق جنــگ، هم اتاق 
شورای تامین اداری. همه تصمیم گیری ها در این پناهگاه 
انجام می شــد. آقای واثقی از من خواستند که گوشه ای از 
این پناهگاه را هــم به مادرشــان بدهیم.این بنــده خدا  از 
صبح که می آمد، می ایستاد به نماز و عبادت و دائم به ذکر 
خدا و خواندن قرآن مشغول می شد. پیش خودم می گفتم 
وجود این مادر در اتاق کار من برکت اســت و شــاید خدا به 
خاطر او به ما هم رحم کند. جالب اینجاســت خیلی ها که 
وارد اتاقم می شدند، فکر می کردند این حاج خانم مادر من 
اســت.  خاطره دیگر این اســت که به بچه ها ســپرده بودم 
گر در سطح شهر پیرمرد پیرزنی می شناسید که تنهاست  ا
و پناهی نــدارد، بیاوریــدش اینجــا، داخل پناهــگاه. آنقدر 
امکانات نداشــتیم و دســتمان خالی بود کــه بچه ها چند 
نفری از ایــن پیرمــرد پیرزن ها را کــه پیدا کردند، بــا فرغون 
آوردنــد و گوشــه ای از اتاق من اسکانشــان دادنــد. یک روز 
داخل محوطه استانداری بودم که دیدم محافظم یکی از 
این پیرزن ها را گذاشته داخل فرغون و از روی رمپ پناهگاه 
بیرون می برد. سوال کردم کجا می بری این پیرزن را، گفت 
دستشویی دارد، من واقعا یک لحظه متحول شدم و گفتم 

خدایا به این مردم رحم کن... .
گر بخواهیم درس های مرصاد را مرور کنیم، شما  ا
از چــه مــوارد و نکته هــای مهــم تــری بــرای ما ســخن 

خواهید گفت؟
      نکویــی: یکی اینکه دولتمــردان باید به مــردم اعتماد 
کنند و نظر اعتمادی مردم را بگیرند. هر دولت و هر کشوری 
گر از مردم اعتماد نبیند، نمی تواند موفق شود. دوم اینکه  ا
ما نباید دشمنانمان را کوچک بگیریم، وگرنه به طور حتم 
رودســت خواهیم خورد. ســوم اینکه نباید از نفــوذ عوامل 
دشمن در داخل دستگاه ها غافل شد و کاملا آنها را زیرنظر  
داشت. ما متاسفانه در مرصاد چنین ضربه ای را خوردیم. 
چهارم اینکه هرچه بد بگوییــم از گروه منافقــان، آنها بدتر 
هستند. درس پنجم هم وحدت مردم اســت. مردم ما در 
مرصاد نشــان دادند که درک و شــعور دارنــد و قابل اعتماد 
هستند. آنها تشخیص دادند که دشمنشان، دشمن ملی 
است، بنابراین، همه خطوط سیاسی را کنار گذاشتند و از 
آشپز تا اســتاد دانشــگاه در میدان نبرد حاضر شدند. ما در 
مرصــاد خیلی ســود بردیم که هرکدامشــان بــرای خودش 

یک دنیاست.  

از »ویرانی دروازه شرقی« تا »حکایت سال های بارانی«
کنون در مورد مرصاد منتشر شده است کتاب هایی که تا

پس از پذیرش قطعنامه 5۹۸ و بــر قراری آتش بس 
بیــن ارتــش متجاوز حــزب بعــث عــراق و جمهوری 
اســلامی ایران، اعضــای پناهنده شــده ســازمان مجاهدین 
خلق)منافقان( بــه ارتش متجاوز صدام، بــا جمع آوری دیگر 
ضدانقلابیون از کشورهای مختلف اروپایی، نیرویی فراهم و 
با بهره گیری از جنگ افزارهای اهدایی صدام از تنگه پاتاق در 
غرب کشــور به ایران حملــه کردند.  نیــروی هوایــی صدام با 
ک ایران  حمایــت مقدماتــی، آنهــا را بــرای ورود بــه عمق خــا
ترغیب کرد. اما عملیات مرصاد در تاریخ پنجم مردادماه سال 
1۳۶۷ و به منظــور مقابله با منافقین در مناطق اســلام آباد و 
کرنــد غــرب آغــاز شــد. در ایــن عملیــات بــا فرماندهی ســپاه 
پاسداران و پشتیبانی هوانیروز ارتش، رزمندگان از سه محور 

چهارزبر، جاده قلاجه و جاده اســلام آباد -پلدختر وارد عمل 
شدند و نیروهای ضد انقلاب را در دو مرحله سرکوب کردند. 
کنــون دربــاره عملیــات مرصاد  مهم تریــن کتاب هایــی که تا

منتشر شده، عبارت اند از: 
      کرمانشــاه در جنگ / حســن دری / موسســه مطالعات 

سیاسی فرهنگی اندیشه ناب / 1۳۸۳. 
      »مرصــاد« پایانی بــر دو ادعــا / مهندس عباس ســلیمی 

نمین / 1۳۸4.
      منافقین و جنگ تحمیلی / دفتر سیاسی سپاه پاسداران 
انقــلاب اســلامی / ســپاه پاســداران انقــلاب اســلامی، واحد 

تبلیغات و انتشارات / 1۳۶1.
       طلایه داران مرصاد / رضا وطنــی / اداره کل حفظ آثار و 

نشر ارزش های دفاع مقدس استان سمنان/ 1۳۸5.
       تنگــه مرصاد )راهیــان نــور؛ 24( / بنیاد حفظ آثار و نشــر 

ارزش های دفاع مقدس / 1۳۸5. 
       هفت و ســیزده دقیقه / بیژن کیا / نشر شــاهد / 1۳۸۸ 
       ردپای اهریمن / صمد نظــری / انجمن نجات /1۳۸5 
  گذر از بحران ۶۷ / دفتر سیاســی ســپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی / سپاه پاسداران انقلاب اســلامی، واحد تبلیغات و 

انتشارات  / 1۳۶۸.
       جنــگ تحمیلــی، دفــاع در برابر تجــاوز )جلد ۶( / ســتاد 

فرماندهی کل قوا، معاونت فرهنگی و تبلیغات  / 1۳۶۸.
       درخت بلوط / به کوشــش حجت شاه محمدی / دفتر 

ادبیات و هنر مقاومت  / 1۳۷0.

       آخرین گزارش / سیدیاســر هشــترودی / دفتر ادبیات و 
هنر مقاومت  / 1۳۷1.

        تا اسارت  / حمید حکیم خواه )عیوضیان( / دفتر ادبیات 
و هنر مقاومت  / 1۳۷2.

       ســفر بی بازگشــت  / عباس رافعــی / دفتر ادبیــات و هنر 
مقاومت  / 1۳۷2.

      در کنــار آتــش  / مهنــاز شایســته فر / دفتــر ادبیــات و هنر 
مقاومت  / 1۳۷۳.

       حکایــت ســال هــای بارانــی / خاطــره مهــدی مرندی، 
بازنویس نثــر محمد خســروی راد / بنیــاد حفظ آثــار و ارزش 

های دفاع مقدس، مدیریت ادبیات و انتشارات  / 1۳۷۶. 
       مســتوران روایــت فتح / طاهره قاســمی امیــن  / کنگره 

بررسی نقش زنان در دفاع و امنیت و سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی، نیروی مقاومت بسیج  / 1۳۷۶.

       ویرانی دروازه شــرقی / وفیق السامرایی؛ ترجمه عدنان 
قارونی / ســپاه پاســداران انقــلاب اســلامی، مرکــز فرهنگی، 

معاونت انتشارات / 1۳۷۷.
      روزهــا و رویدادهــا )جلــد 2( / علــی بــری دیزجــی / نشــر 

رامین  / 1۳۷۸.
       ســیری در جنگ ایران و عــراق  )جلد 5: پایــان جنگ( / 
محمد درودیان  / مرکز مطالعات و تحقیقات جنگ  / 1۳۷۸.
       تاریــخ انقــلاب، بــرای کــودکان و نوجوانــان  )کتــاب 1۳: 
1۳۶۷: ایرباس ۳00( / با اهتمام مناف یحیی پور / نشر تاریخ 

و فرهنگ  / 1۳۷۹.  
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     با توجه به همزمانی دوران حضور من در استانداری کرمانشاه)باختران سابق( با اتفاقات مهمی از دوران جنگ تحمیلی، حوادث مهم و عجیبی را طی این مدت 
تجربه کردیم که یکی از آنها عملیات سنگین و متفاوت مرصاد بود .

    تحلیل منافقان این بود که بعد از پذیرش قطعنامه توسط امام خمینی)ره(، جمهوری اسلامی در یک بن بست سخت قرار می گیرد. بنابراین، خودشان را آماده 
کرده بودند که با پیش آمدن این شرایط بیایند و حکومت را در دست بگیرند.

   منافقان حتی برای منِ  استاندار هم جانشین انتخاب کرده  و حکمش را هم زودتر به او داده بودند.
    یکی از فرمانداران نظامی که جزو  اعضای شورای تامین بود به من گفت: »آقای استاندار به شما قول می دهم اجازه ندهم از گردنه پاتاق حتی یک پرنده هم پرواز 

کند و ما هم برحسب اعتمادی که داشتیم این موضوع را زیاد جدی نگرفتیم، برای همین غافلگیر شدیم.«
    خیانت و جاسوسی عواملی در داخل کشور و از بینِ مجموعه دستگاه های اداری و نظامی و انتظامی و حتی ارتش نیز در ماجرای مرصاد بی تاثیر نبود.

ک یکسان کرده ایم.     قبل از مرصاد، عراق یک بار ساعت 10 شب  نزدیک    استانداری را زده بود و بعد در تلویزیون اعلام کرده بود که استانداری را با خا
گر شما حرف بزنید، مردم روحیه شان را از دست خواهند داد و فرار می کنند       واقعا مردد بودم در تلویزیون به مردم واقعیت را بگویم یا نگویم. بعضی ها می گفتند ا

و می روند. بگذارید روحیه مردم حفظ بشود.
    یکی از نیروهای اداره اطلاعات به من گفت: » آقای استاندار! بیشتر  جوان هایی که ما به عنوان خوش گذران با آنها برخورد می  کردیم، در این وضعیت تجمع کرده 

و می گویند به ما اسلحه بدهید تا شهر را خالی نکنیم. شما می گویید چه کنیم؟« گفتم: »خب شما وظیفه دارید از ظرفیت این بچه ها استفاده کنید.«
    به عقیده من حضور مردم یکی از نکات اصلی این عملیات بود، موضوعی که باید به مراتب، روی آن تکیه کنیم.

    در راه برگشت از اسلام آباد به سمت کرمانشاه، بعد از گردنه حسن آباد بودیم که یک گروه از منافقان جلوی ما ظاهر شدند.
    وقتی وارد فرمانداری شدیم، محافظ ما گفت تمام بچه های فرمانداری ماشین های فرمانداری را بردند و من فقط ماشین شما را  نگه داشته ام.

  پرســیدم: »شــما چرا فرار نکردیــد؟« گفت: »اینهــا وقتی آمدنــد داخــل فرمانداری بــه من گفتند تــو اینجا چــکاره ای؟« گفتــم: »آبدارچــی.« گفتنــد: »خب ما بــا تو کار 
داریم. «

گر ژ۳ داشتیم قطعا ترتیب ما را جور دیگری می دادند.     شانس یارمان بود که سلاحمان، کلاشینکف بود، که ا
گر پادگان ابوذر دست منافقان بیفتد، تا خود تهران مهمات دارند.« من که از شرایط آنجا خبر داشتم در پاسخ به ایشان گفتم:      فرمانده لشکر ۸1 به استاندار گفت: »ا

»اتفاقا یکی از افسران رشید شما در پادگان ابوذر، ایستاد و جانانه مقاومت کرد و توانست کل پادگان را حفظ کند.« 
    وقتی برگشتم و رسیدیم کرمانشاه، از ساعت تقریبا هفت ربع کم به بعد کل این جاده پر از ماشــین منافقان بود و از طرف دیگر عراقی ها هم آنجا را بمباران فسفری 

یا خوشه ای کرده بودند.
     موضوع دیگری که ما از آن ضربه فراوانی خوردیم وجود افراد نفوذی به سرکردگی فردی به نام اسکندری در شهرهای مختلف استان بود.

   قصه حمله منافقان خیلی خاص بود. ما در ماجرای مرصاد، کسی را به ویژه از گروه  جوانان ندیدیم که شهر را ترک کند، اما درمورد بمباران ها چرا، شهر را  هم خالی کردند و 
رفتند.

    نفوذی ها آدرس بچه های انقلابی را در اختیار منافقان قرار می دادند و آنها می رفتند و این افراد را به بدترین شکل ممکنی که می شد، به شهادت می رساندند.
 مهدی طاهری

 فرماندار  اسبق شهر باختران
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10  مرداد  1397 
اقتصاد  شهری

 زیست شبانه 
در کنار مادی ها

مادی ها در زمان حیات زاینده رود، 

مهدی 
محمدی

آب را از شــاهرگ حیاتــی شــهر برای 
آبیاری درختان به مناطق مختلف 

هدایت می کردند.
 فضایی زیبا و دلنشــین با درختانی 
ســر بــه فلــک کشــیده، در نزدیکــی 
کــه همیشــه  خانه هــای شــهروندان سراســر شــهر 
توجــه همــگان را به خــود جلــب می کــرد. امــا فقط 
تعداد انگشت شــماری از این مادی ها نور و امنیت 

مناسبی در شب دارند.
حــالا بــا وجــود خشــکی زاینــده رود ایــن فضاهــای 
ارزشــمند شــهری کــه روزگاری مهندســان صفــوی 
برای این شــهر تدارک دیــده اند هر کدام پتانســیل 
تبدیــل شــدن بــه یــک مــکان تفریحــی در مقیاس 
محله را، با اختصاص مبلمان مناسب و کاربری های 
مورد نیازدارند. این فضاهــا تبدیل به فضایی برای 
تجمع معتادان و جوانان سرگردان در شهر شده اند 
که علاوه بــر کاهش امنیــت و ایجاد رعب و وحشــت 
کنان، بــه آســیب های اجتماعــی نیــز دامــن  در ســا

می زنند. 
در تاریکی شــب و زیر پل های یک مادی در مناطق 
کمتر برخوردار و محله های برخوردار مکان مناسبی 

برای حضور و عبور نیست.
 مادی هایــی کــه حــالا همگــی خشــک شــده انــد، 
میزبان موش و جانوران موذی هستند. این عوامل 

مانع از حضور شهروندان در این فضاها می شود. 
با برنامه ریزی صحیح و طراحی متناســب با هویت 
فضــا و پایتخت نصــف جهــان می توان رونــق ایجاد 
کرد. بهانــه ای برای حضــور مــردم در کنــار نهرهای 
خشک شهر، به بهانه استفاده از کاربری های فعال 
در شــب، کافی شــاپ ها و رســتوران ها می توانند به 
شــکل گیــری زندگــی شــبانه در ایــن فضاهــا کمک 

کنند.
بــا ایجــاد زیســت شــبانه و دعــوت مــردم بــه حضور 
در کنــار مــادی هایــی کــه بســتر زیســت شــبانه در 
کنار آنها فراهم اســت، عــلاوه بر ایجــاد ارزش افزوده 
کنــار  و شــکل گیری ســایر مشــاغل خدماتــی در 
حضــور مــردم، امنیــت 
و ســرزندگی نیــز بــه ایــن 
فضاها باز می گردد.آنگاه 
دیگر شــهروندان مجبور 
نیســتند بــرای گذراندن 
ساعتی در خنکای سایه 
درختــان، از ســویی بــه 
کــوچ  ســوی دیگــر شــهر 
کننــد یــا از محلــه ای بــه 
محلــه دیگــر بروند.زنده 
نگاه داشتن زیست های 
شــبـانـــه در مـــادی هــــا، 
ترافیک شهری را کاهش 
و هزینه هــای مدیریــت 
شــهری را کمتــر خواهــد 

کرد.
 از ســوی دیگــر مــردم تنهــا بــا حضــور در مادی هــا و 
بهره گیــری از ایــن کابری هــا می تواننــد تــا حدودی 

اوقات فراغت خود را بگذرانند.
 اما این موضوع همانند ســایر اتفاقــات همگانی در 
شهر نیازمند بستر اجتماعی، فرهنگی و کالبد قوی 

خواهد بود.
 در نظر گرفتن مبلمان مناسب و تامین روشنایی در 
شب، مردم را به این فضاها هدایت می کنند. حال 
تصــور کنیــد تئاترهــای خیابانــی و حضــور غذاهای 
خیابانی در کنار این مادی ها چقدر ساده می توانند 
شب های یک شهر را از نظر امنیت روانی و جسمی 

ارتقا ببخشند.
بــی توجهــی بــه ایــن شــریان های زندگی بخــش در 
اصفهــان، کــم لطفی اســت کــه از ســوی مدیــران و 

شهروندان صورت گرفته است. 
نهرهایی که در زمان آبدهی، سرزندگی و دلنشینی 
محله های شــهر را چندیــن برابر می کردنــد و دمای 
کاهــش می دادنــد، روا  هــوا را تــا چندیــن درجــه 
نیســت در زمــان خشکی شــان ایــن گونــه منــزوی 
شــوند و تنهــا میزبــان موش  هــا، زبالــه و نخاله های 
 ساختمانی، برگ خشک شــده درختان و معتادان

 باشند. 
حاشیه زنده رود در زمان خشکی و آبدهی نیز مکانی 
برای تجمع اراذل و اوباش اســت که بــا تزریق ابعاد 
زندگی شــبانه به این فضاها می توانیم آســیب های 
اجتماعی و ناامنی ها را کاهش دهیم  یا تا حدودی 

از آنها جلوگیری کنیم.
موتور اقتصاد شهری با ابر پروژه های شهری که خود 
نیازمند صرف هزینه های هنگفت  و زمان بسیار زیاد 

هستند، روشن نخواهد شد. 
گاهی باید از پتانســیل های طبیعی شهر بهره گیری 
ج دهیم  کــرد، به شــرط آنکه کمــی خلاقیــت به خــر
 و بــه محیــط اطرافمــان بــا دیــد وســیع تــری نــگاه

 کنیم. 
آنگاه ابــر پروژه هایــی ماننــد بدنه شــرقی چهارباغ و 
میدان امام علی)ع( با شکســت مواجه می شــوند، 
امــا ایجــاد زندگــی شــبانه در مادی هــا، فضاهــای 
شــهری و پیــاده راه هــای شــهر، ارزش افــزوده ای 
چندیــن برابــر یــک پــروژه بــا هزینه هــای بــالا بــه 
همــراه دارد، آن هــم درســت در زمانــی کــه اقتصاد 
 شــهرها خوابیده و اقتصاد شــهری گردش آنچنانی 

ندارد.

 ارزش افزوده 
در احیای زیست شبانه 

گــرم تــر می شــود و  روز بــه روز هــوا 

سیده 
فاطمه 
احمدی

شهروندان در ســاعات پایانی شب 
تمایــل بیشــتری بــرای حضــور در 
فضاهــای شــهری از خــود نشــان 

می دهند.
فضاهایــی بــا کاربری هــای فعــال و  

حضور پذیر که همــراه با ارائه خدمــات و پذیرایی از 
شب نشینانشان، امنیت آنان را نیز فراهم می کنند. 
امــا ایــن فضاهــا تــا چــه حــدی جایــگاه خــود را در 
کــرده انــد؟  اصفهــان و در شــهرهای ایــران پیــدا 
 میــدان نقــش جهــان در جایــگاه مهم تریــن مکان 
تفریحی- تاریخی شهر اصفهان، در پاییز و زمستان 
از ســاعت 10 شــب به بعد گویی به خواب زمستانی 

کوتاه فرو می رود. 
اما در فصول گرم ســال تا دقایقی پس از نیمه شــب 
هنوز هم می توان شــاهد حضور شــهروندان در این 

فضای شهری بود. 
در بازارهــای قدیمــی میــدان اندکــی پــس از تاریک 
کــه تعــدادی از  شــدن هــوا و درســت هنگامــی 
شــهروندان و توریســت ها بــرای خریــد و بازدیــد از 
بازارهــا بــه میــدان می  آینــد، پیرمردهــا یکــی پس از 
دیگری کرکره حجره هایشــان را می بندند و رهسپار 

خانه هایشان می شوند.
کــه هــر کســی، حتــی  بازارهــای تاریــک و مخــوف 
کنان بافت های مجــاور نیز شــجاعت حضور در  ســا

آن را ندارند. 
بازارهایــی که بــه راحتــی پتانســیل حضــور پذیری 
شهروندان در شــب را دارند و با اختصاص کمترین 
و  فروشــی  ها  اغذیــه  برپایــی  امــکان  امکانــات، 
سرگرمی های خیابانی شبانه را  نیز دارند، حالا کمی 
پس از غروب آفتاب به خواب مخوف فرو می روند و 

مملو از ناامنی می شوند. 
حجره های فضــای مرکزی میدان نقــش جهان نیز 
به تعداد انگشــت شــماری از آنهــا، تمامــا در اختیار 
فــروش صنایع دســتی اســت، اما ایــن روزهــا مردم 
ج نگاهی بــر آنها بســنده می کنند. پس  صرفا بــه خر
بــود و نبودشــان در حیــات شــبانه میــدان، فــرق 

چندانی ندارد. 
حضور مردم در فضاهای شهری، در ساعات پایانی 

شب ریشه در فرهنگ آنان دارد. 
عقایــد و آداب و رســومی که همیشــه عرصــه را برای 
حضــور جوانــان، بیــرون از خانــه تنگ کرده اســت. 

در  داســتان  ایــن  امــا 
کمــی تفــاوت  پایتخــت 
در  شــهر  گویــی  دارد. 
شــب  پایانــی  ســاعات 
دوبــاره جــان می گیــرد.

موســیقی  و  تئاتــر  از 
خیابانــی گرفته تــا اغذیه 
فـروشی هــــای خـیـابـــان 
ســی تیر در تهران، همه و 
غ  همه پیــر و جــوان را فار
از عـقـایـــد و سلایـــقشان 
دور هــم جمــع می کنند،  
اجتماع مــردم در فضای 
شـهـــری یـعـنـــی ایـجـــاد 
ارزش افــزوده اقتصــادی 
در شــهر.در کـشورهـــای 

 پیشــرفته دنیــا شــهرهای دارای زندگــی شــبانه یــا،
night life cities  رونــق بســیاری دارنــد و به صورت 

24 ساعته به شهروندان خدمت رسانی می کنند.
 ایــن موضــوع بــه نوعــی احتــرام بــه ســلیقه تمامی 
شــهروندان اســت. مردمانی که به هر دلیلــی در روز 
امکان حضــور و بهره گیــری از کالبــد و کاربری های 
شــهر را ندارنــد، می تواننــد همــان خدمــات را در 

ساعات پایانی شب دریافت کنند.
این روزها کمبود زندگی شبانه در اصفهان به شدت 
حس می شــود، اما این اتفاقات نیازمند یک بســتر 
اجتماعی برای شروع است. بستری که در آن مردم 

به کمک اهرم مکان و کالبد آن را ایجاد می کنند. 
فضایی که مردم با حضور خود به آن امنیت و رنگ 

و لعاب می دهند.
 برای مثال خیابان حافظ و ســپه در قالب دو محور 
مهــم و حیاتــی در مجــاورت قلــب شــهر اصفهــان، 
پتانسیل پذیرش و هدایت زندگی شبانه شهری به 

سوی میدان نقش جهان را دارند.
 البته پیاده راه چهارباغ، ســی و سه پل، پل خواجو 
و حاشــیه رودخانه نیز نباید از شــب زیستی محروم 
بماننــد، چــرا کــه ایــن فضاهــا یــک پتانســیل قوی 
بــرای ایجــاد فضاهــای تعامــلات اجتماعــی و شــب 

زیستی دارند. 
اما توجه به فرهنگ و احترام به عقاید مردم شهر نیز 
اهمیت بسیاری دارد و این راه چندین ساله را نباید 
یک شبه رفت و ابتدا باید بستر فرهنگی و اجتماعی 

آن را فراهم کرد.
بستر کالبدی این اتفاق در پیاده راه ها با ساماندهی 
حضــور موتــور ســیکلت ها و در نظــر گرفتــن فضایی 
برای استقرار اغذیه فروشی ها و کاربری های جاذب 

جمعیت فراهم می شود. 
فضایی پویا در دل شهر که علاوه بر امنیت، شادی، 
 شــور، نشــاط و ارزش افــزوده بــه همــراه خواهــد

 داشت.
فراهم کردن بســتری مانند خیابان سی تیر تهران، 
محــوری بــا کــف ســازی مناســب و در نظــر گرفتــن 
تمامی اصول طراحی و زیبایی شناسی، با دسترسی 
مناســب به سیســتم حمل و نقــل عمومی، شــبانه 
 پذیــرای تعــداد بیشــماری از پایتخــت نشــینان

 است. 
خیابانی که با جمع کــردن اصناف مــواد غذایی در 
دکه هــای جــذاب و زیبا، یــک فضای رقابتــی ایجاد 
کرده و ایــن موضوع باعــث بالارفتن کیفیــت غذاها 
و در نتیجه اســتقبال بی نظیر همگان شــده است. 
به راستی جای چنین فضایی در پایتخت فرهنگی 

ایران زمین خالی است.

یادداشت                روز یادداشت                       روز

اصفهــان امــروز با شــهر شــبانه یــا اصفهــان 24 
ســاعته فاصلــه زیــاد دارد، نهادهای این شــهر 
ح هایشــان از  هنــوز اصفهــان را بیدار ندیــده انــد و در طر
شب های اصفهان خبری نیست، این در حالی است که 
وجــوه اقتصــادی شــبانه یــک شــهر و افزایــش ســاعات 
فعالیــت واحدهــای صنفــی و شــبانه روزی کــردن آنهــا 
می تواند به شــکل مســتقیم نه تنهــا بر روی کســب و کار 
خود آن صنف بلکه بر روی تولید ناخالص داخلی کشــور 
هم تاثیرگــذار باشــد. ماننــد وقتی کــه صنفی در شــب با 
افزایــش درآمــد مواجــه مــی شــود در پرداخــت مالیــات 
راحت تر دست به جیب شده و پرداخت می کند. در کنار 
گر صنایعی فرهنگی مثل سینما فعال شوند هم  اصناف ا
مشــتری بیشــتری دارند و هــم سرمشــق دیگــر صنایع و 

اصناف درون شــهر می شوند. صدای 
24 ســاعته شــدن اصفهان از شــورای 
کــه  شــهر شــنیده مــی شــود؛ جایــی 
مهدی مقدری از ضرورت شبانه روزی 
گویــد، امــا در  شــدن اصفهــان مــی 
کنــارش مطالعــات در ایــن زمینــه و 
برنامه ریزی درســت را طلــب می کند. 
شــهر  اســلامی  شــورای  ســخنگوی 

اصفهــان معتقــد اســت برنامه هــای فرهنگــی ظرفیــت 
برگــزاری در شــب را دارنــد، پــس برگــزاری اینچنیــن 
رویدادهایــی مــی تواند هم مــردم و هــم مســئولان را به 

شب های اصفهان عادت بدهد. 
هرچنــد کــه در ایــن زمینه بایــد اصنــاف، دســتگاه های 

کـنـــار مــردم  امنیتــی و خـدمـاتـــی در 
که در شــب مردم نیازمند  باشــند، چرا
گر نهادها در  خدمات زیادی هستند و ا
کنار مردم قرار گیرنــد و خدمات فراهم 
شــود، دائمی شــدن شــب زنده داری 

اصفهان دور از انتظار نیست.
گــر بــه ایــن موضــوع بــاور داریــم کــه   ا
اصفهان گردشــگرپذیر است پس باید 
باور داشــته باشــیم که گردشــگر شــب هــای این شــهر را 
 نیز بــرای گردش احتیــاج دارد، بــه همین دلیــل اصرار بر
 تفریح هــای شــبانه و برنامــه هــای فرهنگی 24 ســاعته 

وجود دارد. 
در همین خصوص مقدری معتقد است  باید موزه هایی 

که شهرداری در اختیار دارد مانند موزه هنرهای معاصر، 
موزه عصار شــاهی و موزه رهنان و... پاتوق های شــبانه 
باشند اما در کنار این اتفاقات باید رویدادهایی را تعریف 

کنیم که شب های اصفهان زنده باشد. 
نگاهی به شهرهای شــبانه دنیا که تعداد آنها این روزها 
کم نیست نشان می دهد یک نهاد یا یک ارگان به تنهایی 
شــب هــای یــک شــهر را زنــده نگــه نداشــته بلکــه چراغ 
روشــن این شــهرها در شــب بــه دســت همــه ذی نفعان 
صــورت گرفتــه و در کنــار آنها ســازمان هــای مــردم نهاد 
محکم ایســتاده اند و با ایده های خود شــب هــا را مملو 
از خلاقیــت مــی کنند.چــراغ شــب هــای اصفهــان زنده 
گر همه به میدان 24 ساعته شدن اصفهان  خواهد بود، ا

 بیایند.

آمســتردام یکــی از شــهرهای پیــش رو در زمینــه 
زیست شــبانه اســت. این شــهر 850 هزار نفری، 
امروز یکی از قطب های شهرهای شبانه در جهان محسوب 
می شود. شهری که شهردار شــب دارد و جالب تر آنکه این 
شــهردار از میــان ســازمان های مــردم نهاد انتخاب شــده 
است. جالب اســت بدانید که آنچه در این مدت در میان 
مردم آمستردام از اهمیت برخوردار شده است این بوده که  
مریک میلان نقش آفرینی درخوری درجایگاه شهردار شب 
آمســتردام در عرصه  موســیقی از زمان انتصابش در ســال 
کنون داشته است. برای مثال کسب درآمد سالانه   2014 تا
از  هلنــد  موســیقی  جشــنواره   از  ۶۷4میلیــون دلاری 
دســتاوردهای بی نظیر او در حوزه اقتصاد شــب این شهر 

بوده اســت. آنچه موجــب اشــتغال تمام وقــت و پاره وقت 
1۳هزار نیروی کار شــده، دستاوردی اســت که به باور این 
شــهردار جــوان مرهــون توجــه بــه پتانســیل های بســیار 
خرده فرهنگ های خــلاق شــهری و اعتماد به کنشــگری 
فعال شهروندانی است که سیاست گذارانشان، ریشه های 
گاهی بخشــی و آموزش و زدودن کلیشــه های  تغییــر را در آ
منفــی حــول زیســت شــبانه می جوینــد. در شــب، امــن و 
خلاقانه هم می توان زیست. این شهردار شب کاری کرده 
است که آمستردام هرســاله ۳50فستیوال شــبانه داشته 
باشــد. مریــک میــلان پیونــد میــان شــهرداری و زیســت 
فرهنگــی شــبانه  طبقــه  خــلاق را برقــرار کــرده  کــه موجب 

دگرگونی  و تحول سازی در شهر شده  است.

زمانی که صحبت از زندگی شــبانه می شــود و 
بحث عبور و مرور و حضور مردم در شــهرها در 
ساعات پایانی شب مطرح می شود برای عده ای سوال 
پیش مــی آید که آیا کشــورهای اســلامی مــی توانند در 
زیست های شبانه موفق باشند؟ آیا اســتقبال مردم از 
چنیــن زیســت هایی امــکان پذیــر اســت؟ پاســخ آری 

است. 
زندگی شــبانه در شــهرهای اســلامی نیز جریــان دارد و 
با ملاحظــات اســلامی، مــردم ســاعت های خوشــی را 
می گذرانند و پول و شغل هم خلق می شود. برای مثال 
در شــهری مثل اســتانبول که هم در همسایگی کشور 
قرار دارد و هم حکومتی اسلامی دارد، یکی از شهروندان 

ایرانی این شهر در خصوص شهر 24 ساعته استانبول 
می گوید: بــر خلاف ما که هیــچ زندگی در شــب نداریم، 
بخش زیادی از زندگی مــردم آنجا در شــب می گذرد. از 
همه فضایی که دارند استفاده می کنند. آنها هم مثل 
ما مســلمان هســتند و بــرای من خیلی ســوال بــود که 
شب هایشان چطور می گذرد؟ دیدم چیزهایی را که ما 
رعایت می کنیــم، آنها هم رعایــت می کنند.مردم در هر 
گوشه ای در حال گپ زدن هســتند و صدای موسیقی 
بســیار زیــاد شــنیده می شــود. شــب ها بهانــه ای برای 
معاشــرت و گپ زدنشان اســت، چه در کافه ها، چه در 
گالری ها و چــه در خیابان های پــر از رنگ و موســیقی، 

شهر در شب زنده است.

زنده نگاه داشتن 
زیست های 
شبانه در 

مادی ها، ترافیک 
شهری را کاهش 

و هزینه های 
مدیریت شهری 
را کمتر خواهد 

کرد

رویای اصفهان شبانه
گردش اقتصادی شهرهای شب در جهان حیرت انگیز است

گر بخواهند  چراغ شب های اصفهان روشن می شود، ا
افزایش تولید ناخالص داخلی با شب زنده داری شهرها 

  اقتصاد شبانه و درآمدهای کلان
آمستردام قطب شهرهای شبانه جهان است

  زندگی شبانه در شهرهای اسلامی جریان دارد
استانبول شب ها بیدار است

جـهـــان  کـلانـشـهـرهــــای  بـیـشــتـــر  تـقـریـبـــا   امــروز 
»شهر شــب« دارند، اما اصفهان به دلیل نپرداختن 
به ایــن موضــوع بــا وجــود داشــتن همه بســترهای 
فرهنگــی و تفریحــی اش هنــوز حتــی به این ســمت 
که در اصفهان شــهر شب به  گام هم بر نداشــته، چرا
رسمیت شناخته نشده است به همین دلیل امنیت 
و کیفیــت زندگــی در شــب همیشــه دغدغــه اصلــی 
در اصفهــان به حســاب می آیــد، هرچند کــه همین 
اصفهــان در شــب بیــدار اســت، امــا آن را بــه فضای 

شهری منتقل نمی کند.
جالب اســت بدانیم که در دنیا، روی زندگی شــبانه 
و اثرات اقتصادی آن حســاب ویژه ای بــاز کرده اند. 
مطالعــه اداره تحلیــل اقتصادی ســان فرانسیســکو 
کــه در ســال 2015، در »صنعــت  نشــان می دهــد 
زندگی شبانه« این شهر، بیش از ۶0 هزار نفر اشتغال 

داشتند.
52 هزار نفر در رســتوران ها کار می کننــد و بیش از دو 
هــزار نفر نیــز توســط شــرکت های اجــرای زنــده تئاتر 
اســتخدام شــده بودند. 2۷۷ نفر نیــز در گالری های 
هنری شــبانه کار می کردند. 80 درصــد از درآمد این 
صنعت به رستوران ها رسیده و چهار میلیارد و ۷۷8 
 هزار میلیــون دلار در ســال 2015 فروش داشــته اند. 
4 درصد برابــر با 2۶۳ هزار دلار بــه گالری های هنری 
اختصاص یافته و ۳۳9 هزار دلار نیز برابر با ۶ درصد، 

مربوط به اجراهای هنری بوده است.
امــروزه در اغلب جوامع توســعه یافته ســرگرمی های 
شــبانه  شــهری به دلیــل پتانســیل های اقتصــادی 

بالای خود، یک صنعت به شمار می آیند.
 ایــن صنایــع منبــع اصلــی اشــتغال، فعالیت هــای 
اقتصــادی و درآمــد مالیاتــی برای شــهرها هســتند، 
به همیــن خاطــر اســت کــه می گوینــد شــهرهایی با 
جمعیت بیــش از 200 هزار نفــر می تواننــد از مواهب 
که ایــن کار  یــک شــهردار شــب برخــوردا باشــند چرا
جمعیــت خــلاق شــهر را نگــه مــی دارد و بــه دلیــل 
پاسخگویی به نیاز تفریحی و فرهنگی آنها بازارهای 
کار خلاق نیز شــکل گرفتــه و مهاجرت از شــهر اتفاق 
نمــی افتــد، اتفاقــی کــه ایــن روزهــا و شــب هــا شــهر 
اصفهــان دچــار آن اســت و مــدام خــروج نخبــگان 

خلاقش را به نظاره نشسته است.
 اقتصــاد شــبانه یــک شــهر ارتبــاط پیچیــده ای بین 
اقتصاد، جامعه و فرهنگ ایجاد کرده است. افزایش 
ســرزندگی و نشــاط در بســیاری از مــردم و افزایــش 
فعالیت در خیابان ها، کمک به احیای مکان هایی 
کــه احتیاج به احیــا و باززنده ســازی دارنــد و جذاب 

تــر و قابــل زندگــی تر کــردن ایــن مناطق از شــهر توســط 
کنان و بازدیدکنندگان و دیگری  مدیران شهری برای سا
کمــک به رشــد اقتصاد شــهری و محلــی از طریــق خلق 
فرصت های تجاری و تولید شــغل اســت. در واقع تفکر 
شهر شــبانه موجب شده که اقتصاد شــهری به واسطه 
رونق اقتصاد فرهنگــی و هنری در اوج قرار گیرد و ســود 
سرشــار شــهرهایی که شــبانه فعال اند را در بر گیرد. به 
همین واســطه اســت که شــهری چون بلگراد بــا توجه 
به عقب ماندگی از بســیاری از شــهرهای اروپا توانســته 
 بــا اقتصــاد شــبانه خــود ایــن عقــب ماندگــی را جبــران

 کند. 
اصفهان از آنجا کــه مرکز تردد و تمــدن و گفت و گو بوده 
و هســت و همچنــان محورهــای تاریخــی آن از جملــه 
چهاربــاغ، نقــش جهــان و ... مرکــز گفــت و گــو و آمــد و 
شد هســتند، بالقوه خود شهری اســت که می تواند به 
که در چنین شهری است  شهری شبانه بدل شود، چرا
که صنایع خلاق رونــق  دارند و به دنبال آن گردشــگری 

فرهنگی گسترش می یابد.

اصفهان در این زمینه بــه راحتی می تواند آمســتردام، 
برلیــن و لــس آنجلــس را ســرلوحه خــود قــرار دهــد و در 

اقتصاد شبانه شبیه آنها باشد.
 آنجــا کــه پویایــی حیات شــب این شــهرها 
بــرای طبقــه  خــلاق مجــال جــولان فراهــم 
می کند و آورده  آن شــکوفایی صنایع خلاق 

این شهرهاست. 
در آمســتردام، فقــط 850هــزار نفــر زندگــی 
می کنند، اما این شــهر به مــدد جاذبه های 
 ،201۶ ســال  در  اســت  توانســته  خــود 
پذیــرای 1۷میلیــون گردشــگری باشــد کــه 
18,8میلیــارد یورو در این شــهر هزینــه و به 

اقتصاد محلی آن کمک کرده اند.
 در برلین نیــز ۳0درصــد از گردشــگران برای 
موسیقی های مســتقل فعال در شب، این 

شهر را برای بازدید انتخاب می کنند. 
کــه چــرا  حــال ایــن ســوال پیــش مــی آیــد 
اصفهــان از قــدم زدن شــبانه در چهاربــاغ 

هم بــرای شــهروندان خــود و هم بــرای گردشــگران 
داخلی و خارجی محروم بوده اســت؟ چــرا اصفهان 
و مدیران این شــهر در ســالیان گذشــته هیچگاه به 
ایــن فرصــت اســتثنایی فکــر نکردند که شــهر شــب 
اصفهان مــی تواند چه درآمد سرشــاری بــرای مردم 
 ایــن شــهر فراهــم آورد و اقتصــاد شــهری را دگرگــون

 کند. گردش اقتصاد شهری شبانه در کلانشهرهای 
اروپا به قدری اســت که از لفظ اقتصــاد حیرت انگیز 

شب برای آن استفاده می شود.
 بــا همــه ایــن تفاســیر هنــوز نمونــه مــوردی کامــل 
اجرایــی بــرای شــهر شــب در ایــران وجــود نــدارد، 
امــا یــک خیابــان آن هــم بــا نام »ســی تیــر« در شــهر 
تهران که در آن زندگی شــبانه در جریان است نشان 
مــی دهــد کــه اقتصــاد شــب در ایــران نیز به شــدت 
می تواند حیرت انگیز باشد. این موضوع در اصفهان 
کــه بســترهای گفت وگــو را بــه واســطه محورهــای 
تاریخــی خــود دارد  و زمانــی همیــن بســترها محــل 
شــب زنــده داری اصفهــان بــوده انــد، بازگشــت بــه 
شــهر شــبانه شــاید کار ســختی نباشــد، هرچنــد که 
در دوره جدیــد مدیریــت شــهری اصفهــان، شــهر 
شــبانه از زبان مدیران جوان مدام شــنیده می شود 
و هــر از چندگاهــی از شــورای شــهر یــک ندایــی در 
ایــن خصــوص بــر مــی آیــد، در حالــی کــه همچنــان 
عزم ها برای رســیدن به اصفهان 24 ســاعته راســخ 
گر مدیران شــهری  نیســت. این در حالی اســت که ا
و حتی اســتانی اصفهان به آمار ارائه شــده از گردش 
اقتصادی شبانه در شــهرهای دنیا نگاهی بیندازند 
درخواهنــد یافت کــه رونق اقتصــاد شــبانه و حرکت 
 شــهر اصفهــان بــه ســوی شــهری 24 ســاعته و زنده

 مــی توانــد دگرگونــی اقتصــادی را بــرای این 
شــهر رقم بزند، همانگونه که بلگــراد با همه 
عقــب ماندگــی هــای خــود توانســت از ایــن 
اقتصاد بهره بــرده و امروز خود را بــه اقتصاد 
شــهرهای بــزرگ و توســعه یافتــه اروپایــی 
برساند، اصفهان با توجه به پیشینه تاریخی 
و گردشگری خود نه تنها می تواند یک شهر 
24 ساعته برای شهروندان خود باشد بلکه 
می تواند گردشگرانی از سراسر کشور و جهان 
به ســوی خود جــذب کند کــه فقــط آرزوی 
قدم زدن در شــب هــای چهارباغ یــا میدان 
نقــش جهــان را دارنــد، شــب هــای رویایــی 
اصفهان که قطعا گردشگر خارجی و داخلی 
حاضــر اســت بــرای تجربــه آن هزینــه کند و 

اقتصاد مردم اصفهان را رونق ببخشد.

زندگـی ماشـینی و شهرنشـینی و کمبـود وقـت بـرای گـذران اوقـات فراغـت در طـول روز 

علیرضا 
پویانسب

موجـب شـده تـا کـم کم واژه شـهر شـبانه یا شـهرهای 24 سـاعته کـه هرگـز نمی خوابند در 
دنیا مرسـوم شـود. ابتدا نیویورک در سـال 1920 و سـپس شـهرهای بزرگ انگلستان در سال 
1993 بـه جمـع شـهرهای شـبانه پیوسـتند، هرچنـد که شـبانه روزی واژه ای اسـت که شـاید 
ذهن هـا را بـه ایـن سـو ببـرد کـه شـهر مـدام در حـال فعالیـت باشـد، امـا در واقـع ایـن 
عبـارت بـا فعالیت های اقتصادی شـبانه ارتباطی مسـتقیم دارد و شـعار جذابـی برای رونق 

هر چه بیشتر فعالیت های سرگرم کننده است. 

اصفهان در 
این زمینه به 

راحتی می تواند 
آمستردام، برلین 
و لس آنجلس را 
سرلوحه خود 
قرار دهد و در 
اقتصاد شبانه 
شبیه آنها باشد

این روزها کمبود 
زندگی شبانه 
در اصفهان به 
شدت حس 

می شود، اما این 
اتفاقات نیازمند 

یک بستر 
اجتماعی برای 

شروع است



 اصفهان براى معلولان 
معلول است

كــه كشــورهاى  يكــى از معضلاتــى 

مهدی 
رئیسی

جهــان ســوم بــا آن مواجه هســتند 
مقولــه توســــعه يافتگــى و رابطــه 
 توسعـــــه يافتگـــــى بــــــا معلوليـــــت 
و معلــولان اســت ، سياســت هــاى 
توسعـــــه بايــــد تضميــــــن كننــــــده 
 دسترســى پذيــرى افــراد معلول بــه عنوان بخشــى 
 از جامعه به امكانات باشد  و داشــتن شهرى پايدار 
و جامع براى تمام افراد مســتلزم شركت و مشاركت 

كامل همه افراد با توانايى هاى مختلف است. 
در جامعه توسعه يافته بايد شرايط به گونه ای رقم 
 بخــورد كــه معلــولان آن جامعه بــه راحتــى بتوانند 

از همه امكانات بهره مند شوند.
بــرای مثــال شــهرداری پاريــس از ســال 2009 ملــزم 
شد كه با يک برنامه ريزی دقيق تا پايان سال 2015 
امكانــات اين شــهر را برای اســتفاده معلــولان مهيا 
كند. بــه هميــن خاطــر بیــش از يــک ميليــارد و 400 
ميليون يورو بودجه به اين كار اختصاص پیدا كرد 
 و نيز بر طبق قوانيــن آلمان، افــراددارای معلوليت، 
به منظور گذراندن، برطــرف كردن يا بهبود ناتوانى 
خود مستحق دريافت كمک و مساعدت هستند. 

هدف كلــى غلبــه بــر آثــار معلوليــت و قادر ســاختن 
 فرد معلول بر شــركت در تمام زمينه های اجتماعى
كار و حيــات اجتماعــى   علــى الخصــوص در بــازار 

تا حدممكن است.
 در جوامــع پیشــرفته افــراد معلـــــول بــه شـــــدت 
از قوانين حمايت شغلى)امنيت شغلى(، همچنين 
كمــک هزينــه هــا و مزايــای اضافــى ماننــد معافيت 
 مالياتى،حمــل و نقــل عمومــى رايــگان و معافيــت 

از هزينه های راديو و تلويزيون بهره مند هستند.
يادمــان باشــد كــه يــک جامعـــــه زمانــى مى توانــد 
پیشرفت كند كه از تمام ظرفيت ها و توانايى هايش 

استفاده كند.
گر امكانات و فضای يک شهر، امكان حضور فعال   ا

افــراد معلــول و فعاليــت 
آنهــا در جامعــه را فراهــم 
كنــد، همــــــه مى تواننــد 
از توانايى هــــــای آنهـــــا 
كننـــــد و نفــع  اســتفاده 

ببرند.
 به گــزارش اداره آمــار كار 
ايــالات متحــده آمريــكا، 
در ســـــال 2015 بیـــــش 
از پنــج ميليــون معلــول 
در دســتگاه اداری ايــن 
 كشــور اســتخدام شــده 

و كار مى كردند. 
در حال حاضر بسياری از 
كسانى كه در كشورهای  
كمتـــــر توسعــــــه يافتــــــه 

ماننــد ايــران، دچــار معلوليــت هســتند بــه دليــل 
نبود امكانات مناســب در سطح شــهر و كم توجهى 
 بــه نيازهايشــان مجبــور بــه خانه نشــينى شــده اند 
و نمى تواننــد در جامعــه حضــور پیــدا كننــد، بــرای 
داشــتن شــهرى پايدار و متوازن بايد امــكان حضور  

تمام افراد با توانايى هاى مختلف فراهم شود.
با توجه به آنكه قريب به ســى هزار معلول در شهر ما 
زندگى مى كنند، مناســب ســازى فضاهاى شهرى 
براى معلولان از اولويت دارترين برنامه ها و اقدامات 

مديريت شهرى محسوب مى شود.
 با وجود سياســت گذارى و قانون گذارى قابل توجه 
 ملــى و محلى،مديريــت توســعه شــهرى اصفهــان 
از يک برنامه بلند مدت منسجم و پايدار و تاثيرگذار  
در زمينــه مناســب ســــــازى فضــاى شهـــــرى بــراى 

معلولان برخوردار نيست.
اين برنامــه بايد به افــراد معلول  اطمينــان دهد كه 
 دسترســى آنــان به تمــام ســاختمان هــاى عمومى 
و تســهيلات جديــد، مجموعــه هــــــاى مســــــكونى 
 همگانــــــى و شــــبكه هــــــاى حمل و نقــــــل ميســــــر 

است.
 همان گونــه كــه در ماده٢ قانــون جامع بــه حمايت 
از حقوق معلولان اشاره شده است ، مناسب سازى 
محيط براى معلولان از وظايف ارگان هاى مختلف 

در اين زمينه است. 
بر اســاس تبصــره٢ ايــن مــاده از وظايف شــهردارى 
مى توان اين گونه يادآور شد كه شهردارى مى بايست 
از صــدور پروانه احــداث و پايــان كار بــراى آن تعداد 
كــه  كــن عمومــى و معابــرى  از ســاختمان هــا و اما
اســتانداردهاى تخصصــى مربــوط بــه معلــولان را 
رعايــت نكــرده باشــند، خــوددارى كنــد همچنيــن 
مى توان به اين نكته اشــاره كرد كه مناســب سازى 
سيســتم حمــل و نقــل و ترافيــک جهــت اســتفاده 
معلولان از ديگر وظايف شهردارى است كه با كمال 
تاسف در كلانشهر اصفهان كمتر به اين دو موضوع 
توجه شــده اســت هر چند اقدامات صــورت گرفته 
توســط شــهردارى تا كنــون قابــل تقدير اســت، اما 
نيازمند همكارى ســاير ســازمان ها و دستگاه هاى 
اجرايــى اســت. اميــد اســت بــا تــلاش و همــكارى 
ســازمان هــا و ارگان هــاى مختلــف شــهر اصفهان، 

شاهد اتفاقاتى نو در اين زمينه باشيم.  
توســعه فرهنگ شــهروندی در اين حوزه نيز بسيار 
مهم است تا  شهروندان ديدگاه خود را در خصوص 
معلــولان تغيیــر دهنــد و حضــور آنهــا را بــه صــورت 
پررنگ تردر جامعــه بپذيزند كه اين تنها گوشــه ای 
از ادای دين جامعه به اين افراد به عنوان شــهروند 

جامعه است.

 حاشیه نشینی 
و پیامدهای توسعه نامتوازن

حاشيه نشينى يكى از چالش های 

 پیام
 نیک نشان

اصلى در مسير رشــد وتوسعه پايدار 
كــــــه بــــــه دلايلــــــى چــــون  اســــــت 

رشـــــد جمعيـــــت شهــــــری ، رشــــد  
 سكونتگاه هــــــای غيـــــــر رسمــــــــى 
و مهاجرت شــكل گرفته و همچون 
طفلى ناخواسته خود را به دامان بى مهر و عطوفت 

شهر ها تحميل كرده است . 
موضــوع حاشــيه نشــينى دارای ابعاد اقتصــادی ، 
اجتماعى ، فرهنگى و امنيتى است و فقط نمى توان 

آن را پديده ای اجتماعى تلقى كرد.
از بعــد اقتصــادی وقتــى شــرايطى شــكل مــى گيرد 
كه  بــرای گروهى از مــردم امكان اشــتغال پايــدار در 
محل سكونت بومى آنها  فراهم نمى شود، با هدف 
 كسب درآمد به شــهرهای بزرگ مهاجرت مى كنند 
 و در ايــن شــهرها نيــز بــه دليل عــدم بضاعــت مالى 
و توان مهارتى قادر به كســب موقعيت های شغلى 
 مولــد نيســتند و بــه ســمت مشــاغل موقــت روی 
مى آورند و به دليل عدم توان مالى مجبور مى شوند 
در مناطــق حاشــيه ای زندگــى كنند يــا محل های 

جديد را شكل دهند.
اين مشكل در خصوص افراد ضعيف همان جوامع 
نيز مصداق پیدا مى كند كه به مرور زمان به واسطه 
ضعــف مالــى و محدوديت هــای درآمد به حاشــيه 

رانده شده و دچار معضلات عديده مى شوند.
از بعد اجتماعــى و فرهنگــى ، ورود افراد بــا فرهنگ 
 و طبقــه متفــاوت بــه شــهرها باعــث نوعــى تناقض 
در رفتار و عمــل برای آنها مى شــود و بــه دليل عدم 
پذيرش اين فرهنگ در متن شــهرها به حاشــيه ها 
 رانــده مــى شــوند و تنــوع فرهنگــى و قومــــيــــتــــــى  
در حاشيه ها شــكل مى گيرد و در بســياری از موارد 
به دليل عدم تحمــل پذيری منجر به آســيب های 

متعدد اجتماعى مى شود . 
اقتصــادی،  فقــر  و  فرهنگــى  گسســت  وجــود 
پديده هــای ناهنجــار اجتماعــى را رقــم مــى زند كه 
مصاديقــى همچون اعتيــاد، فروپاشــى بنيان های 

خانواده و  فحشا را بروز مى دهد . 
كــه در كشــورهای توســعه يافتــه، ورود  در حالــى 
فرهنگ های مختلف به شهرها به ديد يک فرصت 
نگريسته شده و تلاش مى شود ضمن پذيرش تنوع 
فرهنگــى از غنــای آن اســتفاده و بــه رشــد فرهنــگ 

جامعه كمک شود.
از بـــعـــــــد امـــــنــــيــــتــــــى، 
فقــــــر اقتصــادی در كنــار 
آسيب هــــــای اجتماعــى 
و فرهنگـــــــى مــى توانـــــد 
حاشــيه هـــــــا را مســتعد 
مــوارد مختلــف همچون 
افزايش خلاف، شورش ها 
و محــل امنــى برای رشــد 
كارتل های مــواد مخدر ، 
پول شويى و فساد كند و 
حتى در برخى رخدادها،  
بــه علــت وجــود شــكاف 
 بیــن متــــــن و حاشيـــــــه 
 و مقصــر دانســتن متــن 
از سوی حاشيه در ايجاد 
 ايـــــن تبعيــــــض، منجـــــر 
 بــه ايجــاد بحــران بــا هــدف انتقــام گيــری از متــن 

شود.
بــا ايــن اوصــاف مــى تــوان بیــان كــرد كــه حاشــيه 
نشينى معضلى اســت خود ساخته كه انسان با بى 
برنامگى، بى عدالتى و عدم توجه به كرامت انسانى 

آن را ايجاد كرده است. 
حاشيه نشينى يک بیماری است كه نشان دهنده 
عدم ســلامت ســاختارهای اقتصــادی و اجتماعى 

يک جامعه است. 
 در شــرايطى كــه نــگاه بــه توســعه، متــوازن نباشــد 
 و بــه صــورت نامتقــارن، ابعــادی از آن رشــد كنــد 
در حالــى كــه برخى ابعــاد مــورد توجــه قــرار نگيرد ، 
پديده ای همچون حاشــيه نشينى شكل مى گيرد 
و در حالــى كــه مــى تــوان از ظرفيــت های انســانى، 
فرهنگــى و اجتماعــى افــراد به عنــوان يــک فرصت 
كــــــرد آن را تبديــل   بــرای رشــد جامعــه اســتفاده 
به تهديــد مى كنيــم و در بســياری از مواقــع نيز اين 
 پديــده توســط قــدرت هــا ناديــده گرفته مى شــود 
كــه تهديــدات آن جامعــــــه و شــهرها را   در حالــى 

در معرض خطر قرار مى دهد.
نمى توان حاشــيه هــا را فرامــوش كــرد در حالى كه 
ايــن پتانســيل وجــود دارد كــه حاشــيه هــا بــر متن 
غلبه كنند و متن را همچــون گردابى در درون خود 

ببلعند. 
نمى تــوان برای شــهرها برنامــه ريزی كــرد در حالى 
كه تدبیــری برای  وضعيت حاشــيه ها اتخــاذ نكرد، 
همان گونه كه علــل ايجاد و همچنيــن پیامد آنها، 
اقتصادی، فرهنگى، اجتماعى و ا منيتى است، رفع 

اين مشكل نيز نيازمند توجه به اين ابعاداست. 
در حالــى كــه شــرايط اقتصــادی در حال ســخت تر 
شدن است، فرصت های شــغلى از دست مى رود، 
 قيمــت زميــن و اجــاره در شــهرها افزايش مــى يابد 
و در يک كلام زندگى در شهرها گران تر مى شود، بايد 
انتظار بزرگ تر شدن حاشيه ها را داشت، ورود افراد 
جديد كــه از تلاطم های جامعه آســيب ديــده اند، 
افراد ناراحت مستعد برخورد را به وجود مى آورد كه 
هر زمان آماده انتقام از جامعه هستند. راهكار اصلى 
و اساســى برای كوچک كــردن حاشــيه ها را در رفع 
بحران های اقتصادی و ايجاد فرصت های شــغلى 
به صورت متوازن در سطح جوامع بايد جست وجو 
كرد، زيــرا ضمن ايجــاد درآمدهای مولد بــرای افراد 
باعث مى شود كه افراد ترغيب به بازگشت به جامعه 
هم فرهنگ خود شــوند، فشــارهای روحى و ذهنى 
 كاهش يابــد و شــكاف طبقــات اجتماعى كم شــود 
و اين به معنای ايجاد تعادل در جامعه و دستيابى 

به توسعه متوازن است. 
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 بــه نظــر شــما در ســال های اخیــر اصفهــان 
درگیر توسعه نامتوازن شده است ؟

بله. در اين بحث از منظر مديريت شهری، شاهد توسعه 
 نامتــوازن و عــدم اســتقرار عدالــت اجتماعــى بــوده ايم. 
ببينيــد مديريــت شــهری اصفهــان از چنــد دهــه قبــل 
كنون به شدت متمركز بر مناطق مركزی شهر اصفهان  تا
و بافت تاريخى شــهر اصفهان بوده و به طور عمده برای 
ايجاد فضاهای توسعه ای از اين محدوده پايش را فراتر 
گر امروز شاهديم در اصفهان  نگذاشته است. بنابراين ا
بــه عنــوان يــک شــهر فرهنگــى عناوينــى مثــل طبقات 
بــالا و طبقــات پايیــن و بالاشــهر و پايین شــهر و مناطق 
مركزی خودش را نشــان مى دهد و قابل احساس است 
بــه اين جهت اســت كــه مديريــت شــهری هيــچ گاه آن 
توجهى كه به فضای توريســتى و بافت تاريخى و مركزی 
اصفهان داشته اســت به بافت های حاشــيه ای و ساير 
نقاط اصفهان نداشته است، به همين دليل شايد مى 
 شود گفت شاهد يک گسترش بى حد و حصر نامتوازن 
و غيراصولى در بخشــى از حواشــى اصفهان به خصوص 
در مناطق شــمال و شمال شرق و شــرق اصفهان اتفاق 
افتاده اســت، در بخش هايى از غرب اصفهــان هم اين 

قضيه را شاهد هستيم. 
اين به طور طبيعى با آن روح عدالت اجتماعى در تضاد 
اســت از آنجا كــه كل مجموعه مديريت شــهری ما تمام 
اعتبــارات و تمركز خــودش را بر حــوزه های مركــزی برده 
است و به اصطلاح متوجه آن مناطق كرده است بنابراين 
 هميشه غفلتى سازمانى خواسته يا ناخواسته در رابطه 

با مردم حاشيه وجود داشته است. 
يعنى دغدغه مديريت شــهری همــواره فضاهايى بوده 
كه مربوط به مسافران و گردشــگران است  كه اين اتفاق 
 يک خطــای بســيار بــزرگ بــوده اســت، چــون اصفهان 
در  مناطق حاشيه ای اش هم ظرفيت هايى برای جذب 

گردشگر داشته است كه مغفول مانده است.
كم  به هر حال شاهد هســتيم مناطقى را كه بســيار مترا
 ، شــلوغ ، پر از آســيب و بحــران كه هــم به لحــاظ رفاهى 
در ســطح بســيار پايینى هســتند و هم از شــرايط خوب 
فرهنگــى و فرصــت هــای شــغلى و تحصيلــى برخــوردار 

نيستند. 
 بــه نظــر شــما تاثیــرات اجتماعی که توســعه 

نامتوازن در اصفهان گذاشته است، چیست؟
وقتــى يک شــهر يــک پیكره اســت، شــهر به عنــوان يک 
پیكره مثل يک خانواده است. شما وقتى در يک گوشه 
شــهر تعــادل را ايجاد نمــى كنيد بــه طــور طبيعى حجم 
آن بــه اصطــلاح آســيب هــا و آن حــس حجم آســيب ها 
 افزايــش يافتــه و حس تعلــق افراد به شــهر كاهــش پیدا

 مى كند. 
بخش مهمــى از آن بــاور شــهروندی مربوط به حــس تعلق 
افراد به شهر است. وقتى جماعتى پیدا مى شوند كه حس 
تعلقشــان به شــهر كاهش پیــدا كرده بــه طور عملــى تعهد 

كمتری هم نسبت به حفظ و سيانت از آن دارند. 
اين باعث مى شــود كــه برخى افــراد خيلى راحت بــه دامن 
آســيب ها بروند و آن ناهنجاری در آن بخــش های  جامعه 
اتفاق بیافتد. البته نبود اين حس تعلق تقصير خود شهروند 
نيست و متوجه همان مديريت شهری است كه تمركزش را 
به مناطق مركزی برده اســت و به طور كامل از حواشى شهر 

غافل شده است.
امروز مى بینيم كه برخى از مناطق حاشيه ای شهر از داشتن 
 يک فضای سبز مناسب برای بچه هايشــان كه بازی كنند 
كم بالا و عدم توجه و حضور  هم محروم هستند يا به دليل ترا
مديريت شهری در آن مناطق يعنى پايین بودن حساسيت 
 خــود مديريــت شــهری در آن مناطــق شــاهد شــكل گيری 
كوچه هــای لانه زنبــوری و تو در تــو و بدون اصــول معماری 
شهرسازی هستيم كه بافت هايى به طور كامل غيرمنطبق 

بر فرهنگ و بافت اصلى اصفهان است. 

 حاشیه نشینی چه گره ای بر توسعه اصفهان زده 
است؟

حاشيه نشــينى يک معضل اجتماعى محسوب مى شود،  
حاشيه نشينى با حاشيه نشــين فرق دارد. ما شهرک های 
حاشيه نشين در اصفهان داريم كه اتفاقا درانتهای حاشيه 
 اصفهان هســتند ولى يكى از بهترين مناطــق اصفهان هم 
به لحاظ سطوح مختلف فرهنگى و اجتماعى محسوب مى 
شوند.اما بخش حاشيه نشــينى منظور آن جماعتى است 
كه تحت شــرايط خاصى كه برايشــان پیش آمــده از منطقه 
ديگری مهاجرت كردند و آمدند به سمت كلانشهر اصفهان 
 و آنها چون امكان پیوستن به بدنه توليد شهر و آن مجموعه 
به اصطلاح شهروندان پويای شــهر را نداشتند، به واسطه 
خ پايین اســكان و گذران زندگى در حواشــى شهر مستقر  نر

شده اند. 
ايــن افراد بــه قصد يــک زندگــى بهتر بــه كلانشــهر مهاجرت 
 كرده اند ولى به دليل اينكه حالا در حاشــيه مســتقر شدند

و توانايى حركت پاياپای شــهروندان را ندارند،  به طور قطع 
بــرای بهبــود زندگــى شــان تــلاش خواهنــد كــرد. امــا چون 
سطح تحصيلات بالايى ندارند و برخى از اينها  مهارت فنى 

 هــم ندارند كــه آن احســاس تعلق را بــه دســت بیاورند، 
 ايــن حســرت زندگــى شــهری روی ايــن خانــواده هــا اثر 
مى گذارد و خيلــى زود تحت تاثيــر مافياهايى همچون 
 مــواد مخــدر، متكديــان و افــراد خيابانــى قرارگرفتــه 

و به دامان برخى آسيب ها كشانده مى شوند. 
خوب اين افراد به طور طبيعى آسيب هايى كه درگيرش 
هســتند خــودش مبيــن آســيب اســت، مثــل توزيــع 
 موادمخدر در مناطق خودشــان يا رفتارهای نامتعارف 
ج عرف و اخلاق، اينها در مناطق خودشــان اتفاق  و خار
 نمى افتد. بــه طور عمــده اينها مى آيند به ســطح شــهر 
 و آن بخشى كه اهل تكدی گری است متكدی مى شود 

و  بخش ديگر وارد توزيع مواد مخدر مى شود. 
بخش هايى كه در كف شــهر ناهنجاری ايجاد مى كنند 
خــواه نا خــواه در شــهر اثر مى گــذارد و مــن ايــن را بگويم 
مقصر آنها نيستند. مقصر در اين زمينه مديريت شهری 

بوده است. 
رفتارهايى كه از سوی متوليان برای كنترل آسيب های 
اجتماعى انجام مى شود يک ســيكل اشتباه و معيوبى 
اســت كــه ســال هاســت وجــود دارد و اين ســيكل هنوز 

اصلاح نشده است و همچنان تداوم دارد. 
بنابراين آنها را نبايد به عنوان كســانى كه قربانى شدند 
بشناســيم و من آنها را مقصــر نمى دانم بلكــه همچنان 
آنها را معلول مى دانم منظور از معلوليت آنها اين اســت 
كه آنهــا محصول يک رفتــار و محصول يک تفكر توســعه 

نامتوازن بوده اند. 
 وقتى در يک شــهر، توســعه متــوازن باشــد، مــى توانيم 
به صورت همه جانبه مسائل توسعه ای را پیاده كنيم. 
يعنى توســعه تــک بعدی نيســت، توســعه با رشــد فرق 
دارد. رشد ممكن اســت در يک بعد رشد داشته باشيم 
ولى توسعه يک مفهوم چند بعدی و وسيع است، اصلا 

عنوان توسعه از وسعت مى آيد.
امــروز مى بینيــم توســعه بافــت مناطــق حاشــيه ای به 
لحاظ دسترســى توســعه پیــدا كرده اســت ولــى هرگز به 
لحاظ فرهنگى و اقتصادی و رونق كســب و كار و همين 
طور تعامــلات اجتماعى و امكانــات رفاهى اين توســعه 
اتفــاق نيافتــاده اســت. در آن مناطــق  در يک بعــد و آن 
هم فقط توسعه بافت ساختمانى بوده كه اين خودش 
آسيب شده و بافت های غيراصولى نامتعارف در برخى از 
نقاط حاشيه ای شكل گرفته كه اينها خودش به نوعى 
مانع آن حركت رو به رشــد توســعه اصفهان بوده است. 
 چون اصفهان در حال حاضر به عنوان يک شهر جهانى 
و بــه عنوان يک كلانشــهر توريســتى اســت و انتظــار اين 
است كه بتواند با شهروندان خودش از يک نگاه عادلانه 

و از يک زاويه عادلانه برخورد كند.

سال هاسـت کـه مفهوم توسـعه اجتماعی و رسـیدن به این مهـم، در بین مدیران در سـطوح  

امیرپویا 
پیش 
خوان

 بـالا و قوانیـن بـالا دسـتی اسـتفاده  مـی شـود،  امــــا موفقیـت بزرگـی در ایـن راسـتا هنـوز 
بـه دسـت نیامده اسـت، به همیـن جهت ، برای تبیین بهتـر این مفهوم و بررسـی هر چه بهتر 
 مشـکلات امروزمـان در خصـوص ایـن موضـوع، بـه سـراغ دکتـر کـوروش محمـدی مشـاور 
رئیـس سـازمان بهزیسـتی کشـور در امـور آسـیب های اجتماعـی و نایـب رئیـس کمیسـیون 

فرهنگی و اجتماعی شورای شهراصفهان رفتیم. در ادامه این گفت و گو را می خوانیم.

یادداشت                     مهمان یادداشت                       ویژه

حاشیه نشینی مولود توسعه نامتوازن
کوروش محمدی: به بافت های حاشیه ای توجه لازم نشده است

سرمایه گذاری خطر پذیر اصفهان را توسعه می دهد 
این صنف باعث جذب طبقه خلاق به شهرها و حفظ آنها می شود

رئيــس مركــز پژوهش هــای شــورای اســلامى شــهر 
 اصفهــان گفــت: ســرمايه گذاری خطــر پذيــر بايــد 
در شــهر اصفهان توســعه يابد تا از مهاجرت نخبگان و طبقه 
خلاق به ديگر شهرهای كشور جلوگيری شود.به گزارش ايمنا، 
كوروش خسروی با بیان اينكه كمبود سرمايه گذاری خطرپذير 
 در شــهر اصفهــان وجــود دارد، اظهــار كــرد: ايــن صنعــــت 
در كشــورهای توســعه يافته مــورد توجه قــرار گرفتــه و نتايج 
 خوبــى را نيــز بــه دنبــال داشــته اســت.وی بــا بیــان اينكــه 
در سرمايه گذاری خطرپذير يک ســرمايه گذار خطرپذير يک 
هزار طرح را بررسى و در نهايت در 10 مورد از آنها سرمايه گذاری 
 مى كنــد، افــزود: در ايــن بیــن بــه طــور معمــول هفــت مــورد 
به شكست مى انجامد، دو مورد سر به سر مى شود و تنها يک 
مورد به موفقيت مى رسد كه سود حاصل از اين يک مورد كل 
فرآيند فوق را سودده مى كند.رئيس مركز پژوهش های شورای 

اســلامى شــهر اصفهــان بــا بیــان اينكــه 
مشاركت خطرپذير برای يک سرمايه گذار 
حرفه ای تنهــا تزريــق پــول در ايده های 
 جديــد نيســت، افــزود: در ايــن زمينــه 
تيــم مديريــت ســرمايه گذار بــه كمــک 
ســرمايه پذير آمده و باعث رشــد سريع تر 
كســب و كار نوپــا مى شــونـــــد. البتــه در 
مواردی كه احساس كنند طرح انتخاب 
 شده شانســى برای موفقيت ندارد قبل 

ج مى شوند.نويسنده كتاب  از تزريق سرمايه بیشتر از آن خار
مشهور »شهرها و طبقه خلاق«، رابطه ای مستقيم و متقابل 
ميان حضور ســرمايه گذار خطرپذير در يک منطقه و نيروی 
انسانى ماهر كه توانايى كارآفرينى در سطح تكنولوژی بالا را 
دارد، مشاهده مى شود.خسروی با بیان اينكه در سال 201۷ 

در كل دنيــا 1۶4 ميليــارد ســرمايه گذاری 
خطر پذير اتفاق افتاده اســــت، افــــزود: 45 
درصــــد از ايــــــن سرمايه گذاری در آمريكا و 
است.عربســتان  چيــن  در  درصــد   4۳
ســعودی نيز با ايجاد بــزرگ ترين صندوق 
خطرپذيــر دنيــا بــا ســرمايه ای بالغ بــر 100 
ايــن صنعــت شــده   ميليــارد دلار وارد 
و بنــا دارد ســالانه 20 ميليــارد دلار در ايــن 
گر اين اتفاق  حوزه سرمايه گذاری كند كه ا
بیافتد در چند سال آينده بايد جايگاه قابل ملاحظه ای برای 

عربستان سعودی در اين صنعت پیش بینى كنيم.
 رئيــس مركــز پژوهش هــای شــورای اســلامى شــهر اصفهــان 
با بیان اينكه در ابتدای دولت يازدهم، توجه به سرمايه گذاری 
خطرپذيــر در دســـــتور كار معاونــت علمــى و فنــاوری رئيــس 

كنون  جمهور با همكاری سازمان بورس قرار گرفت، افزود: تا
4۷ مــورد ســرمايه گذاری در ايــن خصــوص در كشــور انجــام 

شده است.
وی افزود: در حال حاضر تنها VC اصفهان صندوق پژوهش 
و فناوری اســـــت كه ســرمايه آن حدود چهار ميليــارد تومان 
كنون در سه ايده  بوده و از زمان تشكيل آن در ســال 1۳۸۳ تا
كارآفرينانه مشاركت كرده و به ساير پروژه ها وام داده بنابراين 

ضروری است كه اين امر در اصفهان توسعه يابد.
كيد بر اينكه لازم اســت شــورای شــهر اصفهان   خســروی با تا
در ايــن موضــوع ورود كنــد و مشــوق های لازم بــرای ورود 
ســرمايه گذاران اصفهانــى بــه ايــن صنعــت را فراهــم ســازد، 
گــر ســرمايه گذاران و فعالان اقتصــادی اصفهان  ادامــه داد: ا
با اين صنعت آشــنا شــوند، اصفهان را به يكــى از قطب های 

سرمايه گذاری خطرپذير منطقه تبديل مى كنند.

موضوع 
حاشیه نشینی 

دارای ابعاد 
اقتصادی و 

فرهنگی است و 
فقط نمی توان 
آن را پدیده ای 
اجتماعی تلقی 

کرد

در جامعه 
توسعه یافته 
باید شرایط 
به گونه ای 
رقم بخورد 

که معلولان به 
 راحتی بتوانند 
از همه امکانات 
بهره مند شوند

خوان توییت 

تا زمانی که مردم ما، حداقل هفته ای یک کتاب مطالعه 
نکنند ،فکر توسعه و پیشرفت و داشتن دولتمردان و 

مجلسی کارآمد را از سرتان دور کنید



مظنه

رئیس اتحادیه فروشــندگان لــوازم خانگی گفــت: تولیدکنندگان بــه دلیل اینکه 
تــرس از کمبود مــواد اولیــه دارنــد، میــزان تولید خــود را کاهــش دادند و بــه قول 
معــروف عرضــه بــه صــورت قیفــی شــده اســت.محمد طحانپــور در گفت وگــو 

با میــزان دربــاره عرضه نشــدن لــوازم 
 خانگــی در بــازار، اظهــار کرد: ایــن کار 
از سوی فروشنده ها صورت نمی گیرد 
به دلیــل اینکه فروشــندگان ســرمایه 
آنچنانــی ندارند کــه بخواهنــد کالا را 
نگه دارنــد.وی افـــــزود: حتــی طــــی 
کــه بــا رئیــس اتحادیــه  جلســه ای 
انبارداران داشــتیم عنوان شــد که در 
انبار ها لوازم خانگی آنچنانی در انبار ها 
وجود ندارد که بگوییم فروشندگان از 
عرضــــــه خــــودداری می کنند.رئیس 
اتحادیــه فروشــندگان لــوازم خانگــی 

گفت: به دلیل افزایش قیمت مواد اولیه تولیدات داخلی کاهش یافته و از طرفی 
واردات لوازم خانگی خارجی هم به مشکل خورد در نتیجه عرضه کاهش یافت.

مدیرعامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران با بیان اینکه قیمت گذاری 
خودرو توســط شــورای رقابــت انجــام می شــود، گفــت: خودروســازان درصدد 
افزایش قیمت هســتند، ولــی شــورای رقابت موافقت نکــرده اســت.به گزارش 

میــزان، منصــور معظمــی، اظهــار 
کرد: توقف ثبت سفارشات خودرو، 
خ ارز و صحبت هـــایــــی   تغییــــــر نـــــر
در مورد قطع همکاری شرکت های 
خارجــــــی نگرانی هـــایـــــی را بــرای 

مصرف کنندگان به وجود آورد.
وی ادامــه داد: بــا ایــن حــال بــازار 
 در آرامــش نســـــبی بــه ســر می بــرد 
 و شــرکت های خارجــی تــا بــه امــروز 
به قرارداد های خــود عمل کرده اند 
کیــــــد بـــــــه  و وزارت صنعـــــت بــا تا
 خودروسازان، بخش قابل توجهی 

از نیاز های آنها را خریداری کرده و تا پایان سال از لحاظ تولید مشکلی نخواهیم 
داشت.

نوسان روزانه قیمت سکه و طلا آنقدر بالا رفته است که دیگر سایت های 
خ نیز از پس به روز کردن ســایت خود بر نمی آیند. در همین رابطه  اعلام نر
خ برای  ســایت های رســمی اتحادیه طلا و جواهر تهران که مرجع اعلام نر

بســیاری از طلافروشــان و فعــالان 
خ سکه را از روی سایت  بازار بود، نر

خود حذف کرد.
کــه فعــالان بــازار   درحالــی اســـــت 
از دســتگیری دلال های ســکه و ارز 
توســط مامــوران نیــروی انتظامــی 
خ ســکه در روز  خبــر داده انــد، نــر
گذشــته به زیر چهار میلیون تومان 

باز گشت.
بــــــا ایـــــن حـــــال حـــــذف قیمــت 
ســـکــــــه و طـــــــلا از روی ســــــایت 
گــر بنـــــا بـــه دلایــل  اتحادیـــــه طــلا ا

 امنیتــی هــم باشــد، بــه التهــاب بازارهــا و قیمــت هــای نجومــی دامــن
 خواهد زد.

بازارهای                      روز

کــه برخــی از واحدهــای صنفــی  در حالــی 
از افزایش قیمت قابل توجه و کاهش توزیع 
مــواد غذایــی در برخــی از روزهــا گلایه مند هســتند، 
رئیس اتحادیه ســوپر مارکت و مــواد پروتئینی بر این 
باور اســت که کمبودی در توزیع مــواد غذایی وجود 
ندارد. به گزارش ایسنا، هر ساله با نوسانات نرخ دلار، 
خ  افزایــش دســتمزد و هزینه هــای جــاری تولیــد، نر
محصولات به ویژه مواد غذایی یک یا دو بار در طول 
سال آن هم با توجه به شرایط با رشد منطقی مواجه 
می شد، اما در سال جاری شرایط به گونه ای دیگر رقم 
خــورده و طــی پنــج مــاه ابتدایــی ســال قیمــت مواد 
غذایی بارهــا دســتخوش تغییر شــده و ایــن افزایش 
قیمــت هــا در حالــی رقــم خــــورده کــه ســازمان های 
 نظارتــی به ویــژه ســازمان حمایــت تولیدکننــدگان 
و مصرف کننــدگان مجوز رســمی بــرای ایــن افزایش 

قیمت ها ابلاغ نکرده است.
کــه بــه صـــــورت هفتگــی و گاهــی  کنــار لبنیــات   در 
به صــورت روزانــه افزایش قیمــت را تجربــه می کنند، 
برخی از محصولات با افزایش قیمت های قابل توجه 
از میزان آنها کاسته می شود و نمونه بارز این مسئله 
که لفظ کم فروشی را می توان به آن اتلاق کرد، عرضه 
 نوشــابه هــای گازدار اســت.در هفتــه هــای گذشــته 
کــی  بــه بهانــه نبــود مــواد اولیــه بــه ویــژه رنــگ خورا
نوشــابه های گازدار بــه نــدرت در ســطح شــهر توزیع 
 شــد و در حل حاضر که عرضه این محصولات انجام 
می شود از میزان آن کاسته شده و بر قیمت آن افزوده 
شــده اســت.حال جــای ســوال دارد که آیا در ســطح 
خرده فروشــی محصــولات مــواد غذایــی بــرای دیگر 

خ داده است؟  محصولات چنین اتفاقی ر
در پاســخ به این ســوال رئیس اتحادیه ســوپر مارکت 
 و مــواد پروتئینــی بر ایــن عقیده اســت کــه کمبودی 

در توزیع اقلام مختلف مواد غذایی نیست.
ســعدی درخشــانی گفت: تا به امروز هر درخواســتی 
که از ســوی ســوپرمارکت ها مبنی بــر عرضه محصول 
مــواد غذایــی به ثبــت رســیده از ســوی شــرکت های 

تولیدکننده پاسخ داده شده  است.
درخشــانی یادآور شــد: در محصولاتی همچون کره، 
 شــیر و لبنیــات افزایش قیمت بــه ثبت رســیده و این 
گر قیمت مصوب فروش محصولی  در حالی است که ا
افزایش نداشــته از حاشــیه سود فروشــندگان سطح 
شــهر کاســته شــده اســت.او افزود: در شــرایط فعلی 
قیمت تــن ماهــی تغییری نداشــته اســت، امــا برای 
آنکه شــرکت هــای تولیــدی تــن ماهی توان پوشــش 
هزینه های خود را داشــته باشــند حدود هزار تومان 
از حاشیه سود فروشندگان ســطح شهر کاسته شده 

است.
رئیــس اتحادیــه ســوپر مارکــت و مــواد پروتئینــی در 
پاســخ به این ســوال که قیمت مواد غذایــی وارداتی 
گران شده اســت، گفت: قیمت مواد غذایی وارداتی 
 نســبت به نمونه داخلی با رشد بیشــتری گران شده 
 و ایــن در حالی اســت کــه محصــولات وارداتــی ملزم 
ج قیمت نیســتند.بر اســاس برخی گزارشــات،  به در
 شــرکت هــای تولیــد کننــده و توزیــع مــواد غذایــی 
در برخی از روزهای گذشته به واسطه نوسان قیمت 
و به بهانه عدم دسترسی و تامین مواد اولیه از توزیع 
 محصولات سر باززدند یا در صورت توزیع، میزان آن 

با کاهش چشمگیری روبه رو شده بود.

 کم فروشی به بهانه گرانی 
و نبود مواد اولیه

بازار                                 روز

 قيمت هر كيلوگرم 
كيفی ترين شيرخام

 افزايش 
شاخص بورس

 واردات 
دسته چاقو

 پرواز
 قيمت مرغ

کثــر قیمــت   بــر اســاس کارگــروه تنظیــم بــازار، حدا
هر کیلوگرم کیفی ترین شــیرخام با مشخصات ۳,۲ 
درصــد چربــی و بــار میکروبــی زیــر ۱۰۰ هــزار تحویــل 
درب کارخانجــات لبنی بــا ۹ درصد افزایش نســبت 
به قیمــت مصوب قبل، معــادل ۱۵ هــزار و ۷۰۰ ریال 

تعیین شد.

 روز گذشــته شــاخص بورس باز هم رکورد شکنی کرد 
و با افزایــش 4.4۱۳ واحــدی به کانال۱۲۱ هــزار واحد 
وارد شــد تا رکورد جدید بــرای بورس به ثبت رســیده 
باشــد. در روز گذشــته همچنــان نمادهــای  فارس، 
فــولاد و فملــی  بیشــترین تاثیــر مثبــت را در افزایــش 

دماسنج بازار بر جای گذاشتند.

آمار مقدماتی گمرک از تجارت خارجی ۱۲ ماهه سال 
۹۶ نشــان می دهد کــه در ایــن مــدت بیــش از ۱۰ تن 
دسته های کارد و چاقو از فلزات معمولی از سه کشور 
 وارد ایــران می شــود. بنــا بــر آمــار ۳۱ هــزار و ۹۳۸ دلار 
یا بــه عبارتــی ۱۰۹ میلیــون و ۳۳۲ هــزار و ۹۸4 تومان 

واردات صورت گرفته است.

غ   رئیس اتحادیــه پرنده و ماهــی، از افزایش قیمت مر
به ۱۰ هزار و ۱۰۰ تومان خبر داد.

غ گرم   مهــدی یوســف خانی، اضافــه کــرد: قیمت مــر
۹۱۰۰ تومــان،  کشــتارگاه،  در عمده فروشــی درب 
کز   توزیــع درب واحدهــای صنفــی ۹۲۵۰ تومــان و مرا

خرده فروشی ۱۰۱۰۰ تومان است.

تومانتن تومان

15701010100
واحد

4.413

تغییر)درصد(قیمتارز

 -4۲.۰۰۰دلار

 )4.4۹%( ۵.۷۷۰-۱۲۸.4۳۰یورو

)4.۵۱%( ۶.4۹۰-۱44.۰۲۰پوند

 )4.۵۶%( ۱.۳۶۰-۲۹.۸4۰درهم

 )4.۵۳%( ۵.۰۲۰-۱۱۰.۸۹۰فرانک

تغییر)درصد(قیمتسکه و طلا

--بهار آزادی

ح امام)ره( --طر

--نیم سکه

--ربع سکه

 )۵.۷۹%( ۱۸۰.۰۰۰-۳.۱۰۷.۵۰۰گرم طلا 18 عیار

تغییر)درصد(شاخصبورس تهران

)۳.۷۸%( ۱۲۱.۱۷۳4.4۱۳شاخص کل

شاخص قیمت 
)۳.۷۸%( ۳۵.۵۳۰۱.۲۹4)وزنی- ارزشی(

)۳.۸۵%( ۸۸.۶۷۶۳.۲۸۶شاخص بازار اول

)۳.۶۶%( ۲44.۱۶۳۸.۶۲۳شاخص بازار دوم

)۵.۵%( ۱.۳۹4۵۷فرابورس

تغییر)درصد(شاخصبورس جهانی

)۱.۳۹%( ۱۰۷-۷.۶۳۰نزدک آمریکا

)۰.۵۷%( ۱44-۲۵.۳۰۶داوجونز

)۰.۵۸%( ۱۶-۲.۸۰۲اس اند پی500

)۰.۰4%( ۲۲.۵۵۳۸نیکی ژاپن

)۰.۲۶%( ۲.۸۷۶۷شانگهای چین

 عرضه قیفی دلیل کاهش 
لوازم خانگی در بازار

 مخالفت شورای رقابت 
با افزایش قیمت خودرو 

 سکه 
بی نرخ شد

  قیمت انواع حبوبات

قیمت درجه 2قیمت درجه    1عنوان

باقلا خشک با پوست 
بدون غلاف 

۷۲,۰۰۰ ریال۸۲,۰۰۰ ریال

۱۹,۰۰۰ ریال۲4,۰۰۰ ریالجوبلغور

۱۷,۵۰۰ ریال۲۲,۵۰۰ ریالجو پوست کنده

۱۸,۵۰۰ ریال۲۳,۵۰۰ ریالجوپرک

۳۵,۰۰۰ ریال4۵,۰۰۰ ریالدال عدس

۳4,۵۰۰ ریال۳۹,۵۰۰ ریالذرت خشک وارداتی

۳4,۰۰۰ ریال۳۷,۰۰۰ ریالسویا

4۷,۰۰۰ ریال۵۲,۰۰۰ ریالعدس درشت

4۵,۰۰۰ ریال۵۰,۰۰۰ ریالعدس ریز

۲۰,۰۰۰ ریال۲4,۰۰۰ ریالگندم بلغور

۱۹,۵۰۰ ریال۲۳,۵۰۰ ریالگندم پوست کنده

۶۵,۰۰۰ ریال۷۵,۰۰۰ ریاللپه 

44,۰۰۰ ریال۵۰,۰۰۰ ریاللپه باقلازرد

۱۸۰,۰۰۰ ریال۲۲۰,۰۰۰ ریاللپه باقلاسبز

۵۳,۰۰۰ ریال۶۳,۰۰۰ ریاللوبیا چشم بلبلی

۹۵,۰۰۰ ریال۱۰۵,۰۰۰ ریاللوبیا چیتی 

۶۸,۰۰۰ ریال۷۸,۰۰۰ ریاللوبیا سفید

۶۸,۰۰۰ ریال۷۵,۰۰۰ ریاللوبیا قرمز جگری وقمی

۸۹,۰۰۰ ریال۹۹,۰۰۰ ریاللوبیا قرمز کپسولی

۸۹,۰۰۰ ریال۹۹,۰۰۰ ریاللوبیا کشاورزی

۲۶۰,۰۰۰ ریال۳۰۰,۰۰۰ ریاللیمو عمانی

۶۵,۰۰۰ ریال۶۹,۰۰۰ ریالماش

۶۰,۰۰۰ ریال۷۰,۰۰۰ ریالنخود

۶۳,۵۰۰ ریال۷۳,۵۰۰ ریالنخود و لوبیا

سال  چهاردهم، شماره 3260 
 چهارشنبه
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ک اول شد، سرگرمی آخر پوشا
افزایش حراج ها در بازار اصفهان

ساخت                    ایران

 راهنمای خرید 
ماشین لباسشویی

وجــود تنــوع در بــرنــدهـــــای مختلــف 
ماشین لباسشویی باعث شده که افراد 
در هنگام خرید ســردرگم شوند و نتوانند دستگاه 
مدنظر خود را به راحتی انتخاب کنند.دراین میان 
تولیــد کننــــدگان داخلـــــی قدرتمنـــــدی ماننـــــد 
کشوما،سپهر الکتریک و اسنوا لباس شویی هایی  پا
 تولید کــرده اند که در عین داشــتن فنــاوری های 

روز دنیا، قیمت مناسبی دارند.

 ماشين لباسشویی 
پاكشوما

91429-WFI :مدل   
   ظرفیت:9 کیلوگرم

ک سرویس    گارانتی:24ماهه پا
   قیمت: دو میلیون و700هزارتاسه میلیون

ماشــین لباس شـــــویی WFI-۹۰4۲۹   یکـــــی از 
دستگاه های مناسب تولیدکننده  به نام داخلی 
اســت.این دســتگاه   بــا دور موتــور ۱4۰۰ دور در 
دقیقــه به خوبــی لباس هــا را شست وشــو داده و 
کشوما با درنظرگرفتن ۱۶ برنامه   خشک می کند. پا
 شست وشــو برای این محصول، شســتن آســان 
و بدون آسیب انواع لباس ها را ممکن کرده است. 
دیگ  لباس شویی از نوع دیگ های الماسه است 
و چرخش آن باعث آسیب به لباس های داخل آن 
نمی شود. امکان شست وشوی ضدچروک از دیگر 
مزایای این دســتگاه اســت.این مــدل از قابلیت 
 شست وشوی خـــــودکار دیگ بهره منــــد اســـــت 
کتـــــری   و بــا نظافــت منظــــم دیــگ از تجمــع با
و میکروب ها جلوگیری می کند.این لباس شویی 
کارکردی بهینه و اقتصــادی دارد و از رتبه  مصرف 

انرژی A بهره مند است.

 ماشين لباسشویی
 سپهر الکتريک

 SE1000 :مدل   
   ظرفیت:پنج کیلوگرم

   گارانتی:24ماهه سپهر الکتریک
   قیمت:یــک میلیــون و200 تــا یــک میلیــون 

و 400هزار تومان

این محصول تنها ماشین لباسشویی ایرانی است 
که محفظه آب آن اســتنلس بــوده وبه هیچ وجه 
دچار مشکل نمی شود. سیستم الکترونیک این 
لباسشویی برای بالانس کردن لباس های داخل 
گر   ماشــین دوررادرچنــد مرحلــه زیــاد می کنــد وا
به دلیل وجود لباس های بزرگ  وسنگین درداخل 
ماشین ایجاد لرزش شود ازبالا بردن دورجلوگیری 
می کند که آسیبی به لباسشویی وارد نشود.این 
ماشین نسبت به سایر لباسشــویی های مشابه 
ارتعاش کمتری دارد. دکمه ای برای خیســاندن 
لباس های خیلی چرک درنظر گرفته شده که شما 
می توانید با فشاردادن آن لباسشویی رادرحالت 
 پرآب و کف متوقف کنید وهر زمان که دانســتید 
با فشار دادن همان دکمه ماشین رابه کاراندازید.

 ماشين لباسشویی
 اسنوا

91429-WFI :مدل   
   ظرفیت:هفت کیلوگرم

   گارانتی:124 ماه ضمانت موتور اسنوا 
   قیمت:دومیلیون تا دو میلیون و400هزار

 این ماشــین با بهره گیری از توان موتور قدرتمند 
خود که ۱4۰۰ دور در دقیقه است و ظرفیت بالای 
دیگ می تواند حجم زیادی از البسه را شست وشو 
کند. نمایشــگر بزرگ ایــن محصــول و دکمه های 
لمســی در زیــر آن اســتفاده از امکانــات دســتگاه 
 را راحــت می کند. محــل قــرار دادن قــرص، مایع 
یا پودر لباسشــویی به صــورت کشــویی در بالای 
ماشــین قــرار دارد. پایه هــای ضــد لغــزش در زیــر 
دســتگاه مانــع از حرکــت و جابــه جایــی حیــن 
فعالیت می شــود. کیفیــت بالای قطعــات، درام 
 الماسه، سیســتم های شست و شــوی با حباب 
و برنامه های اقتصادی و استفاده از تایمر و ... این 
ماشــین را به یکی از گزینه های دلخواه مشتریان 

تبدیل کرده است. / گروه بازار 

هفته قبل همان طور که تعداد حراج هــا در بازار افزایش 
یافته بود، اســتقبال از آنها نیز بیشــتر شــده  بود تا شــاید 
این موضوع باعث شود که تعداد حراج ها در هفته های 
بعدی کاهش نیابد! بعضی از فروشــگاه داران نیز براین 
 باورنــد کــه تا ایجــاد ثبــات در بــازار امــکان برپایــی حراج 

برای آنها وجود ندارد.

    ترکیب جشنواره های فروش
با بررســی وضعیــت جشــنواره های فــروش در بازار های 
مختلــف اصفهان، مشــخص شــد کــه بیشــترین تعداد 
کز سرگرمی  ک و کم ترین آنها در مرا حراج ها در بازار پوشا
برگزار شده است. سهم هریک از اعضای جشنواره های 

فروش در اولین هفته مرداد، به شرح نمودار زیر است:

هفته گذشته تعداد اعضای جشنواره های فروش کمتر 
از قبل شــده بود با این حال وضعیت حــراج ها تا حدود 
کز بیشتری قیمت های خود  زیادی بهبود یافته بود و مرا
را کاهش دادند. همچنیــن  با اینکــه در آخرین روزهای 
ک تعداد حراج ها کاهش چشمگیری  تیر، دربازار پوشــا
یافته بود، ولی هفته قبل این بازار موفق به کسب سهم 

۳۹ درصدی در جشنواره های فروش اصفهان شد. 

    ترین های هفته
  بـــــزرگ تـــریــــــن حـــــراج: هفتـــــه گذشــته خبــــری 
از حراج های ۹۰ درصدی در بــازار اصفهان نبود و عنوان 
بزرگ ترین جشنواره هفته نیز با تخفیف ۸۳ درصدی به 
ســالن زیبایی آتنا تعلق مــی گیرد. در این ســالن قیمت 
پارافین ترابی دســت یا پــا از ۵۵ به ۱۰ هــزار تومان کاهش 

یافت.

  طولانــی تریــن حــراج: فســت فــود آبــادان نیــز برگــزار 
کننده طولانــی ترین حــراج اولین هفته مــرداد بــود. در این 
فســت فودی تخفیــف ۵۰ درصــدی بــرروی قیمــت غــذای 
موجود در منو اعمال شد.این طرح تخفیفی تا اول شهریور 

ادامه دارد.  
 پراســتقبال تریــن حــراج: یکــی از پراســتقبال تریــن 
حراج های هفته قبل، کاهش قیمت ۵۰ درصدی فست فود 
آبادان بود. در کنار آن، سامانه آنلاین سفارش غذا ریحون نیز 
قیمت های خود را تــا ۲۵ درصد برای اولین مشــتریان خود 
 در اصفهــان، کاهش داد کــه به دنبــال آن اســتقبال زیادی 
از آن به عمل آمد. همچنین  رستوران اخوان کریمی تخفیف 
4۰درصــدی بــر روی قیمت چلــو کباب میکــس مخصوص 
۳۲۰ گرمــی خــود اعمال کــرد که موفــق به جذب مشــتریان 

زیادی شد.
  حراجی ترین منطقه شــهر:برخلاف هفتــه های قبل، 
در اولیــن روزهــای مــرداد  رقابــت تنگاتنگی بین فروشــگاه 
های مناطق مختلف اصفهان وجود داشــت کــه به دنبال 
ایــن موضوع ســیتی ســنتر سپاهانشــهر، خیابــان توحید و 

نظر غربی در کنار هم، به عنوان حراجی ترین مناطق شــهر 
انتخاب شدند. حراج ۳۰درصد برند Puma، واقع در خیابان 
نظرغربــی، جشــنواره فــروش  ۵۰ تــا ۷۰ درصــدی  فروشــگاه 
 خانه و زندگی به مناسبت میلاد امام رضا)ع( در سیتی سنتر 
 و حراج ۵۰ درصدی کیــف و کفش دنیلی در خیابان توحید 
 از جملــــــه جشـــــنواره هـــــای فـــــروش ایـــــن ســـــه منطقــــه 

بودند.

    جشنواره فروش تک کالایی
هفته گذشــته، تعداد جشــنواره فروش تــک کالایی نیز 
افزایش یافته بود و کالاهای زیادی به حراج گذاشته شد. 
در این میان فروشگاه های سیسمونی فروشی، تعدادی 
وســایل کــودک را بــا تخفیــف بــه فــروش می رســاندند 
 که ســهم آنهــا در جشــنواره فروش تــک کالایــی معادل
 ۳۸ درصد بود، از جمله این وسایل باید به آبمیوه خوری 
کــودک نوبــی بــا ظرفیت۰.۲4لیتر اشــاره کرد کــه قیمت 
آن بــا 4۶ درصد تخفیــف از ۷۳ بــه ۳۹ هــزار و ۵۰۰ تومان 
رســیده بود یا قیمت شیشــه شــیر کــودک چیکـــــو، ۱۵۰ 
میلــی لیتــری از ۶۰ بــه ۳۸ هــزار تومــان تغییــر کرده بود. 
پس از وســایل کودک، تعــدادی ابزار ســلامت بــه حراج 
گذاشته شد که سهم آنها در جشنوار فروش تک کالایی 
۲۳درصــد محاســبه شــد. فشار ســنج دیجیتالــی بیــور 
مدل bm۲۰ یکی از این کالاهای حراجی بود که به جای 
۳۰۰ با قیمــت ۲۶۰ هزار تومــان به فروش می رســید یا در 
 bool فروشــگاه دیگری قیمت ماساژور ایمپالشــن مدل
از ۱۹۹ به ۱۵۹ هزار تومان تغییرکرده بود. رتبه سوم حراج 
تک کالایــی نیز با ســهم ۱۷ درصــدی به ابزار فروشــی ها 
تعلق می گیــرد. برای مثــال در یکــی از این فروشــگاه ها 
داس برقی تاپ گاردن به جــای ۵۱۵ با قیمت ۳۶۵ هزار 
تومان یعنی ۳۰ درصد تخفیف عرضه می شد. همچنین 
فروشگاه های لوازم خانگی نیز به عنوان عضو همیشگی 
جشــنواره هــای فــروش تــک کالایــی، هفتــه قبــل نیــز 
کالاهایی را به حراج گذاشتند، برای مثال در فروشگاهی 
تخفیــف ۳۵ درصــدی بر روی هســته گیر آلبالــو بهتاش 
 اعمال شــد و قیمت آن از ۲۲ هزارو ۹۰۰ تومــان به ۱4هزار 
 و ۹۰۰تومــان رســید.هفته گذشــته بــا اینکــه حــراج هــا 
به نسب زیادی در بازار اصفهان برگزار شد ولی تاریخ پایان 
گر تمایل به خرید   بعضی ازآنها معلوم نیســت، از این رو ا

از این فروشگاه ها دارید، باید عجله کنید.

هفتـه گذشـته، ولادت امـام رضـا ) ع ( بهانه ای بـرای برگزاری حراج در بازار اصفهان شـد تا به دنبال 

سعیده 
غفاری

آن پـس از گذشـت چنـد هفتـه، در اولیـن روزهـای مـرداد کسـادی جشـنواره های فروش پایـان یابد. 
 البتـه ایـن مناسـبت بیشـتر بهانـه ای بـرای بـازار پوشـاک بـود تـا قیمت هـای خـود را کاهـش دهنـد 
و بـا اسـتقبال زیـادی نیـز روبـه رو شـد. با اینکـه دو هفته قبـل مراکز خدماتـی تخفیف هایـی بر روی 
قیمت هـای خـود اعمـال کردنـد ولـی هفتـه گذشـته ایـن حراج هـا کاهـش چشـمگیری یافته بـود. 

همچنین در حراج های تک کالایی، فروشگاه های جدیدی کالاهای خود را به حراج گذاشتند. 
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سلامتیرستوران
ک سرگرمی پوشا

مدت تخفیفمیزان تخفیفمحصول/خدماتنام مرکز

۱۱ مرداد۸۰%حجامتمطب دکتر نیک خو

۳۰ مرداد۸۰%خال برداریمطب دکتر ملا

GO Sport ک و وسایل ورزشیفروشگاه ۳۰ مرداد۷۰%پوشا

ک کودکهپی لند تا اطلاع ثانویتا ۵۰%پوشا

تا اطلاع ثانوی4۰%منوی غذاهای سنتی ایرانیکافه و سفره خانه سنتی رمانس

۲۰ مرداد44%شهربازیناژوان

Punt Roma ک زنانهفروشگاه تا اطلاع ثانویتا ۳۰%پوشا

تا اطلاع ثانوی۲۵% انواع مانتومانتوسرای انارگل



 در کمتر از یک هفته، 
مجوز می دهیم

مدیــرکل میراث فرهنگــی، صنایع دســتی 
و گردشــگری اســتان در نشســت شــورای 
اداری شهرستان اصفهان از صدور مجوز اولیه برای 
ایجاد تاسیسات گردشگری در پهنه استان در کمتر 

از یک هفته خبر داد.
به گــزارش میراث آریا، فریدون اللهیــاری عنوان کرد: 
»بدون شــک برگــزاری نشســت های شــورای اداری 
شهرســتان اســتان و ارائه مطالبات مختلف در ســه 
حوزه میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری 
نشــان دهنده این نکته اســت کــه مقــولات میراث 
فرهنگی امروز برخلاف گذشته به یکی از اصلی ترین 
مطالبــات مــردم و مســئولان در مناطــق مختلــف 
تبدیل شده است. ما مطالبه گری مردم و مسئولان 
را در حوزه هــای فعالیت خود ســرمایه ای اجتماعی 
می دانیم که می تواند ما را در ادامه فعالیت هایمان 

راسخ تر و امیدوارتر کند.«
او تصریح کرد: »بی تردید وجود 22 هــزار اثر تاریخی 
از یــک ســو و وجــود بیــش از 1870 اثــر کــه در پهنــه 
اســتان به ثبت ملی رســیده اند حساســیت کار ما را 
بیش از گذشــته آشــکار می ســازد، بنابراین ناچاریم 
که بــا تجمیــع تمامی ظرفیت هــای موجــود بتوانیم 
 بــه حفاظــت از آثــار تاریخــی، ترویــج صنایع دســتی 
و توســعه گردشــگری بپردازیــم، روی همیــن اصــل 
با تمهیــدات به عمــل آمده، صــدور مجــوز موافقت 
اولیه جهت ایجاد تاسیسات گردشگری در اداره کل 
میراث فرهنگی استان اصفهان در کمتر از یک هفته 
صورت می گیرد، بــا توجه بــه لزوم اخذ اســتعلامات 
ســرمایه گذاران از ارگان های دیگر، اداره کل میراث 
فرهنگــی اســتان اصفهــان، جهــت پیگیــری صدور 
مجــوز ســرمایه گــذاران در ســایر ارگان ها نیز بــه آنها 

یاری رسانی می کند.«
در ادامــه ایــن نشســت معــاون ســرمایه گذاری و 
ح هــای اداره کل میــراث فرهنگــی اســتان  امــور طر
اصفهان گفت: »با تلاش های به عمل آمده در حوزه 
ســرمایه گذاری گردشــگری خوشــبختانه هم اینک 
مبلــغ 35 میلیــارد ریــال تســهیلات جهــت توســعه 
 گردشــگری در حــوزه هــای روســتایی و عشــایری 
و همچنیــن شــهرهای کمتــر از 10 هــزار نفر در شــرق 

شهرستان اصفهان در نظر گرفته ایم.«
حمید امینی افزود: »خوشــبختانه تا کنون هشــت 
ح گردشگری با اعتباری بالغ بر 170 میلیارد ریال  طر
در حوزه شــرق اصفهان از کل مبلغ اختصاص یافته 
به بخش خصوصــی ارائه شــده، بنابراین آمــاده ایم 
تا در قالــب باقی مانده ایــن مبلغ با ســرمایه گذاران 

گردشگری در منطقه شرق به تفاهم برسیم.«

کاهش تعداد گردشگران 
خارجی در ابهام

امســال براســاس آمارهــا ورود گردشــگران 
خارجی به فارس با کاهش مواجه شد، این 
کاهــش موضوعی بــود که مدیــرکل میــراث فرهنگی 
گرچــه بعــد از آن اخبار  ح کــرد، ا  اســتان فارس مطــر

با تلورانس تناقض روانه رسانه ها شد.
این در حالی اســت که به طور معمول یکی از عوامل 
ترغیب کننده گردشگران برای سفر به ایران، افزایش 
قیمت ارزهای خارجی در مقایسه با ریال بوده است، 
عاملی موثر در کاهش هزینه های سفر به کشوری که 
بخش اعظمی از ذخایر گردشگری تاریخی، طبیعی، 

مذهبی و میراثی را در خود دارد.
کید  البته مصیب امیــری پیش از این بر ایــن نکته تا
کــرده بــود کــه کاهــش ورود گردشــگر خارجــی تابــع 
شرایط بین المللی و امری طبیعی بوده است. امیری 
در این خبر اعلام کرده بود که برنامه سفر گردشگران 
کشــور ایــران از نیمــه دوم فروردیــن   خارجــی بــه 
تــا اوایــل تابســتان و از نیمــه دوم شــهریور تــا اواخــر 

آبان  است.
کید داشــت که ایــن اداره کل در کنار توجه  امیری تا
جدی به توســعه گردشــگری در نظر دارد با حمایت 
گــون، شــرایط را بــرای  از برنامــه هــای اجرایــی گونا
 تحرک پذیــری بیــش از پیــش گردشــگری داخلــی 
و درون اســتانی فراهم کند تا در فصول کم گردشگر 
خارجــی بتوانیــم ازظرفیت هــای اقتصــادی ایــن 
کان بهره مند باشیم. لازم است تا برای  صنعت  کما
تحقــق ایــن هــدف از ظرفیت هــای بالفعــل و بالقوه 
 اســتفاده شــده و بــا روش هــای مختلــف بازاریابــی 
 از جملــه ارائــه بســته های ســفرهای ارزان قیمــت 

در جذب گردشگران داخلی بکوشیم.
موضوع کاهش ورود گردشــگران خارجی به استان 
فــارس را در گفــت و گــو با رئیــس جامعه  هتــل داران 

فارس دنبال کردیم.
کـــــز  حســـن ســیادتان گفـــت: برخــــلاف تــلاش مـــرا
خدمــات مســافرتی در نمایشــگاه های بین المللــی 
و انجــام قراردادهــا بــرای جــذب گردشــگر در فصــل 
 پاییــز، نزدیــک بــه  ۶0  تــا  70  درصــد از آن لغــو شــده 

است .
رئیــس جامعــه  هتلــداران اســــتان فـــــارس افــزود: 
کنون تنها 10 درصد از ظرفیت هتل های استان  هم ا
فارس اشــغال بوده و ۹0 درصد از این ظرفیت خالی 
است! برگزاری نشست ها، برنامه ها و جشنواره های 
فرهنگی، هنری و ایجاد معافیت ها در بافت ســنتی 
شــهر برای احداث اقامتگاه از جمله اتفاقات مثبت 
در حرکت به سوی توسعه صنعت گردشگری خواهد 

بود.

تب میراثی نصف جهان! 
هنوز دل نگرانیــم! همچنــان در تب و تاب 
جابــه جــا نشــدن ذره ای از تاریــــــخ ایــن 
کــه آوازه  ســرزمین هســتیم، در کهن منطقـــــه ای 
فرهنگ و تمــدن آن از دل تپه های هفت هزار ســاله 
»سیلک« هنوز به گوش می رسد و از ذره ذره خشت 
گرمــای دســت  و آجــر بناهــای تاریخــی آن هنــــوز 
هنرمنــدان اصفهانـــــی تــراوش  می کنـــــد. از آبــی 
گنبدهــای فیــروزه ای نصــف جهــان، نقــش و نــگار 
کی  دلنشــین چهلســتون و عالی قاپو تا تن پــوش خا
کاهگلـــــی نصف جهـــــان هــــــر روز   کبوترخانه هــای 
و هر شب قلب دوست داران میراث فرهنگی، تپشی 
بی امان و تند تند دارد تا نکند خدای نکرده یک تکه 
از کاشی های ۴00 ساله یا نشان کوچکی از دل زمین 
گــر  ایــن نشــان تنهــا شــامل  جابــه جــا شــود حتــی ا
کوچکـــــی  کاخ قدیمـــــی یــا نشــان   پایه هــای یــک 
از حوض های دوره صفوی در چنارســتان با صفای 
چهارباغ عباســی اصفهان باشد. در چنین شرایطی 
هــر نــوع تغییــر هرچنــد انــدک در بناهــای تاریخــی 
 اصفهــان باید بــا احتیاط  خــاص و ویژه همراه شــود 
تا ضمن حفظ میراث ارزشــمند چند هزار ساله این 
مرز و بــوم، بیش از این بر احساســات دوســت داران 
میراث فرهنگی و مردم پایتخت فرهنگی کشور ضربه 

وارد نشود.
به گــزارش مهــر در طول  ماه هــــای گذشــته موضوع 
حفاظ گذاری سی وســه پل در اصفهان داغ شــد. در 
این ارتباط بهزاد بزرگزاد، مدیر عامل سابق سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری اصفهان به 
میراث فرهنگــی در نامه ای این موضــوع را این گونه 
درخواســت می کند که »با عنایت به حــوادث مکرر 
ســقوط افـــــراد از پل هــای تاریخــی شــهر اصفهــان 
 ماننــد مارنان، ســی و ســه پــل، جویی، پــل خواجو 
و پــل شهرســتان که بــا کمال تاســف منجر بــه فوت 
و صدمــات بســیاری جــدی بــرای هموطنــان عزیــز 
شــده اســت و به منظور پیشــگیری از حادثه مجدد 
خواهشــمند اســت دســتور فرمایید بــرای پل های 
 مذکــور حفـــــاظ و جان پنــاه مناســــب در انطبــاق 

با وضعیت و قدمت آنها انجام شود.«
در همین ارتباط معاون آموزش و پیشگیری سازمان 
کید داشــت که  آتش نشــانی اصفهــان بــر ایــن امــر تا
ایــن ســازمان در ارتبــاط بــا نــوع حفــاظ و جان پناه 
 در سی وســه پــل دخالتــی نداشــته اســت و تنهــا 
در ارتبــاط با لــزوم نصــب حفاظ بــا میــراث فرهنگی 

استان اصفهان، مکاتبه ای داشته است.
به گفته عنایت زاده ســازمان آتش نشانی در ارتباط 
بــا ارائــه ایــده و طرحــی در راســتای ایجــاد حفاظــی 
متناســب با شــانیت تاریخی 33 پــل اعــلام آمادگی 
کرده کــه البته میــراث فرهنگی ایــن امــر را نپذیرفته 

است.
مدیرکل میراث فرهنگی اصفهان در این باره گفت: 
در ارتباط با ایمن ســازی سی وســه پل از چند سال 
پیــش طرحی ارائه شــده بود که به شــکل آزمایشــی 
ح از ســوی کارشناســان  نیز اجــرا و در نهایت این طر

میراث فرهنگی رد شد.
فریدون الله یاری افزود: سعی ما این است که تعداد 
کمتری از دهانه هایی که قابل رویت هســتند بسته 
 شــود و از طریــق بســتن برخــی دالان هــا رفــت و آمد 
به این دالان ها را نیز محدود کنیم. با کمال تاســف 
اقدامــات غیرفرهنگــی برخــی از معدود گردشــگران 
کــــردن آتــش یــا نوشــتن یــادگاری   ماننــــد روشـــــن 
بر دیــواره پــل در دهانه های راهرو مانند ســی وســه 
 پل این بنای تاریخــی را در معرض آســیب قرار داده 

است.
ح در حفاظت این  الله یــاری گفت: اجــرای ایــن طــر
دالان ها از آسیب های شعارنویسی و کثیف ساختن 
آنها موثر اســت و از ســوی دیگر نیز در راستای ایمنی 
گردشــگران تاثیــر خواهــد داشــت و بــه نوعی هــر دو 

هدف ما را محقق می سازد.
مدیــرکل میراث فرهنگــی اصفــهـــــان افـــــزود: در دو 
ســمت ســی و ســه پل 300 متر راهروی سرپوشــیده 
وجود دارد و بر این اساس لزومی نـــــدارد که تمامــی 
 این مســیر محلی برای عبــور یا حضور عابــران پیاده 

باشد.

 آموزش زمین گردشگری 
در قشم

راهنمــایـــــان گردشـــگـــــری در قشــــم دوره 
زمین گردشگری می بینند.

به گــزارش میــراث آریــا، فائقــه اتابــک بــا بیــان ایــن 
مطلــب افــزود: »با توجــه به اینکــه اســتان هرمزگان 
دارای منابــع غنــی و پتانســیل های فــراوان از نظــر 
زمین شناســی اســت و همچنیــن یکــی از مقاصــد 
مهم زمین شناســان و گردشــگران داخلی و خارجی 
علاقمند به ژئوتوریســم به حســاب می آیــد از این رو 
تربیت نیروهایی متخصص در این زمینه گام مهمی 

در توسعه گردشگری به شمار می رود.«
گفتــه او دوره آموزشـــــی راهنمـــــای تخصصــی  بــه 
زمین گردشــگری یکــی از دوره هــای آموزشــی کوتــاه 
مدت گردشگری، مصوب سازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری  اســــت و به جاذبه های 
مربــوط بــه زمین شناســی، ژئومورفولــوژی و غیــره 

مرتبط می شود.
اتابک با اشــاره به اینکه امروزه بــا توجه به تخصصی 
شــدن شــاخه های گردشــگری، برگزاری هر تــور نیاز 
به راهنمای گردشــگری تخصصی خود دارد، افزود: 
زمین گردشــگری  تخصصــی  راهنمــای   »تفــاوت 
بــا راهنمــای تــور طبیعت گــردی از این جهت اســت 
کــه راهنمــای تخصصــی زمین گردشــگری بــر خلاف 
کوتوریســم، به میــراث بی جــان طبیعی  راهنمــای ا
می پـــــردازد. متقاضیــــان شـــرکـــــت در ایـــــن دوره 
می توانند برای ثبت نام به موسســه مشــق آفرینش 
در بندرعباس مراجعه یا با شماره تلفن 33۶83۹81 

تماس حاصل کنند.«

13 سال چهاردهم، شماره 3260میراث و گردشگری
چهارشنبه

10 مرداد  1397 

دیده بان                          گردشگری

از سوئیس مستقیم آمده اصفهان، مستقیم 

نفیسه 
حاجاتی

نه اینکه پرواز مستقیم داشته باشیم، یعنی 
اولین مواجهه اش با ایــران، اصفهان بوده. 
قصدش ماندن یک هفته ای بود، اما رسید 
بــه یــک مــاه! جایــی میــان یــک جلســه، 
می بینمــش. چهــره اش برایــم آشناســت. 
 همین را با لبخنــد وقتی دارد چــای و بیســکوئیت می خورد 
گهان چشم در چشم می شویم، به خودش می گویم. مرد  و نا
قدبلند با موهای بلند لخت، لبخند می زند و می گوید: »بعید 
نیســت در خیابان مــن را دیده باشــید. ایــن دو هفته خیلی 
اینجاها قــدم زده ام و دوچرخه ســواری کــرده ام.« نه! جای 
دیگری به طور حتم او را دیده ام. می گویم: »شاید! ولی خیلی 
آشــناتر به نظر می آیید. شــاید هم شــبیه بازیگر یا هنرمندی 

هســتید که در فیلم ها یا جایی دیــده ام.« 
می خندد و می گوید: »جدی؟! آهان! پس 
ایــن همــه آدم کــه در ایــران بــا مــن عکس 
می گیرند و به من توجــه می کنند، دلیلش 
ایــن اســت؟!« می خنــدم و حرف هــا گل 
می اندازنــد. در یکــی از هاســتل های تــازه 
شمال شهر، تختی گرفته. هاستلی که یک 

 خانــه قدیمــی حیــاط دار اســت بــا معمــاری ایرانــی اصیــل 
و پارسال همین موقع مملو از گردشگران بوده، اما حالا این 
مســافر، تک مهمانشــان اســت در دو مــاه اخیــر و بعــد از آغاز 
مصائب سیاســی آمــده کــه اصفهــان را ببینــد و برایش مهم 
نیست که وقت دیدن همه موزه ها و بناهای شهر را پیدا نکند. 
زبان مادری اش آلمانی است و انگلیسی هم صحبت می کند، 

آرام و شــمرده. همیــن هم باعث شــده که 
چند بار طی همین دو هفته دعوتش کنند 
کــه بــــــه عنــوان مهمــان ســورپرایزی در 
کلاس های زبان شرکت و برای بچه هایی که 
کلاس تابســتانه زبــان گرفته انــد، فرصــت 
»صحبت با خارجی« را فراهم کنـــد. درباره 
 اسمش صحبت می کنیم. بلند می خندد
 و می گوید: »شبیه یک اسم ایرانی است تا...« یادش نمی آید. 
می پرسم: »تارا؟« سریع جواب می دهد: »نه! تارا اسم دختر 
است.« چشم هایم گرد می شود. خودش توضیح می دهد: 
»چنــد روز پیش فهمیدم. خودم نمی دانســتم.« »تی یقی« 
اسمش را که ریشه فرانسوی دارد، تلفظ می کند و بعد یادش 
می آید که چند روز پیش داشتند در خیابان راه می رفتند که 

دوست ایرانی اش دوستی را می بیند و می گوید: »تقی! شما 
دو تا هم اسم هم هستید.« از چند ســال پیش قصد داشته 
ایــران را ببیند، اما همیشــه تعطیــلات تابســتانی  اروپایی ها 
مصادف می شده با ماه رمضان و دوستانش توصیه می کردند 
گر می خواهد با مردم حرف بزند در رمضان به ایران نیاید تا  که ا
اینکه امسال بالاخره آمده تا نه فقط با »اصفهان« که با »مردم 
اصفهان« ملاقــات کنــد. بــا برنامه ریزی آمــده، امــا همه آن 
برنامه ها را گذاشته کنار تا در شهر قدم بزند و هر جا پیش بیاید، 
با مردم گفت و گــو کند. ایــن گفت وگوها برایــش از همه چیز 
مهم ترند و پیش آمده که در میانه بازدیدی کسی آمده و آنقدر 
 گرم حــرف زدن شــده اند کــه بازدیــد را فرامــوش کــرده، اما او 
 از همین گردشگری آهسته و ملاقـــات با مـــردم است که لذت 

می برد. 

دیده بان                  میراث

طعم »گیپا« به روایت »دماب«
ملاقات با قلعه های ساسانی، صفوی و قاجاری در یک روستا

تک مسافرِ هاستل پررونق پارسال!
جهانگردی که برای ملاقات با مردم سفر می کند

گر قصد دارید از اصفهان به ســمت روســتای دماب حرکت  ا
کنید دو مســیر پیش روی شماست. مســیر اول، از اصفهان 
 به ســمت جاده تهــران حرکــت کنیــد و روســتای »علویجه« 
و »دهــق« را رد کنیــد، بعد از آن به روســتای دمــاب خواهید 
 رســید. البتــه ایــن راه، کوتــاه تریــن مســیر بــرای رســیدن 
به روستاست. مســیر دوم از اصفهان به سمت نجف آباد که 
بروید و پس از گذشــتن از »جــاده داران« و »دهق« به روســتا 

خواهید رسید.

    مسیر انگیزه ای بیشتر برای بازدید
رهســپار جاده تهران می شــویم و در مســیر روســتا که دست 
کمــی از جذابیت هــای روســتا نــدارد، قــرار می گیریــم. پــس 
از گذشــتن از روســتای دهــق در ســمت راســت کوره هــای 

 آجرپــزی و چاله هایــی کــه در زمیــن گــود کرده انــد نظــر  را 
بــه خــود جلــب می کنــد، البتــه کنــار جــاده  نیــز آجرهــای 
کــه در حــال خشــک شــدن هســتند، بخــش  پخته شــده 
 دیگری است که برای ما جذابیت مســیر را دوچندان کرده . 
کــه  کــی قــرار دارد  گردنــه  یــک ســد خا  در ســمت چــپ 
در فصل هــای بارندگــی پــر آب اســت آن را نیــز رد می کنیــم. 
پــس از گذشــتن از میــان روســتای »خونــداب« وارد دشــت 
 »مهردشــت« می شــویم. زمین های کشت روســتای دماب 
از اینجا شروع می شــود ما را با خود هدایت می کند به سمت 
قلعه اصلــی روســتا. اهالــی متعقدند که نــام قدیمی روســتا 
»ســبز دره مراد آباد« بوده اســت و حال با نام دماب شناخته 
می شود. برجک و باروی قلعه از دور دعوت کنندگی خاصی 
برای ما بــه همــراه دارد. وارد روســتا که شــوید دو گزینه برای 

شــما پیش رو است و قلعه روســتا که حد واصلی شــده برای 
آنها، سمت چپ شما بافت تاریخی روســتا قرار دارد و سمت 

راست بافت نوساز آن.

    به دنبال ردی از دوره ساسانی
اولین چیــزی کــه بــدو ورود به ایــن دو ســمت دیدیــم، دفتر 
»خانــه فرهنگ دمــاب« اســت که در ســمت چپ قــراردارد. 
ایــن خانــه قدیمــی کــه در کنــار زمیــن بــازی کــودکان قــرار 
 دارد بــا ســنگ فرشــی مــا را بــه درون بافــت تاریخــی می برد. 
از کوچه باغ ها رد می شویم و به میدانی در مرکز بافت تاریخی 
روســتا می رســیم. دقایقی را برای اســتراحت در ایــن میدان 
ســپری می کنیــم. به نظــاره یکــی از قلعه هــای روســتا )قلعه 
ســنگی( کــه البتــه درگاه و دیــواری بیــش از آن باقــی نمانده 
می نشینیم. این قلعه به گفته اهالی روستا به زمان ساسانیان 
باز می گــردد، البته با دیــدن نوع ســنگ چین، دیــوار و بارگاه 
قلعه کاخ فیروزآبــاد برای ما یادآور می شــود، بنایــی در محور 
مهم ثبت میراث شده که متعلق به زمان ساسانیان است. 
قلعه سنگی به گفته اهالی، قلعه نظامی در زمان ساسانیان 
بــوده و امنیت مســیر گلپایــگان_ اصفهــان را برقــرار می کرده 
است.  کاروانســرای روســتا  )کاروانســرای جلوگیر( متعلق به 

زمان صفــوی اســت و در فاصله هفــت کیلومتــری از آن 
 قرار دارد. درحال حاضر این بنا کاربــری مرغداری دارد، 
گفتــه عبــاس عبدالهــی یکــی از روســتایان از هــر  بــه 
کــه در مســیر جاده هــا در زمــان صفــوی  10 قلعــه ای  
ســاخته می شــده یکــی از آنهــا دارای حمــام بــوده 
کاروانســرا  کــه قلعــه مــادر شــاه نــام می گرفتــه و ایــن 
فهرســت  در  شــماره۹0۴7  بــه  و  همان هــا  از  یکــی 
 آثــار ملــی کشــور بــه ثبــت رســیده اســت. دوقلعــه دیگر 
 در روســتا موجود اســت که متعلق به زمان قاجار است 
و یکــی از آنهــا کمــی تخریــب شــده و نیازمنــد مرمــت 
 اســت. البته ورود به این قلعه ها نیز کار دشــواری است 
 به علت اینکه کاربری مسکونی به خود گرفته اند و خانوار 
در آنها زندگی می کند. روستا یک حمام قاجاری دارد که 
انجمن دوســتداران دماب تصمیم بــرآن دارند که پس 
از مرمت این حمــام تاریخی آن را به مــوزه تبدیل کنند. 
روســتا یک حســینیه »ابوطالب« متعلق به زمان قاجار 
نیــز دارد کــه همچنــان پابرجاســت. مصالــح اســتفاده 
 شــده در خانه های بافت تاریخی روســتا عمدتا خشت 

و چوب است. 
از چهارده قنات دماب سه تای آن  همچنان پابرجاست 
و مابقی خشک شده است. داستان شکل گیری روستا 
نیز به خودی خود جذاب است که به گفته اهالی دماب 
 پس از حفر یک رشــته قنات شــکل می گیرد و پــس از آن 
با طی کردن داستان ها بسیار با ثبت قریه در تقسیمات 
 کشــوری و پرداخــت مالیــات ســالانه ۴0 تومــان روســتا 
بــه مالکیــت اهالــی آن در می آیــد. روســتاییان دمــاب 
 مراســمات بــه خصوصــی نیــز دارنــد که بــه گفتــه اهالی 
یکی از مراســم های آنها این اســت که در شــب عروســی 
ک( لای نون می گذارند  گینه پخته شده را )نوعی خورا خا
و به کمر عروس می بندنــد و در زمانی که خطبه خوانده 

می شود یک قفل را بازو بسته می کنند.   
دمــاب بــه زودی به مقصــد گردشــگری بهتــری تبدیل 
می شــود، چون قرار اســت یــک خانــه بومگــردی در آن 
راه اندازی شــود. جایی که عبــاس عبدالهی می خواهد 
 غذاهــای اصیــل منطقــه و ســبک زندگــی دمابی هــا را 
گردی در دمــاب   بــه گردشــگران ارائــه بدهــد. روســتا
با طعم غذاهــای محلی بــه یادماندنی تر هم می شــود. 
غذاهایی مانند »گندی« که یک غذای گوشــتی سنتی 
روســتایی شــبیه قیمه ریزه  اصفهــان اســت، »گیپا« که 
غذای گوشتی است که به روش خاص خود روستا تهیه 
می شود و البته یادتان باشــد که به کوچه ساباط دار که 
همان نزدیکی هاســت هم ســر بزنیــد و خنکای ســایه را 
زیر ســقف کوچه در میــان بافــت تاریخی دمــاب تجربه 

کنید. 

مسیر این هفته ما برای روستا گردی به سمت شمال غربی اصفهان است. مکانی که یکی از آثار ثبت ملی 

سونیا 
غلامی 

 
شده اش قدمتی 700ساله دارد. این روستا در صد کیلومتری نجف آباد قرار دارد. برای رسیدن به روستای 
دماب یک محور گردشگری تاریخی پیش رو دارید. این محور می تواند برنامه یک روزه را برای شما 
طراحی کند. مسیر از چند روستا در کنارهم تعریف شده است. محور اول از »علویجـــه« شـــروع و 
در دهــق ادامه پیدا می کند و بعد از آن قلعــه خونداب را بازدید کنید و بعد از دیدن این محور 

گردشگری تاریخی  به دماب خواهید رسید که قلعه های  دیدنی دارد.

سفر به دماب در شش فریم
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قاب                       هنرمند

سال چهاردهم، شماره 3260 14
 چهار شنبه

10 مرداد 1397
سینما و تلویزیون

کــه در صحنه هــای  بازیگــر ســینمای فرانســــــه 
بین المللــی بــه طور کامل شــناخته شــده اســت، 
در ۸۷ ســالگی از ســینما کنــاره گرفــت.ژان لویــی 
ترنتینیــان برنــده جایزه بهتریــن بازیگر جشــنواره 
فیلم کن در سال ۱۹۶۹ و برنده جایزه سزار بهترین 
بازیگــر ۲۰۱۳ بــرای فیلــم »عشــق« بــه ســـــرطان 
پروستات مبتلا شده است.ترنتینیان پنج بار نامزد 
دریافت جایزه ســزار شــده و کارنامه غنی بازیگری 
دارد. وی در فیلم هایی چون »و خــدا زن را آفرید« 
ســاخته روژه وادیــم، »آدمکشــان کوپــه« ســاخته 
کوســتا گاوراس، »یک مرد و یک زن« ساخته کلود 
للوش، »گوزن های ماده« ســاخته کلود شــابرول، 
»مردی که دروغ می گوید« ساخته آلن رب گریه که 
جایزه خرس نقــره ای برلین را بــرای بهترین بازیگر 
برایش به ارمغان آورد، »زد« ساخته کوستا گاوراس 
برنده بهترین بازیگر فیلم جشنواره کن، »همرنگ 
جماعت« ســاخته برناردو برتولوچی، »ســه رنگ: 
خ« ساخته کریشــتوف کیشلوسکی و »عشق«  سر
ســاخته میشــاییل هانکه برنده جایزه فیلــم اروپا 
برای بهترین بازیگر مرد شــد. او اما این روزها اعلام 
کرده دیگر در ســینما بازی نمی کند.این چهره ۸۷ 
ســاله ســینمای فرانســه در گفت وگویی اعلام کرد 
 از ســرطان پروســتات رنج مــی بــرد و بــرای همین 
 از بازی در فیلم بعــدی برونو دومان انصــراف داده 

است.
وی گفــت: به ایــن فیلــم علاقه داشــتم، امــا از نظر 
فیزیکی آمادگی اش را ندارم. دیگر نمی توانم تنهایی 
حرکــت کنــم و لازم اســت مــدام یــک نفــر در کنارم 

باشد.

 بازیگر »عشق« 
در نبرد با سرطان

کران باغ های زردآلو   ا
در قاره آمریکا

فیلم سینمایی »باغ های زردآلو«به نویسندگی 
و کارگردانی پوریا حیدری اوره و تهیه کنندگی 
علــی صدرایــی در سینماهـــــای کشـــــورهای آرژانتین، 
مکزیک، کاستاریکا و شیلی آغاز شــد.»باغ های زردآلو« 
که تولید مشترک ایران و ارمنستان است پرافتخارترین 
 فیلم سینمایی تاریخ ســینمای ارمنستان و همچنین 
 از بهتریــن تولیدات مشــترک مســتقل ســینمای ایران 
کران  بــا حضــور در بیــش از ۹۰ جشــنواره بیــن المللــی و ا

سینمایی در ۱۶ کشور است. 
کــران »بــاغ هــای زردآلــو« از طــرف گــروه  درخواســت ا
 ســینمایی هنــر و تجربــه بــه وزارت ارشــاد ارســال شــده 
کران در ایران  و همچنان در انتظار پروانه نمایش جهت ا

از طرف این وزارتخانه است.  

در                           حاشیه

 برنامه سینماهای 
اصفهان

اکران                       روز

  سپاهان) سالن اصلی(  هزارپا
  سپاهان)سالن ۲(   تگزاس

  پردیس چهارباغ
   هزارپا/ کاتیوشا/ شماره ۱۷ سهیلا/

 من دیوانه  نیستم /مرداد/
خاله قورباغه/به وقت خماری/ هزارپا/ 

 دشمن زن
   قدس)سالن ۱(   هزارپا

  قـدس )سالن ۲(  دشمن  زن / 
 تگزاس

    فـلسطین    دارکوب/ هزارپا/  تگزاس

چاووش، از درآمد تا فرود 
فیلم این روزهای هنر و تجربه اصفهان   

مستند »چاووش از درآمد تا فرود« به کارگردانی  
هانا کامکارو آرش رئیسیان در گروه هنر و تجربه 

کران شده است. ا
این مستند روایتگر شکل گیری، حیات و از هم گسستن 
کانون موسیقی چاووش است که به سرنوشت سازترین 

لحظات تاریخ اجتماعی ایران گره خورده است.
روایت موسیقی گران جوانی است که در بحبوحه روزهای 
پر التهــاب دهه پنجاه و شــصت خورشــیدی، تنگاتنگ 
بــا وقایــع اجتماعــی و سیاســی روز، بــی وقفــه بــه تلاش 
 موسیقیایی خود ادامه دادند و روز به روز پخته تر شدند
 و دریچــه ای نویــن بر موســیقی ســنتی ایرانی گشــودند 
و امروز هرکدام از اســاتید به نام موســیقی این مــرز و بوم 

هستند.

تابستان کمیک سینماها 
فیلم های کمدی به فروش میلیاردی رسید

بــا اســتقبال مــردم، مدیــران شــورای صنفــی نمایــش 
کران تابســتانی بیشــتر آثــار کمدی را  ترجیــح دادند در ا
کران کنند، اقدامی که تــا اینجا که نیمی  در ســینماها ا
از تابستان سپری شــده، به خوبی جواب داده و سبب 
 رشــد آمارها به لحــاظ فــروش و تعداد مخاطب نســبت 

به بازه مشابه سال گذشته شده است.
در ادامه نگاهی خواهیم انداخت به چند فیلم جدیدی 

که به تازگی به روی پرده رفته است.

     کاتیوشا
برخــلاف دیگــر آثــار »علــی عطشــانی« کــه همــواره یک 
سورپرایز یا حرکت عجیبی در خود دارد، این ساده ترین 
فیلــم اوســت کــه از بازیگــران چهره بســیاری برخــوردار 
است و در کمال تعجب به زحمت توانسته فروش هفته 
کران خود را از ۲۰۰ میلیون عبور دهد. فیلمی  نخســت ا
که به طــور قطــع کم فــروش تریــن اثر ایــن کارگــردان در 
کارنامه او خواهد بود. البته عطشانی فیلم »پارادایس« 
کــران دارد کــه  و »یــادم تــورا فرامــوش« را نیــز در نوبــت ا
»پارادایــس« بــه دلیل مواجهــه یک روحانــی در فضای 
کران مانده و »یادم تو را فراوش«  آلمان در پشــت صف ا
 نیــز غیرمســتقیم بــه پرونــده »شــهلا جاهــد« پرداختــه 
و با اینکه ۱5 دقیقه از آن کوتاه شده، اما همچنان پشت 

کران مانده است. در ا

از چهارشــنبه هفتــه آینــده بــه روی پــرده بــرود. فیلمی 
کــه »بهــرام توکلــی« آن را ســاخته و اوج، تهیــه کنندگــی 
 آن را بــر عهــده دارد. فیلــم برخــلاف تمــام افتخاراتی که 
در جشنواره به دست آورده یک اثر فاقد داستان است و 
گر آن سکانس تاثیرگذار پایان داستان نبود و احساسات  ا
مخاطب را تغییر نمی داد، محال بود تــا این اندازه مورد 
اقبال قرار بگیرد. با توجه به هژمونی آثار کمدی و استقبال 
بی نظیــر خانــواده ها از ایــن گونه آثــار، فیلــم باید خیلی 
خوش شانس باشد که به فروش قابل توجهی نائل آید. 
غ جشــنواره   البته که عناوینی چون برنده شــش ســیمر
یا بهترین فیلم جشنواره ۹۶، می تواند امتیاز هایی برای 

جذب مخاطب باشد.

     لازانیا
کتور موزیک،  یک کمدی کودکانه است که تلاش کرده با فا
استفاده از چهره های شناخته شده و خبرسازی های زیاد 
از زمان پیش تولید، یک اتفاق فوق العاده را در سینمای 
کودک رقم بزنــد در حالی که نام فیلم نیز مســتعد جذب 
مخاطب اســت. البته فیلــم »حســین قناعت« قــرار بود 
کران دوم نوروز به روی پرده برود که  اواسط بهار و در قالب ا
این اتفاق تا نیمه مرداد به تعویق افتاد. با توجه به کارهای 
کران، اســتقبال  خــوب اخیر قناعــت و البته فصــل عالی ا

چشمگیر از این فیلم، چندان دور از انتظار نخواهد بود.

     من دیوانه نیستم
فیلــم »علیرضــا امینــی« نیــز یــک هفتــه بــه روی پــرده رفته 
 کــه برخــلاف برخــورداری از چهــره هــای شــناخته شـــــده 
بــه زحمــت توانســته فــروش خــود را از مــرز صــد میلیــون 
تومــان عبــور دهــد. اصــولا امینــی کارگــردان بدشانســی 
اســت. او در ابتــدای فعالیتــش، شــروع بســیاری خوبــی 
 داشــت و فیلم هایــش بــا اقبــال عمــوم مواجــه می شــد، اما 
گاه فیلم هایش درگیر  از حدود هفت، هشت ســال قبل به نا
ممیزی های شدیدی شد که گاهی ســبب می شد نمایش 
فیلم هایش تا چند سال به تعویق بیفتد. از همان جا، امینی 
به حاشیه رفت و هیچ گاه نتوانست دوباره به دوران شکوفایی 
خــود بازگردد. »مــن دیوانه نیســتم« کم حاشــیه ترین فیلم 
کارنامه امینی است که حتی با وجود چهره های سرشناس 
 نیز نتوانسته به فروش قابل توجهی برسد و در نتیجه به دلیل 

از کف افتادن فروش، زودتر از پرده پائین خواهد آمد.

خ ها      دم سر
کمــدی جدیــد »آرش معیریــان« از امــروز بــه روی پــرده 
رفته اســت. این کمــدی نیز بــه ماننــد دیگر آثــار ایــن روزها 
از چهره هــای فــراوان دنیــای کمــدی بهــره گرفتــه اســت و 
بایــد دید بــه مانند آثــار اخیر او مــورد اقبال نســبی مخاطب 
قرار خواهــد گرفت یا خیــر. به هر حــال معیریــان، طی چند 
 ســال اخیر، یک روال ثابت در فیلمســازی داشــته و همواره 
به تولید آثاری از این دســت اهتمام ورزیده و استاد ساخت 
و تدویــن آثار کمدی از جنس بدنه اســت که »دم ســرخ ها« 
جدیدتریــن نمونــه آن اســـــت و بایــد دیــد در رقابــت بــــا 
کمدی های ساختارمندتری همچون »هزارپا« تا چه اندازه 

در جذب مخاطب موفق خواهد بود.

     تنگه ابوقریب
 بهتریــن فیلــم جشــنواره ســی و ششــم فجــر قــرار اســت 

پـس از اقبـال مجـدد به کمدی توسـط خانواده هـا، حالا فصل جدیدی از تولیـد و اکران این گونـه آثار را 

مجتبی 
اردشیری

در سـبد سـینمای ملی شـاهد هستیم. گیشـه ها نیز نشـان از اسـتقبال قابل توجه مخاطبان از این گونه 
دارنـد بـه گونـه ای کـه بعـد از اکـران نـوروزی، دیگر هیـچ فیلم درامی نتوانسـت بـه فروش خیـره کننده 
 دسـت یابـد و در عـوض چندیـن فیلـم کمدی توانسـتند فـروش های چنـد میلیاردی داشـته باشـند. این 
در حالـی اسـت کـه ایـن روزها، »هزارپا« در آسـتانه یک ماه اکران خود توانسـته به مـرز 21 میلیارد تومان 
نزدیک شـود و رکورد ریالی پرفروش ترین فیلم سـینمای ایران )نهنگ عنبر 2( را شکسـته و به راحتی از آن 

عبور کند گرچه هنوز نتوانسته به لحاظ مخاطب، به مرزهای فیلم »عقاب ها« )ساموئل خاچیکیان( نزدیک شود.
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کثر تا پایان وقت اداری پنجشــنبه   فرم های مربوطه را دریافت و پیشــنهادهای خــود را حدا

تحویل واحد حراست نمایند. 
مبلغ سپرده شرکت در مناقصه: پنجاه میلیون ریال 

آگهی مفقودی 
بــرگ ســبز خــودروی شــخصی سیســتم بنــز تیــپ 240 نــی آوانــگارد بــه شــماره شاســی 
ک 355 هـ  55  wdb2110611f209202 و شماره موتور 11291331464873 و شماره پلا

ایران 13 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است. 

آگهی تمدید مزایده 

آگهی تمدید مناقصه سازمان عمران شهرداری اصفهان 

سازمان نوسازی و بهسازی شهر اصفهان  

سازمان عمران شهرداری اصفهان 
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 حالا همه به »دوربین«
 لبخند می زنیم

عکس دسته جمعی برخی از سلبریتی ها 
که  بالای سر جمشید مشایخی در حالی 
بی حال روی تخت بیمارستان افتاده است، خبرساز 
شد و عکس العمل های فراوانی را در پی داشت. بیشتر 
کنش ها، تقبیح این کار و البته مقایسه آن با کار  این وا
یکی از ورزشکاران بود که مدتی پیش همین طور بالای 
گرفت و به سوژه خنده و البته  سر یک بیمار عکس 
تمسخر کاربران فضای مجازی تبدیل شد. به گزارش 
مهر، بسیاری از کاربران به این نکته توجه کرده بودند 
کاملا  لبخندی  با  گاه  افراد،  این  همه  هرچند  که 
نامتناسب با آن فضا، به دوربین خیره شده اند، 
جمشید مشایخی با حالی نزار به آنها نگاه می کند. اما 
کنش به غیر اخلاقی بودن  بیشتر عکس العمل ها وا
این کار بود. اینکه وقتی کسی در بیمارستان است و 
طبیعتا حال جسمانی مناسبی هم ندارد، از این 
فرصت سوء استفاده کنی و به نام عیادت از بیمار، با او 
که بیمار یا  عکس یادگاری بگیری، آن هم در حالی 
هوشیاریِ لازم برای مخالفت ندارد یا از سر ادب 
مخالفت نمی کند. هیچ ربط و نسبتی با رفتار اخلاقی، 
و حتی بدتر از آن، با حداقلِ ادبی که باید در دوران 
کودکی آموخت، ندارد. در اینجا اما بحثِ من قضاوت 
کنش کاربران  اخلاقی این سلبریتی ها نیست و تنها وا
عادی فضای مجازی را روایت می کنم. کسانی که تا 
آنجا که من آنها را می شناسم، افرادی عادی هستند 
که هر از گاهی هر آنچه به ذهنشان می رسد را در فضای 
مجازی ثبت می کنند و البته هر چند به این واقفم که 
افرادی که من در فضای مجازی آنها را دنبال می کنند 
به هیچ وجه نماینده همه اقشار جامعه نیستند، اما 
این نکته بسیار توجهم را جلب کرد که حتی یک نفر 
هم نبود که در برابر این موج حمله به سلبریتی هایی 
که بالای سر جمشید مشایخی عکس گرفتند، از آنها 

دفاع کند.
یکی از پدیده های این روزهای فضای مجازی فارسی 
کارهای محیر العقول،  که با  کسانی هستند  زبان، 

و  زشـــت  حــرف هــای  از 
مستهجن گرفته تا عریان 
شدن و هزاران کار گفتنی 
صدها  دیگر،  نگفتی  و 
میـلـیـون ها  گــاه  و  هـــزار 
جــمـــع  دنــبــال کـــنــنــده 
کرده انــد و علاوه بر این 
درآمدی هم، گاه کلان، از 
صفحات فضای مجازی 
از  بسیاری  دارند.  خود 
دنبال کنندگان این افراد 
»برای  تنها  اصطلاح  به 
دنبال  را  آنان  خــنــده« 
جز  هدفی  و  می کــنــنــد 
تفریح ندارند، اما به هر 
حال، با تزریق اعتماد به 

نفس کاذب در این افراد و البته تشویقِ آنها به ادامه 
کارها، به نوعی در رفتار آنها شریک هستند.  این 
گذشته از این قضاوت های اخلاقی، به نظر می رسد 
که این پدیده ها نشان دهنده نوعی اختلال روانی 
نیز هست و روانشناسان احتمالا می توانند با مطالعه 
آنها به نتایج بسیار جالب توجهی برسند. اما آیا تنها 
این سلبریتی های به اصطلاح بد دچار این اختلال 

هستند؟
 در زبــان انـگــلــیــسی اصــطــلاحــی هــســت بــه نــام، 
کار  »attention whore«، که اغلب درباره کسانی به 
می رود که بیش از حد معمول به دنبال دیده شدن 
هستند. البته نیاز به دیده شدن و جدی انگاشته 
شدن یکی از نیازهای طبیعی بشر است و همه ما، 
که از طرف دیگران به  هر یک به نحوی، نیاز داریم 
رسمیت شناخته و جدی گرفته شویم.این اصطلاح 
زمانی به کار می رود که این نیاز از حال طبیعی خود 
ج می شود. یکی از کاربردهای اولیه این اصطلاح  خار
زمانی است که کسی بیمارگونه نیازمند جلب توجه 

جنس مخالف خود است. 
همه انسان ها نیاز به چنین جلب توجهی دارند، اما 
ج می  وقتی این نیاز از حال طبیعی و نرمال خود خار
شود و این گونه می شود که فرد نیاز دارد تا هر جنس 
کند، آن اصطلاح  که دید به خود جلب  مخالفی را 
کار می رود. این البته با معنای لغوی  درباره او به 
آن هم سازگار است.  این نیاز بیمارگونه می تواند به 
که  گرامی متبلور شود  صورت سلبریتی های اینستا
کارهای دیگر نیاز به جلب توجه دارند  با فحاشی یا 
کار،  گر این  یا به هر صورت دیگر. به هر حال، حتی ا
ظاهری مقبول و موجه داشته باشد، چیزی از غیر 
گاه، می تواند  کم نمی کند و حتی  طبیعی بودنِ آن 
هر  به  بزند.  روانی  اختلال های  پــهلوی  به  پهلو 
 حال، هر کسی بایــد سلامت روانی خودش را جدی 

بگیرد!
گرفته اند. از یک  سلبریتی ها در تنگنای بدی قرار 
و رسانه ای  طرف به شدت تحت فشار اجتماعی 
برای حرافی هستند و از طرف دیگر به دلیل همین 
حرافی ها به شدت مورد نقد واقع می شوند. از یک 
ح باشند  طرف دوست دارند که دائما در رسانه ها مطر
و از طرف دیگر  همین اصرارشان بر دیده شدن، موجب 
تمسخرشان می شود. بنابر اصرار طرفدارانشان، درباره 
سیاست،اجتماع، هنر، فرهنگ و ورزش حرف می زنند 
و همین حرف ها موجب به وجود آمدن موج های 
اجتماعی علیه آنها می شود. این وضعیت غم انگیز 
بیش از آنکه ناشی از سبک زیست بیهوده آنها باشد؛ 
 ناشی از نادرستی مسیر یک جامعه در حال تغییر 

است.

 تجربه ای شیرین
 زیر آسمان شهر

که با  سیزده  سال بیشتر نداشتم 

*شهزاد 
بهادری

همه وجود فهمیدم، نوشتن فقط 
گــرفــتــن یک قــلــم و نگــارش تنها 
نـــیـست، بلکه جـسارت و شهامــت 

هم می طلبد. 
در آن روزها در عالم نوجوانی کتاب 
رمانی نوشتم و نام شخصیت ها را از نام خود و 
کتاب  کردم.  بر حسب اتفاق  دوستانم انتخاب 
دست مدیر مدرسه افتاد و تا مرحله اخراج پیش 
که فکر می کردند، تمام این اتفاقات  رفتم، چرا 
گر آن  خاطره های واقعی من و دوستانم است. ا
روز معلم ادبیاتم وساطت نمی کرد و با اسناد و 
مدارک ثابت نمی کرد که من ذهن تخیل پردازی 
 دارم، شاید الان تقدیرم جور دیگری رقم خورده 

بود. 
بعد از آن معلم ادبیاتم توجه بیشتری به من کرد 
کتابم را یادگاری پیش خود نگه داشت و نامم  و 
را در مسابقه  ستاره های دنباله دار هالی نوشت. 
شرکت کردم و نفر اول شدم. این بود که فهمیدم، 
گفته هایم را در چهار دیوار کاغذی  گاه می توانم نا

سپید به زنجیر بکشم. 
در سال 81 اولین مطلب چالشی خود را در یکی 
خصوص  در  اصفهان  استان  هفته نامه های  از 
شرکت های هرمی نوشتم. در همان سال مسئولیت 
سرپرستی سه روزنامه  کشوری را عهده دار شدم. 
اما آنچه که همیشه در رأس مدیریت ذهنی خود 
قرار دادم، این شعار بود: »خبرنگاری شغل نیست، 
از  یک خدمت است«. بحث درآمدزایی را هم 
حرفه خبرنگاری جدا و در بحث انتشارات متمرکز 
ساختم، چرا که مطمئن بودم با آلوده شدن این 
حرفه به مباحث مالی، رسالت واقعی خودم را از 

دست می دهم.
این  و  گاه سازی  آ روشنگری،  یعنی  خبرنگاری 
گوهر وجودت آنچنان  مقدور نیست، مگر اینکه 
تراشیده و شفاف شود 
سیاهی  کلمه  هیچ  که 
بسیار  و  نتابد  آن  بر  را 
خون  با  آنانکه  بودند، 
خود چراغ روشنگری را 
امروز روشن نگاه  تا به 

داشته اند.
قلم بهترین ابزار، برای 
گـفتــه هـــای افــرادی  نــا
می خواهند،  که  ا ست 
گوش  به  را  مردم  درد 
مسئولان برسانند. قلم 
جادویی   چوب  مانند 
چـــنــانـــچـــه  و  اســــــت  
واژه هایش با جوهر عشق 
در آمیزد، معجزه می کند 
و چه خوب است که گاه 
همکاران ما به میان مردم می روند و دغدغه ها و 
خواسته های آنان را به گوش مسئولان می رسانند. 
که همین چند وقت پیش  مانند تجربه خوبی 

داشتم. 
16 تیر سال جاری پدر یک خانواده با همسر و فرزند 
کمک به  دوساله اش مستأصل از همه جا برای 
رسانه ها پناه آورند. می گفت به دلیل مشکلات دو 
هفته است که در پارک می خوابند و دختر 17 ساله 
و پسر دوازده ساله اش هر شب در منزل یکی از اقوام 
به سر می برند، به دلیل مشکلات موجود پول رهن 
کرایه از دست رفته بود. مرد خانواده  منزل بابت 
روزی 70 واحد انسولین مصرف می کرد و باید هر 
روز برای نگهداری انسولین یخ می خرید.  او به یکی 
کرده بود، اما   از شعبه های کمیته امداد مراجعه 

دست رد برسینه اش زده بودند.
آن روز نمی دانستم چه کمکی از دستم بر می آید، اما 
نگاه نگران و ناامید مرد و اشک های بی صدای زن 
جوان و رنگ و روی پریده کودک دوساله مرا وادار 
کرد تا بگویم نگران نباشید.  شب دست به کار شدم. 
مطلبی در جهت درخواست حمایت نوشتم و همه 
امیدم را به خدا سپردم. همان شب همکاران 
رسانه ای کمر همت بستند و اعلام آمادگی کردند. 

کشور هم  کمیته امداد  خلاصه مطلب به دست 
که زنگ زدند و جویای موضوع   رسیده بود، چرا 
شدند. بعد هم مرا به کمیته امداد  اصفهان ارتباط 
دادند. یک نفر از همکاران از شروع تا پایان از تحقیق 
پا  تا قولنامه منزل  در خصوص صحت موضوع 
به پای من و دوستان زحمت کشیدند تا نزدیک 
کمک به آنها جمع آوری  به شش میلیون، برای 
شد که با آن، خانه ای کرایه کردیم که به زودی در 
اختیارشان قرار می گیرد. برای کم کردن استرس 
خانواده یک منزل کامل با وسیله در اختیارشان 
قرار دادیم که بتوانند تا زمان مستقر شدن در آنجا 
با خیال آسوده زندگی کنند. من در یادداشت خود 
نوشتم که در روزهای پیگیری این خانواده دوبار 
گریه کردم؛ روزی که کمیته امداد دست رد به سینه 
این خانواده زده بود و روزی که یکی از همکاران 
عزیزم 20 هزار تومان که شاید تمام دارایی آن روزش 
بود را برای کمک واریز کرد. برای همین هم ایمان 
آوردم که کار بزرگ دل بزرگ می خواهد، هیچ سمت 
و مدیریتی نمی تواند تعریفی مثبت بر عملکرد افراد 
که در آن روح و  باشد، مگر عمل و اجرای درست 

پیام زندگی جاری باشد. 
 *دبیر انجمن صنفی

 روزنامه نگاران اصفهان

15 سال چهاردهم، شماره 3260 رسانه
چهار شنبه

10  مرداد  1397 

موج                 مجازی صداوسیما مردم را تشنه نگه می دارد!
یک فعال رسانه ای می گوید مقامات هم به این رویه معترض   اند 

کردن رسانه ملی،  انفعال و سلیقه ای عمل 
حالامثل روز، برای همه روشن است. انفعالی که 
بارها انگشت انتقاد را به سوی این سازمان عریض و طویل 
دراز کرده. این روزها در جام جم دیگر نه خبری از تولیدهای 
ناب و دست اول است و نه برنامه هایی که مخاطبان را پای 
خود میخکوب کند، درحالی که در همه جای دنیا رادیو و 
تلویزیون  آینه تمام نمای بازتاب های جامعه خود هستند؛ 
یعنی هر اتفاقی در جامعه رخ دهد، رادیو و تلویزیون ، مردم را 
در جریان خبرها قرار می دهند، اما در کشور ما صداوسیما 
گزینشی عمل می کند. رسانه ای که واژه ملی را یدک  می کشد، 
باید قادر باشد از طریق ارائه دیدگاه ها و نقطه نظرهای متنوع 
و متفاوت، اعتماد مردم را جلب کند. به گزارش ایسنا، رضا 
قوی فکر، فعال رسانه ای در این باره اظهار کرد: کار از انتقاد 

که  گذشته، آش آنقدر شور شده  مردم 
صدای آشپز هم در آمده است. حالا دیگر 
مقامات مسئول هم نسبت به عملکرد 
صداوسیما اعتراض می کنند. این مسئله 
نشان می دهد که صداوسیما معیارهای 
گیر را رعایت نمی کند؛  جهانی این رسانه  فرا
در  مختلف  اعتراض هایی  مثال  برای 

کثرا خواسته های منطقی  تعدادی از شهرها شکل گرفته که ا
دارند اما متاسفانه صداوسیما آنها را بازتاب نمی دهد و در 
نتیجه مردمِ تشنه  خبر به سراغ فضای مجازی و کانال های 
ماهواره ای می روند. طبیعی است که این مسئله باعث 
شود، اعتماد مردم نسبت به این رسانه پایین بیاید. زمانی 
که اعتماد عمومی کاهش پیدا کند، مردم دیگر علاقه ای به 

این رسانه نشان نمی دهند و نیازهای 
خبری خود را از راه های دیگری تامین 
می کنند. او با اشاره به عملکرد تلویزیون و 
ج از کشور، بیان داشت: در  رادیو در خار
همه جای دنیا برای ارتقای برنامه های 
رادیو و تلویزیون نظرخواهی و از مردم سوال 
می کنند که میزان موفقیت برنامه های این 
رسانه از نظر آنها چقدر است. آیا مردم از رادیو و تلویزیون 
کشورشان راضی هستند؟ در حالی که متاسفانه صداوسیمای 
ما بسیار گزینشی عمل می کند و علاوه بر این در خبرها، 
گزارش ها و بخش های تحلیلی خود، عدالت خبری را رعایت 
نمی کند. مردم وقتی خودشان را در صداوسیمای خود 
نبینند طبعا از آن روی گردان می شوند و اعتمادشان به این 

رسانه مهم از بین می رود. وی درباره  انعکاس انتقادهای 
صداوسیما  کرد:  تصریح  تلویزیون  اخبار  در  مردمی 
اعتراض های مردم را در شهرهای مختلف گزارش نمی کند، 
حال آنکه میزان قدرت یک رسانه، در اثرگذاری قابل توجه 
در بین مردم خود را نشان می دهد. صداوسیما در حال 
حاضر به جای آنکه در انتشار اطلاعات مستقل عمل کند، 
گزینشی کار می کند و به جای مدیریت خبر، مهندسی خبر 
انجام می دهد. قوی فکر با ارائه راهکار برای بهبود وضعیت 
گروه  یک  باید  نظرم  به  کرد:  خاطرنشان  صداوسیما 
کارشناس کاربلد به این مقوله بپردازند و نظر مردم را درباره 
صداوسیما جویا شوند. اعتماد مردم به صداوسیما سلب 
شده، این در حالی است که وظیفه اصلی این سازمان، 

بازتاب حرکت های اجتماعی مردم است.

دیدگاه                  مهمان 

نیاز بیمارگونه 
می تواند 
به صورت 

سلبریتی های 
اینستاگرامی 
متبلور شود که 
با فحاشی نیاز 
به جلب توجه 

دارند

سیزده  سال 
بیشتر نداشتم 

که فهمیدم 
نوشتن فقط 

گرفتن یک قلم و 
نگارش نیست، 
بلکه جسارت 
و شهامت هم 

می طلبد 

رسانههایبُتساز،هوادارانبتشکن
رسولی، مدرس ارتباطات:  رسانه ها  از ستاره های واقعی واهمه دارند

محمد رضا رسولی مدرس ارتباطات می گوید: »یکی از 
وظایف رسانه ها ستاره سازی و شهرت دادن به افراد 
است تا با این کارشان، الگوسازی کنند و از این طریق به 
گرچه اینها باید مطرود شوند،  اهداف مالی خود برسند. ا
گاهی و شناخت  اما جامعه جوان به دلیل نداشتن آ
و همچنین نیاز روانی و عاطفی با ستاره های ساخته 
شده، همراه می شود. از نظر رسولی، رسانه برای ادامه 
حیاتش دست به حاشیه سازی می زند و آدم های دم 
که آنها را به  کند؛ آنقدر  دستی و سطحی را بزرگ می 
عرش می رساند. اما تمایل چندانی برای پرداختن به 
ستاره هایی که ویژگی های خاص دارند، ندارد. چون از 
آنها می ترسد. ستاره ای که دم دستی نباشد، خودش 
تبدیل به رسانه می شود. رسانه ها نمی خواهند برای 
خودشان رقیب بسازند.  ستاره ها را بزرگ می کنند، اما 
به محض اینکه خطری احساس کنند، دست به تخریب 
آنها می زنند. در واقع آنها را از عرش به فرش می کشانند.« 
رسانه با اتخاد چنین سیاستی بستری را فراهم می کند 
تا به رشد و بالندگی افراد سطحی و عوام پسند کمک 
کند. سیاستی که نتیجه اش در بسیاری از پدیده های 
اجتماعی نمایان است. برای مثال، ورود ورزشکاران به 
شوراهای شهر در سال های گذشته از پیامدهای همین 
مسئله بوده است. بدون حضور این افراد روی آنتن 
صدا و سیما، این میزان توجه و اقبال عمومی نیز شامل 
حالشان نمی شد و نمی توانستند در حوزه های مهمی 
که تخصصی در آن ندارند، به راحتی ورود کنند. خروجی 
گروه های  این شیوه سیاست گذاری، تقلیل جایگاه 
مرجع متخصص است و سبب می شود تا سلبریتی ها 
که هیچ تخصصی ندارند، وارد شوند و  در زمینه ای 
هدایت افکار عمومی را در دست بگیرند. کار به جایی 
رسیده که در نقل قولی از یکی از سران گروه های سیاسی 
ذکر شده است که از این به بعد صدای حزب ما باید از 
طریق سلبریتی ها به گوش جامعه برسد. این تفکر) چه 
روایت آن درست باشد چه غلط( نشان می دهد، این 
سلبریتی ها ممکن است در بازی های سیاسی دخیل 
گاهی از مطامع سیاسی پشت  شوند و جامعه بدون آ

پرده، به سمت خاصی جهت داده شود.

    تغییر مفهوم هواداری
 در این بین، فضای مجازی نیز در تربیت سلبریتی ها 
و جایگاه بخشیدن به آنها در میان مردم، دست کمی 
که فرهنگ  از رسانه های سنتی ندارد، به طوری 
سلبریتی و فرهنگ هواداری از جلوه های جامعه مدرن 
رسانه ای شده است. از یک منظر فضای مجازی بدل 
به خانه هزاران نفر از مردمی شده که همدیگر را برای 

ک گذاری و بحث درباره علائق مشترکشان ملاقات  به اشترا
می کنند و از سویی عرصه جدیدی برای فعالیت سلبریتی ها 
ایجاد کرده و از سوی دیگر امکان های هواداری را نیز تغییر 
داده است. گروه های هواداری مدت ها قبل از شکل گیری 
فضای مجازی نیز وجود داشتند، اما اینترنت برای کسانی 
که به این امکان دسترسی داشتند، مفهوم هواداری را 
دستخوش تغییر کرده است. چنین فضایی نه تنها امکان 
زایش و رشد سلبریتی ها را فراهم کرده، بلکه در کنار تحولات 
اجتماعی دیگر، تغییر گروه های مرجع جامعه را نیز رقم 
زده است. این به این مفهوم نیست که فضای مجازی 
به تنهایی باعث شده، گروه ها و افرادی که تا دیروز مرجع 

فکری، عقیدتی، سیاسی و اجتماعی بودند، تغییر کنند 
بلکه در کنار بسیاری از عوامل اجتماعی، سیاسی و فرهنگی 
دیگر تسهیل کننده ورود افرادی به عرصه گروه های مرجع 
شده است که امروز آنها را در جایگاه سلبریتی می شناسیم. 
که در حال حاضر رابطه صدا و  کرد  البته نباید فراموش 
سیما و فضای مجازی برعکس شده است. زمانی افرادی 
مانند احسان علیخانی و مهران مدیری در قالب نمادهای 
تلویزیون ایران محبوبیت خود را به واسطه همین حضور 
بر روی آنتن زنده کسب کرده و سپس در فضای مجازی 
هوادار پیدا می کردند، اما الان به واسطه سهم بیشتری 
که فضای مجازی در زندگی ایرانیان دارد، ابتدا در فضای 

مجازی مطرح می شوند و سپس صدا و سیما می کوشد 
تا آنها را با متر و معیار خود تصحیح و به شهروندان عرضه 
کند. خوانندگان زیرزمینی دیروز که تصویر و صدایشان 
گذشتن از فیلترهای  در تلویزیون ممنوع بود، امروز با
صدا و سیما، شانس ارتباطی بیشتری برای خود ایجاد 
می کنند. در این باره محمود فرهادی، فعال حوزه رسانه، 
فرهنگ سلبریتی را برخواسته از فرهنگ نمایش و دارای 
ماهیت تصویری می داند. آنجا که در گفت وگو با اصفهان 
زیبا می گوید: »افرادی که تصویر مناسبی داشته باشند یا 
از رسانه برخوردار باشند، بیشتر از دیگران امکان تبدیل 
شدن به سلبریتی را پیدا می کنند. در سال های اخیر، 
شبکه های مجازی انحصار صوت و تصویر را از دست 
صدا و سیما خارج کرده و درنتیجه فرصت جدیدی برای 
سلبریتی ها فراهم کرده اند. در نتیجه برای نخستین 
بار جامعه ایرانی شاهد حضور گسترده سلبریتی های 
ورزشی و هنری در قالب کاربران رسانه های اجتماعی 
در شبکه های اجتماعی است. در این فضا سلبریتی ها 
بی واسطه خود را به هوادارانشان عرضه می کنند و 
در ارتباط با آنها قرار می گیرند.« از نظر او، سه شاخص 
 ، شدن  دموکراتیزه  شامل  شدن  سلبریتیزه  اصلی 
گونه گون شدن و قابلیت انتقال است. دموکراتیزه شدن 
امکان دستیابی افراد عادی به موقعیت های شهرت 
و تبدیل شدن به سلبریتی است. چنین فرآیندی در 
جوامع مختلف از طریق شوهای تلویزیونی و همچنین 
گرام ممکن  رسانه های اجتماعی مانند تلگرام و اینستا
شده است. گونه گون شدن، اشاره به تنوع حوزه هایی 
دارد که سلبریتی ها از آن بیرون می آیند و فراتر از گذشته 
که تنها به ورزش و سرگرمی محدود می شد، امروز از 
کادمی و... نیز سلبریتی ها  حوزه های تجارت، سیاست، آ
ظهور می کنند. قابلیت انتقال نیز سومین شاخص 
سلبریتیزه شدن است و به امکان تحرک سلبریتی ها بین 

حوزه های مختلف اشاره دارد. 

       اظهار نظر و خطر افول سلبریتی ها 
 ظهور و افول سلبریتی ها به واسطه عدم تسلط آنان 
و اجتماعی در  اقتصادی  بر همه مسائل سیاسی، 
خ می دهد. سلبریتی  شبکه های اجتماعی به سرعت ر
بودن نیازمند اظهار نظر در زمینه هایی است که می تواند 
به سرعت افول آنان را به دنبال داشته باشد. بنابراین، 
بتی که توسط شبکه های اجتماعی و رسانه ها ساخته 
می شود توسط هواداران به سرعت می شکند، چرا 
که ذات فرهنگ سلبریتی بر تغییر استوار است و ذائقه 
رسانه ای شهروندان آنلاین، تغییر در سلبریتی ها را 

ایجاب می کند. /گروه رسانه 

در جامعـه ایـران بـه واسـطه انحصـار تولید صوت و محتوا در سـال هـای قبل، تلویزیـون مهم ترین مرجع 
سـاخت سـلبریتی بوده اسـت. افـراد مختلفی که روی آنتـن تلویزیون بوده اند، به سـلبریتی مشـهور دوران 
خـود بـدل شـده انـد؛ از گوینـدگان خبر تا مجریـان برنامه هـا و بازیگران و ورزشـکاران. البتـه این نکته را نبایـد از یاد 
بـرد کـه نـوع برخـورد صدا و سـیما با مسـائل فکـری و فرهنگی جامعه، زمینه سـاز خـروج متفکران و اندیشـمندان از 
زمـره گـروه هـای مرجـع  بوده و باعث شـده تا افرادی با سـطوح فکـری نازل تر جای آنهـا را بگیرند. نمونـه اش را هم 
زیـاد مـی بینیـم. حمیـد هیراد، خواننـده ای که این روزها صحبـت از آن، نقَل و نقُل محافل مختلف اسـت، مصداق 
بسـیار خوبـی بـرای این موضوع اسـت؛ فـردی که مخاطبانش را بـه راحتی فریب می دهد و اشـعار دیگـران را به نام 
خـود جـا می زنـد. بـی پـروا از کتاب نخواندش حـرف می زند، امـا در برنامه های سـیما حضور می یابـد و رو به مردم 
مـی نشـیند و لبخنـد مـی زنـد تـا به عنوان سـتاره موسـیقی شـناخته شـود. طنز ماجـرا این اسـت که جامعـه هم به 
سـرعت او را مـی پذیـرد و پـا بـه پایـش حرکـت می کنـد، به نحوی کـه با انتشـار خبـر ممنوع الفعالیت شـدنش، موج 
مجـازی بـه راه مـی افتـد و فریـاد اعتـراض هـا بلنـد مـی شـود، چرا کـه به گفتـه محمدرضـا رسـولی، فعال رسـانه و 
مـدرس ارتباطـات دانشـگاه علامـه، مـردم بـه ایـن سـلبریتی هـا علاقـه مند هسـتند، چون بـه سـرگرمی نیـاز دارند. 
خواسـت جامعـه حضـور و بقـای آنهاسـت. وقتـی منابـع رقابتـی سـالم وجـود نداشـته باشـد، رسـانه هایـی پیروز 

خواهند شد که به این نوع اخبار می پردازند. 

برند، دارایی رسانه است
نظریه پرداز برند می گوید رسانه های ایران با مفاهیم اولیه برندسازی بیگانه اند

رسـانه هـا به برندسـازی نیـاز دارند، مثل 

لیلا
 مقیمی 

تمامـی حـوزه هـای دیگری که بـه اهمیت 
ایـن موضـوع پـی بـرده انـد و آن را سـر 
گرچـه  داده انـد.  قـرار  کارشـان  لوحـه 
صاحبـان رسـانه در ایـران، توجه چندانی 
جـدی  را  آن  و  ندارنـد  برندسـازی  بـه 
نمی گیرنـد، اما بررسـی ها نشـان می دهـد کـه روی آوردن 
بـه ایـن کار، مـی توانـد مزایـای بسـیاری را بـرای آنهـا بـه 
ارمغـان بیـاورد کـه وفـادار سـازی مخاطـب و بـه دسـت 
آوردن آگهی های بیشـتر از کمترین  این مزایاسـت. با امیر 
پویـان زمانـی کیـا، نظریـه پـرداز حـوزه برنـد در ایـن بـاره 

گفت و گو کرده ایم. 

برندسازی در رسانه چه ساز و برگ هایی دارد و چه 
موقع می توان گفت رسانه به این کار روی آورده است؟ 
برندسازی حاصل رسانه است یا رسانه محصول برندسازی؟ 
کنون، خیلی از  پاسخ به این سوال سخت است، زیرا ا
نهادها و سازمان ها و اشخاص و...  صاحب رسانه هستند و 
می خواهند  برای خودشان برندسازی کنند. پس برندسازی 
محصول رسانه نیست، هر چند می تواند در انتقال ارزش ها و 
کنون، مفهوم  وفادار نگه داشتن مخاطب کمک شایانی کند. ا
برند و برندسازی تغییر کرده و با هویت و ذات رسانه گره خورده 
است. از سوی دیگر هر برندسازی بدون مخاطب بی معنی 
است. انتخاب مخاطب برای هر رسانه بر اساس ماهیت و 
هدف و مسیر استراتژیک آن رسانه شکل می گیرد. پس اهمیت 
به مخاطب نقش بسیار مهمی در برندسازی دارد. بدون توجه 
به این موضوع،  امکان ندارد رسانه ای بتواند برندسازی کند. 

رسانه چه نیازی به برندسازی دارد؟ 
گاه چهارچوب ها  وقتی رسانه برندسازی می کند، ناخودآ
و مسیرهای مدنظرش را مشخص می کند. علاوه بر این 
مخاطبش را به آسانی جذب می کند و می داند چه کسانی 
قرار است آن رسانه را انتخاب کنند. رسانه باید بداند که برای 
انواع سلیقه ها چه استراتژی به کار گیرد و برای کدام افراد 

برندسازی کند. 
رسانه های ایرانی در مقایسه با همتایان خارجی شان 

تا چه اندازه به مبحث برندسازی اهمیت می دهند؟ 
عموما هیچ اهمیتی به این موضوع نمی دهند.متاسفانه 
رسانه های ایرانی حتی با مفاهیم اولیه برندسازی نوین هم 
آشنایی ندارند. یکی از ابتدایی ترین اصول برندسازی ثبات 
رویه است. درواقع، برندسازی نه گفتن به همه انتخاب هایی 

است که ممکن است آنها هم منطقی و درست به نظر برسند، 
اما با استراتژی برند آن رسانه تفاوت دارند. رسانه ای که به 
تعهدات و ساختار برندش وفادار نماند، پایدار نخواهد بود و 
نمی توان آن را در قالب برند شناخت. این درحالی است که 
رسانه های خارجی تکلیفشان مشخص است و در این باره 
به خودشناسی رسیده اند. آنها می دانند که می خواهند چه 
ج نمی شوند. سوار جریان ها نیز  کار کنند. از مسیرشان خار
گر راهشان محدود شود. چون رسانه ها  نمی شوند، حتی ا
می داند که چه مخاطبانی به دنبالشان می آیند و مخاطب ها 

هم می دانند که چه چیزی از رسانه خود می خواهند. 
رسانه ای که برندسازی کرده، چه مزایایی نسبت 
به سایر رسانه ها دارد؟ این کار چه ارزش افزوده هایی 

را به دنبال دارد؟ 

برندسازی همه دارایی رسانه است و ارزش افزوده آن را ده ها 
برابر افزایش می دهد. رسانه ها به واسطه برند می توانند، 
حتی موجب تغییر جریانات اقتصادی و سیاسی و... شوند. 
پس رسانه و برند نزدیکی زیادی با هم دارند. رسانه ای که به 

برند تبدیل می شود، قدرت فوق العاده ای دارد. 
تولیدات رسانه ای می توانند به برند تبدیل شوند؟ 
بله حتما . بازاریابی محتوایی که بر اساس محتوا تولیده 
شده، برای مخاطب خاص است و در هر رسانه ای می تواند 
گانه برند شود. برند این محتوا می تواند کاملا  به صورت جدا
با برند محتوای روزنامه متفاوت باشد. به طور کلی برندها 
به صورت لایه لایه هستند و هر کدام از آنها می توانند به لایه 

دیگر کمک کنند.
برندســازی در رســانه هــای ســنتی و نویــن چــه 

تفاوت هایی با هم دارند؟ 
رسانه های اجتماعی و شبکه های اجتماعی از ابزارهای 
یکسانی استفاده می کنند، اما با هم تفاوت دارند. چون در 
رسانه اجتماعی قدرت و نفوذ در اختیار خود رسانه است. 
درحالی که در شبکه های اجتماعی همه اشخاص می توانند 
در یک سطح قرار بگیرند. این فضا قدرت تبدیل مخاطب به 
گر محتوای جالبی تولید کنند  رسانه را دارد. به این معنا که  ا
که ارزش بازتولید داشته باشد، می توانند به جای یک رسانه 
انبوه ، انبوهی از خرده رسانه ها را به وجود آورند که قدرت بزرگی 
کنون به دنبال  دارند. همه رسانه ها و تولید کننده های محتوا ا
این مسئله هستند. چون با هزینه پایین و خلاقیت بالا نتیجه 
فوق العاده  خواهد بود، ضمن اینکه رسانه های نوین سرعت 
بالایی دارند و می توانند در صورت استفاده صحیح، نیاز به 

روابط عمومی را نیز کاهش دهند.

اقتصاد                                       رسانه
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خبر اینستا 

حقیقت این است که فرم بدن یا کیفیت 
کــه مـــــارا تعریــف  پوســتمان نیســــت 
گر وزنتان زیاداست یا صاف ترین پوست را  می کند،  ا
ندارید،باز هم می توانید زیبا باشید و مجبور نیستید 
شبیه آدم هایی که در اینترنت می بینید باشید. پس 
نگذاریــد ایــن چیزهــای بی اهمیــت باعــث بشــود از 
خودتان بیزار باشید. همه مجبور نیستن لاغر باشند. 
گــه دلتان  آدمــا می تواننــد هر وزنی داشــته باشــند.  ا
خواست می توانید وزنتان را کم یا زیاد کنید تا جایی 
که خودتان باآن  احساس راحتی کنید و آن تغییر وزن 
به خاطــر فشــار جامعــه و اســتانداردهایش نباشــد.  
هیچ وقت نگذارید معیارهای محدودی که آدم های 
دیگــر از زیبایی دارنــد باعث بشــود از خودتان بدتان 
بیاید .  شــما یــک قســمت از طبیعت هســتید، مثل 
گل ها و درخت ها که شــکل ها و اندازه های مختلفی 
دارنــد و همــه زیبــا و متفاوتنــد.  زیباتریــن عضــو 

صورتتان، برق خوشحالی در چشمهایتان است!

شما زیبایی

نقش                          ماضی
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روزنامه سراسری اصفهان زیبا،  ارگان رسمی شهرداری اصفهان است 
 که ضمن تحلیل رویدادهای شهری،  اقتصادی، فرهنگی،  اجتماعی 
و  سیاسی،  به اطلاع رسانی حرفه ای و آگاهی بخشی به همه مخاطبان، فارغ 
از سوگیری ها و دسته بندی ها مقید است و بازتاب عقاید و دیدگاه های 
مختلف  را رسالت اصلی مطبوعاتی خود می داند. از این رو مطالب مندرج 
 در این روزنامه الزاما دیدگاه رسمی شهرداری اصفهان به شمار نمی آید 
و در راستای ارزش گذاشتن بر اصول حرفه ای روزنامه نگاری متعهد و تحقق 
 شعار »دانستن حق شهروندان است« به درج و انتشار اخبار و گزارش ها 

و رخدادهای محلی و ملی می پردازد.

کارولین کراس کری، مترجم آمریکایی مسلط به زبان فارسی: 
داستان گویی ایرانی خیلی جذاب است. هم طنز جذابی دارد که 
قابل لمس و حس است و هم از منظر ارتباطات بین مردمی و ارتباطات 
فرهنگی برای خودش یک جهان به شمار می رود. در ایران آثار ادبی روز 
جهان به راحتی ترجمه شده اند. می شود گفت از منظر ادبیات، ایرانی ها 
 بسیار به روز هستند، اما دیگر وقتش شده است که دنیا نیز با اندیشه 
و ادبیات امروز ایران بیشتر آشنا شود. من سعی کردم قدم کوچکی در این 
 راه بردارم و چنین اتفاقی را رقم بزنم. جهان در حال کوچک شدن است 
و کشورها در آن در حال نزدیک شدن به هم هستند. آمریکا نیز در جهان 
امروز از معدود جوامعی است که همه ملیت ها را در خود دارد و همه این 
 ملیت هـــا مشتاق کســـب اطلاع از همدیگر هستند کمـــا اینکه بسیاری 
از پرفروش ترین آثار بازار کتاب ما هم به ملت های دیگر باز می گردد. این بازار 
از سوژه های تازه استقبال می کند و جای ایران در آن بسیار خالی است. این 
بازاری است که در آن مشتاقان زیادی برای خواندن از ایران وجود دارد، 
خیلی ها در آن دوست دارند تا محیط امروز ایران را بشناسند پس باید برای 

آن به دنبال تامین محتوا بود. داستان گویی ایرانی خیلی جذاب است.

امیدعلی مسعودی، رئیس دانشکده علـــوم ارتباطات 
 دانشگاه سوره: گاهی صداوسیما سلیقه ای عمل می کند 
و یک خبر که همه مردم از آن اطلاع پیدا می کنند را نادیده می گیرد، برای 
مثال زمانی که در تهران زلزله آمد، اخبار صداوسیما آن را دیر انعکاس 
داد و حتی یک بار کارشناس را به برنامه آوردند که بیشتر میان مردم 
رعب و وحشت ایجاد کرد. همچنین زمان حمله داعش به مجلس، 
همه افرادی که در محل حضور داشتند از این موضوع اطلاع پیدا کرده 
بودند، اما اخبار دیر در صداوسیما منعکس شد، البته بعد از انعکاس 
خبر، تلویزیون به لحاظ کارشناسی بهتر عمل کرد و توانست امکانات 
گاهی مردم فراهم کنـــد. به نظرم سیاست گذاری  مناسبی را برای آ
بسته ای داریم که به صورت بسته بندی یک سری دستورالعمل ها را به 
شبکه ها ارائه می دهد،  نمی تواند خبر یک باشد یا برخی از شخصیت ها 
ممکن است صحبت هایشان ارزش خبری چندانی نداشته باشد، اما 
خبر آنها اولویت پیدا می کند یا اینکه برای مثال یک مقام بالا در استان 
هستند، بنابراین باید سیاست گذاری ها در ارائه خبر در صداوسیما 

تغییر کند.

منصور انوری، نویسنده : ادبیات متعهد هیچ ابایی ندارد که اتهام 
 ادبیات حکومتی به آن بچسبد. ادبیات روشنفکری از پیش 
از انقلاب شروع شده و تا امروز ادامه دارد. برخی از این نویسنده ها مخالف 
رژیم سابق بودند. بعد از انقلاب هم مشخص شد با انقلاب ما همخوانی 
ندارند. فعالیت ادبیات متعهد نیز بعد از انقلاب شروع شده و فرصت نضج و 
رشد را نداشته است، اما به اندازه ای که توانسته و در حد امکانش، پیشرفت 
 کرده اســـت. آ نهـــا دو خط جدا از هم هستند و نویسنده ها اعتقادات خود را 
در کتاب ها لحاظ می کنند. شاید این دو جریان  رقابت ناخواسته ای داشته 
باشند، اما هدف دار و هدایت شده نیست و هرکسی سعی می کند اعتقادات 
خود را سوار  بر بال ادبیات داستانی کند. بعید می دانم این موضوع باعث 
شکوفایی ادبیات شود، هرچند این امکان هم وجود دارد، زیرا هر گروهی 
می خواهد از  گروه دیگر بهتر باشد. بعید می دانم  نویسنده های این دو جریان 
آشتی کنند، زیرا جهان بینی متفاوتی دارند.روشنفکری هدفش فقط 
نوشتن، شهرت و محبوبیت است. به معنای ساده تر شخص استعداد دارد 
و می خواهد بنویسد. اما ادبیات متعهد با ابزار نوشتن می خواهد حرفی بزند 

و به موضوعی که اعتقاد دارد، کمک کند. 

یک قاچ                       کتاب

غنی سازی ارتباط                                                                  

کـــــتـــــاب »زندگی برازنده من«، موثرتریـــن 
راهکارهای تحلیل خویشتن و غنی سازی 
ارتباط با دیگران و حــــاوی آزمون خودتحلیل گری 

است.
خانم دکتر کارول اس. پیرســــون یکی از محققــــان 
برجسته پیرو مکتب یونگ پس از تحقیقات گسترده 
کـــــه ۱۲ انرژی در همــــــه   به این نکته دست یافت 
انسان ها وجود دارد که آشنایی و به کارگیری به جا 
و به فراخور موقعیت از هر کدام از آنها اصلی ترین و 
پایه ای ترین گام، جهت شناخت نقاط قوت وضعف در 
زندگی درونی و تاثیر آن در ایجاد فرصت ها و آسیب های 

بیرونی است.
 وی بر همین اساس آزمون PMAI را طراحی و ارائه 
 کرد که به فرد نشان می دهد میزان حضور هر کدام 
از این ۱۲ انرژی در او چقدر است تا بداند در کجاها باید 
تعدیلی ایجاد کند و کجاها ضعفی وجود دارد که باید 

تقویت شود.
کنار آزمون، شما را   کتاب »زندگی برازنده من« در 
به طور با این ۱۲ انرژی و جایگاه آنها در زندگی آشنا 
 می کند و شما را در یافتن مسیر حل مسائلتان یاری

 می دهد.
 این کتاب به زبان ساده و ابتدایی نوشته شده است 
و نوجوانان و بزرگسالان می توانند آن را به راحتی 

مطالعه کنند. 
در ضمن مشاوران و مدرسان می توانند از این کتاب 
برای کمک و آموزش به مراجعه کنندگان و دانشجویان 

خود استفاده کنند.
گاهی و بیداری درونی است  هدف اصلی، ایجاد نوعی آ
تا خواننده  کتاب بتواند با استفاده از این اطلاعات مهم 
درونی، راه شادکامی و موفقیت زندگی خود را ببیند و 

دنبال کند.
گاهی، انسان هویت، ارزش های باطنی    بدون این آ
 و راه شادکامی و رضایت زندگی خود را نمی شناسد 
و در نوعی بی اطلاعی درونی به سر می برد. هدف دوم 
 این است که به مردم وسیله ای بدهیم که با استفاده 
از آن بتوانند از خود بپرسند: آیا این همان داستانی 

است که من به واقع می خواهم زندگی کنم؟

 ادبیات متعهد 
از اتهام ابایی ندارد
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عزیزان در این ایام که چون ســیاوش 
در گــذر آتــش هســتیم نمی دانــم چه 
کنیــم تــا حالمــان کمــی بهتــــر شــود، 
چنانچه مشــکل مجوز نباشــد، سراپا 
در خدمتــم تــا بــدون هیــــچ انتفاعــی 
کنســرت خیابانی گســترده برای شما 
عزیزان اجرا کنم، شاید دلمان در کنار 

یکدیگر آرام گیرد.

حجت نظری
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قدردان پیشنهاد #همایون-شجریان 
برای برگزاری کنسرت خیابانی رایگان 
هســتم و با اســتقبال ازآن، تمام تلاش 
را بــرای برگــزاری و اخــذ مجوزهای این 
کنســرت کــه منجـــــر بــه #حال-خوب 
شهروندان و ارتقای#نشاط-اجتماعی 
می شــود، انجــام می دهم و پیشــنهاد 
می کنم کنســرت او در مناطــق جنوبی 

شهر تهران اجرا شود.

شهر کتاب اصفهان

 میزان آلودگی: 74
کیفیت: سالم

 صدا و سیما 
سلیقه ای عمل می کند

بسیار در دل آمد از اندیشه ها و رفت          نقشی که آن نمی رود از دل،نشان توست           سعدی

 هشــتم مــرداد ۱۳۴۹ ، زمیــن لــرزه ای بــه بزرگـــــی ۶,۴ 
 در مقیــاس امواج درونــی زمین )ریشــتر(، بخش هایی 
کاووس و روســتا های  گنبــد  گــرگان و  از شــهر های 
اطــراف آنهــا از جملــه روســتای قرنــاوه از بخــش مراوه 

 تپه شهرستان کلاله )واقع در استان گلستان فعلی( را 
به لرزه درآورد. 

در اثر این زلزله، ۱۷۶ تن کشــته، ۴۸۳ مجروح و ۱0 هزار 
نفر بی خانمان شدند.

روزی که لرزید

مجازی                    نگاری

 ثابت کنید که 
عکاس خبری هستید

مردم از اختراع دوربین و خیابان ها، 

مهدی
 زرگر

ثبت  و  عکاســی  بــــه  دست 
رویدادهای خیابانی زده اند، گرچه 
 محبوبیت ایــــن ژانـــــر از عکاســـــی 
در درازای دهه ها افزایش، کاهش 
و دوباره افزایش یافته اســت، اما 
عکاسی خیابانی هیچ زمان به کل ناپدید نگشت.
در حقیقت دنیای دیجیتــــال دست کم در میان 
عکاسان، عکاسی خیابانی را دوباره بر سر زبان ها 
گیرایی این ژانر از عکاسی برای  گرچه  انداخت. ا
عکاسان یک راز است. برخی بر این باورند که چرا 
عده ای مایل هستند که با پرسه زدن در خیابان ها 
 بدون اجازه از یــــک رهگـــــذر غریبه عکاسی کنند 
یا اینکه آیا به واقع نتیجه کار، ارزش این همه تلاش 

را دارد؟
به هرروی مــــا در جهان فراخ زندگی می کنیم که پر 
از ســــوژه و سبک های مختلف برای عکاسی است. 
بی تردید شمــــا باید آنچه را که بیشتر می پسندید 
که باید داشته  انجام دهید.یکی از خصوصیاتی 
باشید اعتمادبه نفس اســــت و هیچ وقت خود را 
دست کم نگیرید و بدون استرس و ترس در خیابان 
کنیــــد.وقتی در  سوژه هــــای موردنظر را عکاسی 
چ می کنیم )اسپات نیوز( عکس های  اینترنت سر
که  خبری خیابانی باز می شـــــود، عکس هــــایی 
برای  کم در رسانه هــــا دیده می شــــود.  خیلی 
 مثال عکس های زمان انقلاب که از زنده یاد کاوه 
گلستان، بهمن جلالی و عباس عـــطار به یادگار 
که در محیط شهری  مانده اســـت.عکس هایی 
از اعتراضات و اتفاقات آن زمان ثبت شده است، 
که تاریخ را نشان می دهد و سال ها  عکس هایی 
گفتن دارد و عکاس برای ثبت آنها  حرف برای 
باجان و دل و گذاشتن زندگی شان را صرف گرفتن 
آنها کرده اند.اما این روزها حال و هوای شهر خوب 
همه  نیستند،  قدیم  مثل  دیگر  مردم  نیست، 
به فکر دغدغه و مشکلات اقتصادی و سیاسی 
هستند که نمی شود لنز را به سمت مردم برد بیشتر 
فکر می کنند جاسوس هستـــی یا عــــکس را برای 
کجا؟ برای کی؟ برای چه؟ می خواهید استفاده 
کنید، یک جور تـــــرس در مردم دیــــده می شود.
که مردم از تو به عنوان عکاس  کلیشـــه  سوالات 
کــــردن بازمی دارد،  می پرسند و تو را از عکاسی 
گر فقـــط دوربین  حتی ا
و لنز را همراه خود ببرید 
به خیابان ها و پیاده رو 
مــــــردم جـــــوری نگـــاه 
می کنند که خودبه خود 
شــــک مــــی کــنـــیـــــم که 
شاید شخصــــی خــاص 

باشید. 
چــــنـــــد ســــال پــــیـــش 
به عنوان یـــک عــکاس 
غیرحرفه ای به خیابان 
کردم  آمدم و عکاســـی 
کـــــردم حال  و سعـــــی 
و هوای شهر و مــــردم 
کــنــــم.  را عــــکـــــاســــــی 
کـــــه دوربین   ازآنجایی  
و تیپ شخصیتی شما در معرض دید مردم است 
کام پکت امکان عکاسی خیابانی  با یک دوربین 
نبود و همه تو را به عنوان شخص عادی می دیدند 
بازم سوا لات تکراری.بعد از مدتی دوربین را عوض 
کردم و با تجهیزات حرفــــه ای به خیابان آمدم 
کنم  کردم ترس و استـــرس را از خود دور  و سعی 
و بیشتر به ســــوژه نزدیک بشوم ولی همچنان 
سوالات کلیشه ای و نوع نگاه مردم تو را به چالش 
می کشید شاید هم من فقط این مشکل را داشتم 
ولی به هرحال باید عکاسی می کردم و همان طور که 
گفتم آنچه را که می پسندیدم باید ثبت می کردم.
به قول یکی از استاتید دانشگاهی ام برویــــد در 
محیط شهری عکاسی خبری کنید و به طور حتم 
هم اتفاق باشد نه اینکه همین طوری و بی برنامه 
کار دشــــواری است  کنید.گفتم اســــتاد   عکاسی 
و دراین شهرمحدودیت هایی وجـــود دارد و به 
طور قطع به مشکل برمی خوریم چــــه برســــد به 
اسپات نیوز. درجواب شنیدم که اسپات نیوز که 
خ می دهد ولی شمــــا اینجــــا باید ثابت کنیــــد که  ر
کمــــی بـــــا خــــود فکــــــر  عکاسی خبری هســــتید. 
کــــردم و در این موردمطالعه کردم.چند وقت پیش 
در خیابان ها اعتراضاتی به وضع اقتصادی انجام 
که خیلی اتفاقی ازمحل تجمع رد می شدم  شد 
کردم   سریع دست به دوربین شـــــدم و شــــروع 
به عکاسی از مردم و جمعیت.به طور قطع عکاسی 
کار دشــــواری اســـت  کردن در چنین شرایطــــی 
 و به همین خاطر اصــلا دوربین را بالا نیاوردم 
کادر ببندم، دوربین را تنظیم   تا از ویزور ببینم و 
کادربندی ساده و لنز واید استفاده و شروع   و از 
به عکاسی کردم، توجه داشته باشید ترکیب بندی 
در عکاسی خیابانی بسیار مهــــم اســــت، چون 
ترکیب بندی پاها و ترکیب مثلثی و بحث بازی با 
نور و سایه خیلی به شما در عکاسی خیابانی کمک 
می کند و عکس ها بهتر دیده می شود.پیشنهاد 
کتاب های ترکیب بندی  که به طور حتم  می کنم 
 عکاسی، عکاسی خیابانی و مســـتند اجتماعی 
همچنین  کنید.  راتورق  عکاسان  مستندات  و 
که  دقتی  رضا  و  جلالی  بهمن  زنده یاد  مستند 
کنون مدیر یک آژانس عکس خبری در فرانسه  هم ا

است را ببینید. 

باشگاه                جوانان                                                                                                                                           

 داستان نویسی ایرانیان 
جهانی منحصر به فرد دارد

@hojjat_nazari
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مــــا در جهان 
فراخ زندگی 

 می کنیم 
که پر از ســــوژه 
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